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Αθήνα, σήµερα στις 3 Δεκεµβρίου 2014, ηµέρα Τετάρτη και
ώρα 18.17’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βου-
λευτηρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την
προεδρία του Προέδρου αυτής κ. ΕΥΑΓΓΕΛΟΥ-ΒΑΣΙΛΕΙΟΥ Ι.
ΜΕΪΜΑΡΑΚΗ.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Ευάγγελος-Βασίλειος Ι. Μεϊµαράκης): Κυρίες
και κύριοι συνάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

(ΕΠΙΚΥΡΩΣΗ ΠΡΑΚΤΙΚΩΝ: Σύµφωνα µε την από 2-12-2014
εξουσιοδότηση του Σώµατος, επικυρώθηκαν µε ευθύνη του Προ-
εδρείου τα Πρακτικά των συνεδριάσεων της Πέµπτης 16 Οκτω-
βρίου 2014, της Παρασκευής 17 Οκτωβρίου 2014, της Δευτέρας
20 Οκτωβρίου 2014 και της Τετάρτης 22 Οκτωβρίου 2014)

Εισερχόµαστε στην ηµερήσια διάταξη της 

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ

Μόνη συζήτηση επί του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Οικο-
νοµικών: «Κύρωση του κρατικού προϋπολογισµού και των προ-
ϋπολογισµών ορισµένων ειδικών ταµείων και υπηρεσιών οικονο-
µικού έτους 2015».

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η συζήτηση επί του προϋπολο-
γισµού του Κράτους θα διεξαχθεί σύµφωνα µε το άρθρο 123 του
Κανονισµού της Βουλής µέσα σε πέντε συνεχείς συνεδριάσεις. 

Συµφωνήθηκε να δοθούν από τα κόµµατα που το επιθυµούν
κατάλογοι οµιλητών στο Προεδρείο. 

Θα ήθελα λοιπόν να προτείνω στο Σώµα να δεχθεί, όπως προ-
βλέπει και ο Κανονισµός της Βουλής στο άρθρο 65 παράγραφος
5, την υποβολή καταλόγου οµιλητών από τα κόµµατα, εάν το επι-
θυµούν. 

Οι συνάδελφοι που επιθυµούν να µιλήσουν και δεν συµπερι-
λαµβάνονται στον κατάλογο του κόµµατός τους θα εγγραφούν
µε το ηλεκτρονικό σύστηµα έως το τέλος της οµιλίας των γενι-
κών εισηγητών και θα καταρτισθεί ενιαίος κατάλογος µε εναλ-
λαγή των οµιλητών. 

Οι οµιλητές που θα δοθούν από τα κόµµατα µε κατάλογο θα
προηγηθούν των οµιλητών που θα εγγραφούν µε το ηλεκτρονικό
σύστηµα. 

Επίσης προτείνω µετά την οµιλία των εισηγητών να υπάρξει
ένας κύκλος οµιλητών κατά προτεραιότητα, µε οµιλητές έναν
Βουλευτή από κάθε κόµµα. Δηλαδή, κατά προτεραιότητα θα έ-
χουµε οκτώ εναλλασσόµενους Βουλευτές από τα οκτώ κόµµατα. 

Στη συνέχεια και για να τηρηθεί κατά το δυνατόν η κατ’ ανα-
λογία βουλευτικών εδρών εκπροσώπηση των κοµµάτων, προ-
τείνω στον ενιαίο κατάλογο να εγγράφονται πέντε Βουλευτές
από τη Νέα Δηµοκρατία, τρεις από το ΣΥΡΙΖΑ, ένας από το
ΠΑΣΟΚ, ένας από τους Ανεξάρτητους Έλληνες, ένας από τη

Χρυσή Αυγή, ένας από τη Δηµοκρατική Αριστερά, ένας από το
Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας και ένας από τους Ανεξάρτητους
Δηµοκρατικούς Βουλευτές.

Θα ακολουθηθεί η ίδια αναλογία κύκλων οµιλητών µέχρι την
ολοκλήρωση του καταλόγου. 

Τυχόν αλλαγές των εγγεγραµµένων οµιλητών θα πρέπει να γί-
νονται σε εξαιρετικές περιπτώσεις, µε έγκριση του Προεδρείου
και µε έγγραφο του Γενικού Γραµµατέα της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας, που θα απευθύνεται στο Προεδρείο και µε την απαραί-
τητη προϋπόθεση της αµοιβαίας αλλαγής έως τη λήξη της δεύ-
τερης συνεδρίασης. 

Θα καταβάλουµε και φέτος κάθε προσπάθεια, όπως γίνεται τα
τελευταία χρόνια, ώστε να µιλήσουν όσο το δυνατόν περισσότε-
ροι συνάδελφοι. Αυτό, λοιπόν, θα καταστεί δυνατόν, αν περιορι-
ζόµαστε όλοι στον χρόνο που δικαιούται καθένας µας και αν οι
συνεδριάσεις µας αρχίζουν ακριβώς στην ώρα που έχει καθορι-
στεί από την ηµερήσια διάταξη. 

Γι’ αυτό, τονίζω, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι θα είναι αυ-
στηρότατη η τήρηση του χρόνου και ότι η έναρξη των συνεδριά-
σεων πρέπει να γίνεται την ώρα που έχει προβλεφθεί. 

Αναλόγως των εγγραφησοµένων οµιλητών θα υπάρξουν, κατά
τα ειωθότα, και πρωινές συνεδριάσεις. Οι πρωινές συνεδριάσεις
θα αρχίζουν στις 10.00’ το πρωί. Το βράδυ της τελευταίας ηµέ-
ρας της συζήτησης, δηλαδή την Κυριακή 7 Δεκεµβρίου, όπως
ορίζεται από τον Κανονισµό, η συζήτηση θα κλείσει ακριβώς στις
12.00’ τα µεσάνυχτα και θα αρχίσει η ψηφοφορία. 

Θέλω να προτείνω, λοιπόν, τον περιορισµό του χρόνου οµιλίας
όλων των οµιλητών, για να δοθεί η δυνατότητα να µιλήσουν πε-
ρισσότεροι συνάδελφοι, όπως έγινε και πέρυσι. 

Προτείνω ο χρόνος της οµιλίας των γενικών εισηγητών να είναι
είκοσι πέντε λεπτά, των ειδικών εισηγητών δεκαπέντε λεπτά, του
Πρωθυπουργού τριάντα λεπτά, του Προέδρου της Κοινοβουλευ-
τικής Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ τριάντα λεπτά, των Προέδρων των Κοι-
νοβουλευτικών Οµάδων του ΠΑΣΟΚ, των Ανεξαρτήτων Ελλήνων,
της Χρυσής Αυγής, της Δηµοκρατικής Αριστεράς, του ΚΚΕ και
των Ανεξαρτήτων Δηµοκρατικών Βουλευτών είκοσι πέντε λεπτά,
του αρµόδιου Υπουργού Οικονοµικών τριάντα λεπτά, του αρµό-
διου Αναπληρωτή Υπουργού Οικονοµικών δεκαπέντε λεπτά, του
αρµόδιου Υφυπουργού Οικονοµικών δέκα λεπτά, των Υπουργών
των άλλων Υπουργείων δώδεκα λεπτά, των Αναπληρωτών Υ-
πουργών των άλλων Υπουργείων οκτώ λεπτά, των Υφυπουργών
των άλλων Υπουργείων επτά λεπτά και οι δευτερολογίες των
ανωτέρω να είναι στο µισό της πρωτολογίας τους. 

Οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι δικαιούνται να µιλήσουν για
δώδεκα λεπτά, εφόσον όµως προηγηθούν των Προέδρων των
Κοινοβουλευτικών Οµάδων, άλλως θα περιοριστούν στον χρόνο
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της δευτερολογίας για έξι λεπτά ή της τριτολογίας για τρία
λεπτά, σύµφωνα µε το άρθρο 167 παράγραφος 2 του Κανονι-
σµού της Βουλής.

Επίσης, ο χρόνος οµιλίας για όλους τους εγγεγραµµένους
στον κατάλογο οµιλητών προτείνω να είναι έξι λεπτά. 

Προτείνω σήµερα να µιλήσουν οι γενικοί εισηγητές και οι ειδι-
κοί εισηγητές και να τελειώσει η συνεδρίαση την 1η πρωινή. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συµφωνούµε;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΥΚΟΥΡΕΝΤΖΟΣ: Συµφωνούµε, κύριε Πρόεδρε. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Συµφωνούµε, κύριε Πρό-

εδρε. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να έχω

τον λόγο; 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Ευάγγελος-Βασίλειος Ι. Μεϊµαράκης): Ορίστε,

κύριε Λαφαζάνη, έχετε τον λόγο. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, αν τελειώσατε,

θέλω προκαταρκτικά να κάνω µία έκκληση στην Κυβέρνηση και
να θέσω και ένα θέµα για τη διαδικασία. 

Κύριε Πρόεδρε, είχαµε προηγουµένως µια συνάντηση µε τον
Υπουργό Δικαιοσύνης κ. Αθανασίου στο γραφείο του. Πολυµε-
λής κοινοβουλευτική αντιπροσωπεία του ΣΥΡΙΖΑ συναντηθήκαµε
µε τον Υπουργό και του θέσαµε ένα επίκαιρο θέµα, το οποίο αυ-
τήν την ώρα απασχολεί και µπορεί να πυροδοτήσει εξελίξεις. 

Με την ευκαιρία, λοιπόν, θέλω να κάνω µία έκκληση στην Κυ-
βέρνηση, σε όλους τους παριστάµενους Υπουργούς και στον κ.
Σταµάτη, να αναληφθεί γρήγορα, άµεσα –θα έλεγα- µια πολιτική
και νοµοθετική πρωτοβουλία, για να αντιµετωπισθεί η υπόθεση
του Ρωµανού, έτσι ώστε να διευκολυνθεί η κατάσταση και οι εξε-
λίξεις, για να µην πυροδοτηθούν γεγονότα που θα έχουν αρνη-
τικές επιπτώσεις και για να µην υπάρξει αποπροσανατολισµός.
Η έκκληση αυτή είναι έκκληση δηµοκρατίας, είναι έκκληση οµα-
λότητας και παρακαλώ την Κυβέρνηση να τη λάβει σοβαρά υπ’
όψιν. 

Επίσης, κύριε Πρόεδρε, για το θέµα το διαδικαστικό, θέλω να
πω ότι και πέρυσι, κατά τη σχετική συζήτηση του προϋπολογι-
σµού, Παρασκευή και Σάββατο είχαµε και πρωί και απόγευµα συ-
νεδριάσεις. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Ευάγγελος-Βασίλειος Ι. Μεϊµαράκης): Και τώρα
θα έχουµε. 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Και την Κυριακή η συνεδρίαση
ξεκίνησε στη 1.00’ το µεσηµέρι. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Ευάγγελος-Βασίλειος Ι. Μεϊµαράκης): Το ίδιο
θα γίνει και φέτος, κύριε Λαφαζάνη. 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Ωραία, ευχαριστούµε. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Ευάγγελος-Βασίλειος Ι. Μεϊµαράκης): Άλλω-

στε, αυτά τα συζητήσαµε και στη Διάσκεψη. 
Την έκκληση την άκουσε η Κυβέρνηση, θα τη λάβει σοβαρά

υπ’ όψιν της.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα

τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Ευάγγελος –Βασίλειος Ι. Μεϊµαράκης):  Επί της

διαδικασίας;
ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Θα ήθελα να απαντήσω

στον κ. Λαφαζάνη.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Σε ποιον να απαντήσετε; Μία έκ-

κληση προς την Κυβέρνηση έκανε ο άνθρωπος. Εσείς θα απαν-
τήσετε;

ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Πρόεδρος των Ανεξάρτητων Ελλή-
νων): Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Ευάγγελος-Βασίλειος Ι. Μεϊµαράκης): Ορίστε,
κύριε Πρόεδρε, έχετε τον λόγο. Φαντάζοµαι θέλετε να τοποθε-
τηθείτε επί της διαδικασίας συζήτησης του προυπολογισµού.

ΠΑΝΟΣ ΚΑΜΜΕΝΟΣ (Πρόεδρος των Ανεξάρτητων Ελλή-
νων): Κύριε Πρόεδρε, σας έστειλα µία επιστολή, όπως και στους
Αρχηγούς των κοµµάτων.

Ξεκινάει η συζήτηση ενός προϋπολογισµού ουσιαστικά εικονι-
κής πραγµατικότητας. Την ίδια στιγµή που ξεκινάµε να συζητάµε
για το σχέδιο του προϋπολογισµού που κατέθεσε, η Κυβέρνηση
συνδιαλέγεται µέσω e-mail και teleconference µε την τρόικα για
την επιβολή νέων µέτρων, που ουσιαστικά θα τα αποδεχθεί –ως
κάνει συνήθως- και τα οποία ανατρέπουν τον προϋπολογισµό

αυτόν τον οποίο συζητούµε. Συζητούµε, δηλαδή, σε µία εικονική
πραγµατικότητα, λες και κάνουµε ασκήσεις επί χάρτου.

Κύριε Πρόεδρε, προτείνουµε να αναβληθεί η συζήτηση για
λίγες ηµέρες µέχρις ότου καταλήξει τελικά η Κυβέρνηση µε την
τρόικα για ποιον προϋπολογισµό θα κληθεί να ψηφίσει το Σώµα
και να µην φτάσουµε σε σηµείο να ψηφιστεί ο προϋπολογισµός
και να συζητηθεί αυτές τις πέντε ηµέρες, να µιλήσουν οι Βουλευ-
τές και τη Δευτέρα το πρωί να δούµε καµµία πράξη νοµοθετικού
περιεχοµένου που θα ανατρέπει τον προϋπολογισµό για τον
οποίο ψηφίσαµε.

Αυτό θα είναι προσβολή και για το Κοινοβούλιο και για το
Σώµα.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Ευάγγελος-Βασίλειος Ι. Μεϊµαράκης): Κυρίες
και κύριοι συνάδελφοι, η τοποθέτηση του Προέδρου των Ανε-
ξαρτήτων Ελλήνων ελήφθη σοβαρά υπ’ όψιν από το Προεδρείο.
Το συζητήσαµε, το εξετάσαµε και απήντησα ότι ο Προϋπολογι-
σµός µε πρωτοβουλία της Κυβέρνησης έχει κατατεθεί και όπως
και τα δύο προηγούµενα χρόνια η Βουλή αυτή έχει συζητήσει
προϋπολογισµούς που πολλοί εκτιµούσαν ότι δεν θα εκτελε-
στούν και όµως εκτελέστηκαν µε τον καλύτερο δυνατό τρόπο.
Και επειδή η πρωτοβουλία είναι και της Κυβέρνησης, υπάρχει µε
βάση τον Κανονισµό και την ηµερήσια διάταξη η πρόταση και θα
συζητηθεί σήµερα και η οποία συνεχίζεται κανονικά. Βεβαίως
κατά τη διάρκεια της συζήτησης είµαι σίγουρος ότι θα τοποθε-
τηθείτε και θα απαντήσει και η Κυβέρνηση στο συγκεκριµένο
θέµα.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον
λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Ευάγγελος-Βασίλειος Ι. Μεϊµαράκης): Επί του
θέµατος αυτού, κύριε Λαφαζάνη;

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Μάλιστα, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Ευάγγελος-Βασίλειος Ι. Μεϊµαράκης): Έχετε

τον λόγο.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, µία µονόλεπτη

τοποθέτηση θα κάνω.
Ακούσαµε µε προσοχή το αίτηµα του Αρχηγού των ΑΝΕΛ του

κ. Καµµένου. Μας έχει σταλεί και µία σχετική επιστολή. Νοµίζω
ότι έχει σταλεί και στα άλλα κόµµατα και στο Προεδρείο. 

Το αίτηµά του είναι κατανοητό και θα έλεγα και δικαιολογη-
µένο, διότι εδώ έχουµε εκκρεµότητες, που κατά τη γνώµη µας
δεν λαµβάνονται υπ’ όψιν στον προϋπολογισµό.

Ωστόσο εµείς θεωρούµε ότι αυτή η Κυβέρνηση δεν έχει νοµι-
µοποίηση να φέρει ούτε αυτόν τον προϋπολογισµό ούτε κανέναν
άλλο προϋπολογισµό. 

(Θόρυβος-διαµαρτυρίες από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρα-
τίας)

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΠΟΥΡΑΣ: Τι πράγµατα είναι αυτά;
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Το µόνο που πρέπει να κάνει

αυτή η Κυβέρνηση είναι να καθορίσει άµεσα ηµεροµηνία εκλο-
γών και να µιλήσει ο ελληνικός λαός. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Ευάγγελος-Βασίλειος Ι. Μεϊµαράκης): Ο γενι-

κός εισηγητής της Νέας Δηµοκρατίας κ. Ανδρέας Λυκουρέντζος
έχει τον λόγο.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΥΚΟΥΡΕΝΤΖΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, προξενεί εν-

τύπωση το γεγονός ότι την κριτική την οποία ακούµε από την
τρόικα, ότι δεν µπορούν να εφαρµοστούν οι προϋπολογισµοί
µας, την ακούµε και από συναδέλφους στην Αίθουσα του Κοινο-
βουλίου. Και ο προϋπολογισµός του 2014 όπως και του 2015 θα
εφαρµοστεί. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Την ίδια κριτική είχαµε και πέρσι. Από την πτέρυγα της Αξιω-

µατικής Αντιπολίτευσης ακούγαµε: «Πώς φέρατε τον προϋπολο-
γισµό, όταν δεν έχετε την έγκριση της τρόικας;». Φέραµε τον
προϋπολογισµό γιατί πιστεύαµε στις δυνατότητες της ελληνικής
οικονοµίας, στις δυνατότητες του ελληνικού λαού και έχουµε εµ-
πιστοσύνη στην πολιτική µας. 

Αποτέλεσµα: Μετά από έξι χρόνια για πρώτη φορά το 2014 κα-
ταγράψαµε θετικούς ρυθµούς ανάπτυξης. Για πρώτη φορά
έχουµε µείωση της ανεργίας.

(Στο σηµείο αυτό εισέρχεται στην Αίθουσα ο Πρόεδρος της
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Κυβέρνησης κ. Αντώνιος Σαµαράς. Όρθιοι οι Βουλευτές της
Νέας Δηµοκρατίας χειροκροτούν ζωηρά και παρατεταµένα.)

Για δεύτερη χρονιά πετύχαµε πρωτογενές πλεόνασµα. Έχου-
µε επιτύχει τη σταθεροποίηση των δηµοσιονοµικών της χώρας.
Την αλλαγή αυτή είναι υποχρέωσή µας να την κρατήσουµε στα-
θερή. Οφείλουµε να την ενισχύσουµε ακόµη περισσότερο. Είναι
χρέος µας στον τόπο και τον ελληνικό λαό, ο οποίος υπέστη και
υφίσταται τόσες δοκιµασίες. 

Συνέπεσε, βέβαια, στο ίδιο διάστηµα που συζητούµε τον προ-
ϋπολογισµό η τελευταία αξιολόγηση. Ήταν φυσικό επόµενο να
είναι δύσκολη γιατί είναι η τελευταία του προγράµµατος. Απε-
δείχθη, όµως, πολύ πιο δύσκολη απ’ ό,τι περιµέναµε, εξαιτίας
του κινδύνου πολιτικής αστάθειας που επιµένει να προκαλεί η
Αντιπολίτευση. 

Απεδείχθη έτσι και η αµείλικτη πραγµατικότητα που κανένας
πια δεν µπορεί να αγνοήσει, ότι δηλαδή η οικονοµία χρειάζεται
στέρεο πολιτικό έδαφος, ότι οι κοµµατικές σκοπιµότητες µπορεί
να κοστίζουν ακριβά στη χώρα, ότι η πολιτική αβεβαιότητα επι-
φυλάσσει δυσµενείς συνέπειες. 

Η αλήθεια είναι καλά γνωστή, σε όλους. Στην πιο κρίσιµη κα-
µπή για την πορεία του τόπου µας, µετά τις τεράστιες θυσίες των
Ελλήνων, την ώρα που η Ελλάδα άρχισε να στέκεται στα πόδια
της, ξέσπασε µια δραµατική επιδείνωση του πολιτικού κλίµατος. 

Η Αντιπολίτευση αντιγράφοντας και υιοθετώντας τις πιο ακ-
ραίες πρακτικές του παρελθόντος, άρχισε να εκβιάζει τη χώρα
ποδοπατώντας το Σύνταγµα. Οι συνταγµατικές διατάξεις που
αξιώνουν αυξηµένη πλειοψηφία για την εκλογή Προέδρου της
Δηµοκρατίας δεν θεσπίστηκαν για να δώσουν στη Μειοψηφία δι-
καίωµα πρόωρης διάλυσης της Βουλής. Είχαν συναινετικό και
όχι πολωτικό πρόσηµο. Απέβλεπαν στη συναίνεση και όχι στο δι-
χασµό.

Παρ’ όλα αυτά, συγκεκριµένοι πολιτικοί επιµένουν να αγνοούν
τα πάντα. Προκαλούν πολιτική αβεβαιότητα ξέροντας ότι αυτό
θα είναι επιζήµιο για τον τόπο. Δεν δίστασαν, όµως: επέλεξαν το
θεσµικό εκβιασµό, επέλεξαν κατάφωρη παραβίαση του Συντάγ-
µατος, την αστάθεια, την αβεβαιότητα, την πρόκληση αµφισβή-
τησης σε βάρος της χώρας. Έβαλαν ερωτήµατα που δεν υπήρ-
χαν ως πρόσφατα και τα αποτελέσµατα είναι ήδη αρνητικά σε
βάρος της χώρας, της οικονοµίας, της κοινωνίας. 

Η κρισιµότητα των περιστάσεων δεν αφήνει περιθώρια για
κοµµατικές σκοπιµότητες, για ιδεολογικούς δογµατισµούς. Ανα-
δεικνύει πιο έντονα ακόµα την ανάγκη σταθερότητας. Αναδει-
κνύει, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τις ευθύνες του συνόλου
των πολιτικών δυνάµεων της χώρας. Κι αυτό ας µην το ξεχνάει
κανένας. Κανένας δεν θα µπορεί να πει αύριο «δεν ήξερα». Την
πραγµατικότητα την ξέρουµε όλες και όλοι πάρα πολύ καλά. Κα-
νένας δεν έχει δικαίωµα να βάλει σε κίνδυνο µε τις εµµονές του
το µέλλον της χώρας.

Τίποτα δεν είναι πιο επώδυνο από ένα πισωγύρισµα. Τι σηµαί-
νει αυτό; Αυτό θα ανάγκαζε τους πολίτες να περπατήσουν δυο
φορές τον ίδιο επώδυνο δρόµο. Τίποτα δεν είναι πιο δραµατικό
από το ζωντάνεµα του µύθου του Σίσσυφου, τίποτα δεν είναι πιο
επικίνδυνο από µια κατάσταση πολιτικής αστάθειας και αβεβαι-
ότητας. Μια εθνική περιπέτεια δεν έχει νικητές, αλλά µόνον ητ-
τηµένους. 

Πώς φτάσαµε εδώ; Δεν έλειψαν οι προσπάθειες για τη µείωση
του κράτους, οι προσπάθειες µεταρρυθµίσεων και αποκρατικο-
ποιήσεων δηµοσίων επιχειρήσεων. Όλα αυτά συνάντησαν, όµως,
βίαιες αντιδράσεις και οι περισσότερες µαταιώθηκαν. 

Χρόνια τώρα κανένας από τους κοινωνικούς εταίρους δεν ήταν
πρόθυµος να ακούσει τις ενοχλητικές αλήθειες, αλλά και καµµία
πολιτική δύναµη δεν µπορεί να παριστάνει την αθώα περιστερά.
Αυτοί που ισχυρίζονται πως δεν κυβέρνησαν, διατυπώνουν λαν-
θασµένους συσχετισµούς. «Κυβέρνησαν» από το πεζοδρόµιο, εµ-
ποδίζοντας αλλαγές και µεταρρυθµίσεις και εκθέτοντας τη χώρα. 

Μας λέτε ότι δεν κυβερνήσατε. Δεν έχετε ευθύνες; Ποιος κα-
θοδηγούσε τις σκληρές συντεχνίες που οδήγησαν σε ακραίες
καταστάσεις; Ποιος κυβερνούσε τα αστικά λεωφορεία της Αθή-
νας ή τα ναυπηγεία; 

Για παράδειγµα θυµίζω 9 δισεκατοµµύρια δολάρια νέες επεν-
δύσεις Ελλήνων εφοπλιστών για τη ναυπήγηση διακοσίων δε-
καεννέα πλοίων. 

Δυστυχώς για την Ελλάδα, όλες οι παραγγελίες έγιναν σε ναυ-
πηγεία του εξωτερικού, οι οποίες παραδίδονται στην ώρα τους
και δεν αιφνιδιάζονται οι πελάτες από απεργίες, καταλήψεις και
συνεχείς διακοπές των εργασιών ναυπήγησης. 

Αυτά πετύχατε µε τις ακραίες συντεχνιακές αντιδράσεις τις
οποίες όχι µόνο καλύψατε, αλλά και υποκινούσατε!

Θυµίζω πως όταν η κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας µε
Πρωθυπουργό τον Κώστα Καραµανλή ιδιωτικοποίησε κρατικές
επιχειρήσεις και όταν έφερε µία από τις µεγαλύτερες επενδύσεις
στην Ελλάδα, µε την παραχώρηση µίας προβλήτας στο λιµάνι
του Πειραιά στην κινεζική «COSCO», εισέπραξε άρνηση, αδιαλ-
λαξία, φανατισµό και πύρινες αντιδράσεις. Το ίδιο εισέπραξε και
όταν είπε να συνεννοηθούµε για τα αυτονόητα κι όταν προειδο-
ποίησε για τον κίνδυνο του λαϊκισµού. 

Σας ερωτώ αυτήν τη στιγµή: Κρατάτε ακόµα υψωµένες τις
γροθιές για να διώξετε την «COSCO» από τον Πειραιά; Ποιον
ενοχλεί που η Ελλάδα έγινε κεντρική πύλη εµπορίου για όλη την
Ευρώπη; Ποιον ενοχλεί που δηµιουργούνται νέες θέσεις εργα-
σίας; Ποιοι ονειρεύονται πάλι το πεζοδρόµιο;

Η τελευταία έκθεση της Εθνικής Τράπεζας της Ελλάδος προ-
βλέπει ότι µετά την τελευταία συµφωνία µεταξύ του Οργανισµού
Λιµένος Πειραιώς και της «COSCO», ξεκινούν επενδύσεις σε
άλλα µέτωπα –Θριάσιο, Πειραιάς, αεροδρόµιο Ηρακλείου, ΟΣΕ-
µε προοπτική 5,1 δισεκατοµµυρίων ευρώ και δηµιουργία εννέα
χιλιάδων θέσεων εργασίας. Προχθές υπήρξε συµφωνία για τα
δεκατέσσερα περιφερειακά αεροδρόµια. 

Θα καταθέσω σχετικά δηµοσιεύµατα στα Πρακτικά, γιατί η
εφηµερίδα που διαβάζετε, κύριοι συνάδελφοι της Αντιπολίτευ-
σης, δεν κάνει καµµία αναφορά σε αυτά. Οι λέξεις «ανάπτυξη»
και «πρόοδος» είναι άγνωστες για τον κοµµατικό σας Τύπο, αλλά
είναι γεγονότα τα οποία δεν µπορείτε να παραγνωρίσετε. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το ότι αποφύγαµε την έξοδο
από τη ζώνη του ευρώ, την οποία πολλοί επεδίωκαν µέσα κι έξω
από τη χώρα, το ότι ξαναφέραµε τη χώρα να ανακτήσει την εµ-
πιστοσύνη των εταίρων µας και των αγορών και το ότι δηµιουρ-
γήσαµε αισιόδοξες προοπτικές για την οικονοµία, είναι έργο των
κυβερνήσεων του Αντώνη Σαµαρά. Είναι έργο κατ’ αρχήν της τρι-
κοµµατικής κυβέρνησης και εν συνεχεία της Κυβέρνησης του
Πρωθυπουργού Αντώνη Σαµαρά και του Αντιπροέδρου κ. Βενι-
ζέλου.

Και αυτό φάνηκε πρακτικά, µε την επιστροφή καταθέσεων
άνω των 20 δισεκατοµµυρίων ευρώ από τον Ιούλιο του 2012,
αλλά και µε τις αυξήσεις κεφαλαίων των ελληνικών τραπεζών και
µε τα εταιρικά οµόλογα των ελληνικών επιχειρήσεων που βρήκαν
υψηλή ζήτηση.

Σηµειώνω ότι τα τελευταία δύο χρόνια οι κυβερνήσεις του
Πρωθυπουργού Αντώνη Σαµαρά τόλµησαν και συγκρούστηκαν
µε την κουλτούρα της ακινησίας και την κουλτούρα των βίαιων
αντιδράσεων, οι οποίες κράτησαν τη χώρα ακίνητη στην ιστορία.
Φορτώθηκαν τεράστιο πολιτικό κόστος, αλλά έκαναν άλµατα σε
πολλούς τοµείς, όπως η διοικητική µεταρρύθµιση και ο δραστι-
κός περιορισµός της σπατάλης.

Είναι αλήθεια ότι στο ίδιο διάστηµα συνεχίστηκε η υπερφορο-
λόγηση κι έγιναν και λάθη, όπως στον ΕΝΦΙΑ, πολλά από τα
οποία διορθώθηκαν και άλλα είναι ανάγκη να διορθωθούν µε την
αναπροσαρµογή των αντικειµενικών αξιών. Είναι όµως βέβαιο ότι
η Ελλάδα πέτυχε σηµαντικούς στόχους.

Από την εκατοστή δέκατη θέση σε σύνολο εκατόν ογδόντα
εννέα χωρών στο δείκτη ανταγωνιστικότητας, σήµερα βρισκόµα-
στε στην τριακοστή έκτη θέση. Αναστρέψαµε την ύφεση µε τά-
σεις ανάπτυξης. Έγινε ανάσχεση της ανεργίας και οι επιχειρή-
σεις έχουν πρόσβαση, επιτέλους, στον τραπεζικό δανεισµό. Οι
ίδιοι οι τραπεζίτες λένε ότι θα χρηµατοδοτήσουν την πραγµατική
οικονοµία και θα ενισχύσουν τη ρευστότητα της αγοράς. 

Για τρίτη χρονιά επιτυγχάνονται οι στόχοι του προγράµµατος
οικονοµικής πολιτικής. Συνεχίζουµε µε όραµα να επενδύσουµε
στον κλάδο του τουρισµού, στην ανάπτυξη του τουρισµού υ-
γείας, στην πρωτογενή παραγωγή και στη µεταποίηση αγροτικών
προϊόντων, στην ενέργεια, στο διαµετακοµιστικό εµπόριο, στις
συνδυασµένες µεταφορές, στην έρευνα, στην τεχνολογία και
στην καινοτοµία. 

Εδώ, κύριε Πρωθυπουργέ, απαιτείται η αλλαγή της διάταξης
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του άρθρου 16 του Συντάγµατος, για να προσελκύσουµε επεν-
δύσεις στην παιδεία. Δεν µπορεί η Ελλάδα να απαγορεύει την
ίδρυση πανεπιστηµίων τα οποία θα µπορούσαν να προσελκύ-
σουν φοιτητές από την ευρύτερη γεωγραφική µας περιοχή!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Επιπλέον, όραµά µας είναι να επενδύσουµε στη βιοµηχανία

φαρµάκων -κερδίζουν τις διεθνείς αγορές οι Έλληνες φαρµακο-
βιοµήχανοι- στην εκµετάλλευση του ορυκτού πλούτου, στη ναυ-
τιλία και στις συναφείς δραστηριότητες. 

Επιλογή µας είναι η συνέχιση των µεταρρυθµίσεων που έχουν
στόχο να παραµερίσουν τις παθογένειες του χθες και να θεµε-
λιώσουν νέα προοπτική. Πιο συγκεκριµένα, οι βασικοί στόχοι των
νέων µεταρρυθµίσεων περιλαµβάνουν την περαιτέρω βελτίωση
της διεθνούς ανταγωνιστικότητας της χώρας, τη βελτίωση του
επιχειρηµατικού περιβάλλοντος, τη βελτίωση της αποδοτικότη-
τας του δηµοσίου τοµέα, την ενίσχυση του θεσµικού ρόλου της
δικαιοσύνης, την αναβάθµιση του εκπαιδευτικού συστήµατος, τη
συνέχιση της απλοποίησης του Φορολογικού Κώδικα, αλλά και
την προοδευτική µείωση των φορολογικών συντελεστών.

Σκοπός είναι να βγούµε οριστικά από την οικονοµική και κοι-
νωνική κρίση, να χτίσουµε στέρεες βάσεις για µια καλύτερη Ελ-
λάδα. Στόχος είναι οι νέες επενδύσεις, οι νέες επιχειρήσεις, οι
νέες θέσεις εργασίας. Ακόµη, χρειάζεται όλο αυτό το όραµα, το
σχέδιο να αποτελέσει Εθνικό Σχέδιο Οικονοµικής Ανασυγκρότη-
σης και Ανάπτυξης.

Κύριε Πρωθυπουργέ, είµαι σίγουρος ότι αυτό το σχέδιο θα θέ-
σετε υπ’ όψιν του ελληνικού λαού, µε τη νέα εποχή που αρχίζει
για την Ελλάδα µετά την 1η Ιανουαρίου του 2015, ένα σχέδιο το
οποίο θα επιτρέψει στην πατρίδα να είναι ισότιµη µεταξύ των
εταίρων της και ο ελληνικός λαός υπερήφανος για τους στόχους
τους οποίους θα έχουµε κατακτήσει.

Το µέλλον της χώρας αξιώνει να υπερβούµε τις άγονες αντι-
παραθέσεις και τις απατηλές διαχωριστικές γραµµές. Απαιτεί να
αξιοποιήσουµε τις δυνατότητες του τόπου και να δηµιουργή-
σουµε νέες ευκαιρίες. Χρέος όλων είναι να προτάξουµε αξίες,
όπως η σκληρή δουλειά αντί του βολέµατος, η εγκράτεια αντί
της σπατάλης, η συναίνεση αντί του πεζοδροµίου, η σύνεση αντί
της αδιαλλαξίας, ο σεβασµός των νόµων αντί της ανοµίας, η προ-
σήλωση στην τάξη αντί της αυθαιρεσίας. Χρέος όλων είναι να
επιδείξουµε τόλµη και αποφασιστικότητα στη συνέχεια των µε-
ταρρυθµίσεων, την προώθηση των αποκρατικοποιήσεων και την
αξιοποίηση της περιουσίας του δηµοσίου.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έκανα µία αναφορά στις αξίες
και στις αρχές και στις πολιτικές µας επιλογές που διαµορφώ-
νουν το πλαίσιο της στρατηγικής µε την οποία θέλουµε να οδη-
γήσουµε την Ελλάδα στο µέλλον και αυτό, διότι ο προϋπολογι-
σµός του 2015 σε αυτήν ακριβώς τη στρατηγική ανταποκρίνεται.
Υπηρετεί την οικοδόµηση ενός νέου προτύπου οικονοµικής ανά-
πτυξης, µε στόχο την οικονοµική µεγέθυνση, την τόνωση της
απασχόλησης, τη βελτίωση του βιοτικού επιπέδου. Ανάµεσα στα
άλλα, το ΑΕΠ εκτιµάται να αυξηθεί κατά 2,9%.

Αξίζει να σηµειώσουµε -και επαναλαµβάνω αυτό το οποίο είπα
στην αρχή της οµιλίας µου- ότι παρά τις προβλέψεις και των δα-
νειστών µας και πολλών στην Αίθουσα του Κοινοβουλίου, η Ελ-
λάδα επέστρεψε το 2014 στην ανάπτυξη µε 0,6% του ΑΕΠ από
-3,9% το 2013. Απόδειξη της αποτελεσµατικότητας της πολιτικής
µας, της επιστροφής της αγοράς, της ανάπτυξης και της µεί-
ωσης της ανεργίας.

Μας ρωτούν: Θα επιτευχθεί ο στόχος του 2015; Το προδικά-
ζουν η επιτάχυνση των εξαγωγών, η προσέλκυση επενδύσεων,
που ήταν αυξηµένες κατά 11,7% το 2014 και µπορεί να είναι
ακόµα περισσότερο αυξηµένες το 2015. Προϋπόθεση -γιατί µας
έθεσαν θέµα στην Επιτροπή Οικονοµικών αν θα επιτύχουµε το
στόχο των επενδύσεων- είναι προφανώς η πολιτική σταθερότητα,
αλλά και κάτι ακόµα: Να µην ακούγονται φωνές εναντίον όσων
θέλουν να επενδύσουν στην Ελλάδα, να µην επικρέµαται επί των
προσπαθειών τους η απειλή ότι θα βρεθούν εκτός χώρας, ότι θα
χάσουν τις επενδύσεις τους, ακόµα και ότι θα έχουν να αντιµε-
τωπίσουν τη δικαιοσύνη.

Άλλος συνάδελφος αµφισβήτησε τη δυνατότητα διεύρυνσης,
διόγκωσης των εξαγωγών µε ένα µαθηµατικό, αλλά συγχρόνως
απλουστευτικό επιχείρηµα, αυτό του µηδενικού αποτελέσµατος.

Μας είπε ότι, όταν όλες οι χώρες προσπαθούν να κάνουν εξαγω-
γές, αυτό δεν έχει τελικά αποτέλεσµα. Όµως, έβαλε στην άκρη
την ικανότητα, τη δηµιουργικότητα, το µεράκι του λαού µας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αν πέτυχε ο Έλληνας στο διε-
θνές εµπόριο ή στη ναυτιλία, είναι γιατί τόλµησε µε εµπιστοσύνη
στις δυνάµεις του. Είναι γιατί ξέρει να κερδίζει µε αξιοσύνη και
ποιότητα τους ανταγωνιστές του, αρκεί να είναι ελεύθερος να
δράσει. Όποτε ο Έλληνας υπετάχθη στα κελεύσµατα του κρατι-
σµού, σύρθηκε δέσµιος στην αποτυχία. 

Επίσης, η αύξηση του τουριστικού προϊόντος είναι πιο ενθαρ-
ρυντική. Το 2013 απεδείχθη η καλύτερη χρονιά. Το 2014 εξελίσ-
σεται σε ακόµα καλύτερη χρονιά από εκείνη του 2013, σύµφωνα
µε τις εκτιµήσεις του Συνδέσµου Ελληνικών Τουριστικών Επιχει-
ρήσεων. Είναι βέβαιο, µάλιστα, ότι το 2015 θα είναι ακόµα µεγα-
λύτερη αυτή η αύξηση του τουριστικού ρεύµατος στη χώρα.

Το 2015, η χώρα µπορεί να φθάσει σε αύξηση του ΑΕΠ που
εκτιµάται στο 2,9% όπως ήδη ανέφερα. Σ’ αυτόν το στόχο θα
συµβάλουν επίσης τα αναπτυξιακά σχέδια της Ευρωπαϊκής Τρά-
πεζας που υλοποιούνται, οι πόροι από το ΕΣΠΑ και την Ε’ Προ-
γραµµατική Περίοδο, οι επενδύσεις από το νεοσυσταθέν Ελληνι-
κό Επενδυτικό Ταµείο, η ρευστότητα η οποία θα διαδραµατίσει
σηµαντικό ρόλο στην ανάπτυξη της οικονοµίας µετά την ολοκλή-
ρωση της διαδικασίας ενίσχυσης των τραπεζών, αλλά και η απο-
πληρωµή των ληξιπρόθεσµων οφειλών, κάτι το οποίο είναι πολύ
σηµαντικό.

Η µείωση της ανεργίας θα είναι σηµαντική. Θα περιοριστούν
οι άνεργοι και προβλέπεται αύξηση της απασχόλησης κατά 26%.
Η αλήθεια εδώ είναι γνωστή και δεν πανηγυρίζει κανείς για την
όποια µείωση της ανεργίας. Η ανεργία µέχρι το Σεπτέµβριο του
2013 συνέχιζε να αυξάνεται. Έχει φθάσει σε εφιαλτικά επίπεδα
και διατηρείται ακόµα σε εξαιρετικά υψηλό ποσοστό. Συνθλίβει
την κοινωνική συνοχή. Ακυρώνει τα όνειρα της νέας γενιάς.
Αχρηστεύει κόπους και θυσίες που οδήγησαν στην απόκτηση τίτ-
λου σπουδών και επαγγελµατικής εµπειρίας. Όµως, γι’ αυτό δεν
επιτρέπει κανέναν εφησυχασµό. 

Καθίσταται επιτακτική η ανάγκη, λοιπόν, για την αταλάντευτη
συνέχιση των µεταρρυθµίσεων και των ειδικών δράσεων για τη
διεύρυνση της απασχόλησης, στο πλαίσιο ενός Εθνικού Σχεδίου
Ανάπτυξης, στο οποίο αναφέρθηκα προηγουµένως. Απαιτούνται
επενδύσεις από τον ιδιωτικό τοµέα που είναι ο µόνος τοµέας που
µπορεί να επενδύσει και να δηµιουργήσει θέσεις εργασίας. Ό-
µως και η Κυβέρνηση δεν στέκεται αδρανής. Ήδη, για την ενερ-
γητική απασχόληση προβλέπονται 1,5 δισεκατοµµύριο ευρώ, για
να απασχοληθούν σ’ αυτό το πρόγραµµα τετρακόσιες σαράντα
χιλιάδες άνεργοι.

Ακούµε, βεβαίως, φωνές ότι θα αντισταθούν σ’ αυτό το πρό-
γραµµα. Σφάλλουν και θα βρουν την κοινωνία –και ιδιαίτερα τη
νεολαία- απέναντί τους. 

Υπήρξαν «ανάσες» για το ελληνικό νοικοκυριό: µείωση κατά
30% του ειδικού φόρου στο πετρέλαιο, µείωση των ασφαλιστι-
κών εισφορών, ρύθµιση για τις ληξιπρόθεσµες φορολογικές και
ασφαλιστικές υποχρεώσεις, ενίσχυση των εισοδηµάτων των στε-
λεχών των Ενόπλων Δυνάµεων και των Σωµάτων Ασφαλείας, εξό-
φληση οφειλών του δηµοσίου στους ιδιώτες. Γι’ αυτό ανέφερα
προηγουµένως για τις ληξιπρόθεσµες οφειλές που πήγαν στις
επιχειρήσεις και για τις θέσεις εργασίας που διατηρήθηκαν. Έ-
χουν διατεθεί 7,2 δισεκατοµµύρια ευρώ έναντι 9,5 δισεκατοµµυ-
ρίων ευρώ που είναι το τελικό αποτέλεσµα αυτών των οφειλών.
Πρέπει, επίσης, να προσθέσω ότι 6,4 δισεκατοµµύρια ευρώ –
ακριβώς ο στόχος του µεσοπρόθεσµου προγράµµατος- προβλέ-
πονται για τις δηµόσιες επενδύσεις. 

Θα ήθελα να κάνω µία αναφορά στο χρέος. Το δηµόσιο χρέος
σταθεροποιείται. Όµως, είναι µεγάλη πρόκληση στο πλαίσιο της
διαπραγµάτευσης µε τους δανειστές µας να επιτύχουµε µείωση
της ετήσιας δαπάνης για τους τόκους. Η Ελλάδα ανταποκρίθηκε
στις δεσµεύσεις της µε τεράστιες θυσίες και είναι η ώρα των
εταίρων µας να ανταποκριθούν κι εκείνοι στις δικές τους.

Επίσης, το ελληνικό δηµόσιο υλοποιεί ένα φιλόδοξο πρό-
γραµµα αποκρατικοποιήσεων και αξιοποίησης της δηµόσιας πε-
ριουσίας. Για δεκαετίες η χώρα είχε µία τεράστια περιουσία η
οποία έµενε ανεκµετάλλευτη και σε πολλές περιπτώσεις ρήµαζε
και απαξιωνόταν. Τώρα, η περιουσία του δηµοσίου αξιοποιείται. 
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Επίσης, σηµαντικός στόχος για την επιτυχία των στόχων του
προϋπολογισµού είναι η πάταξη της φοροδιαφυγής και της ει-
σφοροδιαφυγής, το παρεµπόριο, η παραοικονοµία. 

Στο κάτω-κάτω της γραφής είναι κλοπή από το διπλανό, είναι
κλοπή από τα ίδια µας τα παιδιά. Δεν µπορούµε να είµαστε επι-
εικείς σε τέτοιες συµπεριφορές. 

Ο νόµος, κύριε Υπουργέ των Οικονοµικών, πρέπει να εφαρµό-
ζεται αυστηρά προς κάθε κατεύθυνση. Είναι καιρός να δώσετε
απαντήσεις για όλες εκείνες τις περιπτώσεις που σας έχουν κα-
ταγγελθεί και ελέγχονται -και πρέπει να ελέγχονται-όπως λίστες,
κατάλογοι εσωτερικού και εξωτερικού, υπαλλήλων και τα λοιπά.
Πρέπει να έχει η Βουλή απαντήσεις σε αυτό το θέµα. Είναι ζή-
τηµα οικονοµίας, αλλά και δικαιοσύνης. Είναι ζήτηµα κοινωνικής
ευθύνης.

Εµείς, οι υπερασπιστές της ευρωπαϊκής ιδέας πιστεύουµε
στην κοινωνική οικονοµία της αγοράς. Και ήδη αυτό, ως ρεύµα
σκέψης, κυριαρχεί στην Ευρώπη και στη νέα επιτροπή του κ. Γι-
ούνκερ, ο οποίος ήδη εξήγγειλε ένα πρόγραµµα στήριξης για τα
επόµενα τρία χρόνια ύψους 315 δισεκατοµµυρίων, όπως και ορι-
σµένες άλλες αλλαγές, από τις οποίες θα επωφεληθεί η χώρα
µας και έχουν να κάνουν µε τη διαφορετική συµπεριφορά της
Ευρωπαϊκής Κεντρικής Τράπεζας.

Σε αυτήν την κρίσιµη καµπή η Ελλάδα επιδιώκει συνεργασία
και φιλικές σχέσεις µε τους γειτόνους της. Παρακολουθεί τις διε-
θνείς εξελίξεις. Δεν είναι αµέτοχη. Έχει ετοιµότητα, κάτι το οποίο
η Κυβέρνηση αποδεικνύει έµπρακτα, και σηµειώνει ότι δεν πρό-
κειται να κάνουµε καµµία παραχώρηση, καµµία υποχώρηση σε
βάρος των δικαίων και των δικαιωµάτων µας. 

Είµαστε δίπλα στους αδελφούς µας Κυπρίους. Πιστεύουµε
στη δυναµική που µπορεί να ανακτήσει η πατρίδα µας, η γεωπο-
λιτική σπουδαιότητα, ο πολιτισµικός πλούτος, το εξαιρετικό φυ-
σικό κάλλος, που δηµιουργούν για εµάς συγκριτικά πλεονεκτή-
µατα, τα οποία εντάσσουµε στην πολιτική µας στρατηγική.

Δεν βάλαµε ποτέ, όµως, το κοµµατικό συµφέρον πάνω από το
εθνικό. Δεν βάλαµε ποτέ την προσωπική φιλοδοξία πάνω από την
κοινωνική αλληλεγγύη. Και βέβαια, δεν χαρίζουµε σε κανέναν την
κοινωνική ευαισθησία. Αυτό γιατί δεν είναι κοινωνική ευαισθησία
η αδιαφορία µπροστά στους κινδύνους. Δεν είναι ευαισθησία οι
υποσχέσεις χωρίς αντίκρισµα. Δεν είναι ευαισθησία ο λαϊκισµός
και η δηµαγωγία.

Μην το ξεχνάµε, τα ευχάριστα ψέµατα κοστίζουν ακριβά. Οι
µεταρρυθµίσεις δεν υλοποιούνται µε άναρχο τρόπο. Συγκροτούν
εκσυγχρονιστική πολιτική και ορθολογική προγραµµατική πρό-
ταση. Ενοχλούν διότι καταργούν την πλειοδοσία του παρελθόν-
τος υπέρ των συντεχνιακών απαιτήσεων, τις οποίες επιτύγχανε
η επιδοµατική Αριστερά, αυτή που δήθεν δεν κυβέρνησε ποτέ,
αλλά είχε ως εµπροσθοφυλακή τις συντεχνιακές συνδικαλιστικές
οργανώσεις.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι γεγονός ότι οι εταίροι και
οι δανειστές µας επιµένουν πως ο προϋπολογισµός δεν βγαίνει
και ζητούν πρόσθετα περιοριστικά µέτρα. Ελπίζω να µην βρουν
συµµάχους πίεσης στην ελληνική Βουλή.

Θα επαναλάβω, όµως, αυτό που είπε ήδη ο Πρωθυπουργός
της χώρας, ο Αντώνης Σαµαράς, ότι έπεσαν έως τώρα δυο φο-
ρές έξω, και πέρυσι και πρόπερσι, που διετύπωναν τους ισχυρι-
σµούς για δηµοσιονοµικό κενό. Και στις δυο χρονιές επαληθεύ-
τηκαν οι εκτιµήσεις της Κυβέρνησης. Επιµένουµε ότι θα επανα-
ληφθούν και τώρα. Εµείς θα επιβεβαιωθούµε. Εµείς θα επιτύ-
χουµε τους στόχους που θέτει ο προϋπολογισµός.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Θυµίζω ότι και πέρυσι ζητούσαν άλλα, πρόσθετα µέτρα που

αν είχαν ληφθεί, δεν θα µας είχαν επιτρέψει να φτάσουµε στους
στόχους τους οποίους προανέφερα. Το γεγονός ότι δεν ελήφθη-
σαν αυτά τα µέτρα, µας οδήγησε στα συγκεκριµένα αποτελέ-
σµατα. Με τον ίδιο τρόπο θα φτάσουµε και στα επόµενα αποτε-
λέσµατα.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω σε ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε.
Άλλα περιοριστικά, άλλα υφεσιακά µέτρα θα ήταν αυτήν την

ώρα καταστροφικά. Δεν θα τα άντεχε ούτε η οικονοµία, ούτε η
κοινωνία. Θα υπονόµευαν την ανάπτυξη που µόλις τώρα έχει ξε-

κινήσει. 
Η Ελλάδα απέδειξε και την αξιοπιστία της και την υπευθυνό-

τητά της. Κι αυτά δεν µπορεί να αµφισβητούνται από κανέναν. 
Ο προϋπολογισµός αυτός έρχεται να βάλει τέλος σε µια πε-

ρίοδο και να σηµατοδοτήσει την αρχή µιας άλλης. 
Ως συµπέρασµα θα λέγαµε ότι είναι ο τρίτος κατά σειρά προ-

ϋπολογισµός µε σηµαντικό πρωτογενές πλεόνασµα, κάτι που επι-
τρέπει την επόµενη µέρα να µπορούµε να είµαστε στις αγορές
µε χαµηλά επιτόκια, να µπορούµε να αντιµετωπίζουµε, όπως είπε
και ο Υπουργός Οικονοµικών, τις ανάγκες της χώρας χωρίς να
έχουµε την ανάγκη δανεισµού. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει επανειληµµένα το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω αµέσως, κύριε Πρόεδρε. 
Η ψήφιση του προϋπολογισµού είναι επιλογή σταθερότητας

και ασφάλειας. Είναι επιλογή ιστορικής ευθύνης, επιλογή εµπι-
στοσύνης στον Πρωθυπουργό, επιλογή εµπιστοσύνης σε µια Κυ-
βέρνηση που βάζει πάνω απ’ όλα και υπηρετεί µε σθένος και
συνέπεια τη συλλογική πρόοδο, την κοινωνική συνοχή και βάζει
πάνω απ’ όλα το εθνικό συµφέρον, την πατρίδα και τον υπερή-
φανο λαό µας. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Ανδρέας Λυκουρέντζος κα-
ταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Ευάγγελος-Βασίλειος Ι. Μεϊµαράκης): Τον λόγο
έχει ο κ. Ευκλείδης Τσακαλώτος.

ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, ο Αντόνιο Γκράµσι έδωσε τον

εξής ορισµό της κρίσης: «Όταν πεθαίνει το παλιό και ακόµα δεν
µπορεί να γεννηθεί το καινούργιο». Βλέπουµε το παλιό να πεθαί-
νει παντού. Το βλέπουµε στα οικονοµικά αποτελέσµατα, στη συ-
νέχιση των µέτρων και της συζήτησης, όπως και στην αύξηση
ανταλλαγής e-mail ως ανώτατη κατάσταση πολιτικής στη χώρα
µας. 

Όµως, πιο πολύ απ’ όλα το βλέπουµε, κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, σε ένα προϋπολογισµό που δεν απαντάει στα βασικά
ερωτήµατα. Δεν απαντάει στο γιατί συνεχίζεται ακόµα αυτή η
κρίση. Δεν απαντάει στο γιατί ο δικοµµατισµός όχι µόνο στην Ελ-
λάδα, αλλά παντού έχει τεράστια προβλήµατα. Δεν απαντάει στο
γιατί έχουµε τόσο φυγόκεντρες δυνάµεις και πολιτικές κινήσεις
σε όλη την Ευρώπη. Και δεν απαντάει τελικά στο γιατί ο κόσµος
του «αστισµού» έχει τόσα πολλά προβλήµατα. 

Βεβαίως µειώνετε τους µισθούς. Βεβαίως µειώνετε τις συντά-
ξεις. Βεβαίως συρρικνώνετε το κοινωνικό κράτος. Όµως, υπάρχει
ένα πολύ µεγάλο «αλλά». Νοµίζω ότι δεν µπορείτε να ισχυρι-
στείτε ότι έχετε ένα µεσοπρόθεσµο και µακροπρόθεσµο σχέδιο.
Δεν µπορείτε να το ισχυριστείτε τουλάχιστον γι’ αυτό το κοµµάτι
του «αστισµού», όπου το µακροπρόθεσµο είναι κάτι παραπάνω
από την επικεφαλίδα της επόµενης «REAL NEWS» την Κυριακή. 

Σ’ αυτήν την οµιλία µου θέλω να δώσω τις δικές µου απαντή-
σεις στο γιατί αυτός ο προϋπολογισµός δεν µπορεί να απαντήσει
στα βασικά ερωτήµατα. Και σαν τους διαγωνισµούς του πατινάζ,
θα δώσω απαντήσεις και στο επίπεδο της τεχνικής κατάρτισης,
αλλά και στο επίπεδο της αισθητικής παρουσίασης. 

Θα αρχίσω µε την τεχνική κατάρτιση και τα τεχνικά ζητήµατα
και ελπίζω να µε αφήσει ο κύριος Πρόεδρος για να πω προς το
τέλος τι είναι αυτό που θεωρώ ότι είναι πρόβληµα στο επίπεδο
της αισθητικής παρουσίασης. 

Έρχοµαι, λοιπόν, να πω ποιο είναι το τεχνικό, το βασικό σας
πρόβληµα.

Το βασικό σας πρόβληµα είναι ότι αυτήν τη στιγµή ο κόσµος
του «αστισµού», η αστική τάξη, δεν είναι πια οικουµενική τάξη.
Δεν είναι µια τάξη που τα συµφέροντά της ευθυγραµµίζονται µε
τα συµφέροντα της ευρύτερης κοινωνίας ή τουλάχιστον µε ένα
αρκετά µεγάλο κοµµάτι αυτής της κοινωνίας. Να το πω και αλ-
λιώς. Ο φιλελευθερισµός παντού και σε όλες τις µορφές του έχει
χάσει το δρόµο του. Κάποτε, παλιά, ο φιλελευθερισµός ήταν µια
προοδευτική δύναµη που κοίταγε µπροστά και ήταν δυναµική.
Ήταν αυτή η δύναµη που έβαλε στην κοινωνία τα  συνθήµατα
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της Γαλλικής Επανάστασης, όπως το σύνθηµα της ελευθερίας,
της ισότητας και της αδελφοσύνης, που τώρα θα τη λέγαµε «αλ-
ληλεγγύη». Βεβαίως σπανίως αυτά εφαρµόζονταν στην πράξη,
αλλά οι αστοί µπορούσαν να πουν ότι µαζί µας θα έχετε και αυτά
και να απευθυνθούν και σε άλλες κοινωνικές οµάδες. 

Τώρα ο κόσµος του «αστισµού» δεν αντιπροσωπεύεται ούτε
από τον Κλεµανσώ ούτε από έναν Λόιντ Τζορτζ ούτε από έναν
Ρούσβελτ. Έχουµε την αντιπροσωπεία από έναν Σόιµπλε, έναν
Ολάντ και έναν Οµπάµα, ανθρώπους που δεν δέχονται και δεν
µπορούν να δώσουν µάχη µε την ακροδεξιά, ακόµα και όταν χρει-
άζεται. Πρόκειται για ανθρώπους που δεν είναι σαν τον Κλε-
µανσώ, που σας θυµίζω ότι στην υπόθεση «Ντρέιφους» τα έβαλε
και µε τη δύναµη της Kαθολικής Εκκλησίας, αλλά και µε τον αν-
τισηµιτισµό. Αντίθετα, στη δική µας περίπτωση, από τη Βρετανία
µέχρι την Ελλάδα, ο αστικός κόσµος έχει κόµµατα που το αντι-
προσωπεύουν, που κλείνουν το µάτι µε αντιµεταναστευτικές πο-
λιτικές, λες και δεν έχουµε µάθει ότι όσο ταΐζεις το θηρίο, τόσο
µεγαλώνει. 

Δεν το ειρηνοποιείς, δεν το ησυχάζεις, όταν το ταΐσεις µε
ακροδεξιές κορώνες.  

Πάνω απ’ όλα όµως, αυτός ο κόσµος του αστισµού δεν έχει
απαντήσει στα βασικά ερωτήµατα που µπήκαν στην κρίση το
2008 για την κοινωνική ανισότητα, την ασυδοσία των τραπεζών,
για τις περιφερειακές διαφορές και διαφοροποιήσεις που έ-
χουµε. 

Τι έχουµε στα οικονοµικά αποτελέσµατα; Όλοι οι δείκτες πάνε
χειρότερα, για την ανάπτυξη, για την ανεργία, για το χρέος. Μόνο
ένας δείκτης πάει καλά. Και αυτός ο δείκτης, είναι ο δείκτης στα
χρηµατιστήρια. Έχετε σκεφτεί γιατί τα χρηµατιστήρια πάνε τόσο
καλά, όταν η πραγµατική οικονοµία στην Ευρωζώνη και αλλού
δεν πάει καλά; Για δύο λόγους: Ο  πρώτος λόγος είναι ότι υπάρ-
χει αυτή η νοµισµατική χαλάρωση και άρα τα επιτόκια είναι πολύ
χαµηλά. Ο δεύτερος λόγος είναι ότι έχουµε δέκα, δεκαπέντε, εί-
κοσι χρόνια, που πέφτουν οι µισθοί, όπου µειώνεται το µερίδιο
της εργασίας και άρα, όλοι προσβλέπουνε σε υψηλά κέρδη. Γι’
αυτό έχουµε αυτήν την αντίφαση. 

Εγώ θέλω να σας πω µόνο έναν αριθµό για να καταλάβετε το
επίπεδο που έχουµε φτάσει: Όταν άρχισε η περίοδος του νεοφι-
λελευθερισµού στην Αµερική, οι κατώτεροι, δηλαδή το 90% των
οικογενειών την Αµερική, είχαν το 33% του συνολικού πλούτου
της Αµερικής, ενώ το 0,1% είχε το 8% του συνολικού πλούτου.
Το 0,1% είχε το 8% του συνολικού πλούτου της Αµερικής, ενώ
το κάτω 90% είχε 33% του συνολικού πλούτου, δηλαδή είχαν µία
διαφορά είκοσι πέντε ποσοστιαίες µονάδες. Ξέρετε ποια είναι η
διαφορά τώρα; Τίποτα! Τώρα δηλαδή, µετά από αυτήν την πε-
ρίοδο του νεοφιλελευθερισµού, το 0,1% της Αµερικής έχει το ίδιο
ποσοστό πλούτου που έχει το κάτω 90%.

Και πώς φαντάζεστε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι το φτά-
σαµε αυτό χωρίς ιδιωτικοποιήσεις, χωρίς µειώσεις φόρων, χωρίς
φιλελευθεροποίηση των αγορών; 

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Ευάγγελος-Βασίλειος Ι. Μεϊµαράκης): Κυρίες

και κύριοι συνάδελφοι, σας παρακαλώ ησυχία. Παρακαλώ!
ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ: Δεν µπορεί να συνδυάσετε την

αιτία και το αιτιατό; Πώς φτάσαµε σε αυτά τα νούµερα στην παγ-
κόσµια οικονοµία, µε τέτοιες ανισότητες, µε τέτοια φτώχεια και
µε τέτοιο κοινωνικό αποκλεισµό, χωρίς αυτά τα πράγµατα; 

Διαβάζω –µε αυτή την λεπτή ειρωνεία που χαρακτηρίζει τον
Πρωθυπουργό- από την περσινή του οµιλία: «Σας ζητώ συγ-
γνώµη γιατί µόλις χρησιµοποίησα κάποιες λέξεις που δεν τις κα-
ταλαβαίνει η Αντιπολίτευση. Τη λέξη «ανάπτυξη», την έχει πολύ
στρεβλά στο µυαλό της, ενώ τις λέξεις «ανταγωνιστικότητα»,
«επιχειρηµατικότητα» και «εξωστρέφεια», τις έχει απαγορεύσει
στο λεξιλόγιό της». Δηλαδή, αυτές οι λέξεις «ανταγωνιστικότη-
τα», «επιχειρηµατικότητα» και «εξωστρέφεια» δεν συµβάλανε σε
αυτά τα αποτελέσµατα, δεν ήταν κυρίαρχες ιδέες τα τελευταία
τριάντα χρόνια, δεν παίξανε κανένα ρόλο στην κρίση, πριν από
την κρίση και σε αυτές τις ανισότητες; Θα µου πείτε, βεβαίως,
ότι όλα αυτά είναι λαϊκισµός. 

Στην προηγούµενη οµιλία του Πρωθυπουργού, πριν από ένα
χρόνο, δέκα φορές χρησιµοποίησε τη λέξη «λαϊκισµός» ή κάποιο
παράγωγο αυτής της λέξης, για την Αντιπολίτευση. Θα µετρήσω

και φέτος πόσες φορές θα τη χρησιµοποιήσει.
Και να ξέρει ο κύριος Πρωθυπουργός ότι όσες φορές το χρη-

σιµοποιεί, τόσο πιο γρήγορα θα αποµακρύνεται από την εξουσία.
Και ξέρετε γιατί; Γιατί ο κόσµος έχει καταλάβει ότι, όταν εσείς
κάνετε επίθεση στο λαϊκισµό, στην ουσία κάνετε επίθεση στο λαϊ-
κό, σε ό,τι είναι το λαϊκό αίτηµα: ένα λαϊκό αίτηµα να µπορεί να
ζει µε αξιοπρέπεια, ένα λαϊκό αίτηµα να µπορεί να αισθάνεται ότι
ανήκει κάπου, ένα λαϊκό αίτηµα να µπορεί να έχει λόγο για τα
πράγµατα που επηρεάζουν τη ζωή, ένα λαϊκό αίτηµα να είναι
µέρος της λύσης οι κοινωνικές ανάγκες.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εδώ µπορούµε να αρχίσουµε
µε δύο βασικές υποσχέσεις από τη µεριά του ΣΥΡΙΖΑ: Η πρώτη
υπόσχεση έχει σχέση µε τη διαπραγµάτευση. Εµείς, όπως κατα-
λαβαίνουµε τη διαπραγµάτευση, θα αναδείξουµε την αποτυχία
της πολιτικής του µνηµονίου που αποδεικνύεται µε γλαφυρό τρό-
πο από τους αριθµούς στον προϋπολογισµό που έχουµε µπρο-
στά µας, την ύπαρξη παγίδα χρέους που δεν είναι µόνο ελληνικό
φαινόµενο.

Διαβάστε την έκθεση της Γενεύης. Πουθενά δεν έχει µειωθεί
το χρέος ως ποσοστό του ΑΕΠ, αν πάρουµε το ιδιωτικό και το
δηµόσιο χρέος. Θα αναδείξουµε το πρόβληµα του αποπληθωρι-
σµού, που κι αυτό δεν είναι ελληνικό πρόβληµα, τις µειωµένες
επενδύσεις και άλλα πολλά. 

Θα θέσουµε, όµως, στη συζήτηση και όλες τις παραβιάσεις
ευρωπαϊκών και διεθνών συνθηκών. Στο γραπτό κείµενο θα δείτε
έναν πίνακα µε αυτές τις παραβιάσεις. Εδώ αναφέρω µόνο ότι οι
µειώσεις µισθών, οι αλλαγές στις εργασιακές σχέσεις, οι περι-
κοπές δαπανών στην υγεία παραβιάζουν σειρά άρθρων της Χάρ-
τας Θεµελιωδών Δικαιωµάτων της Ευρωπαϊκής Ένωσης, η οποία
από το 2007 έχει ενσωµατωθεί στις συνθήκες.

Και µια και σήµερα είναι η παγκόσµια ηµέρα για τους ανθρώ-
πους που έχουν ειδικές ανάγκες, θα βάλουµε το θέµα ότι στην
πράξη η Διεθνής Σύµβαση του ΟΗΕ για τα Δικαιώµατα των Ατό-
µων µε Αναπηρία απλώς δεν εφαρµόζεται; Θα βάλουµε στο τρα-
πέζι των διαπραγµατεύσεων ότι η εµπλοκή των οργάνων της
Ευρωπαϊκής Ένωσης στην κοινωνική πολιτική ενός κράτους-µέ-
λους παραβιάζει και το άρθρο 153 της Συνθήκης Λειτουργίας της
Ευρωπαϊκής Ένωσης; 

Αυτά τα θέµατα, κύριε Χαρδούβελη, τα βάλατε ποτέ; Τους εξη-
γήσατε, από την άλλη µεριά, ότι κάνουν πράγµατα που είναι
εναντίον αυτών που αυτοί έχουν ψηφίσει ή αυτά δεν είναι µέρος
µιας διαπραγµάτευσης και είναι µόνο οι λεπτοµέρειες πόσο θα
είναι το ΦΠΑ;

Να σας κάνω και την δεύτερη υπόσχεση που έχει σχέση µε το
δικό µας τον προϋπολογισµό και το δικό µας αναθεωρηµένο µε-
σοπρόθεσµο πλαίσιο. Θα παρουσιάσουµε ένα µεσοπρόθεσµο και
έναν προϋπολογισµό στη Βουλή, που θα αρχίσει µε µια φρέσκια
λαϊκή εντολή, που θα αντιµετωπίζει τις λαϊκές ανάγκες και θα έχει
τη λαϊκή στήριξη, µε προτεραιότητες, ναι, µε ιεραρχήσεις, ναι,
αλλά µε µια πυξίδα που είναι όσο ταξική ήταν και η δικιά σας πυ-
ξίδα. Με µια διαφορά, όµως: Εµείς, µπορούµε να αντιπροσω-
πεύουµε και άλλα κοινωνικά στρώµατα εκτός από τον κόσµο της
εργασίας, ακριβώς γιατί έχουµε ένα όραµα για ένα άλλο αναπτυ-
ξιακό µοντέλο που καλεί και τα µεσαία στρώµατα και άλλα στρώ-
µατα να ενσωµατωθούν σε µια στρατηγική, που θα υπάρχει µια
άλλη σχέση ανάµεσα στο κράτος και την οικονοµία και το κράτος
και την κοινωνία.

Δεν θα σας αναπτύξω εδώ, γιατί είναι στο βιβλίο και στο γρα-
πτό κείµενο, όλα αυτά τα στοιχεία που αναδεικνύουν τις αποτυ-
χίες του δικού σας µοντέλου και της οικονοµικής ιδεολογίας «αν
έχουµε δηµοσιονοµική σταθερότητα και αν υπάρχουν φιλελεύ-
θερες αγορές, θα έρθουν οι ιδιωτικές επενδύσεις». Αυτό το έλε-
γαν, κύριε Χαρδούβελη, οι ίδιοι οικονοµολόγοι σαν εσάς τη δεκα-
ετία του ’30. Απέτυχαν τότε και αποτυχαίνετε και τώρα. Δεν θα
σας αναδείξω, µόνο επιγραµµατικά, πως οι πιο χαµηλοί µισθοί
δεν δουλεύουν για να αυξήσουν τις εξαγωγές όταν όλοι το κά-
νουν, κύριε Λυκουρέντζο. Είναι ακριβώς µαθηµατικά αυτό. Οι
δικές µου οι εξαγωγές, είναι οι δικές σας εισαγωγές.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΥΚΟΥΡΕΝΤΖΟΣ: Ξεχνάτε τον άνθρωπο, τον Έλ-
ληνα. Οι κοινωνίες δεν είναι αριθµοί.

ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ: Δεν αυξάνονται οι επενδύσεις
όταν δεν έχουµε µια κανονική νοµισµατική ένωση όπου το χρέος
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δεν έχει λυθεί και οι ιδιωτικοποιήσεις δεν µετατρέπονται σε επεν-
δύσεις. Αυτό που µας υποσχέθηκε ο κ. Στουρνάρας στην πρώτη
Διαρκή Επιτροπή Οικονοµικών Υποθέσεων, ότι για κάθε ευρώ
ιδιωτικοποίησης θα έχουµε 3 ευρώ επένδυση, δεν έγινε ποτέ και
δεν τα έχουµε δει. 

Και να αναδείξω, κιόλας…
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΥΚΟΥΡΕΝΤΖΟΣ: Με αυτήν τη λογική θα ήµασταν

βαρκάρηδες κι όχι εφοπλιστές.
ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ: Δεν σας διέκοψα, κύριε Λυκου-

ρέντζο και δεν σας τιµά αυτό.
Λέω, λοιπόν, ότι εκτός του ότι δεν δουλεύουν αυτοί οι µηχανι-

σµοί, όπως δεν δούλεψαν και τη δεκαετία του ’30, έχουµε και αν-
τίρροπες δυνάµεις που κρατάνε κάτω µια κοινωνία και µια οικο-
νοµία. Αυτήν τη στιγµή, για παράδειγµα, έχουµε το πρόβληµα
του αποπληθωρισµού. Όταν έχεις αποπληθωρισµό, αυξάνεται η
πραγµατική αξία του δηµόσιου χρέους, αλλά και η πραγµατική
αξία του ιδιωτικού χρέους. Όταν πέφτουν οι τιµές για κάθε άν-
θρωπο που αισθάνεται πιο πλούσιος, γιατί έχει αποθέµατα, έχει
πλούτο και έχει αυξηθεί η πραγµατική του αξία, υπάρχουν ένα
και δύο και τρία άλλα άτοµα που η πραγµατική αξία του χρέους
τους έχει αυξηθεί και δεν µπορούν να το ξεπληρώσουν. Άρα, συ-
νεχίζει αυτή η κατάσταση όπου έχουµε κόκκινα δάνεια τα οποία
δεν επιτρέπουν την ανάπτυξη. Και η ανάπτυξη που δεν έρχεται,
δηµιουργεί καινούργια κόκκινα δάνεια.

Ποια είναι η απάντησή σας σε αυτό; Αντί να συµφωνήσετε µε
εµάς και να ξοδέψετε λεφτά από το ΤΧΣ για να απαντήσουµε και
να σπάσουµε αυτόν το φαύλο κύκλο καθώς τώρα υπάρχει το
πρόβληµα, το οποίο δεν επιτρέπει την ανάπτυξη, λέτε «να τα βά-
λουµε στην «πάντα», σε µία γραµµή πίστωσης για να τα χρησι-
µοποιήσουµε, αν χρειαστούν». 

Δεν είναι, όµως, µόνο τα κόκκινα δάνεια. Αυτή η κοινωνική ανι-
σότητα -όπως σας είπα- που ανέδειξε µόλις πριν από τρεις µέρες
ο Διεθνής Οργανισµός Εργασίας ILO και εξήγησε για όλους τους
ξένους -κάτι που ξέραµε- πόσο µεγάλη είναι η ανεργία, πόσο µε-
γάλο κοµµάτι της ανεργίας είναι µακροπρόθεσµο και πόσα νοι-
κοκυριά κινδυνεύουν από την φτώχεια, αυτό δεν µπορεί παρά να
κρατάει κάτω τη ζήτηση και να µην µπορούµε να βγούµε από
αυτήν την κρίση. 

Εδώ έρχεται µία πολύ σηµαντική ιδεολογική διαφορά: Σας ρω-
τάει το ILO γιατί δεν βάζετε στόχους για την ανεργία και τη φτώ-
χεια µέσα στον προϋπολογισµό. Διότι αν βάζατε τους στόχους
για την ανεργία και τη φτώχεια µέσα στον προϋπολογισµό, θα
έπρεπε να πάρετε µέτρα όταν το Μάιο ή τον Ιούνιο δεν φτάναµε
αυτούς τους στόχους. Αυτό, δεν δείχνει ποιες είναι οι προτεραι-
ότητες και οι ιεραρχήσεις σας; Γιατί το κάνει η Ευρώπη, που µι-
λάει για κοινωνικό αποκλεισµό και έχει στόχους για το ποσοστό
των οικογενειών που κινδυνεύουν από τη φτώχεια; Οι στόχοι,
όµως, δεν µετράνε. Δεν υπάρχουν διαρθρωτικά µέτρα. Δεν υ-
πάρχει το µηδενικό έλλειµµα που υπάρχει στην τοπική αυτοδιοί-
κηση ή στα επικουρικά ταµεία. Γιατί δεν υπάρχει γι’ αυτούς τους
κοινωνικούς στόχους; Ακριβώς επειδή δεν είναι για εσάς προτε-
ραιότητα. 

Ο προϋπολογισµός είναι ένας εντελώς µνηµονιακός προϋπο-
λογισµός. Ακόµα και ο στόχος για το πρωτογενές έλλειµµα είναι
3% και περίπου 800 εκατοµµύρια περισσότερο από ότι ήταν στο
µεσοπρόθεσµο. Δηλαδή, η βασική ιδέα που υπήρχε σε όλους
τους προϋπολογισµούς, ότι «εµείς θα ξεφύγουµε από αυτήν την
κρίση σε µία σειρά από χρόνια µε υψηλούς ρυθµούς ανάπτυξης
και υψηλά πρωτογενή πλεονάσµατα» συνεχίζει. Και συνεχίζει
υποστηρίζοντας ότι δεν χρειαζόµαστε δηµόσιες επενδύσεις και
γι’ αυτό θα περιοριστούν στο 3,4% του ΑΕΠ που είναι ιστορικά
χαµηλό, ακόµα και σε σχέση µε το 2013 και 2014. 

Εµείς δεν αµφισβητούµε το ότι αν πάρουµε ξεκοµµένα ένα
στόχο, όπως τα πρωτογενή πλεονάσµατα, δεν θα µπορείτε να το
αντιµετωπίσετε. Στο κάτω-κάτω µπορείτε να κλείσετε και άλλα
τριάντα νοσοκοµεία και δεκαπέντε σχολεία και θα το κάνετε.
Εµείς αµφισβητούµε το ότι οποιαδήποτε χώρα µπορεί να βγει
από τέτοιο µεγάλο χρέος, έχοντας σαν συνδυασµό για συνεχή
έτη πολύ µεγάλους ρυθµούς ανάπτυξης και πρωτογενή πλεονά-
σµατα. 

Συµφωνούν σχεδόν όλοι οι οικονοµολόγοι, κύριε Χαρδούβελη,
σε αυτό. Όλοι οι οικονοµολόγοι συµφωνούν στο ότι δε µπορείς

να έχεις ανάπτυξη µόνο µε ιδιωτικές επενδύσεις σε µία τόσο µε-
γάλη ύφεση. Ακόµη, συµφωνούν ότι υπάρχουν µόνο τρεις περι-
πτώσεις µετά από το 1860 σύµφωνα µε τις οποίες υπήρχε χώρα
µε τόσο µεγάλα πρωτογενή πλεονάσµατα σαν αυτά που σχεδιά-
ζετε. Ήταν, όµως, εντελώς ειδικές περιπτώσεις. Η Νορβηγία µε
το πετρέλαιο και η Σιγκαπούρη ήταν δύο από τις τρεις. Αυτές οι
µελέτες λένε ότι για να φθάσουµε το χρέος στο 60% θα χρειαζό-
µαστε καµµιά τριανταριά χρόνια µε 7,2% πρωτογενή πλεονά-
σµατα. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν είναι όµως µόνο τα οικονο-
µικά. Ο βασικός στόχος αυτού του προϋπολογισµού φαίνεται
στις κοινωνικές προτεραιότητες, στο ταξικό κοµµάτι του προϋπο-
λογισµού. Εδώ θα µιλήσω για τους αριθµούς. Πάει, όµως, πολύ
πέρα από τους αριθµούς. Άλλοι συνάδελφοι θα αναπτύξουν και
το αξιακό κοµµάτι για αυτό που κάνετε για την παιδεία και την
υγεία, πώς µε τους ίδιους αριθµούς χάνεται η ουσία της παιδείας
και της υγείας, γιατί θέλουµε την υγεία και την παιδεία. 

Επιτρέψτε µου, όµως, να µιλήσω κυρίως για τους αριθµούς: 
Αρχίζω µε τη φορολογία όπου φαίνεται πραγµατικά η ταξική

φύση αυτού του προϋπολογισµού. Η σχέση φορολογικών εσό-
δων φυσικών και νοµικών προσώπων δείχνει την ταξική κατεύ-
θυνση των προϋπολογισµών. Τα φυσικά πρόσωπα σε συνθήκες
πρωτοφανούς µείωσης του εισοδήµατός τους, επιβαρύνθηκαν
φορολογικά πολύ περισσότερο από τα νοµικά πρόσωπα.

Το βασικό επιχείρηµα που χρησιµοποιούν οι νεοφιλελεύθεροι
της Κυβέρνησης για να εξηγήσουν αυτή την «ψαλίδα» είναι: «Τι
να κάνουµε, είχαµε µια κρίση, έπεσαν έξω οι πιο πολλές επιχει-
ρήσεις, δεν έχουν κέρδη». Μένει, βέβαια, να εξηγήσουν το εξής
παράδοξο: Γιατί η φορολογία των νοµικών προσώπων θα µειωθεί
το 2015 κατά 2,35%, τη στιγµή που το ΑΕΠ θα αυξηθεί κατά 2,9%
και γιατί, αν είναι ουδέτερος ο προϋπολογισµός και το κάνουµε
µόνο επειδή µας το επιβάλλουν η τρόικα και οι κακοί πιστωτές,
συνεχίζουµε σ’ αυτό το κοινωνικό µοντέλο; 

Από το 2008 µέχρι το 2015 θα έχουν κοπεί πάνω από 8,8 δισε-
κατοµµύρια από τα Υπουργεία Υγείας, Παιδείας και Εργασίας,
τα βασικά κοινωνικά Υπουργεία. Ειδικά οι δαπάνες των Υπουρ-
γείων Παιδείας και Υγείας έχουν σχεδόν κοπεί στο µισό, αφού
τα ποσοστά µείωσης φτάνουν το 39,3% και το 44,3% αντίστοιχα. 

Επίσης, ο κοινωνικός προϋπολογισµός έχει συρρικνωθεί ανά-
λογα. Τα έξοδα των φορέων κοινωνικής ασφάλισης, κοινωνικής
προστασίας και των νοσοκοµείων έχουν περικοπεί κατά 25,4%. 

Μειώνεται το κοινωνικό κοµµάτι του προϋπολογισµού, αλλά
δεν µειώνεται ο προϋπολογισµός παντού. Κοιτάξτε τις δαπάνες
στο Υπουργείο Προστασίας του Πολίτη. Τα τελευταία δύο χρόνια
προβλέπεται να είναι αυξηµένες σε σχέση µε το 2013. Κάποτε
για κάθε ευρώ που ξοδεύαµε για δηµόσια τάξη, ξοδεύαµε άλλα
τέσσερα για παιδεία και υγεία. Τώρα ξοδεύουµε σχεδόν 2,5.
Όταν φτάσουµε να έχουµε περισσότερους αστυνοµικούς από
δασκάλους, τότε µάλλον η Κυβέρνηση θα αισθάνεται δικαιωµένη
για το έργο της. 

Έχουµε, δηλαδή, σ’ αυτόν τον προϋπολογισµό τη µνηµονιακή
υπόσχεση ότι θα φτάσουµε σ’ ένα κράτος µε 38% δαπάνες του
ΑΕΠ, 33% αν βγάλουµε τους τόκους, δηλαδή ένα κράτος που
είναι του επιπέδου της Βουλγαρίας, της Βολιβίας και της Αιγύ-
πτου. Αυτό είναι η δική σας υπόσχεση και όλα αυτά –νοµίζω- χω-
ρίς να φτιάχνουµε το χρέος. Υποτίθεται ότι ο βασικός στόχος
ήταν να µειωθεί το χρέος ως ποσοστό του ΑΕΠ. Θα µειωθεί λίγο
φέτος αν έχουµε ανάπτυξη και αν σταµατήσει ο αποπληθωρι-
σµός, κάτι που εµείς δεν πιστεύουµε.

Εµείς θέλουµε να µειώσουµε τη δύναµη των χρηµαταγορών,
αν είναι να αντιµετωπίσουµε αυτή την κρίση, ενώ η Κυβέρνηση
θέλει και χρειάζεται την εξουσία τους για να αποκρούσει την
εσωτερική αντίσταση στο νεοφιλελεύθερο πρόγραµµα της µεί-
ωσης των µισθών, της συρρίκνωσης του κοινωνικού κράτους, της
απορρύθµισης της αγοράς εργασίας. 

Όπως λένε πάντα οι αξιωµατούχοι του ΔΝΤ, ο ρόλος τους είναι
να λειτουργούν και σαν σάκος του µποξ για να γίνουν πιο απο-
δεκτές οι µεταρρυθµίσεις που ούτως ή άλλως θέλουν οι κυβερ-
νήσεις, αλλά προτιµούν να ισχυριστούν ότι επιβάλλονται από το
εξωτερικό και ότι δεν τις θέλουν.

Εµείς, από την άλλη, θέλουµε να διαπραγµατευτούµε για να
αλλάξουµε τη νεοφιλελεύθερη κατεύθυνση της πολιτικής. Ο ΣΥ-
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ΡΙΖΑ λέει ότι πρέπει να αρχίσει κανείς µε το χρέος και συγχρό-
νως να θέσει ως προτεραιότητα την αντιµετώπιση της ανθρωπι-
στικής κρίσης και την άµεση επανεκκίνηση της οικονοµίας. Μόνο
έτσι µπαίνουν τα θεµέλια για να προχωρήσει η οικονοµία στην
παραγωγική ανασυγκρότηση. 

Η Κυβέρνηση, από την άλλη, υποβαθµίζοντας το ζήτηµα του
χρέους και µην αρχίζοντας από την ανθρωπιστική κρίση και την
επανεκκίνηση της οικονοµίας, συντηρεί όλα τα προβλήµατα.
Ούτε το χρέος γίνεται βιώσιµο, ούτε έρχονται επενδύσεις, ούτε
διορθώνονται τα διαρθρωτικά προβλήµατα της ελληνικής οικο-
νοµίας. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, νοµίζω ότι χρειάζεται ένας προ-
ϋπολογισµός που θα αρχίσει µ’ αυτήν την επανεκκίνηση της οι-
κονοµίας και την αντιµετώπιση της ανθρωπιστικής κρίσης. Και
αυτό υποσχόµαστε εµείς του ΣΥΡΙΖΑ να κάνουµε για να βάλουµε
σε µια διαφορετική «ρότα» την οικονοµία και την κοινωνία µας. 

Η τεχνική απάντηση, δηλαδή, στο επίπεδο της τεχνικής κατάρ-
τισης είναι ότι οι δυνάµεις και η πολιτική που εσείς υποστηρίζετε,
δεν µπορούν να απευθυνθούν παρά µόνο σε πολύ στενά και συγ-
κεκριµένα ταξικά συµφέροντα. Δεν µπορείτε να απευθυνθείτε πια
στα µεσαία στρώµατα. 

Επιτρέψτε µου τώρα να κάνω δύο σχόλια, να δώσω µια απάν-
τηση στην αισθητική παρουσίαση και µετά να σας πω ένα τελικό
αποτέλεσµα. Νοµίζω ότι δεν σας προκαλεί έκπληξη το γεγονός
ότι δεν είµαι στο fan club του αστικού πολιτισµού, ότι δεν είναι
και το αγαπηµένο µου. Λίγο-πολύ συµφωνώ µε την απάντηση που
έδωσε ο Μαχάτµα Γκάντι όταν τον ρώτησαν τι ιδέα έχει για το
δυτικό πολιτισµό και απάντησε «θα ήταν καλό να υπάρχει».

Βεβαίως, ο αστικός κόσµος έχει φέρει κάτι. Νοµίζω, όµως, ότι
τώρα χάνεται και µέρος του αστικού κόσµου, γιατί υπάρχουν και
αξίες στον αστικό κόσµο, που δεν µπορεί να τις αντιπροσωπεύσει
ούτε η Σοφία Βούλτεψη ούτε ο Άδωνις Γεωργιάδης. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Είναι κατάντια για το δικό σας κόσµο ότι φτάσατε να σας αν-

τιπροσωπεύουν αυτά τα δύο άτοµα. 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΥΚΟΥΡΕΝΤΖΟΣ: Αυτό που κάνετε είναι ανεπίτρε-

πτο. Κύριε συνάδελφε, είναι ανεπίτρεπτο να αξιολογείτε επί προ-
σωπικού. Να αξιολογήσετε πολιτικά. 

ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ: Κύριε Λυκουρέντζο, δεν σας διέ-
κοψα. Αυτός είναι ο πολιτισµός σας. 

Θα πω κάτι για τη βασική πολιτική.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΥΚΟΥΡΕΝΤΖΟΣ: Είµαι υποχρεωµένος να υπερα-

σπιστώ την παράταξή µου. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Ευάγγελος-Βασίλειος Ι. Μεϊµαράκης): Παρα-

καλώ, κύριε συνάδελφοι, να ολοκληρώσει ο οµιλητής. 
ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ (Υφυπουργός στον Πρωθυπουργό): Να

βάλουµε τους λογαριασµούς µας δίπλα-δίπλα! 
ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ: Εγώ θα ήθελα να πω το εξής…
ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ (Υφυπουργός στον Πρωθυπουργό):

Τους λογαριασµούς µας θα τους συγκρίνουµε; 
ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ: Νοµίζω ότι καταλαβαίνετε τι εν-

νοούσα για τον πολιτισµό που έλεγα λίγο πριν. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ (Υφυπουργός στον Πρωθυπουργό):
Χειροκροτήστε τους λογαριασµούς! 

ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ: Θέλω να σας πω κάτι για το θέµα
του προϋπολογισµού και πώς συνδέεται αυτός ο προϋπολογι-
σµός µε την Κυβέρνηση, αν θα είναι εκατόν ογδόντα ή δεν θα
είναι εκατόν ογδόντα. 

Εγώ βλέπω και καταλαβαίνω ότι υπάρχει ένα νοσηρό κλίµα.
Βλέπω ότι ακούγονται πολλά. Λέω, όµως, να τα ξεχάσουµε όλοι
αυτά. Όλοι αυτοί που εδώ και τρία χρόνια σε αυτήν τη Βουλή
βλέπουµε τα αδιέξοδα, βλέπουµε τις υποσχέσεις που δόθηκαν
και δεν πραγµατοποιούνται, που βλέπουµε ότι παντού στην Ευ-
ρώπη αυτές οι πολιτικές της λιτότητας έχουν το ίδιο αποτέλεσµα,
να ενωθούµε µαζί και να πούµε: «Για όνοµα του Θεού, φύγετε.
Φύγετε γιατί αποτύχατε και συνεχίζετε µε την ίδια πολιτική. Φύ-
γετε γιατί ο ελληνικός λαός µπορεί να τα κάνει πολύ καλύτερα
από αυτήν την κατάντια».

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθε-

λα τον λόγο. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Ευάγγελος-Βασίλειος Ι. Μεϊµαράκης): Ορίστε,
κύριε Γεωργιάδη, σας ακούµε. 

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα µου
επιτρέψετε να πάρω το λόγο επί προσωπικού για ένα λεπτό, µιας
και µου έκανε την τιµή ο κύριος συνάδελφος να αναφερθεί στο
πρόσωπό µου. 

Κύριε συνάδελφε, η αλήθεια είναι ότι όταν σας άκουγα στην
αρχή να αναφέρεστε στον Γκράµσι, µου έκανε εντύπωση που κά-
νατε αυτήν την αναφορά, γιατί –ξέρετε- την είπατε µισή. Ο
Γκράµσι δεν είπε αυτό που είπατε. Είπε ότι πριν πεθάνει το πα-
λαιό και µέχρι να γεννηθεί το νέο, –προσέξτε- µεσολαβεί η εποχή
των τεράτων. Πράγµατι, κύριε Τσακαλώτε, είστε τα πολιτικά τέ-
ρατα αυτής της κρίσης!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Ευάγγελος-Βασίλειος Ι. Μεϊµαράκης): Σας πα-

ρακαλώ. Θα δηµιουργήσουµε τώρα άλλο προσωπικό θέµα. 
ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ: Είναι προσωπικό, κύριε Πρόεδρε,

τι είπε ο Γκράµσι; 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Ακούστε κάτι, λοιπόν,

κύριε συνάδελφε: Το αν εγώ εκφράζω τον αστικό κόσµο ή όχι,
αυτό προφανώς θα το κρίνουν οι ψηφοφόροι µου, δεν θα το κρί-
νετε εσείς. Εάν είναι αρκετοί ψηφοφόροι µου για να εκλεγώ στο
Κοινοβούλιο, θα κρίνουν αρκετοί ότι το εκφράζω, εάν όχι κάτι
άλλο. 

Ακούστε, όµως τι µας χωρίζει σε επίπεδο αστικής διαλέξεως. 
ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ: Είναι προσωπικό αυτό, κύριε

Πρόεδρε; 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Ευάγγελος-Βασίλειος Ι. Μεϊµαράκης): Παρα-

καλώ, απαντήσετε επί προσωπικού. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Εγώ, κύριε Πρόεδρε, δεν

είχα την τύχη του καλού συναδέλφου να γεννηθώ πλούσιος σε
χώρα του εξωτερικού, να σπουδάσω στα καλύτερα πανεπιστήµια
του κόσµου, των χωρών των ιδρυτών του καπιταλισµού και εκεί
όπου ανθεί ο καπιταλισµός. Και µετά από είκοσι χρόνια δουλειάς
σε πάγκους και σε βιβλιοπωλεία, δεν µπόρεσα να έχω µερίδια
στη «BLACKROCK». Αυτό πράγµατι είναι µία ζηµιά για µένα και
είµαι βέβαιος και για την κ. Σοφία Βούλτεψη, η οποία δουλεύει
και εκείνη µέσα στην πιο δύσκολη συνθήκη αυτής της χώρας,
χωρίς να έχει απολαύσει τα πολύ µεγάλα προνόµια της Οξφόρ-
δης και των άλλων µεγάλων πανεπιστηµίων, που είναι πολύ
αστικά, κύριε Τσακαλώτε. 

Άρα, θα µου επιτρέψετε να σας πω ότι εσείς µάλλον είστε προ-
δότης της δικής σας τάξεως, της αστικής τάξεως, διότι είστε κα-
τεξοχήν γέννηµα αυτής της αστικής τάξεως, την οποία τώρα
πολεµάτε και µάλιστα, µε αυτόν τον ανεπαρκή τρόπο που παρα-
κολουθήσαµε προηγουµένως. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Ευάγγελος-Βασίλειος Ι. Μεϊµαράκης): Τον λόγο
έχει ο κ. Κουτσούκος. 

ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Κακόγουστα σκηνοθετηµένο το
επεισόδιο που παρακολουθήσαµε προηγούµενα, κύριε Πρόεδρε,
διότι ο ακαδηµαϊκός κ. Τσακαλώτος την ένδεια των επιχειρηµά-
των του για την πραγµατική οικονοµία και τη λύση των πραγµα-
τικών προβληµάτων τη µετατρέπει σε πόλωση µε τη Νέα Δηµο-
κρατία και έτσι τροφοδοτεί µια ψεύτικη αντιπαράθεση, µακριά
από την πραγµατικότητα. 

Εγώ νοµίζω, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι σήµερα που συ-
ζητούµε τον προϋπολογισµό του 2015, όλοι έχουµε την αίσθηση
ότι η συζήτηση αυτή γίνεται σε συνθήκες καθοριστικές για το
µέλλον της χώρας. Γίνεται σε µια κρίσιµη συγκυρία για τη χώρα
µας, όπου, κατά τη δική µας άποψη, βαίνει προς την ολοκλήρωση
ένα σχέδιο διάσωσης της χώρας από µια άτακτη χρεοκοπία, την
οποία αντιµετωπίσαµε. Ξεκίνησε από το ΠΑΣΟΚ το 2010 και στη
συνέχεια, αφού πέρασαν την αντιµνηµονιακή τους φάση, ενσω-
µατώθηκαν και άλλες δυνάµεις, µε τις οποίες για το συγκεκρι-
µένο στόχο και για ορισµένο χρόνο είτε συγκυβερνήσαµε είτε
συγκυβερνούµε. 

Θεωρούµε ότι η διαπραγµάτευση που διεξάγεται αυτή την πε-
ρίοδο, συµπυκνώνει τις προσπάθειες αυτής της πενταετίας και
πως τώρα θα κριθεί οριστικά κατά πόσο οι κόποι και οι θυσίες
του ελληνικού λαού, πάνω στις οποίες στηρίχθηκε η προσπάθεια
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αυτή της χώρας, θα πιάσουν τόπο ή θα γυρίσουµε στο σηµείο
µηδέν, στην αφετηρία ή, ακόµα χειρότερα, αν θα εµπλακούµε σε
µια ατέρµονη και επικίνδυνη περιδίνηση.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Γ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής, κ. ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΑΡΚΟΓΙΑΝΝΑΚΗΣ)

Εµείς αγαπητοί συνάδελφοι, δεν είµαστε από εκείνους που
σκίζουν µνηµόνια κάθε µέρα ούτε από αυτούς που ορισµένοι νε-
οφιλελεύθεροι τους κατηγορούν ότι τρόµαξαν τις αγορές και γι’
αυτό θέλουν να τιµωρήσουν παραδειγµατικά την Ελλάδα. 

Εµείς έχουµε καταθέσει ένα πάρα πολύ συγκεκριµένο σχέδιο
ασφαλούς εξόδου από τα µνηµόνια και τις δανειακές συµβάσεις.
Το έχει παρουσιάσει επανειληµµένα ο Πρόεδρός µας, ο Βαγγέ-
λης Βενιζέλος, σε επτά σηµεία: Περιλαµβάνει την τρέχουσα επι-
θεώρηση, το review, µε τις δυσκολίες που αυτή διεξάγεται. Και
τις ξέρουµε όλοι. Τα stress test των τραπεζών, τα αποτελέσµατα
των οποίων είναι γνωστά. Άκουσα, µάλιστα, µε ιδιαίτερη χαρά
τον κ.  Τσίπρα να τα αποδέχεται την ολοκλήρωση του ευρωπαϊ-
κού προγράµµατος το οποίο τελειώνει στο τέλος του χρόνου, τη
διαµόρφωση της περιόδου µετά το πρόγραµµα µε βάση τις απο-
φάσεις του Συµβουλίου Κορυφής το 2012 τη γραµµή πιστωτικής
στήριξης µε τα δυο εναλλακτικά σενάρια. Το σχέδιο απεγκλωβι-
σµού του ΔΝΤ από την Ελλάδα και άρα από την Ευρώπη. Το σχέ-
διο των διαρθρωτικών αλλαγών, όχι αυτές που µας επιβάλλει η
τρόικα αλλά αυτές που έχει ανάγκη η χώρα.Και, τέλος, το σχέδιο
της παραγωγικής και οικονοµικής ανασυγκρότησης της χώρας. 

Διαπραγµατευόµαστε, λοιπόν, µε τους εταίρους µας µε επιχει-
ρήµατα, µε βάση τα επιτεύγµατα που έχει πραγµατοποιήσει η
χώρα µας είτε αυτά αφορούν στη δηµοσιονοµική εξυγίανση είτε
αφορούν την έναρξη της περιόδου ανάπτυξης, είτε αφορούν στις
διαρθρωτικές αλλαγές που απελευθερώνουν τις δηµιουργικές
δυνάµεις του τόπου µας. Και η έναρξη της περιόδου ανάπτυξης
αποτυπώνεται δειλά στα αποτελέσµατα του 2014. Εκτιµάµε ότι
θα είναι µεγαλύτερη το 2015. 

Ελπίζουµε -και δουλεύουµε γι’ αυτό- ότι µε σταθµό το Συµβού-
λιο Κορυφής στις 8 Δεκεµβρίου, µε όποιες διαδικασίες συµφω-
νηθούν, µε βάση και τις µέχρι τώρα αποφάσεις των Οργάνων της
Ευρωπαϊκής Ένωσης, αυτή η πορεία θα ολοκληρωθεί µε επιτυ-
χία, χωρίς άλλες περικοπές µισθών και συντάξεων, χωρίς άλλα
επαχθή µέτρα για τους πολίτες. Δεν υπάρχουν άλλα περιθώρια
ούτε δηµοσιονοµικά ούτε φορολογικά. Αυτό να είναι σαφές και
καθαρό, σε κάθε κατεύθυνση. 

Τονίζουµε για µια ακόµα φορά και φυσικά προσδοκούµε, ότι
το µείζον ζήτηµα πάνω στο οποίο κρίνεται η πορεία της χώρας
και της ελληνικής οικονοµίας, δηλαδή της σταθερότητας -και δεν
εννοούµε µόνο την κυβερνητική σταθερότητα, αλλά και τη στα-
θερότητα στο εσωτερικό µέτωπο- θα το υπερβούµε, χωρίς ανα-
ταράξεις που µπορεί να προκύψουν από µια διαδικασία επανει-
ληµµένων εκλογικών αναµετρήσεων. 

Γι’ αυτό επιδιώκουµε, στηριζόµενοι στη συνείδηση ευθύνης
των µελών του Ελληνικού Κοινοβουλίου. να εκλεγεί από την πα-
ρούσα Βουλή Πρόεδρος της Δηµοκρατίας και άρα να προχωρή-
σει η χώρα µε πιο ενωµένες τις δυνάµεις στο εσωτερικό µέτωπο
και συµβολικά και ουσιαστικά. Διότι θεωρούµε ότι οποιαδήποτε
διαπραγµάτευση -είτε αυτή που βρίσκεται σε εξέλιξη είτε αυτή
που θα ακολουθήσει την επόµενη µέρα- έχει να κάνει µε το πόσο
είναι αρραγές το εσωτερικό µέτωπο, καθώς είναι φανερό ότι
υπάρχουν πολιτικές απόψεις που υπονοµεύουν ή θέτουν εν αµ-
φιβόλω τη διαπραγµατευτική δυνατότητα της χώρας και την ικα-
νότητά της να προχωρήσει σε συµφωνία µε τους δανειστές και
τους εταίρους µας. Και τότε αδυνατίζει η ίδια η διαπραγµάτευση
και οι πιθανότητες της επιτυχούς ολοκλήρωσής της. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πριν από πέντε χρόνια είχα µι-
λήσει από αυτό εδώ το Βήµα, ως γενικός εισηγητής της τότε
πλειοψηφίας, για τα µεγάλα ελλείµατα που απειλούσαν µε κα-
τάρρευση και χρεοκοπία τη χώρα. Μίλησα συγκεκριµένα για το
έλλειµα του προϋπολογισµού, δηλαδή ότι ξοδεύουµε περισσό-
τερα απ’ όσα εισπράττουµε. Μίλησα για το έλλειµα στο εµπορικό
ισοζύγιο, δηλαδή ότι εισάγουµε περισσότερα απ’ όσα εξάγουµε
και για το πώς αυτά τα δίδυµα ελλείµατα οδήγησαν σταδιακά
από το 2004 µέχρι το 2009 στην εκτίναξη του δηµοσίου χρέους,
τα οποία είχαν σαν αποτέλεσµα να αναγκαστούµε να ζούµε µε
δανεικά, που, ως γνωστόν, κάποτε τελειώνουν.

Στα πέντε χρόνια που πέρασαν, η Ελλάδα έχει να παρουσιάσει
σηµαντικά αποτελέσµατα. Αρκεί µόνο να θυµηθούµε πού βρισκό-
µασταν το 2009 και πού βρισκόµαστε σήµερα. 

Το 2009 βρεθήκαµε στην κορύφωση ενός δηµοσιονοµικού
εκτροχιασµού, ο οποίος οδήγησε στην αµφισβήτηση της ικανό-
τητας της χώρας να δανείζεται για να καλύψει τα ελλείµατά της.
Χρειάστηκε η τότε Κυβέρνηση του ΠΑΣΟΚ, µε Πρωθυπουργό τον
Γεώργιο Παπανδρέου, να πάρει δραµατικές αποφάσεις –οι ο-
ποίες ήταν έξω από την ιδεολογία του και την ιστορία του- ώστε
να δηµιουργήσει ένα πλαίσιο πρωτόγνωρο για τη συντηρητική
Ευρώπη, µέσα στο οποίο η χώρα µας θα µπορούσε -και έπρεπε-
να αποφύγει την άτακτη χρεοκοπία.

Θυµίζω ότι το 2009 το έλλειµα ήταν 15,7 του ΑΕΠ ή περίπου
36 δισεκατοµµύρια και το χρέος είχε διπλασιαστεί κοντά στα 360
δισεκατοµµύρια. Είναι γνωστό, αλλά θέλω να το επαναλάβω, ότι
τη διετία 2010-2012 το διαρθρωτικό δηµοσιονοµικό έλλειµα µει-
ώθηκε από το 19,1 του ΑΕΠ σε 8,3 του ΑΕΠ το 2011 και στο 2,6
το 2012, ενώ από το 2013 και µετά παρουσιάζει πλεονάσµατα. 

Βεβαίως, πρέπει να σηµειώσουµε ότι τα 2/3 αυτής της διαρ-
θρωτικής προσαρµογής, δηλαδή η απόσταση που καλύψαµε η
οποία είναι γύρω στα 27 δισεκατοµµύρια από το 2009 µέχρι σή-
µερα, οφείλεται κατά 22/27  στις αποφάσεις που πήραµε µέχρι
το 2012 και το υπόλοιπο αναλογεί στις αποφάσεις που πήραµε
µετά το 2012 µε τη συγκυβέρνηση. 

Αυτή η πρωτοφανής δηµοσιονοµική προσαρµογή, που δεν έχει
γίνει σε άλλη ευρωπαϊκή χώρα ούτε σε χώρα του ΟΟΣΑ, είναι σί-
γουρο -και το γνωρίζουµε- ότι έγινε σε πολύ δύσκολες και πρω-
τοφανείς συνθήκες όπου το πολιτικό κόστος το επωµίστηκε η
παράταξή µας, το ΠΑΣΟΚ. 

Εκτιµούµε ότι τα αποτελέσµατα θα ήταν πιο καλά και πιο γρή-
γορα, χωρίς τις τεράστιες κοινωνικές επιπτώσεις στο επίπεδο
της ζωής, την ανεργία και το οικονοµικό κλίµα, εάν είχαµε και τη
στήριξη άλλων πολιτικών δυνάµεων που επένδυαν τότε ή επεν-
δύουν ακόµα στην αντιµνηµονιακή ρητορεία.

Βέβαια, σε σχέση µε το 2010-2011 µπορούµε να πούµε ότι
υπάρχει πρόοδος, διότι πολύ περισσότερες πολιτικές δυνάµεις
έχουν συµµεριστεί τώρα την άποψη ότι όταν µια χώρα αντιµετω-
πίζει τόσο κρίσιµα και σοβαρά προβλήµατα, χρειάζονται ευρύτε-
ρες πολιτικές συναινέσεις για την αντιµετώπιση της κρίσης.

Παράλληλα, είχαµε πολλαπλά ελλείµατα: Ελλείµατα ανταγω-
νιστικότητας, διαφάνειας, αξιοπιστίας της χώρας. Έτσι, ταυτό-
χρονα µε τα µέτρα δηµοσιονοµικής προσαρµογής πήραµε και
άλλες αποφάσεις, που είχαν να κάνουν µε την αντιµετώπιση
αυτών των ελλειµάτων, προωθώντας σηµαντικές αλλαγές και µε-
ταρρυθµίσεις για τη διαφάνεια, για την πάταξη της ατιµωρησίας,
για τον έλεγχο των κάθε λογής επιτηδείων.

Στόχος µας, επίσης, ήταν να σταθεροποιήσουµε το τραπεζικό
σύστηµα, γιατί αυτό δεν αφορούσε τους τραπεζίτες, αλλά τις κα-
ταθέσεις του ελληνικού λαού και την ίδια την πορεία της ελληνι-
κής οικονοµίας και να δηµιουργήσουµε ή να διατηρήσουµε συν-
θήκες µιας βιώσιµης ανάπτυξης. 

Με τις αποφάσεις του Συµβουλίου της 26ης και της 27ης Οκτω-
βρίου του 2011 η χώρα διασφάλισε το δεύτερο πρόγραµµα, που
της έδωσε τη δυνατότητα στη συνέχεια να µειώσει το χρέος,
µέσω του PSI και σε συνδυασµό µε την επαναγορά του χρέους,
που έγινε µερικούς µήνες αργότερα, κατάφερε αυτό που είναι
πάλι πρωτοφανές σε ευρωπαϊκό επίπεδο, τη µείωση του χρέους
κατά 126 δισεκατοµµύρια.

Παράλληλα, µε αυτό το πρόγραµµα διασφαλίστηκαν και τα
χρήµατα για την ανακεφαλαιοποίηση των τραπεζών -50 δισεκα-
τοµµύρια ευρώ- χάρη στο οποίο οι τράπεζες διασώθηκαν. 

Φυσικά -και είναι γνωστό- όταν παίρνεις περιοριστικά µέτρα,
έχεις επιπτώσεις στο κοινωνικό επίπεδο. Το κάνεις, όµως, συνει-
δητά για να αποφύγεις τα χειρότερα, προκειµένου να φτάσεις
σε µια άλλη περίοδο όπου θα µπορείς να εφαρµόσεις προοδευ-
τικές πολιτικές, αν υλοποιηθεί το σχέδιό σου. Αν δεν υλοποιηθεί
στο σχέδιό σου, τότε τα πράγµατα θα γίνουν πολύ χειρότερα. 

Αυτό νοµίζω είναι το διακύβευµα πάνω στο οποίο θα πρέπει να
τοποθετείται µε υπευθυνότητα κάθε Έλληνας πολίτης. Εύκολες
και επιτυχηµένες συνταγές δεν υπάρχουν ούτε –πολύ περισσό-
τερο- γίνονται θαύµατα.

Θα πουν και ορισµένοι θεωρητικοί, για παράδειγµα, ότι στις
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συνθήκες της κρίσης και µε την ανάπτυξη να πηγαίνει προς τα
κάτω, δεν είναι πάντα επιτυχηµένες οι κεϋνσιανές πολιτικές. Το
παράδειγµα είναι πολύ πρόσφατο στην Ελλάδα. Όταν δηλαδή
την περίοδο 2007 - 2009 οι δαπάνες εκτροχιάστηκαν, αυτή η σπα-
τάλη δεν µετατράπηκε σε ανάπτυξη. Συνέπεσε µάλιστα η έναρξη
της ύφεσης το 2008 µε την περίοδο αυτή του εκτροχιασµού των
δαπανών. 

Άρα, για να πας σε πολιτικές ανατροπής της ύφεσης µέσω τό-
νωσης της ζήτησης πρέπει να διασφαλίσεις και ορισµένες άλλες
προϋποθέσεις, που έχουν να κάνουν: πρώτον, µε τη σταθεροποί-
ηση και την αντιµετώπιση του χρέους και δεύτερον, µε το πολι-
τικό κλίµα. Αν αυτά δεν υπάρχουν, τότε θα πηγαίνουν στον πίθο
των Δαναΐδων οι κόποι και οι θυσίες του ελληνικού λαού και θα
έρθει η ώρα που δεν θα υπάρχει περίπτωση να σε δανείσει κα-
νένας για να αντιµετωπίσεις τις δαπάνες και άρα, θα βρεθείς
µπροστά στη χρεοκοπία.

Αυτό σηµαίνει ότι όταν δηµιουργήσεις όρους και προϋποθέ-
σεις σταθερότητας στο οικονοµικό σύστηµα, υπάρχει περίπτωση
από εκεί και πέρα να αντιµετωπίζεις τα ζητήµατα της ανάπτυξης.
Μπορεί να γίνει πολύ εύκολη κριτική -και θα γίνει- στις δηµόσιες
δαπάνες που αφορούν το αναπτυξιακό σκέλος του προϋπολογι-
σµού, το ΕΣΠΑ και τις διάφορες επενδύσεις, αλλά πρέπει να
έχουµε µια αίσθηση της πραγµατικότητας, που αν δεν υπάρξουν
ιδιωτικές επενδύσεις στη χώρα µας, δεν µπορεί να αντιµετωπι-
στεί το µεγάλο ζήτηµα της ανεργίας. 

Δεν θέλω να υποτιµήσω καθόλου τη συµβολή των δηµόσιων
δαπανών, αλλά πρέπει να έχουµε γνώση πως µια ριζική αντιµε-
τώπιση του προβλήµατος πρέπει να προσελκύει ξένες επενδύ-
σεις και αυτό έχει να κάνει µε το κλίµα, όπως είπα.

Ισχυρίζοµαι, λοιπόν, ότι µε τις δικές µας προσπάθειες, όπως
τις περιέγραψα, η Ελλάδα εξασφάλισε από τους εταίρους της
ένα χρηµατοδοτικό πρόγραµµα, το οποίο, µέσα από τη συνεχή
διαπραγµάτευση και τη διόρθωσή του έχει οδηγήσει σήµερα στο
να έχουµε τα χαµηλότερα επιτόκια από όσα δανείζονται οι εταί-
ροι µας. Εκτιµώ ότι αυτό το σχέδιο που ξεκίνησε να υλοποιείται
το 2010, όπως είπα νωρίτερα, βρίσκεται στη φάση ολοκλήρωσής
του και η διαπραγµάτευση είναι πάρα πολύ σκληρή και µε επι-
χειρήµατα. Θα κρίνει ο ιστορικός του µέλλοντος αν υπήρχε εναλ-
λακτική πρόταση, το λεγόµενο σχέδιο Β ή plan Β κατά τους
αγγλοµαθείς. Φαίνεται ότι δεν υπήρχε, ούτε και υπάρχει.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι βασικές παραδοχές του Προ-
ϋπολογισµού είναι ότι θα αυξηθεί το ΑΕΠ κατά 2,9% και ότι αυτή
η αύξηση θα προέλθει κυρίως από την ανάκαµψη της ιδιωτικής
κατανάλωσης και την περαιτέρω ενίσχυση των επενδύσεων και
των εξαγωγών. Είναι ουδέτερη αυτή η προσέγγιση από ό,τι γίνε-
ται γύρω µας; Προφανώς όχι, διότι είµαστε σε ένα περιβάλλον
µε πολλούς κινδύνους. Η Ελλάδα µοιάζει µε µια νησίδα ειρήνης
και ασφάλειας στη νοτιοανατολική Ευρώπη, ενώ ταυτόχρονα
στην Ευρωπαϊκή Ένωση έχουµε συνθήκες ύφεσης και παγκόσµια
επικρατούν συνθήκες αστάθειας.

Ελπίζουµε ότι θα πετύχουµε αυτό το στόχο και αυτό το στηρί-
ζουµε στην πορεία της ελληνικής οικονοµίας το χρόνο που µας
πέρασε, όπου µετά τη δηµοσιονοµική ισορροπία έχουν προβάλει
τα πρώτα δειλά βήµατα της ανάπτυξης. Με την παραδοχή του
προϋπολογισµού ότι τα ποσοστά της ανεργίας προσαρµόζονται,
µε σχετική υστέρηση βέβαια, στην πορεία της οικονοµικής δρα-
στηριότητας εκτιµούµε ότι θα υπάρχει µια περαιτέρω µείωση. Σε
εθνικολογιστική βάση θα διαµορφωθεί στο 22,6% από 24,8% το
2014. Αυτό είναι αρκετές χιλιάδες νέες θέσεις εργασίας, όχι όσες
θα θέλαµε, όµως δεν πρέπει να το υποτιµήσουµε. Σκεφτείτε τι
σηµαίνει αυτό για µια οικογένεια που θα πιάσει δουλειά το παιδί
της ή για τα έσοδα στα ασφαλιστικά ταµεία.

Το πρωτογενές πλεόνασµα της Γενικής Κυβέρνησης εκτιµάται
ότι θα διαµορφωθεί σε 5,6 δισεκατοµµύρια ή στο 3% του ΑΕΠ.
Αυτό θα γίνει χωρίς πρόσθετα φορολογικά µέτρα και επιβαρύν-
σεις, µε δεδοµένο ότι η αύξηση των εσόδων συνδέεται µε την
ανάπτυξη και τη βελτίωση των φοροεισπρακτικών µηχανισµών. 

Το ισοζύγιο της Γενικής Κυβέρνησης προβλέπεται ισοσκελι-
σµένο. Εκτιµάται, σύµφωνα µε τη µεθοδολογία του Ευρωπαϊκού
Συστήµατος Λογαριασµών, δηµοσιονοµικό έλλειµµα 0,2% του
ΑΕΠ από 1,3% πέρσι, 1,6% πρόπερσι. Δηλαδή, ουσιαστικά µηδε-
νικό.

Σε ό,τι αφορά το χρέος, εκτιµήσεις είναι ότι θα διαµορφωθεί
στα 317 δισεκατοµµύρια ή 171% του ΑΕΠ, µειωµένο κατά έξι και
πλέον ποσοστιαίες µονάδες έναντι του 2014. Οι δαπάνες για τό-
κους προβλέπεται να διαµορφωθούν στα 5,9 δισεκατοµµύρια,
µειωµένες κατά 200 εκατοµµύρια, σε σχέση µε το µεσοπρόθε-
σµο.

Πρέπει να θυµηθούµε, αγαπητοί συνάδελφοι, ποιες ήταν οι δα-
πάνες για τόκους ως ποσοστό του ΑΕΠ το 2009 και το 2010 και
πόσο είναι σήµερα για να εκτιµήσει κανείς την προσπάθεια που
έγινε και τα αποτελέσµατα που επιτεύχθηκαν. Ο προϋπολογι-
σµός σε αριθµούς έχει τακτικά έσοδα 50,8 δισεκατοµµύρια, δη-
λαδή 722 εκατοµµύρια παραπάνω από πέρσι από τα οποία οι
άµεσοι φόροι είναι 21,8 δισεκατοµµύρια.

Εδώ, αξίζει να σηµειώσουµε -και θέλω να το πω ξανά- ότι οι
αυξήσεις στους έµµεσους φόρους έχουν να κάνουν µε την προσ-
δοκώµενη ανάπτυξη και της περιουσίας, έχουν να κάνουν µε την
είσπραξη των δύο δόσεων του ΕΝΦΙΑ, που αντί για το 2014 θα
εισπραχθούν µέσα στο 2015. Οι έµµεσοι φόροι θα είναι 25,1 δι-
σεκατοµµύρια, αυξηµένοι περίπου κατά 1 δισεκατοµµύριο. 

Σε ό,τι αφορά το Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων, το οποίο
για τους γνωστούς λόγους έχει ακολουθήσει µία πορεία φθί-
νουσα από το 2009 και µετά, στην παρούσα φάση θα διαµορφω-
θεί στα 4,7 δισεκατοµµύρια κατά 950 εκατοµµύρια αυξηµένο από
πέρσι. Θέλω να σηµειώσω ότι ως αποτέλεσµα των επιτυχών δια-
πραγµατεύσεων της ελληνικής Κυβέρνησης, θα έχουµε επιπλέον
έσοδα 2 δισεκατοµµύρια από επιστροφές, από διακράτηση των
ελληνικών οµολόγων από το κεντρικό ευρωπαϊκό σύστηµα. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έρχοµαι τώρα στις δαπάνες. Οι
δαπάνες είναι στο ύψος των 49 δισεκατοµµυρίων ευρώ, δηλαδή
είναι συγκρατηµένες κατά 1 δισεκατοµµύριο περίπου. Όµως, οι
δαπάνες για µισθούς και συντάξεις είναι περίπου ίδιες, παρά το
γεγονός ότι οι συνταξιούχοι στο δηµόσιο αυξήθηκαν τα τελευ-
ταία χρόνια κατά πενήντα πέντε χιλιάδες περίπου.

Οι καταναλωτικές δαπάνες του δηµοσίου είναι κατά 390 εκα-
τοµµύρια µειωµένες, ενώ οι µεταβιβαστικές πληρωµές, δηλαδή
η εισφορά του προϋπολογισµού στους φορείς κοινωνικής ασφά-
λισης, στα νοσοκοµεία, στους ΟΤΑ και τα λοιπά νοµικά πρόσωπα,
είναι 15 δισεκατοµµύρια περίπου στα περσινά ύψη, µε προβλε-
πόµενο αποθεµατικό 1 δισεκατοµµύριο. 

Θέλω να διευκρινίσω ότι η διαδικασία επιχορήγησης των φο-
ρέων, όπως αναπτύσσεται στον κοινωνικό προϋπολογισµό, από
τη µία µεριά ακολουθεί την πολιτική περιορισµού της σπατάλης,
όπως γίνεται µε τα φάρµακα, ενώ παράλληλα εγγυάται τη λει-
τουργία του κοινωνικοασφαλιστικού συστήµατος και του κοινω-
νικού κράτους. 

Μάλιστα, θα ήθελα να σηµειώσω, απευθυνόµενος σε κάποιους
συναδέλφους που ολοφύρονται καθηµερινά στα µέσα µαζικής
ενηµέρωσης, υποστηρίζοντας ότι οι συντάξεις από 1-1-2015 θα
είναι 360 ευρώ, πως όσο υπάρχει η Ελλάδα που στέκεται στα
πόδια της, όσο µπορεί ο προϋπολογισµός να ενισχύει τις συντά-
ξεις µε πάνω από 9 δισεκατοµµύρια στα ασφαλιστικά ταµεία, τέ-
τοιος κίνδυνος δεν υπάρχει. 

Ως τάξη µεγέθους πρέπει να έχουµε υπ’ όψιν µας ότι τα έσοδα
των οργανισµών που καλύπτει ο κοινωνικός προϋπολογισµός
είναι περίπου 33,7 δισεκατοµµύρια, οι µεταβιβάσεις είναι περί-
που 12 δισεκατοµµύρια, άρα, είναι ένα πολύ µεγάλο ποσοστό
των εσόδων. Για να έχουµε εικόνα και σε ό,τι αφορά το κόστος
των συντάξεων, πρέπει να ξέρουµε ότι είναι 23,2 δισεκατοµµύρια
από τα οποία 19,6 δισεκατοµµύρια είναι για τις κύριες συντάξεις
και κατά 3,5 για τις επικουρικές. 

Θέλω, επίσης, να σηµειώσω ότι στον κοινωνικό προϋπολογι-
σµό υπάρχει µία σηµαντική αύξηση της επιχορήγησης του ΟΑΕΔ
κατά 500 εκατοµµύρια περίπου, διότι θέλουµε εµπροσθοβαρείς
δράσεις για την καταπολέµηση της ανεργίας. Είναι χαρακτηρι-
στικό ότι ο ΟΑΕΔ, χάρη και στις συγκεκριµένες και συντονισµέ-
νες προτάσεις του ΠΑΣΟΚ, έχει πρόγραµµα 600 εκατοµµυρίων
ευρώ για ενεργητικές πολιτικές απασχόλησης, γιατί πιστεύουµε
ότι είναι απαραίτητο, µαζί µε την ανάπτυξη να παίρνει κανείς και
πρωτοβουλίες για να αντιµετωπίσει τα ζητήµατα της ανεργίας. 

Απέναντι σε αυτό το σχέδιο του προϋπολογισµού που συζη-
τάµε, µε τα δεδοµένα, τους περιορισµούς και τις ανάγκες που
υπακούει, όπως αναφέρθηκα, θα άξιζε πράγµατι τον κόπο να µας
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καταθέσει η Αξιωµατική Αντιπολίτευση -έχει τόσους διακεκριµέ-
νους οικονοµολόγους- ένα δικό της προσχέδιο, να µας πει δη-
λαδή πώς µπορεί να έχει ισοσκελισµένο προϋπολογισµό, όπως
λέει, την ώρα που θα µειώσει κατά 20% τα φορολογικά έξοδα,
θα καταργήσει το φόρο στα ακίνητα και ταυτόχρονα θα αυξήσει
τις δαπάνες κατά µερικά δισεκατοµµύρια. Προφανώς, κάτι τέτοιο
δεν µπορεί να υλοποιηθεί ούτε ως ακαδηµαϊκή άσκηση. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η συζήτηση αυτών των ηµερών
επικεντρώνεται στη διαπραγµάτευση και το χρέος. Είπα εισαγω-
γικά ότι το χρέος προβλέπεται να είναι 316,9 δισεκατοµµύρια
ευρώ από τα 318 πέρσι. 

Οι δαπάνες των τόκων έχουν µειωθεί από 13,2 δισεκατοµµύ-
ρια, που ήταν το 2010 σε 5,9 δισεκατοµµύρια. Δηλαδή, από το
5,8 του ΑΕΠ σε 3,7 του ΑΕΠ, εκτιµώντας µάλιστα ότι το ΑΕΠ είναι
πολύ µειωµένο. Αυτή είναι µία σηµαντική επιτυχία της χώρας
µας, όπως επίσης και το γεγονός ότι κατά τη διαδικασία της µεί-
ωσης του χρέους µέσω του PSI πετύχαµε το χρέος µας να είναι
κατά 68% στο µηχανισµό στήριξης και µόνο κατά 20% στα οµό-
λογα. 

Θα πρέπει, εποµένως, να σκεφτούµε την αλλαγή του χαρα-
κτήρα του χρέους από το 2010 µέχρι σήµερα, γιατί τότε ήταν κα-
τά κύριο λόγο σε οµόλογα, ενώ τώρα είναι στα κράτη, τους δα-
νειστές µας. 

Βέβαια, οι αγορές δείχνουν µία επιθετικότητα, η οποία όµως
δεν αφορά µόνο τη χώρα µας ή δεν αφορά τη χώρα µας, αφορά
κατά κύριο λόγο την Ευρωζώνη, διότι ελάχιστα µπορούν να επη-
ρεάσουν το χρέος µας µε δεδοµένη τη σύνθεσή του, όπως σας
είπα. 

Επαναλαµβάνω, λοιπόν, ότι αυτό έχει να κάνει µε την επιτυχία
του PSI για την επαναγορά. Στη διαδικασία διαπραγµάτευσης πε-
τύχαµε και µείωση του επιτοκίου, το οποίο τώρα είναι στο 2,1%
από 5%, καθώς και µια σχετική επιµήκυνση του χρέους. 

Κατά συνέπεια, τα παραµετρικά στοιχεία του χρέους για την
Ελλάδα είναι πάρα πολύ θετικά και διαπραγµατευόµαστε για να
γίνουν ακόµα καλύτερα. Δηλαδή, µπορεί σήµερα κάποιος να πει
ότι σε συνθήκες πραγµατικής παρούσας αξίας, δηλαδή αν επα-
ναγοράζαµε το χρέος, αυτό θα ήταν στο 60% του ΑΕΠ. Αυτό δεν
το λέµε εµείς. Το λένε και οι διεθνείς οίκοι. 

Προσέξτε, όµως, πόσο επικίνδυνο είναι να λέει κάποιος ότι το
χρέος είναι µη βιώσιµο όταν σχεδιάζει να απεγκλωβίσει την Ελ-
λάδα από τα µνηµόνια και τις δανειακές συµβάσεις και άρα θα
χρειαστεί να καλύψει τις χρηµατοδοτικές του ανάγκες. Από πού;
Από τις αγορές! Τότε, η αγορά πώς θα σε δανείσει, όταν ξέρει
ότι αύριο δεν πρόκειται να την πληρώσεις; 

Η Αξιωµατική Αντιπολίτευση µάς παρουσίασε µια πρόταση για
την αντιµετώπιση του χρέους, η οποία λέει να αθροίσουµε τα 300
περίπου δικά µας δισεκατοµµύρια µε τα τρισεκατοµµύρια των
χρεών του Νότου -που, ως γνωστόν, το άθροισµα αυτών των χω-
ρών φτάνει σε δυσθεώρητο ύψος- και να πάµε σε µια συνολική
διαπραγµάτευση, όπου ακριβώς λόγω του µεγέθους του προ-
βλήµατος και των ανατροπών που πρέπει να επέλθουν στη λει-
τουργία του παγκόσµιου χρηµατοοικονοµικού συστήµατος κα-
νείς δεν µπορεί στο ορατό µέλλον να πει ότι υπάρχει περίπτωση
λύσεων. Το αντίθετο µάλιστα. Είναι περισσότερο από βέβαιη η
εµπλοκή µας σε µια περιπετειώδη, ατελέσφορη και µε κοµµένες
τις γέφυρες επιστροφής διαδικασία. 

Αυτές είναι οι δύο κεντρικές γραµµές, στις οποίες πρέπει να
σταθούµε, να τις αντιπαραθέσουµε και να δούµε µε ποιον δρόµο
µπορούµε να βγάλουµε µε ασφάλεια τη χώρα στο «ξέφωτο». 

Αναφέροµαι, βεβαίως, στην επίσηµη γραµµή του ΣΥΡΙΖΑ, διότι
άκουσα τον Κοινοβουλευτικό του Εκπρόσωπο προχθές να µιλάει
για ένα βράδυ της Παρασκευής, όπου θα συνέλθει η Ολοµέλεια
της Βουλής και µε πλειοψηφία θα µειώσει το χρέος κατά 70%.
Αστεία πράγµατα, βεβαίως!

Αγαπητοί συνάδελφοι, δεν έχουµε κανένα λόγο να κάνουµε
µια ψεύτικη αντιπαράθεση µε κανένα πολιτικό κόµµα. Εµείς µι-
λάµε και θέλουµε να µιλάµε τη γλώσσα της αλήθειας. Λέµε, λοι-
πόν, πως όταν υπονοµεύεις µια προσπάθεια, υπονοµεύεις την
ίδια σου τη χώρα και δηµιουργείς δυσκολότερους όρους για
εσένα µεθαύριο, αν ποτέ κληθείς να ασκήσεις την οποιαδήποτε
πολιτική. 

Κλείνοντας θα πω πως ψηφίζουµε έναν προϋπολογισµό, ο

οποίος πιστεύουµε ότι θα υλοποιηθεί, όπως υλοποιήθηκε και ο
προϋπολογισµός του 2014, τον οποίο πολλοί αµφισβητούσαν και
ο οποίος δεν περιλαµβάνει πρόσθετα βάρη και θυσίες για τους
Έλληνες πολίτες και αποτελεί συνέχεια µιας συνεπούς προσπά-
θειας, που ξεκίνησε το ΠΑΣΟΚ µόνο του το 2010. Επίσης, πι-
στεύουµε ότι η επίτευξη της διαπραγµάτευσης, που βρίσκεται
σε εξέλιξη θα µας δώσει τη δυνατότητα να µπούµε µε ασφάλεια
στη νέα φάση, θωρακισµένοι έναντι των αγορών και ότι αυτή η
προσπάθεια θέλει τη µέγιστη εθνική και κοινωνική συνεννόηση. 

Οφείλουµε, όµως, να τονίσουµε ότι οι πολιτικές για την ενί-
σχυση της ανάπτυξης πρέπει να επιταχυνθούν και να ενισχυθούν.
Δεν αναφέροµαι µόνο στις εµπροσθοβαρείς δράσεις του ΕΣΠΑ
ή στις προσπάθειες για τη ρευστότητα στην οικονοµία µέσω του
ΕΤΕΑΜ, και για τους εµπόρους και για τους αγρότες. Αναφέρο-
µαι στην απελευθέρωση των ιδιωτών από το χρέος που συσσω-
ρεύθηκε, όχι µόνο στη διάρκεια της κρίσης, αλλά και προ κρίσης,
µε τις ρυθµίσεις που κάναµε για τις ληξιπρόθεσµες οφειλές και
τα λεγόµενα κόκκινα δάνεια. 

Παράλληλα, και σε αυτό το πλαίσιο είµαστε υποχρεωµένοι να
κρατήσουµε την κοινωνία ζωντανή, για να πάρει µέρος στη νέα
φάση. Άρα, έχει ιδιαίτερη σηµασία πώς κατανέµεις το όποιο
µέρος του πλεονάσµατος µέσω του ελάχιστου εγγυηµένου εισο-
δήµατος ή του κοινωνικού µερίσµατος. Έχει σηµασία πώς ενι-
σχύεις τις κοινωνικές υποδοµές, σε συνεργασία µε τις περιφέ-
ρειες και τους δήµους και πώς καλύπτεις την ακραία φτώχεια. 

Τελειώνω µε το εξής: Εκτιµώ ότι οποιαδήποτε άσκηση προ-
οδευτικής πολιτικής για να µπορεί να υλοποιηθεί σε ένα επόµενο
διάστηµα δεν µπορεί παρά να εδράζεται στην επιτυχία του σχε-
δίου µας. 

Εµείς πιστεύουµε ότι η επιτυχία του σχεδίου της ασφαλούς
εξόδου της χώρας από την κρίση δεν θα αποτελέσει µόνο δι-
καίωση του ΠΑΣΟΚ ιστορικά. Θα αποτελέσει και δικαίωση των
κόπων και των θυσιών του ελληνικού λαού, γιατί σε αυτούς στη-
ρίχτηκε. 

Σε αυτήν την προσπάθεια εµείς δεν πρόκειται ούτε να δηµα-
γωγήσουµε ούτε να τάξουµε σε κανέναν τίποτα ούτε να πούµε
κανένα ψέµα. Θα διαπραγµατευτούµε µε σθένος και επιχειρή-
µατα µε βάση τις προτάσεις µας, προκειµένου να διασφαλίσουµε
ένα δρόµο µε πρόοδο και ασφάλεια για τον ελληνικό λαό, που
τόσα υπέφερε. Θα λέµε την αλήθεια και ο λαός, όταν έρθει η
ώρα, προσδοκούµε ότι θα κρίνει µε βάση την αλήθεια των πραγ-
µατικών δεδοµένων και όχι των ψεύτικων υποσχέσεων. 

Ευχαριστώ πάρα πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας και

του ΠΑΣΟΚ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Κυρίες και κύ-

ριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω προς στο Σώµα τα
εξής:

Πρώτον, ο Υπουργός Υγείας, ο Αντιπρόεδρος της Κυβέρνησης
και Υπουργός Εξωτερικών και ο Υπουργός Οικονοµικών κατέθε-
σαν σχέδιο νόµου: «Κύρωση του Πρωτοκόλλου µεταξύ της Κυ-
βέρνησης της Ελληνικής Δηµοκρατίας και της Κυβέρνησης της
Δηµοκρατίας της Τουρκίας για τα µεταδοτικά νοσήµατα». 

Δεύτερον, ο Υπουργός Υγείας, ο Αντιπρόεδρος της Κυβέρνη-
σης και Υπουργός Εξωτερικών και ο Υπουργός Οικονοµικών κα-
τέθεσαν σχέδιο νόµου: «Κύρωση του Πρωτοκόλλου µεταξύ της
Κυβέρνησης της Ελληνικής Δηµοκρατίας και της Κυβέρνησης
της Δηµοκρατίας της Τουρκίας για την ενίσχυση των συστηµά-
των υγείας». 

Τρίτον, ο Υπουργός Υγείας, ο Αντιπρόεδρος της Κυβέρνησης
και Υπουργός Εξωτερικών και ο Υπουργός Οικονοµικών κατέθε-
σαν σχέδιο νόµου: «Κύρωση του Πρωτοκόλλου µεταξύ της Κυ-
βέρνησης της Ελληνικής Δηµοκρατίας και της Κυβέρνησης της
Δηµοκρατίας της Τουρκίας για τα µη µεταδοτικά νοσήµατα και
την προαγωγή της υγείας». 

Παραπέµπονται στην αρµόδια Διαρκή Επιτροπή.
Με επιστολή του προς τον Πρόεδρο της Βουλής κ. Ευάγγελο-

Βασίλειο Μεϊµαράκη, ο Βουλευτής Α’ Πειραιά κ. Παναγιώτης
Μελάς ενηµερώνει ότι, σύµφωνα µε το άρθρο 16 παράγραφος 5
του Κανονισµού της Βουλής των Ελλήνων, προσχωρεί στην Κοι-
νοβουλευτική Οµάδα των Ανεξαρτήτων Δηµοκρατικών Βουλευ-
τών. 
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Με επιστολή του προς τον Πρόεδρο της Βουλής κ. Ευάγγελο-
Βασίλειο Μεϊµαράκη, ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας
των Ανεξαρτήτων Δηµοκρατικών Βουλευτών κ. Παρίσης (Πάρις)
Μουτσινάς ενηµερώνει ότι σύµφωνα µε το άρθρο 16, παράγρα-
φος 5, του Κανονισµού της Βουλής των Ελλήνων, ο Βουλευτής
Α’ Πειραιά κ. Μελάς Παναγιώτης εντάσσεται στην Κοινοβουλευ-

τική Οµάδα των Ανεξαρτήτων Δηµοκρατικών Βουλευτών. 
Οι προαναφερθείσες επιστολές θα καταχωριστούν στα Πρα-

κτικά της σηµερινής συνεδρίασης. 
(Στο σηµείο αυτό καταχωρίζονται στα Πρακτικά οι προαναφερ-

θείσες επιστολές, οι οποίες έχουν ως εξής:

2744 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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2746 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Κυρίες και κύ-
ριοι συνάδελφοι, ο Βουλευτής Θεσσαλονίκης κ. Σταύρος Καλα-
φάτης ζητεί άδεια ολιγοήµερης απουσίας στο εξωτερικό. Η
Βουλή εγκρίνει;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Η Βουλή ενέ-

κρινε τη ζητηθείσα άδεια.
Τον λόγο έχει ο κ. Νικολόπουλος, γενικός εισηγητής των Ανε-

ξαρτήτων Ελλήνων.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ: Τι κρίµα, κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι! Μόλις αποχώρησε ο εκπρόσωπος της πέµπτης κυβέρ-
νησης Σηµίτη, ο κ. Χαρδούβελης. 

Νόµιζα ότι θα έµενε να ακούσει για το πόνηµά του. Γιατί έναν
τέτοιο προϋπολογισµό µόνο ένας Χαρδούβελης του Σηµίτη θα
µπορούσε να καταθέσει, δηλαδή µε νεροµπογιές, µετά τη βρο-
χηδόν αποστολή ηλεκτρονικών εντολών προς την Κυβέρνηση της
συµφοράς, των υποταγµένων, των «ναι σε όλα». Ποιος άλλος θα
µπορούσε, µετά το Σηµίτη, τον Παπακωνσταντίνου, τον Παπα-
δήµο, το Στουρνάρα; 

Είναι κι ένας συνάδελφος από το ιστορικό ΠΑΣΟΚ εδώ να µε
ακούσει. Ευχαριστώ! Και δύο από τη Νέα Δηµοκρατία! Τα λέω
για όσους δεν δείχνει η κάµερα, για τον ελληνικό λαό. 

Πώς γίνεται, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο ελληνικός λαός
να ψηφίζει ό,τι θέλει, αλλά µονίµως να είναι στην Κυβέρνηση και
εδώ στη θέση του Πρωθυπουργού ο Σηµίτης, έστω δια των αν-
θρώπων του; Τριάντα χρόνια τώρα, το ίδιο έργο. 

Αλήθεια, ακούγοντας τους συναδέλφους της Πλειοψηφίας, µε
τους «πράσινους και µπλε κόκκους», σκεφτόµουν: Ποιόν κοροϊ-
δεύουν µε αυτά που έλεγαν; Δεν άκουγαν αυτοί σήµερα, ακόµα
και από το «Mega Channel», ότι δεν υπάρχει σχέδιο εξόδου,
κύριε συνάδελφε; Πάει και αυτό! Δεν το ακούγατε; Ακόµα και ο
Καµπουράκης, ακόµα και ο Πρετεντέρης, ακόµα και όλοι αυτοί
οι φίλοι του Πρωθυπουργού από το πρωί, από τα χαράµατα, µί-
λησαν γι’ αυτό το ιταµό e-mail, που ήρθε και ξεσκίζει αυτόν τον
-έτσι κι αλλιώς- εικονικό προϋπολογισµό.  

Ο Πρόεδρος της Βουλής, ο κ. Μεϊµαράκης, έκανε αναφορά
στην επιστολή που έστειλε ο κ. Καµµένος, ο Πρόεδρος των Ανε-
ξαρτήτων Ελλήνων. 

Και επειδή αρκετοί -θέλω να πιστεύω- θα ήθελαν να µάθουν τι
είναι αυτό που είπε ο Καµµένος -που για άλλη µια φορά θα παί-
ξουν κάτι άλλο στα δελτία των 20:00- τους λέω, λοιπόν, ότι η επι-
στολή αναφέρει: «Με αφορµή τη συνεχή υποχωρητικότητα της
Κυβέρνησης και τις προκλητικές απαιτήσεις στις εντολές της
τρόικας µέσω ηλεκτρονικών µηνυµάτων, που είναι έτοιµη να απο-
δεχθεί η Κυβέρνηση, αλλοιώνονται ριζικά τα δεδοµένα του υπό
συζήτηση και υπό ψήφιση κρατικού προϋπολογισµού.»

Παρακαλώ κρατήστε το για τα Πρακτικά. 
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Νικόλαος Νικολόπουλος κα-

ταθέτει για τα Πρακτικά τo προαναφερθέν έγγραφο, τo οποίo
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Ποιος ξέρει; Μπορεί κάποια στιγµή, όταν θα γραφτεί αυτή η
ιστορία της καινούριας ξένης κατοχής, να χρειάζονται αυτά. Γιατί
µπορεί τα παιδιά µας, τα εγγόνια µας να έρθουν να ρωτήσουν
τον καθένα από εµάς που είµαστε σε αυτή την Αίθουσα: «Αλή-
θεια, θα ψηφίσουν αυτόν τον προϋπολογισµό, που είναι δεδο-
µένο ότι δεν θα είναι αυτά τα οικονοµικά του στοιχεία, που
σήµερα εδώ καταγράφει»;

Ακόµα και σήµερα, εάν ρωτήσουν τα παιδιά, οι συγγενείς, οι
φίλοι, οι ψηφοφόροι κάποιους από εµάς, κύριοι συνάδελφοι, αν
λέει αλήθεια ή ψέµατα ο Πάνος Καµµένος µε βάση τη δική τους
κρίση, µε βάση τα όσα άκουσαν σήµερα από τα µέσα ενηµέρω-
σης, τι θα πουν; Θα αναρωτηθούν: «Εδώ τι κάνουµε»; 

Ελληνίδες και Έλληνες, ξέρετε τι κάνουµε; Από τη Συµπολί-
τευση τώρα είναι τέσσερις. Αυτό κάνουµε. Δεν είναι κανένας
εδώ. Δεν είναι, όπως βλέπετε, ούτε στα υπουργικά έδρανα. Είναι
ο κ. Σταϊκούρας και η κ. Βούλτεψη. Γιατί κανένας δεν πιστεύει
ότι έχει νόηµα αυτή η κουβέντα. Γιατί όλοι ξέρουν ότι είναι ένα
ψέµα, ότι είναι ένα παραµύθι. 

Τώρα, πώς ο Πρόεδρος της Βουλής, στη σύντοµη παρουσία
του στο Προεδρείο, είπε ότι έπεσαν έξω όσοι νόµιζαν πως δεν
θα υλοποιούνταν ο προϋπολογισµός του ’14 ή του ’13, τι να πει

κανένας; Επιτρέπεται; Επιτρέπεται πραγµατικά την αυτοεκτίµηση
και τον αυτοσεβασµό µας να τον βάζουµε στην άκρη χάριν µιας
–ποιας άραγε;- σκοπιµότητας; 

Δεν υπάρχει καµµιά περίπτωση, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
να πάρετε µια ανάσα, όσο και αν εκλιπαρείτε, όπως και ο καλός
συνάδελφος, ο κ. Μελάς, -όπως άκουσα από τον προεδρεύοντα
τον κ. Μαρκογιαννάκη και επισήµως να ανακοινώνει- που πραγ-
µατοποίησε αυτό που από καιρό όλες οι Ελληνίδες και οι Έλλη-
νες είχαν καταλάβει. Για ποιους λόγους; Θα µάθουµε. Όµως ότι
είχε αποφασίσει να δώσει ανάσα στην Κυβέρνηση, να συνταχθεί
µε εκείνους που θέλουν την παραµονή εδώ της ξένης τρόικας,
που θέλουν να µένουν εδώ οι µνηµονιακοί νόµοι -που εκείνος νω-
ρίτερα από εµένα και εγκαίρως, οφείλω να πω, κατήγγειλε ότι
είναι εθνοκτόνοι, ότι είναι προς ζηµία του ελληνικού λαού- ο αγα-
πητός και φίλος Παναγιώτης Μελάς σήµερα πάλι για το συµφέ-
ρον του λαού το έκανε; 

Θα µε συγχωρήσετε. Μην το συνδυάσετε αλλιώς, αλλά µου
έρχεται στο µυαλό το «αµάρτησα για το παιδί µου». Είναι το ίδιο
δηλαδή που κάνουν και οι εθνοσωτήρες.

Και ας µη βιαζόµαστε να βγάλουµε συµπεράσµατα. Όµως, να
βιαστούµε να τους πούµε από τώρα ότι δεν θα βρείτε πολλούς
αποστάτες. Δεν θα βρείτε. Δεν είναι πολλοί που επιζητούν το
χρήµα, τη δόξα. Όχι! Και θα το δείτε. Εύχοµαι µεταξύ εκείνων να
είναι και ο Παναγιώτης Μελάς. Εύχοµαι να µην ψηφίσει Πρόεδρο
της Δηµοκρατίας ο Παναγιώτης Μελάς, ακριβώς για να µην αφή-
νει σε κανέναν το περιθώριο να σκιάσει τη δική του προσωπική
και πολιτική ιστορία.

Άλλωστε, είναι να απορεί κανείς γιατί δεν έχει γίνει ακόµα
δεκτό το αίτηµα του Προέδρου των Ανεξαρτήτων Ελλήνων, του
Πάνου Καµµένου, να ανοίξουν οι λογαριασµοί όλων µας. Το
ΣΔΟΕ, όπως το ξέρετε, είναι του χεριού του Πρωθυπουργού. Δεν
είναι τυχαίο ότι έβαλε εκεί συµπατριώτη του. Καθόλου τυχαίο δεν
είναι ότι και στην ΕΥΠ έβαλε τον δικό του άνθρωπο, τον ιδιαίτερό
του, τον διευθυντή του πολιτικού του γραφείου. Γιατί δεν γίνεται
δεκτό αυτό που ζητάει επίµονα ο Πάνος Καµµένος, να γίνει άρση
του τηλεφωνικού απορρήτου; 

Στη δηµοκρατία άλλωστε που ζούµε, τη δηµοκρατία αυτή, της
ξένης τρόικας, συµβαίνουν αυτά. Το µάθατε, φαντάζοµαι. Το κα-
ταθέσαµε εδώ επίσηµα. Δεν απάντησε ακόµα η Κυβέρνηση. Από
τις 5 Νοεµβρίου, αν δεν κάνω λάθος, παρακολουθούνται τα τη-
λέφωνα ενός εκδότη κι ενός δηµοσιογράφου. Όταν θα πάρει τον
λόγο η κ. Βούλτεψη, αν θέλει, καλό θα ήταν να µας πει σε ποια
δηµοκρατία παρακολουθούνται τα τηλέφωνα. 

Για να γίνω συγκεκριµένος, για να µην πείτε και για εµένα -
όπως µε ευκολία όταν θέλετε να αποφύγετε κάτι- «ψεκασµένοι
είναι αυτοί», µιλάω για τον εκδότη των «ΠΑΡΑΠΟΛΙΤΙΚΩΝ», δη-
λαδή της φιλοσαµαρικής εφηµερίδας . Ναι, παρακολουθούν τον
Γιάννη Κουρτάκη και όσοι έχετε µιλήσει τελευταία µαζί του να
ξέρετε ότι έχει καταγραφεί και η δική σας συνοµιλία. Και επειδή
κι εγώ έχω µιλήσει µαζί του, ζήτησα µε αίτηση κατάθεσης εγγρά-
φων, κύριε Λαφαζάνη, τουλάχιστον να έρθουν εδώ οι δικές µου
οι συνοµιλίες. Βεβαίως, καλό θα είναι να δούµε κι άλλες. 

Μαζί όµως µε τον κ. Κουρτάκη παρακολουθούνται και επιχει-
ρηµατίες, ο κ. Μαρινάκης -ξέρετε ποιον λέω- ο Πρόεδρος του
Ολυµπιακού. Γιατί τώρα; Γίνονται αυτές οι επίσηµες καταγγελίες
και τον Πρωθυπουργό δεν τον νοιάζει! Ξέρω εγώ, µπορεί να είναι
«ένσηµα» αυτά, µπορεί να είναι «παράσηµα» δηµοκρατικότητας
ή µπορεί να είναι και ο καινούργιος τρόπος της διακυβέρνησης. 

Μπορεί να µε παρεξηγήσετε, αλλά θα ήθελα να µην το κάνετε.
Ξεκίνησαν από τη Χρυσή Αυγή και συνεχίζουν. Ποιος ξέρει πού
αλλού θα πάνε, να ανοίγουν λογαριασµούς; Δεν πήγε ο κ. Τσί-
πρας στο ΣΔΟΕ; Δεν είπε εκεί ο κ. Τσίπρας: «Τι κάνετε µε λογα-
ριασµούς»; Εσείς δεν ξέρετε ότι για κάποιους Βουλευτές βρήκαν
λογαριασµούς και ασχολείται το ΣΔΟΕ; Όχι, δεν τους πήγαν φυ-
λακή, αλλά τους κρατούν σε µια στάση. Για δηµοσιογράφους ξέ-
ρετε, της λίστας Λαγκάρντ, που τα φράγκα κάνουν και τράµπα;
Θα ξέρετε, δεν µπορεί. Αποκλείεται µόνο εγώ να τα ξέρω αυτά. 

Κι ενώ τα ξέρουµε όλα αυτά, αλήθεια -επαναλαµβάνω- ποιον
κοροϊδεύουµε; Κι αφού είναι όλα καλά, γιατί δεν λέτε στην τρόικα
αυτά που µας λέτε, κύριε Σταϊκούρα; Είχατε πάει και στο Παρίσι.
Γιατί δεν τους λέτε: Τι είναι αυτά που λέτε, ρε παιδιά, ποια µαύρη
τρύπα έχουµε; Άσπρες τρύπες έχουµε, πλεονάσµατα έχουµε!.

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ Μ’ - 3 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2014 2747



Γιατί εκεί χάνετε τα λόγια σας; Γιατί αντρειεύετε εδώ πέρα µε
εµάς; Εκεί; «Στα τέσσερα» είναι η εντολή, τη θυµάστε. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητάµε λοιπόν έναν εικονικό
προϋπολογισµό, που µε τη γοµολάστιχα στα χέρια, χωρίς ντροπή
θα σβήνουν και θα γράφουν -ποιος ξέρει, ανάλογα- όσες απαι-
τήσεις έχουν οι τροϊκανοί µέχρι να φτάσουν να κάνουν εκείνο το
ίδιο που έκαναν του Γιώργου Παπανδρέου. 

Το θυµάστε; Εκατόν εξήντα τρεις Βουλευτές είχε, δέκα µονά-
δες διαφορά είχε πάρει από το κόµµα που ήµουν εγώ, που είχε
χάσει, του Κώστα Καραµανλή και ένα πρωί του είπαν «πρέπει να
αλλάξει η βάρδια». 

Τώρα το λένε µε όλους τους τρόπους στον Πρωθυπουργό. Το
ξέρει. Διαβάστε τη χθεσινή φιλοκυβερνητική ή µάλλον φιλοσα-
µαρική εφηµερίδα, τη «ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑ». Είναι ρεπορτάζ, όχι άρ-
θρο γνώµης. Το γράφει ο Νίκος Ελευθερόγλου. Για εµάς που εί-
µαστε γεννηµένοι µέσα στη Νέα Δηµοκρατία και ξέρουµε την αν-
θρωπογεωγραφία, όταν διαβάζουµε ποιος υπογράφει κάτι, ξέ-
ρουµε αν αυτό το έχει πει σοβαρή πηγή, όπως και σε άλλες πε-
ριπτώσεις ξέρουµε εάν κάποιος είναι του συστήµατος των οικο-
σίτων του Μαξίµου.

Τι λέει η χθεσινή εφηµερίδα; Λέει ότι ο Σαµαράς είπε στους
στενούς του συνεργάτες: «Με πουλήσανε οι ξένοι». Άκου! Δεν
είχε ακούσει ο κ. Σαµαράς ότι την προδοσία πολλοί την αγάπη-
σαν, τον προδότη ουδείς; 

Και τώρα; Τώρα όλοι ρωτούν ποια θα είναι η εξέλιξη, τι θα συµ-
βεί από εδώ και πέρα, σε αυτό το θέατρο τι άλλο έχουµε να
δούµε, πότε θα ακούσουµε το «φύγε εσύ, έλα εσύ», ποιος θα
είναι ο καινούργιος εκβιαζόµενος αρχηγός, για να προκύψει κυ-
βέρνηση Παπαδήµου.

Βλέπετε πόσο γρήγορα ένα-ένα ξεδιαλύνει και εξηγείται πώς
έγινε το ένα, πώς έγινε το άλλο. Όλα εξηγούνται. Είναι όλα ε-
κείνα που, όταν τα έλεγε ο Πάνος Καµµένος, έλεγαν «του άρεσαν
από µικρού αυτού του παιδιού οι συνοµωσίες». Και όταν βγαί-
νουν αληθινά; Κανείς δεν θα αναγνωρίσει ότι έστω και µόνος,
σαν τον τρελό του χωριού, επιµένει ασυµβίβαστα σε µια γραµµή
για όλους εκείνους που δεν µπορεί να τους εκφράζει αυτή η πο-
λιτική της συµφοράς, της υποταγής, της µιζέριας, της διά βίου
πενίας που επιφυλάσσουν για όλους εµάς οι ξένοι φίλοι, οι πι-
στωτές, οι δανειστές, που χωρίς τα ενεργούµενα εδώ του εσω-
τερικού τι θα έκαναν; Θα µας βοµβάρδιζαν; Τι θα έκαναν; 

Δηλαδή, τι θα κάνουν αύριο που, όπως φαίνεται, όπως προκύ-
πτει, όποτε και αν στηθούν εκλογές, θα έρθουν οι δυνάµεις που
είναι από την εκεί πλευρά; Αν θα κάνει ο κ. Τσίπρας το Μωυσή,
δεν το ξέρω. Τι να σας πω; Εδώ έπεσα έξω µε τον δικό µου, τον
Σαµαρά, µπορώ να πάρω όρκο εγώ για τον Αλέξη Τσίπρα; Όµως,
είναι ελπίδα, ξέρετε, τι να κάνουµε; 

Ξέρω, όµως, κάτι πολύ καλά, ότι η συµµαχία όλων εκείνων που
συγκροτηθήκαµε και συνασπιστήκαµε µε τους Ανεξάρτητους
Έλληνες δεν θα υποχωρήσει. Για τούτο, λοιπόν, όσες και όσοι
λένε ότι δεν έχουν άλλη επιλογή, µην κοροϊδεύουν τον εαυτό
τους. Υπάρχει άλλη επιλογή. 

Ειδικότερα, επιτρέψτε σε εµένα, που προσέρχοµαι εδώ ως ει-
σηγητής των Ανεξάρτητων Ελλήνων, αλλά και µε βάση τα όσα
συµφωνήσαµε -και ευχαριστώ ιδιαιτέρως τους συναδέλφους των
Ανεξάρτητων Ελλήνων- διατηρώντας και την πολιτική µου αυτο-
νοµία, να πω κάτι σε όσους είναι σαν και εµένα, παλιοί, γνωστοί,
σταθεροί νεοδηµοκράτες, που δεν θέλουν να πάνε µε τους υπά-
κουους, δεν θέλουν να πάνε µε αυτούς που λένε «ναι» σε όλα,
δεν θέλουν να ντρέπονται.

Αυτοί που δεν θέλουν -αφού έχουν πειστεί πια, πέντε χρόνια
µετά ότι πάµε από το κακό στο χειρότερο- να ακολουθήσουν
αυτήν την Κυβέρνηση έχουν τώρα επιλογή και ξέρουν ποια είναι
η επιλογή. Κι αν ακόµα θέλουν πραγµατικά ασφάλεια και εγ-
γύηση γι’ αυτήν την επιλογή, µε βάση και το δικό τους προσανα-
τολισµό και την κοσµοθεωρία, ξέρουν πολύ καλά ότι το δίληµµα,
αφού έχει απαντηθεί ή µε εκείνους ή µε όσους τους πολεµάνε,
είναι ένα: Ή θα κάνουν αυτοδύναµο τον Τσίπρα ή όχι. 

Υπάρχουν και όσοι νιώθουν σαν και εµένα και δεν είναι λίγοι.
Ενάµισι εκατοµµύριο Έλληνες πολίτες έφυγαν στις τελευταίες
εκλογές από τις τάξεις της Νέας Δηµοκρατίας. Γιατί; Γιατί βλέ-
πουν αυτό που ζούµε, αυτό που περιγράφει ο σηµερινός κρατι-
κός προϋπολογισµός, αυτός που αλλάζει ώρα µε την ώρα. Δεν

ξέρουµε πόσα ακόµα e-mail θα πάρει. Ζητήσαµε να δοθεί στη
δηµοσιότητα και το τελευταίο, αυτό το ιταµό e-mail που έφτασε
σήµερα τα χαράµατα. Γιατί δεν µας το δίνουν; Γιατί δεν µας δεί-
χνουν ποια είναι τα καινούργια µέτρα που έρχονται; Αλήθεια, πι-
στεύουν ότι θα τη βγάλουν καθαρή, γιατί έχουν έτοιµες πράξεις
νοµοθετικού περιεχοµένου;

Ανεβαίνοντας τώρα στο Βήµα σταµάτησα για να κάνει τις ανα-
κοινώσεις ο Πρόεδρος και µόλις λέει «πράξεις», µου λέει ο Λα-
φαζάνης «περίµενε», γιατί πίστευε ότι µπορεί κιόλας να έχετε
φέρει τις καινούργιες πράξεις, τις «ληξιαρχικές πράξεις θανά-
του». Να ξέρετε ότι όχι µόνο δεν θα σας δώσουµε ανάσα που ζη-
τάτε, αλλά θα σας κόψουµε το βήχα. Μην τολµήσετε τώρα που
φεύγετε να προχωρήσετε σε µία τέτοια καινούργια βαριά δέ-
σµευση.

Ξέρετε, σκέφτοµαι και εγώ, όπως σκέφτονται και οι άλλοι, ότι
η τρόικα πλέον παίζει σαν τη γάτα µε το ποντίκι µε τα όρια της
πολιτικής αντοχής και επιβίωσης της σηµερινής συγκυβέρνησης,
την οποία επιµελώς το τελευταίο διάστηµα εξευτελίζει, αναγκά-
ζοντάς την σε διαρκείς κωλοτούµπες. Και ξέρετε, µπορεί να είχε
γούστο, µπορεί να είχε πλάκα να συνεχίσει κάποιος το συγκεκρι-
µένο παιχνίδι, αν πίσω από αυτό δεν υπήρχε η τραγωδία ενός
ολόκληρου λαού και η γελιοποίηση µιας περήφανης χώρας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όσα έχει περάσει ο λαός τα τε-
λευταία πέντε χρόνια και όσα του ετοιµάζουν ακόµα να περάσει
οι δανειστές και οι σηµερινοί συγκυβερνήτες δεν έχουν γούστο
και δεν έχουν καµµία πλάκα. Αντίθετα, µας θυµώνουν, µας οργί-
ζουν και µας ωθούν να δουλεύουµε µέρα-νύχτα, ώστε µε τη δύ-
ναµη αυτού του λαού να ξηµερώσει µια µέρα ελπίδας σύντοµα
σε αυτόν τον τόπο. 

Δυστυχώς για την Κυβέρνηση ήµασταν πολλοί αυτοί που βλέ-
παµε τα σηµάδια και προειδοποιούσαµε, ενώ τα «παπαγαλάκια»
της κακιάς συµφοράς έσπευδαν να λοιδορήσουν, να απαξιώσουν
και να λασπώσουν όλες τις φωνές που έβλεπαν τη µεγάλη κατα-
στροφή να έρχεται: καταστροφή στην αγορά, στην ελληνική επι-
χειρηµατικότητα, στο ασφαλιστικό, στην αγορά εργασίας, στην
ιδιοκτησία, στο σύνολο της µεσαίας τάξης και στην Ελλάδα. 

Και δυστυχώς, επιβεβαιωνόµαστε. Είναι κάτι που ειλικρινά το
λέω µε πίκρα και µε θλίψη, γιατί πέρα και πάνω από πολιτικός,
είµαι και πολίτης αυτής της χώρας και µάλιστα πατέρας τεσσά-
ρων παιδιών. Όµως, όχι! Δεν το βάζουµε κάτω και ιδίως όσοι γα-
λουχηθήκαµε µε τις πολιτικές αρχές του κοινωνικού φιλελευθερι-
σµού, όπως τις όρισε εκείνος, ο Εθνάρχης Κωνσταντίνος Καρα-
µανλής. Όσοι διατηρούµε ακέραιες τις παρακαταθήκες αυτής
της µεγάλης πατριωτικής λαϊκής κεντροδεξιάς ξέρουµε ότι ο πιο
σπουδαίος είναι ο πιο δύσκολος αγώνας και αυτόν τον αγώνα δί-
νουµε, τον πατριωτικό αγώνα και αυτόν θα συνεχίσουµε να δί-
νουµε, για να σταθεί στα πόδια της όρθια αυτή η δύσµοιρη
πατρίδα. 

Επίσης, ξέρουµε ότι για να τα καταφέρουµε, θα συµµαχή-
σουµε µε όλες τις δηµοκρατικές και πατριωτικές δυνάµεις για να
ενωθεί και πάλι ο Ελληνισµός και να µπορέσει να µεγαλουργή-
σει.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τις προηγούµενες µέρες είχα
την ευκαιρία µαζί µε τον Πρόεδρο των Ανεξαρτήτων Ελλήνων,
τον Πάνο Καµµένο, να συναντηθούµε µε όλες σχεδόν τις τριτο-
βάθµιες, τις µεγαλύτερες αντιπροσωπευτικές συνδικαλιστικές
οργανώσεις. Όλες, µα όλες, ζητούν από την Κυβέρνηση να µην
δεχθεί τις απαιτήσεις της τρόικας. Υπάρχει πολύ µεγάλη ανησυ-
χία -την ξέρετε και την εισπράξατε και εσείς- αλλά δεν ζητούν
µόνο αυτό. Ζητούν οι πάντες -και το ζητούν, αν δεν κάνω λάθος
και όλοι οι Βουλευτές- και υπάρχουν ανάλογες διαβουλεύσεις
και ψηφίσµατα, ώστε επιτέλους οι γερµανικές αποζηµιώσεις να
γραφτούν. Εδώ έχετε εγγράψει τόσα και τόσα µέσα σε αυτόν τον
προϋπολογισµό και αυτή τη µοναδική, την πραγµατική απαίτηση
γιατί δεν τη γράφετε; 

Αλήθεια, δεν είδατε τι έγινε πριν λίγες ηµέρες στη Γαλλία, στην
Ιταλία; Εκείνοι έχουν τον Καµµένο; Γιατί εκείνοι δεν άκουσαν τις
εντολές και έφτιαξαν τους προϋπολογισµούς, όπως τους ήθε-
λαν; Γιατί; Βγήκαν έξω; Τους πέταξαν; Γιατί δεν το κάνετε και
εσείς, βρε παιδιά; Α, λέει, θα τους συµµορφώσουν µε κάποιο
τρόπο λίγο αργότερα. Καλά, βάλτε και εσείς τώρα τις γερµανικές
αποζηµιώσεις. Γιατί δεν κάνετε τίποτα από εκείνα που κι εσείς
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οµολογείτε ότι ναι, λάθος είναι ή σωστά θα ήταν να τα είχατε
βάλει.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ήθελα να µην επαναλάβω
όσα αναλυτικά είπα στην Επιτροπή Οικονοµικών µε νούµερα, µε
στοιχεία για τα έσοδα, για τις  δαπάνες, για όλη τη συµφορά που
έρχεται.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Όµως, θα ήθελα, κλείνοντας αυτή την τελευταία εισήγησή µου
-γιατί δεν είναι µυστικό, «διατί να το κρύψωµεν άλλωστε;» έλεγε
ο Κωνσταντίνος Μητσοτάκης, είµαστε ήδη σε προεκλογική πε-
ρίοδο- µε κοντά είκοσι τέσσερα χρόνια θητείας εδώ στο Κοινο-
βούλιο να πω πως αξίζει σε αυτό το «ναι» ή το «όχι» της Κυριακής
να βρεθούν και άλλες πατριωτικές φωνές, για να διευκολύνουν
ακόµα περισσότερο την έξοδο από την κόλαση, γιατί αν περιµέ-
νουµε να ακούσει τη φωνή του λαού αυτή η Κυβέρνηση και να
παραιτηθεί προσφέροντας µια τελευταία υπηρεσία στον ελλη-
νικό λαό, µην το περιµένετε µε τίποτα. Προτιµούν να γελοιοποι-
ούνται, να αυτοεξευτελίζονται, γιατί δεν είναι µόνο η εξουσία,
δεν είναι µόνο το πάρτι εκείνων που και στην κρίση τα πάνε καλά
µαζί τους, αλλά µπορεί και να είναι µια πολιτική ηγεσία αυτή την
ώρα στον τόπο που, δυστυχώς, είναι δέσµια εκείνων που την εκ-
βιάζουν και την απειλούν και που αν δεν συµµορφωθεί προς τας
υποδείξεις να έχει ενδεχοµένως την τύχη του Γιώργου Καρατζα-
φέρη.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα των ΑΝΕΛ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Τον λόγο έχει ο
κ. Ηλίας Παναγιώταρος, γενικός εισηγητής της Χρυσής Αυγής.

ΗΛΙΑΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΑΡΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Θα ήθελα πριν ξεκινήσω και εγώ την οµιλία µου εκ µέρους της

Χρυσής Αυγής για τον προϋπολογισµό να διαβάσω τι λέει ο Κα-
νονισµός της Βουλής των Ελλήνων, το άρθρο 123. 

«Ο προϋπολογισµός του κράτους συζητείται και ψηφίζεται από
την Ολοµέλεια της Βουλής σε πέντε το πολύ συνεχείς συνεδριά-
σεις.». 

Στην περίπτωσή µας δεν έχουµε ολοµέλεια, διότι απουσιάζουν
οκτώ Βουλευτές, οι οποίοι είναι προφυλακισµένοι και δεν τους
δίνετε το δικαίωµα να έρθουν εδώ να συµµετάσχουν και, το κυ-
ριότερο από όλα, να έρθουν έστω την Κυριακή να ψηφίσουν «ναι»
ή «όχι» για τον προϋπολογισµό του κράτους.

Επιπροσθέτως, θα πρότεινα στο άρθρο 62 του Συντάγµατος
για το ακαταδίωκτο των Βουλευτών να βάλετε έναν αστερίσκο -
για να είστε και νόµιµοι, όχι µόνο νοµιµοφανείς- και να λέτε «ακα-
ταδίωκτο Βουλευτών πλην Χρυσής Αυγής» φυσικά, διότι για εµάς
ισχύει κάτι εντελώς διαφορετικό. 

Διότι το αίτηµα προς τον εισαγγελέα-επόπτη του καταστή-
µατος κράτησης του Κορυδαλλού από τους έγκλειστους Βου-
λευτές της Χρυσής Αυγής και τον Αρχηγό της Χρυσής Αυγής,
προκειµένου να πάρουν άδεια για να βρίσκονται εδώ την Κυρια-
κή, έστω και µε χειροπέδες, έστω και σιδηροδέσµιοι, απορρίφ-
θηκε για µία ακόµη φορά. Το λέω για να ξέρουµε τι γίνεται, όταν
οµιλούµε για δηµοκρατία, για δικαιώµατα και πάει λέγοντας. 

Θα διαβάσω το δελτίο Τύπου της Χρυσής Αυγής σχετικά µε
δύο γεγονότα παράλληλα, θα µπορούσαµε να πούµε: την
ευαισθησία για τον Ρωµανό και την ταυτόχρονη απαγόρευση της
ψήφου σε Βουλευτές. Τετάρτη 3 Δεκεµβρίου 2014, όλα τα κόµ-
µατα διαρρηγνύουν τα ιµάτιά τους για τα δικαιώµατα καταδικα-
σµένου για ληστείες και δεν λένε λέξη για την παράλληλη απα-
γόρευση της ψήφου σε εκλεγµένους Βουλευτές της Χρυσής
Αυγής. Είναι υποκριτές και συνένοχοι στο κυβερνητικό έγκληµα
κατά του Συντάγµατος και της λαϊκής κυριαρχίας. 

Θεωρούµε ως βασικό υπεύθυνο για αυτή τη συνταγµατική
εκτροπή τον Πρόεδρο της Βουλής, που δεν έχει λάβει τα κατάλ-
ληλα µέτρα, ώστε να υπάρχει σε αυτή τη Βουλή µια πραγµατική
ολοµέλεια των τριακοσίων και όχι των διακοσίων ενενήντα δύο.
Αυτά για αυτό το «θέατρο» -έτσι θεωρούµε εµείς- που συµβαίνει
τις τελευταίες µέρες σχετικά µε το δικαίωµα ενός κρατούµενου
να µπορεί να παίρνει άδειες, προκειµένου να πηγαίνει στη σχολή
στην οποία φοιτά. Από ό,τι φαίνεται, όµως, άλλες είναι οι προϋ-
ποθέσεις. Αυτό δεν είναι δικό µας θέµα για να το αναλύσουµε. 

Εµείς συζητάµε την υποκρισία όλων και κυρίως των µέσων

µαζικής ενηµέρωσης. Γιατί παρεµπιπτόντως πέρασαν στα ψιλά,
εκτός του αίσχους που συµβαίνει εις βάρος των Βουλευτών και
του Αρχηγού της Χρυσής Αυγής, και το αίσχος που συµβαίνει µε
την αναβολή για µία ακόµη φορά της δίκης των υπευθύνων της
Marfin για τη δολοφονία τεσσάρων συµπολιτών µας. Παρεµπι-
πτόντως, δεν είναι φυλακισµένοι αυτοί που κατηγορούνται. Κυ-
κλοφορούν ελεύθεροι. Και αναβλήθηκε για µία ακόµη φορά η
δίκη για το επόµενο έτος. Καλά πάµε!

Επειδή µιλάτε πολύ για δηµοκρατία -κάποιος οµιλητής πριν
από εµένα αναφέρθηκε σε παρακολουθήσεις τηλεφώνου-, εδώ
οι ίδιοι οι Βουλευτές της συγκυβέρνησης διαµαρτύρονται -και ο
κ. Λυκουρέντζος το έχει πει- ότι παρακολουθούν τα τηλέφωνά
µας και άλλοι λένε ότι παρακολουθούνται τα τηλέφωνα των
διαφόρων δηµοσιογράφων. Γενικώς παρακολουθούνται όλοι και
όλα σχεδόν αποδεδειγµένα, αλλά κανείς δεν πράττει τίποτα επ’
αυτού. 

Μιλάµε για την απόλυτη ντροπή, για την απόλυτη ξεφτίλα, τον
εξευτελισµό του Κοινοβουλίου, της δηµοκρατίας, των θεσµών,
για τους οποίους, κύριε Πρόεδρε,  στην Επιτροπή Δεοντολογίας
χθες λέγατε ότι κάτι πρέπει να γίνει προκειµένου να διαφυλαχθεί
το κύρος τους. 

Τώρα, πώς προφυλάσσεται το κύρος των θεσµών, όταν η Βου-
λή «βγάζει λάδι» απατεώνες ή κάποιους που τα έπαιρναν και
λαδώνονταν και δεν αφήνει την ανεξάρτητη δικαιοσύνη -όπως
λέτε- να αποφανθεί, αυτό είναι µία άλλη ιστορία. 

Για να µη µιλήσουµε για τον κυριότερο και σηµαντικότερο βρα-
χίονα του συστήµατος, το ΣΔΟΕ -όπως είπε και κάποιος προλα-
λήσας- που χρησιµοποιείται κατά κόρον και δουλεύει υπερωρίες
αυτόν τον καιρό, προκειµένου κάποιοι εκ των Βουλευτών, επειδή
ενδεχοµένως έχουν κάποιες εκκρεµότητες, να τις διευθετήσουν
ψηφίζοντας για Πρόεδρο της Δηµοκρατίας. 

Αφού ξεχειλίσαµε από δηµοκρατία, ας σχολιάσουµε λίγο την
οµιλία του εισηγητή της Νέας Δηµοκρατίας κ. Λυκουρέντζου και
τα όσα µάς είπε. Ακούγοντάς τον κάποιος θα νόµιζε ότι απευθύ-
νεται σε Ελβετούς, σε Σιγκαπουριανούς, σε Νορβηγούς ή τέλος
πάντων σε κάποιους πολίτες κάποιας χώρας η οποία ακµάζει
οικονοµικά και κανένα απολύτως πρόβληµα δεν έχει. 

Αντ’ αυτού, ακούσαµε διάφορα παράλογα. Έχουµε σηµειώσει
δύο-τρία τα οποία χρήζουν σχολιασµού, όπως το πώς ξεκινάει η
εισήγηση για τον προϋπολογισµό για το 2015: «Η συζήτηση του
προϋπολογισµού του οικονοµικού έτους 2015 βρίσκει τη χώρα
σε κατάσταση πολιτικής σταθερότητας και κοινωνικής οµαλότη-
τας.». Πού το είδε αυτό ο εισηγητής της Νέας Δηµοκρατίας; Να
έρθει να το εξηγήσει και σε εµάς και σε δέκα εκατοµµύρια Έλ-
ληνες πολίτες, οι οποίοι αγκοµαχούν, αναστενάζουν, δεν µπο-
ρούν να επιβιώσουν, φεύγουν στο εξωτερικό και κάνουν οτιδή-
ποτε προκειµένου να µπορέσουν να επιβιώσουν. 

Πιο κάτω λέει: «Η Κυβέρνηση µε δεδοµένη την εµπιστοσύνη
της πλειοψηφίας της Εθνικής Αντιπροσωπείας» -καλά το λέει
«της Εθνικής Αντιπροσωπείας», γιατί την εµπιστοσύνη του ελλη-
νικού λαού δεν την έχει σίγουρα κι όποτε κι αν γίνουν εκλογές,
που µάλλον θα γίνουν σύντοµα, θα το δει και θα το καταλάβει-
«συνεχίζει απερίσπαστη το έργο της». Το διαλυτικό της έργο εν-
νοεί µάλλον. 

Ο εισηγητής αναφέρθηκε σε χειροπιαστά αποτελέσµατα που
φέρνουν αισιοδοξία και ελπίδα, που θα φέρουν τον περιορισµό
της σπατάλης, τη διοικητική µεταρρύθµιση και την ανάκαµψη της
οικονοµίας. 

Σε κάποιο άλλο σηµείο λέει: «Η Κυβέρνηση µε αίσθηµα ευθύ-
νης εκπληρώνει το χρέος της σε αυτή τη δυσµενή ιστορική συγ-
κυρία µε γνώµονα το εθνικό συµφέρον». Σε αυτό θα έπρεπε να
προσθέσει το εθνικό συµφέρον των Γερµανών ή κάποιων άλλων,
σίγουρα όχι των Ελλήνων πολιτών της ελληνικής κοινωνίας, της
ελληνικής οικονοµίας. 

Έχει και διάφορες χαρακτηριστικές αποδείξεις. Μιλάει για κά-
ποιους δείκτες, τους οποίους είµαι σίγουρος ότι ούτε ο ίδιος
τούς αντιλαµβάνεται και τους καταλαβαίνει, όπως για την ενί-
σχυση της ανταγωνιστικότητας, σύµφωνα µε την Παγκόσµια
Τράπεζα, για τη µελέτη που δείχνει ότι βελτίωσε την ανταγωνι-
στικότητά της και κατατάσσεται στην τριακοστή έκτη θέση από
την εκατοστή δέκατη σε σύνολο εκατόν ογδόντα εννέα χωρών ή
για την αναστροφή της ύφεσης σε τάσεις ανάπτυξης, η ανά-
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σχεση της ανεργίας µε εµφανείς τάσεις µείωσής της και την αύ-
ξηση της απασχόλησης.  

Το καλύτερο: «Η πρόσβαση επιτέλους των επιχειρήσεων και
ιδιαίτερα των µικροµεσαίων στο τραπεζικό σύστηµα µετά την επι-
τυχηµένη ανακεφαλαιοποίησή του». Αν µας βρείτε έστω κι έναν
Έλληνα µικροµεσαίο ο οποίος κατάφερε να πάρει ένα δάνειο µε
οποιονδήποτε τρόπο –µε προσηµείωση, µε υποθήκη κ.τ.λ.-, ελάτε
να µας το πείτε και εµάς, για να ξέρουµε πώς έγινε αυτό. 

«Το δηµόσιο χρέος σταθεροποιείται και δεν αυξάνεται.». Εδώ,
αρχίζουν τα ωραία. 

Το χρέος το 2009, τότε που χρεοκοπούσαµε, ήταν στα 299,7
δισεκατοµµύρια ευρώ. Τώρα που σωζόµαστε είναι στα 318,6 δι-
σεκατοµµύρια ευρώ. Το δε πραγµατικό χρέος της χώρας δεν
είναι τα 321 δισεκατοµµύρια, αλλά είναι 557,8 δισεκατοµµύρια,
αν προστεθούν και κάποια άλλα νούµερα: τα 84 δισεκατοµµύρια
ευρώ που αφορούν συµφωνίες ανταλλαγής βραχυχρόνιων τίτ-
λων, τα 75 δισεκατοµµύρια ευρώ που αφορούν συµφωνίες αν-
ταλλαγής µακροχρόνιων τίτλων, τα 55 δισεκατοµµύρια ευρώ
χρέος φορέων της γενικής κυβέρνησης, τα 10 δισεκατοµµύρια
ευρώ χρέος φορέων της γενικής κυβέρνησης που έχουν λάβει
δάνεια χωρίς την εγγύηση του ελληνικού δηµοσίου, τα 7 δισεκα-
τοµµύρια ευρώ χρέος φορέων εκτός γενικής κυβέρνησης και τα
5 δισεκατοµµύρια ευρώ ληξιπρόθεσµες υποχρεώσεις του δηµο-
σίου, τις οποίες δεν έχει πληρώσει. Αν σε αυτά προσθέσουµε και
τα 218,3 δισεκατοµµύρια ευρώ που είναι τα χρέη των ιδιωτών,
τότε φτάνουµε σε ένα δυσθεώρητο χρέος των 770 δισεκατοµµυ-
ρίων ευρώ περίπου, που σίγουρα δεν πρόκειται να αποπληρωθεί
ποτέ. Θα συνεχίσουµε στηΝ πορεία και θα σας εξηγήσουµε ορι-
σµένα ακόµη πράγµατα. 

Συνεχίζω την ανάγνωση κάποιων τµηµάτων από την οµιλία του
εισηγητή της Νέας Δηµοκρατίας, ο οποίος προσπαθεί να µας πεί-
σει µε κάποια νούµερα ότι η ανεργία πέφτει. Ενώ –λέει- το µέσο
ποσοστό είναι στο 27%, σε εθνολογιστική βάση είναι στο 24,8%.
Παίζουν µε τα νούµερα. Η πραγµατικότητα είναι άλλη. Το ξέρετε
όλοι. Κάντε µια βόλτα γύρω, για να δείτε τι ακριβώς συµβαίνει. 

Σε κάποιο σηµείο, στα επιτεύγµατα της Κυβέρνησης αναφέ-
ρεται ότι από τον Δεκέµβριο 2012 µέχρι σήµερα έχουν διατεθεί
7,2 δισεκατοµµύρια ευρώ, έναντι των 9,5 δισεκατοµµυρίων ευρώ
ληξιπρόθεσµων οφειλών του κράτους προς τους ιδιώτες. Με τα
υπόλοιπα 2,3 δισεκατοµµύρια τι γίνεται; Τα βάζετε κι αυτά στον
κουµπαρά του προϋπολογισµού, στα έσοδα; Πώς ακριβώς τα
προσµετράτε κι αυτά; 

Από εκεί και πέρα, βλέπουµε στο σηµείο 4, στη σελίδα 29 στην
εισήγηση του κ. Λυκουρέντζου ότι αρχίζει και µιλάει για τον ΦΠΑ
και για κάποια άλλα πράγµατα. Βέβαια, δεν είχαν σταλεί τα e-
mail της τρόικας και του Διεθνούς Νοµισµατικού Ταµείου, οπότε
όλα αυτά τα οποία έλεγε µάλλον πηγαίνουν στον κάλαθο των
αχρήστων και έχουµε νέα δεδοµένα. Μιλάει για τη διατήρηση του
13% του ΦΠΑ στην εστίαση, τη µείωση κατά 30% της έκτακτης
εισφοράς αλληλεγγύης και διάφορα άλλα ευχολόγια, τα οποία
φυσικά είναι µόνο ευχολόγια και δεν είναι για κανέναν πλέον. Κα-
νείς δεν το πιστεύει αυτό.

Διαβάζουµε εδώ για την προσέλκυση επενδύσεων, οι οποίες
είναι αυξηµένες κατά 11,7% το 2014 και θα είναι ακόµα περισσό-
τερο αυξηµένες, όπως εκτιµά, το 2015. Θα απαντήσουµε και σε
αυτό. 

Το καλύτερο είναι ότι το 2013 αποδείχθηκε η καλύτερη χρονιά
όλων των εποχών για τον ελληνικό τουρισµό και το 2014 εξελίσ-
σεται ακόµη καλύτερα. Με την αύξηση του ΦΠΑ, που θα πάτε να
βάλετε στον τουριστικό τοµέα, θα δείτε να υπάρχει αισθητή, σο-
βαρότατη µείωση το 2015 και να αυτοδιαψεύδεσθε για µία ακόµη
φορά.

Η αλήθεια, όµως, είναι εντελώς διαφορετική. Το χρέος του
ΑΕΠ, το οποίο, όπως είπαµε, το 2008 ήταν στο 105,8% του ΑΕΠ,
τότε που χρεοκοπούσαµε, σήµερα είναι στο 177,7%, ούτε καν
174,8% που είχατε προβλέψει. Τώρα που σωζόµαστε, αυτή είναι
η µεγάλη διαφορά.

Η ανεργία, όπως είπαµε, υπολογίζεται ότι θα πέσει στο 24,6%.
Με το «θα» µπορούµε να λέµε ό,τι θέλουµε. Η πραγµατικότητα
όµως είναι, καθώς µιλάγαµε για επενδύσεις και ανάπτυξη, ότι για
έναν ακόµη µήνα –έκτο νοµίζω ή έβδοµο συνεχιζόµενο- οι εξα-
γωγές της πατρίδας µας έπεσαν κατά 8,7% λιγότερο σε σχέση

µε το προηγούµενο έτος.
Όσο για τις δηµόσιες επενδύσεις που είπαµε, όταν το 2007

ήταν περισσότερες από 60 δισεκατοµµύρια ευρώ, φέτος ήταν λι-
γότερες από 24 δισεκατοµµύρια ευρώ. 

Όσον αφορά τις αυξήσεις σε βασικά προϊόντα, όσο κι αν προ-
σπαθεί να µας πείσει ο κ. Γιακουµάτος ότι πέφτουν, έχουµε την
ΕΛΣΤΑΤ και τον ΟΟΣΑ να λένε ότι σε σύνολο πενήντα τεσσάρων
βασικών προϊόντων στα τριάντα ένα έχουν αυξηθεί οι τιµές.
Παρά τις «φιλότιµες» προσπάθειες που γίνονται, το αποτέλεσµα
παραµένει το ίδιο.

Βλέπουµε ότι µέχρι στιγµής έχουν φύγει πάνω από εκατό χι-
λιάδες νέοι επιστήµονες από την πατρίδα µας σε όλα τα µήκη
και πλάτη της γης, προκειµένου να βρουν εργασία και να δώσουν
τα φώτα τους σε κάποιους άλλους και όχι στους Έλληνες, στην
Ελλάδα, στην ελληνική οικονοµία προς όφελος της ανάπτυξης,
όπως τη λέτε και τη λογίζεσθε. Αυτά τα στοιχεία είναι από το
Εθνικό Κέντρο Τεκµηρίωσης του Εθνικού Ιδρύµατος Ερευνών.
Δεν είναι από κάποιον άλλον άσχετο, κάποιον «εχθρό» της Κυ-
βέρνησης. 

Ας µη µιλήσουµε για τις χιλιάδες που έχουν αυτοκτονήσει
µέχρι σήµερα. Κατά µέσο όρο έχουµε δύο αυτοκτονίες την ηµέ-
ρα. Μιλάµε για γενοκτονία στην κυριολεξία, που µαζί µε τη µαζική
µετανάστευση Ελλήνων οδηγεί σε µαρασµό της ελληνικής κοι-
νωνίας.

Τα ληξιπρόθεσµα χρέη -και αυτό είναι ένα δείγµα της ανάκαµ-
ψης της οικονοµίας- ήταν για τον προηγούµενο µήνα περισσό-
τερο από 1 δισεκατοµµύριο ευρώ και στο σύνολο έχουν ξεπε-
ράσει τα 71 δισεκατοµµύρια ευρώ. Είναι το success story, το
οποίο τόσο πολύ ευαγγελίζεσθε. 

Μιλάτε για ανάπτυξη, για νέες θέσεις και από τις έξι χιλιάδες
εταιρείες που βρίσκονταν στο εξωτερικό, στα Βαλκάνια, το 2012,
τώρα είναι περισσότερες από εννέα χιλιάδες.  Αυτό σηµαίνει ότι
τρεις χιλιάδες εταιρείες έφυγαν από την Ελλάδα, κυρίως από τη
βόρεια Ελλάδα, και πήγαν στα Βαλκάνια. Οι δε πολύ µεγάλες
εταιρείες, οι «µεγαλοκαρχαρίες», πήγαν στο Λουξεµβούργο του
φίλου σας, του κ. Γιούνκερ, γιατί εκεί η φορολογία είναι πολύ χα-
µηλή και µπορούν και κάνουν τη δουλειά τους, µπορούν να επεν-
δύσουν εκεί. Ο κ. Γιούνκερ έδωσε 300 δισεκατοµµύρια ευρώ, το
πακέτο ανάπτυξης για την Ευρωπαϊκή Ένωση. Δεν συµπεριλαµ-
βάνεται η Ελλάδα. Δεν θα έχουµε «σάλιο» απ’ ό,τι φαίνεται. Δεν
θα έχουµε τίποτε απολύτως για όλα αυτά.

Όσο για τους φοβερούς στόχους που είχατε για αποκρατικο-
ποιήσεις 50 δισεκατοµµυρίων ευρώ, τον ρίξατε τον πήχη στα 2,9
δισεκατοµµύρια, γιατί βλέπω ότι, ακόµα και όταν ξεπουλάτε την
περιουσία, δεν έχετε την ικανότητα να βρείτε αγοραστές.

Για την υγεία είναι µείον 22,9% τα κονδύλια. Βλέπετε την κα-
τάσταση. Ο Έλληνας πολίτης -όποιος δεν έχει κάποια ιδιωτική
ασφάλεια, προκειµένου να πάει σ’ ένα ιδιωτικό νοσοκοµείο- να
µην µπορεί να επιβιώσει, να µην µπορεί να κάνει δουλειά, να πε-
ριµένει στην ουρά, να πρέπει να πληρώσει, έστω και αν είναι
ασφαλισµένος, την ίδια ώρα που οι λαθροµετανάστες τυγχάνουν
δωρεάν περίθαλψης και που ακόµα και ο κ. Βορίδης εύχεται και
στους ανασφάλιστους επαγγελµατίες ειδικότερα να εφαρµοστεί
και γι’ αυτούς το ίδιο που εφαρµόζεται για τους λαθροµετανά-
στες. Πού φτάσαµε; Να έχουµε ως παράδειγµα τους λαθροµε-
τανάστες για το πώς θα πρέπει να λειτουργήσουν οι φορείς,
προκειµένου να έχουν ασφάλεια και οι Έλληνες πολίτες που πλη-
ρώνουν για δεκαετίες και που τώρα, λόγω των δυσκολιών, έχουν
κάποια σοβαρότατα θέµατα.

Τα της άµυνας τα ξέρετε, βλέπετε τι γίνεται. Περικοπές παν-
τού, σε εξοπλισµούς, σε µισθούς, σε συντάξεις, σε όλα. Δυστυ-
χώς, η κατάσταση είναι τραγική.

Υπάρχει ο ΕΝΦΙΑ, αυτός ο φόρος που µέσα σε ένα βράδυ
πέντε εκατοµµύρια Έλληνες πολίτες κλήθηκαν να πληρώσουν
3,5 δισεκατοµµύρια ευρώ, αυτός ο παραλογισµός, που φορολο-
γείται το απόθεµα και όχι το εισόδηµα, τα στατιστικά στοιχεία
της ΕΛΣΤΑΤ, αλλά και της EUROSTAT, που έχουµε δύο εκατοµ-
µύρια φτωχούς και περισσότερο από δύο εκατοµµύρια οι οποίοι
τείνουν να γίνουν φτωχοί. Μιλάµε για δραµατικές καταστάσεις.

Μιλήσατε για διοικητική µεταρρύθµιση. Βλέπουµε το µπάχαλο
που επικρατεί, τη γραφειοκρατία στο δηµόσιο, την αναποτελε-
σµατικότητα.
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Μιλήσατε για την ασφάλεια του πολίτη. Κάθε εβδοµάδα έ-
χουµε και µια απαγωγή, λέτε και είµαστε Βενεζουέλα ή Μεξικό,
και όλα αυτά όχι για µεγάλα ποσά, αλλά για φραγκοδίφραγκα,
για κάτι ψιλά, µε τα καλάσνικοφ να πυροβολούν παντού, έτσι
γιατί είναι άνετοι και ωραίοι και προχωρούµε.

Μιλήσατε για περιορισµό της σπατάλης, αλλά, αν κρίνουµε
από τους µισθούς των στελεχών του ΤΑΙΠΕΔ, του ΤΧΣ και των
διαφόρων άλλων golden boys, βλέπουµε να εισπράττουν τερά-
στια ποσά, µε µηδαµινά αποτελέσµατα.

Είπατε ότι για τρίτη χρονιά, µε αίσθηµα ευθύνης, είστε εντός
προγράµµατος και επιτυγχάνετε τους στόχους. Εµείς επαναλαµ-
βάνουµε ακόµα µια φορά: Ποιανών τους στόχους; Σίγουρα όχι
των Ελλήνων πολιτών. Ενδεχοµένως των χρεοκοπηµένων τραπε-
ζιτών, των διεθνών κερδοσκοπικών funds, των ντόπιων νταβατζή-
δων. Τους ξέρετε πολύ καλά. Είναι αυτοί που έχουν τα πάντα και
κινούν όλα τα νήµατα, που έχουν τους δρόµους, που θέλουν να
βάλουν χέρι τώρα στα απορρίµµατα, στα σκουπίδια. Είναι αυτοί
στους οποίους χαρίζετε συνεχώς µε τροπολογίες ντροπής, όπως
µε την τροπολογία για τις τράπεζες.

Για να θυµηθούµε ποια τροπολογία, ήταν αυτή η τροπολογία
ντροπής, όπως είχε χαρακτηριστεί, εκπρόθεσµη, στο 90’. Ήταν
αυτή την οποία είχαν υπογράψει τρεις Βουλευτές και για να θυ-
µόµαστε ποιοι είναι αυτοί, θα αναφέρουµε τα ονόµατά τους.
Ήταν ο κ. Χριστογιάννης, ο κ. Τσουµάνης και ο κ. Σταµενίτης.
Κανείς δεν κατάλαβε γιατί ήρθε αυτή η τροπολογία σε χρόνο που
κανείς δεν µπορούσε να αντιληφθεί τίποτε απολύτως.

Την ίδια ώρα βλέπουµε ότι το λιανικό εµπόριο για έναν ακόµη
µήνα πέφτει δραµατικά, η λίστα Λαγκάρντ έχει στην κυριολεξία
απαξιωθεί, αντί να έχουµε έσοδα απ’ αυτήν, βλέπουµε συνεχώς
όλα να λειτουργούν προς όφελος των διαφόρων κολλητών και
φίλων.

Μίλησε ο εισηγητής για την ανάκαµψη των µικροµεσαίων επι-
χειρήσεων λόγω ανακεφαλαιοποίησης των τραπεζών -αυτό που
είπαµε και πριν-, αλλά ακόµα περιµένουµε να δούµε πώς γίνεται
αυτό. Είδαµε τους όρους «θετική τάση οικονοµικής µεγέθυνσης,
σταθεροποίηση της κατανάλωσης», αλλά αυτό έρχεται σε αντί-
θεση µε αυτό το οποίο λέτε και εσείς, µε τη µείωση της αγορα-
στικής δύναµης των νοικοκυριών και των στατιστικών που εσείς
φέρνετε. Ευχολόγια, ευχολόγια, ευχολόγια!

Μείωση συντάξεων παντού -έρχονται και άλλες- µε περικοπές,
µε περισσότερες κρατήσεις, µε αυξήσεις των κρατήσεων. Είπατε
και το απίστευτο για τη δηµοκρατία -αυτό το οποίο είπαµε στην
αρχή-, την οποία έχετε κατεξευτελίσει στην κυριολεξία.

Λέτε ότι υπάρχει δυνατότητα να αλλάξουµε την πατρίδα. Σας
απαντούµε εµείς ότι και το να την κάνετε στάχτη είναι και αυτό
µία αλλαγή, κάτι το οποίο ευχόµεθα ότι, έστω και την ύστατη
στιγµή, ο ελληνικός λαός δεν θα σας το επιτρέψει.

Μιλούσατε για το διεφθαρµένο κράτος που διοικούσε τη χώρα
σαράντα χρόνια τώρα και δεν µας είπατε ποιοι ήταν αυτοί. Εσείς
ήσασταν και οι συγκυβερνήτες σας, οι του ΠΑΣΟΚ. Σαράντα χρό-
νια τώρα ρεµούλες, κλεψιές, κοµπίνες, το σκάνδαλο της
«SIEMENS».

Βγήκε και η κατάθεση του Χριστοφοράκου. Γι’ αυτό την κρύ-
βατε επιµελώς και τον στείλατε στη Γερµανία, στο εξωτερικό, για
να µην ανοίξει το στόµα του. Βγαίνουν τα στοιχεία ότι λάδωνε
και τη Νέα Δηµοκρατία και το ΠΑΣΟΚ. Μίζα στο καθετί έπαιρναν
και τα δύο κόµµατα. Έµπαινε ο Τσουκάτος µε τις βαλίτσες, έµ-
παιναν εκεί διάφοροι άλλοι, στελέχη των δύο κοµµάτων, λαδω-
νόσασταν παντού.

Είχατε και το θράσος να µιλάτε για τη Χρυσή Αυγή, που, βάσει
του πορίσµατος του ΣΔΟΕ, είµαστε πεντακάθαροι σαν διαµάντι
και είµαστε το µοναδικό κόµµα που έχουµε και βιβλία Γ’ κατηγο-
ρίας -για όσους γνωρίζουν τι είναι αυτό-, ενώ όλα τα υπόλοιπα
κόµµατα έχουν βιβλία Β’ κατηγορίας. Ξέρουµε πολύ καλά ότι στο
ΠΑΣΟΚ µπήκαν ορκωτοί λογιστές και βρήκαν ελλείµµατα 100-
150 εκατοµµυρίων ευρώ, βρήκαν αποδείξεις σε χαρτοπετσέτες.
Απίστευτα πράγµατα! Αντί να είναι φυλακή όλοι, είναι έξω και κά-
νουν τους σωτήρες της πατρίδας!

Αυτά συµβαίνουν, αλλά ελπίζουµε ότι σύντοµα όλα θα τελει-
ώσουν, παρά την ύστατη προσπάθεια που κάνετε να κρατηθείτε
στην εξουσία. Μας λέγατε διάφορες αρλούµπες, διάφορα ψέ-
µατα, ότι βγαίνουµε από τα µνηµόνια. Έβγαινε ο Πρωθυπουργός

της χώρας κ. Σαµαράς, έβγαινε ο Χαρδούβελης, έβγαινε ο λαλί-
στατος Γεωργιάδης, έλεγε «τελειώσαµε, πάει το µνηµόνιο, το
σκίζουµε» κ.λπ., αλλά η πραγµατικότητα είναι άλλη.

Ο φίλος σας ο Σόιµπλε λέει ότι η νέα πίστωση θα έχει σκλη-
ρούς όρους. O εκπρόσωπος του Διεθνούς Νοµισµατικού Τα-
µείου, o κ. Γκογιάλ, δήλωσε ότι η προσαρµογή δεν έχει τελειώ-
σει. Το «BLOOMBERG» αναφέρει ότι θα υπάρχει υποχρεωτική
συµµετοχή του Διεθνούς Νοµισµατικού Ταµείου στο νέο πρό-
γραµµα. 

Θα θεωρήσετε επιτυχία εάν πείσετε τους νταβατζήδες σας να
έρθουν πίσω για να συζητήσουν. Απίστευτα πράγµατα συµβαί-
νουν! Τελικά, δεν θα έχουµε πλέον ένα µνηµόνιο, αλλά δύο – και
µε την Ευρωπαϊκή Κεντρική Τράπεζα και µε το Διεθνές Νοµισµα-
τικό Ταµείο. Και όταν ο κ. Χαρδούβελης δεν έβλεπε δηµοσιονο-
µικό κενό, καλού κακού πρότεινε νέα µέτρα, έτσι, για να είµαστε
«εξασφαλισµένοι».

Βλέπουµε και έναν άλλο όρο µέσα στη νέα συµφωνία, την
πρόβλεψη για µηχανισµό αυτόµατης διόρθωσης τυχόν αποκλί-
σεων από τους δηµοσιονοµικούς στόχους. Κιχ δεν θα προλαβαί-
νετε να κάνετε και επιτόπου θα έχουµε νέα µέτρα, προκειµένου
να εφαρµοστούν τα προηγούµενα µνηµόνια. 

Πώς λοιπόν θα τελειώσετε, θα «σκίσετε το µνηµόνιο», όπως
λέγατε, κύριε Σαµαρά, όταν µαζί µε το µνηµόνιο ακολουθούν κά-
ποια µεσοπρόθεσµα, καµµιά πεντακοσαριά εφαρµοστικοί  νόµοι,
οι οποίοι θα εφαρµόζονται για τα επόµενα πενήντα χρόνια; Θα
δούµε εάν αυτοί που λένε ότι θα έρθουν θα τα σκίσουν, όπως
λένε. Εκτός εάν έρθει κάποιος ο οποίος αγαπάει αυτήν την πα-
τρίδα, τη βάζει πάνω από τον οποιονδήποτε τοκογλύφο και κα-
ταφέρει να διορθώσει τα πράγµατα. 

Είδαµε προχθές τον Ευάγγελο Βενιζέλο, που έφυγε τρέχοντας
από το Μέγαρο Μαξίµου, προκειµένου να µην κάνει δηλώσεις,
αφού είχε φάει την κατραπακιά. Βλέπουµε συνεχώς να αυτοδια-
ψεύδεστε παντού, παντού, παντού!

Αλλά, όπως είπαµε, είστε τόσο λερωµένοι –για να επανέλθω
στο σκάνδαλο της «SIEMENS»-, που, ενώ κάνατε εξωδικαστικό
συµβιβασµό, ούτε αυτόν µπορέσατε να ικανοποιήσετε. Σας κο-
ροϊδεύουν, σας εµπαίζουν και εσείς µε σκυµµένο το κεφάλι τούς
δέχεστε για να σας λένε το οτιδήποτε. 

Ο Χριστοφοράκος λέει στην κατάθεσή του: «Έτσι λάδωνα
ΠΑΣΟΚ και Νέα Δηµοκρατία. Η κατάθεση στο Γερµανό εισαγγε-
λέα που κρύβουν στην Ελλάδα». Είναι από την εφηµερίδα
«ΑΚΡΟΠΟΛΗ» και το καταθέτω στα Πρακτικά. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Ηλίας Παναγιώταρος κατα-
θέτει για τα Πρακτικά το  προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)

Υπάρχουν πολλά άλλα, για τα οποία µπορούµε να µιλάµε συ-
νεχώς. Όχι για success story, αλλά για καταστροφή της ελληνι-
κής οικονοµίας και της ελληνικής κοινωνίας. Εάν –υποθετικά
µιλάµε, γιατί ο χρόνος είναι λίγος- θα έπρεπε να µιλάµε για ανά-
πτυξη, έπρεπε να κάνετε κάποια βασικά πράγµατα. Κάποια από
αυτά είχατε αναφέρει και στα δεκαοκτώ σηµεία σας. Αλλά, ποιος
θυµάται τώρα τα δεκαοκτώ σηµεία που είχατε πει πριν από δυό-
µισι χρόνια και υποσχεθήκατε στον ελληνικό λαό λαγούς µε πε-
τραχήλια; 

Πρώτον, πρέπει να γίνει λογιστικός έλεγχος του χρέους. Να
δούµε επιτέλους πόσο είναι αυτό το χρέος. Να ξέρουµε. Είναι
τριακόσια, τετρακόσια, πεντακόσια, διακόσια, εκατό ή είναι λιγό-
τερο; Για να ξέρουµε τι πρέπει να αποπληρώσουµε. 

Επίσης, πρέπει να ασκηθεί αστική και ποινική δίωξη, βάσει Ευ-
ρωπαϊκού Δικαίου, όλων όσων µάς έβαλαν σε αυτά τα µνηµόνια,
µε χαλκευµένα στοιχεία, παρακαλώ!

Τρίτον, να γίνει άµεση εγγραφή του κατοχικού δανείου στον
προϋπολογισµό του κράτους. Είναι ένα δάνειο, το οποίο δέχον-
ται και η Τράπεζα της Ελλάδος και η Τράπεζα της Γερµανίας και
θα έπρεπε να έχει εγγραφεί και από κει και πέρα να δείτε για
πότε θα έρχονταν από µόνοι τους για διαπραγµατεύσεις, για συ-
ζητήσεις και για οτιδήποτε άλλο. Το ίδιο ισχύει και για τις γερ-
µανικές αποζηµιώσεις, που απλώς κοσκινίζουµε, αλλά δεν ζυ-
µώνουµε ποτέ!

Επίσης, να ανακηρυχθεί άµεσα η αποκλειστική οικονοµική
ζώνη µε οποιοδήποτε µέσο. Το Διεθνές Δίκαιο επιτάσσει και λέει
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συγκεκριµένα πράγµατα, τα οποία έπρεπε να κάνουµε και τα
οποία δεν έχετε πράξει µετά από τρία χρόνια. 

Ακόµα, πρέπει να ενισχυθούν οι µικροµεσαίοι, οι οποίοι είναι
οι στυλοβάτες της οικονοµίας, και όχι τα µεγάλα funds, τα γερά-
κια, τα κοράκια και όλοι αυτοί οι απατεώνες, που αποµυζούν την
Ελλάδα και τον ελληνικό λαό. 

Επίσης, πρέπει να υπάρξει προστατευτισµός της ελληνικής οι-
κονοµίας και ενίσχυση των µικροοµολογιούχων, πραγµατικών
επενδυτών, που δεκαετίες επένδυαν τα λεφτά τους σε αυτό το
κράτος και σε µία µέρα τούς τα πήρατε όλα και δεν τους αφή-
σατε τίποτα! 

Πολλά άλλα θα µπορούσαν να γίνουν στη ναυτιλία, στη ναυ-
πηγοεπισκευαστική ζώνη, που δεν κατασκευάζεται τίποτα πλέον
στην Ελλάδα. Όλα κατασκευάζονται στο εξωτερικό και δεν ανα-
ρωτιόµαστε γιατί. Επίσης, στον τουρισµό θα µπορούσαν να γί-
νουν πολλές διορθωτικές αλλαγές, ώστε να έχουµε πολύ
µεγαλύτερη αύξηση. Επίσης, πρέπει να γίνουν πολλά στην αµυν-
τική βιοµηχανία. Οι Τούρκοι κατασκευάζουν πλέον τα πάντα και
εµείς απαξιώνουµε και κλείνουµε τις αµυντικές µας βιοµηχανίες.
Τις ξεπουλάµε και τα κλείνουµε όλα.

Επίσης, χρειάζονται αλλαγές στην αλιεία, στην ΑΟΖ, όπως σας
είπαµε, στη γεωργοκτηνοτροφική παραγωγή και αλλού. Αλλά, µε
γνώµονα τον Έλληνα και όχι την Ευρωπαϊκή Ένωση, τους τρα-
πεζίτες και οτιδήποτε άλλο. 

Όµως, για να γίνουν όλα αυτά, απαιτείται µία εθνική ηγεσία
που να αγαπάει την πατρίδα, να µην είναι όλοι δούλοι ξένων και
ντόπιων νταβατζήδων, να µην είναι δούλοι µασόνων, να µην είναι
δούλοι του οποιουδήποτε έρχεται στην πατρίδα µας, όπως µε-
θαύριο έρχεται ο Νταβούτογλου στην Ελλάδα και θα τον υποδε-
χτεί µετά βαΐων και κλάδων η ελληνική Κυβέρνηση, την ίδια
στιγµή κατά την οποία στην Κύπρο µας αλωνίζουν οι Τούρκοι και
κάνουν ό,τι θέλουν. Αντί να τους αντιµετωπίσουµε όπως θα
έπρεπε να τους αντιµετωπίσει ο υπερήφανος ελληνικός λαός,
πηγαίνει ο Βενιζέλος στην Τουρκία και υπόσχεται ότι θα γίνουν
τζαµιά, λέει ότι τετρακόσια χρόνια τουρκικής κατοχής της Ελλά-
δος είναι τµήµα της πολιτιστικής µας κληρονοµιάς και διάφορες
άλλες τέτοιες αρλούµπες. 

Θα έπρεπε το κράτος να λειτουργεί, σύµφωνα µε το άρθρο 95,
το οποίο λέει: «Η διοίκηση έχει υποχρέωση να συµµορφώνεται
προς τις δικαστικές αποφάσεις. Η παράβαση της υποχρέωσης
αυτής γεννά ευθύνη για κάθε αρµόδιο όργανο, όπως ο νόµος
ορίζει.». Γιατί δεν γίνεται ξανά ένας νόµος αντίστοιχος µε τον
νόµο Φώλια τότε, µε τον οποίο οι δικαστικές αποφάσεις υπέρ δα-
νειοληπτών και εις βάρος τραπεζών έγιναν νόµος του κράτους
και κάποιοι άνθρωποι γλίτωσαν από τα κοράκια; Γιατί δεν εφαρ-
µόζεται το Διεθνές Σύµφωνο για τα Ατοµικά και τα Πολιτικά Δι-
καιώµατα, το οποίο το έχει προσυπογράψει και η Ελλάδα;

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε, συγχωρήστε µε. 
Σε αυτό το σύµφωνο στο άρθρο 11 αναφέρεται ότι κανείς δεν

φυλακίζεται αποκλειστικά λόγω της αδυναµίας του να εκπληρώ-
σει συµβατική υποχρέωση. Έχετε βάλει και βάζετε καθηµερινά
χιλιάδες Έλληνες πολίτες στη φυλακή, γιατί µπορεί να χρωστούν
µία κλήση ή το οτιδήποτε και οι µεγαλοαπατεώνες γελούν, κο-
ροϊδεύουν και εκµεταλλεύονται αυτό το κράτος και τους υποτε-
λείς τους, τους πολιτικούς, τους οποίους τούς κάνουν στην
κυριολεξία ό,τι θέλουν. 

Μετά µιλάτε, κύριε Πρόεδρε, στην Επιτροπή Δεοντολογίας για
το κύρος των θεσµών! 

Τελειώνοντας, θα ήθελα να καταθέσω την εφηµερίδα «ΧΡΥΣΗ
ΑΥΓΗ», η οποία ζητάει αυτό που ζητάει όλος ο ελληνικός λαός:
Εκλογές τώρα! 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Ηλίας Παναγιώταρος κατα-

θέτει για τα Πρακτικά την προαναφερθείσα εφηµερίδα, η οποία
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Τον λόγο έχει η
κ. Ασηµίνα Ξηροτύρη-Αικατερινάρη, γενική εισηγήτρια της
ΔΗΜΑΡ. 

ΑΣΗΜΙΝΑ ΞΗΡΟΤΥΡΗ-ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΑΡΗ: Ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, κύριοι συνάδελφοι, σήµερα συζητάµε έναν

προϋπολογισµό που για εµάς έχει καθαρά εισπρακτικό χαρα-
κτήρα. Είναι χωρίς πολιτικό σχέδιο και αναπτυξιακούς στόχους
και συντάχθηκε υπό το άγχος της λογιστικής επίτευξης πρωτο-
γενών πλεονασµάτων, που συνάδουν µε τους στόχους του Μα-
κροπρόθεσµου Προγράµµατος Δηµοσιονοµικής Στρατηγικής
όσο και της συµφωνίας που θα επιτύγχανε η Κυβέρνηση µε την
τρόικα και τους εταίρους για το δηµοσιονοµικό κενό του 2015. 

Παρ’ όλα αυτά, ούτε συµφωνία υπάρχει σήµερα και ο προϋπο-
λογισµός που συζητάµε τελεί υπό πλήρη, πιο επώδυνη αναθεώ-
ρηση µετά τη σκληρή πίεση της τρόικας, ενώ η θηλιά του δυσ-
θεώρητου χρέους, αντί να χαλαρώνει, σφίγγει ακόµα περισσό-
τερο τη χώρα, προετοιµάζοντας έτσι την απαίτηση των δανει-
στών ίσως για ένα τρίτο µνηµόνιο. 

Η Κυβέρνηση, όπως τόνισα και στην Επιτροπή Οικονοµικών
Υποθέσεων, µε τον προϋπολογισµό που κατέθεσε ακολούθησε
πιστά τις µνηµονιακές δεσµεύσεις και κυρίως τη συντηρητική πο-
λιτική της εισοδηµατικής και δηµοσιονοµικής λιτότητας, συντη-
ρώντας ουσιαστικά την ύφεση, ενώ δεν την απασχολεί η αδήριτη
ανάγκη αποκατάστασης της κοινωνικής συνοχής ούτε και η δη-
µιουργία προϋποθέσεων για την επανεκκίνηση της αναπτυξιακής
διαδικασίας. Εµφανίζει ότι υπάρχει σηµαντική πρόοδος για τα οι-
κονοµικά µεγέθη που έχουν σχέση µε τη σταθεροποίηση, τους
ισοσκελισµένους προϋπολογισµούς και τα πρωτογενή πλεονά-
σµατα και επιχειρεί υπεραισιόδοξα σενάρια για την ανάπτυξη και
την ανάσχεση της ανεργίας. 

Δέσµια, όµως, των µνηµονιακών δεσµεύσεων, παραβλέπει ότι
πίσω από την όποια ευηµερία των αριθµών υπάρχουν οι άνθρω-
ποι, η ανάγκη ανασυγκρότησης της χώρας και υπεράσπισης της
εθνικής µας αξιοπρέπειας, γιατί εκείνο που είναι κοινά αποδεκτό,
πρώτιστα από τους πολίτες, αλλά και από τους πολιτικούς -
ακόµη και πολλούς εκτός της χώρας µας- είναι οι τεράστιες θυ-
σίες και η κατακόρυφη πτώση του βιοτικού επιπέδου των πο-
λιτών, οι αδικίες που γίνονται και οι κοινωνικές ανισότητες που
διευρύνονται, µε αναπόφευκτη την ανθρωπιστική κρίση, η πλή-
ρης στασιµότητα στην αναπτυξιακή διαδικασία και στην τόνωση
της πραγµατικής οικονοµίας, µε αποτέλεσµα την εκτόξευση της
ανεργίας, τη διάλυση του παραγωγικού ιστού, τη βύθιση του
ΑΕΠ και την παραµονή του χρέους σε µη βιώσιµα επίπεδα. 

Και ως να µη συµβαίνουν όλα αυτά, το αποκορύφωµα είναι η
διαφωνία της τρόικας για το δηµοσιονοµικό κενό, διαφωνία που
προβάλλει βίαια, για να επιβάλει νέα, βαρύτατα µέτρα και να
αποτρέψει κάθε συζήτηση για την αναδιάρθρωση του χρέους. 

Αν γίνει -όπως φαίνεται- η πρώτη µεγάλη υποχώρηση της Κυ-
βέρνησης µε την αποδοχή νέων µέτρων που επιζητά η τρόικα,
θα αναθεωρήσει ακόµα πιο επώδυνα τον προϋπολογισµό που
µας καλεί να ψηφίσουµε σήµερα και, κυρίως, θα επιτείνει τον αν-
τικοινωνικό και αντιαναπτυξιακό χαρακτήρα του. 

Στο ζήτηµα αυτό πράγµατι, κύριοι συνάδελφοι, όλοι σηκώ-
νουµε τα χέρια ψηλά ως προς το τι τελικά επιδιώκει το ΔΝΤ, η
τρόικα, οι Ευρωπαίοι εταίροι µας. Προφανώς, δεν θέλουν καµµία
συζήτηση για την αναδιάρθρωση του µη βιώσιµου χρέους, παρά
τη δέσµευση του Eurogroup το 2012. 

Δυστυχώς, θέλουν να παρατείνουν επί µακρόν την πλήρη προ-
σαρµογή και εξάρτηση της χώρας -ίσως ένα τρίτο µνηµόνιο- στις
σκληρές νεοφιλελεύθερες πολιτικές τους, αντιµετωπίζοντας τη
χώρα ως ένα είδος πειραµατόζωου, µε τη διαρκή απειλή για την
έξοδο από την Ευρωπαϊκή Ένωση και την ώθηση στη χρεοκοπία. 

Πρόκειται για µέγιστη προσβολή σε µία µικρή χώρα, αλλά µε
τεράστια συµβολή στον πολιτισµό, στην απόκρουση του φασι-
σµού και στην εδραίωση της δηµοκρατίας στην Ευρώπη. Αποτε-
λεί έναν ιδιότυπο πόλεµο σε µία χώρα, η οποία, µε τις τεράστιες
θυσίες του λαού της, έκανε την πιο βίαιη δηµοσιονοµική προσαρ-
µογή όσο καµµία άλλη χώρα τα τελευταία εκατό χρόνια, σε ένα
οµολογουµένως αποτυχηµένο πρόγραµµα που της επεβλήθη, το
οποίο απογείωσε την ανεργία και τις κοινωνικές ανισότητες και
έπνιξε την ανάπτυξη, βυθίζοντας στην απελπισία τις νέες γενιές.

Για κανένα από αυτά τα κρίσιµα προβλήµατα δεν υπήρξε και
δεν υπάρχει ακόµα από την Κυβέρνηση ένα στοιχειώδες σχέδιο
αντιµετώπισής τους. Δεν γίνονται ουσιαστικά βήµατα ούτε βέ-
βαια και στον προϋπολογισµό ή έστω να διαγράφονται προοπτι-
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κές. 
Ο προϋπολογισµός βασίζεται επικοινωνιακά και µόνο σε εσω-

τερική κατανάλωση, στην ευηµερία των αριθµών, σε αντικρουό-
µενα στοιχεία, σε έωλες παραδοχές και σε αισιόδοξες εκτιµή-
σεις, κυρίως για τους ρυθµούς µεγέθυνσης της οικονοµίας και
της ανάπτυξης αλλά και για τη µείωση της ανεργίας, ενώ επιδει-
νώνονται, αντί να απαλύνονται, τα προβλήµατα της κοινωνικής
ανέχειας και της διάρρηξης της κοινωνικής συνοχής και, αν ισχύ-
σουν σήµερα και άλλα µέτρα, ακόµη περισσότερο. 

Η Κυβέρνηση άφησε όλα τα µέτωπα ανοιχτά, ενώ έπρεπε από
τον περσινό προϋπολογισµό του 2014 και στη συνέχεια στο µε-
σοπρόθεσµο πρόγραµµα -τουλάχιστον ως προς τα πρωτογενή
πλεονάσµατα που πέτυχε χάρη στις θυσίες του ελληνικού λαού
και το µηδενικό δηµοσιονοµικό κενό που προέβλεπε- να τα κλεί-
σει σταδιακά, κύριε Υπουργέ, µε πρόγραµµα και µε σχέδιο -σας
το είχαµε πει-, ώστε να µπορεί να φτάσει σήµερα σε µία αποτε-
λεσµατική διαπραγµάτευση για τη µετά την έξοδο από το µνη-
µόνιο εποχή και πρωτίστως για την αδήριτη ανάγκη της αναδιάρ-
θρωσης του δηµόσιου χρέους. 

Παρά ταύτα, ας δούµε τα κύρια στοιχεία που χαρακτηρίζουν
τον προϋπολογισµό και αναδεικνύουν τις µεγάλες αδυναµίες του
και όσο µπορούµε -γιατί οι εξελίξεις τρέχουν- να δούµε κατά
πόσο αυτός θα αναθεωρηθεί προς το χειρότερο, εάν η Κυβέρ-
νηση αποδεχτεί νέα µέτρα. 

Οι εκτιµήσεις για την εξέλιξη, λοιπόν, της δηµόσιας οικονοµίας
στηρίζονται σε υπεραισιόδοξες προβλέψεις αλλά και σε αντιφά-
σεις. Η επιτυχής εκτέλεση του προϋπολογισµού στηρίζεται στο
σενάριο ότι η ελληνική οικονοµία θα επιτύχει ρυθµούς ανάπτυξης
2,9% του ΑΕΠ το 2015, έναντι του αµφισβητούµενου ακόµη 0,6%
το 2014, σενάριο που ξεπερνά όλα τα επίσηµα στοιχεία και µάλι-
στα και αυτά των πινάκων του προϋπολογισµού, από όπου προ-
κύπτει ότι η ανάπτυξη στην Ευρωζώνη είναι σήµερα µε το ζόρι
1,1% και µε δυσκολία θα φτάσει στο 1,4% το 2015.

Από την άλλη πλευρά, διαπιστώνονται από όλους και στο κεί-
µενο οι αβεβαιότητες ως προς τις µεσοπρόθεσµες προοπτικές
της οικονοµικής ανάπτυξης σε ευρωπαϊκό και παγκόσµιο επί-
πεδο. Μάλιστα, κατά την εισηγητική έκθεση, διαπιστώνονται αβε-
βαιότητες, που πιθανόν δεν έχουν ενσωµατωθεί στο µακροοικο-
νοµικό σενάριο του προϋπολογισµού. 

Το προβλεπόµενο λοιπόν ποσοστό ανάπτυξης δεν είναι εµφα-
νές από πού προκύπτει και αριθµητικά. Η προσδοκία για αύξηση
της κατανάλωσης κατά 1,6% σε σύγκριση µε το 2013 είναι φιλό-
δοξη, δεδοµένου ότι έχουν συσσωρευθεί ληξιπρόθεσµες οφειλές
και έχουν αυξηθεί οι επιβαρύνσεις από διάφορα τέλη, φόρους
και κατάργηση φοροαπαλλαγών. 

Το ελάχιστο κοινωνικό µέρισµα, η βραδεία πληρωµή των ληξι-
πρόθεσµων οφειλών και ακόµα και η κατά 30% µείωση του µέ-
τρου της εισφοράς κοινωνικής αλληλεγγύης, όλα αυτά δηλαδή
που επικαλείται η έκθεση είναι παντελώς αβέβαιο πόσο µπορούν
να συµβάλουν στην αύξηση της κατανάλωσης, πόσω µάλλον
όταν το τελευταίο, δηλαδή η µείωση κατά 30% της εισφοράς κοι-
νωνικής αλληλεγγύης, θα αποσυρθεί από τα νέα µέτρα που επι-
βάλλει η τρόικα.

Ειδικότερα σε ό,τι αφορά το ΑΕΠ -για το οποίο εµείς έχουµε
κουραστεί να τονίζουµε ότι είναι ο µαγικός παρονοµαστής από
την αύξηση του οποίου εξαρτάται η µεγέθυνση της οικονοµίας,
η ανάσχεση της ανεργίας και ουσιαστικά και αριθµητικά ο δεί-
κτης βιωσιµότητας του χρέους-, παρατηρούµε ότι το 2013 βυθί-
στηκε στα 182,4 δισεκατοµµύρια ευρώ. Το 2014 οι εκτιµήσεις το
µειώνουν ακόµη περισσότερο, στα 179 δισεκατοµµύρια ευρώ. Το
2015, κατά τις προβλέψεις, µόλις ανακάµπτει στα επίπεδα του
2013. 

Οι αριθµοί δεν ευηµερούν, κύριοι της Κυβέρνησης, και απέ-
χουν από τις δικές σας γενικές και αόριστες εκτιµήσεις περί µε-
γέθυνσης της οικονοµίας, σχετική έξοδο από την ύφεση και τους
υφεσιακούς προϋπολογισµούς και προσδιορίζουν τη σκληρή
πραγµατικότητα για το χρέος.

Η Κυβέρνηση υπερεκτιµά τις επιπτώσεις των µικρών, ούτως ή
άλλως, φοροελαφρύνσεων στην ανάπτυξη της οικονοµίας. Το
ίδιο ισχύει και για τους στόχους για επενδύσεις, που η Κυβέρ-
νηση εκτιµά για φέτος επέκταση του όγκου των επενδύσεων στο
1% και ανάπτυξη στο 0,6%, την ίδια στιγµή που η ρευστότητα

στην πραγµατική οικονοµία εξακολουθεί να είναι ζητούµενο,
παρά την ανακεφαλαιοποίηση των τραπεζών, και η πρόσβαση σε
δανεισµό είναι δύσκολη και ιδιαίτερα ακριβή, πολύ περισσότερο
για τις ιδιωτικές επενδύσεις, όταν επικρέµαται η δαµόκλειος σπά-
θη του µη βιώσιµου χρέους.

Η Κυβέρνηση στηρίζεται για την ανάκαµψη σχεδόν αποκλει-
στικά στο ΕΣΠΑ. Όµως και εκεί υπάρχει αντίφαση, αφού το ΠΔΕ
για το 2015 συνεχίζει να µειώνεται επιπλέον κατά 400 εκατοµµύ-
ρια έναντι του 2014 και κατά 250 εκατοµµύρια έναντι του 2013,
παρά τον µεγάλο πολλαπλασιαστικό συντελεστή –το έχουµε πει
πολλές φορές και το έχουν διαπιστώσει οι πάντες- τον οποίο πολ-
λαπλασιαστή έχουν οι δηµόσιες επενδύσεις. 

Έτσι, ενισχύεται ο αντιαναπτυξιακός χαρακτήρας του προϋπο-
λογισµού και επιβεβαιώνεται το επιχείρηµά µας, ότι η επίτευξη
υψηλών πρωτογενών πλεονασµάτων λειτουργεί σε βάρος της
ανάπτυξης. Η χώρα εκτός από το ΕΣΠΑ µπορεί και πρέπει να
διεκδικήσει και να πετύχει ένα πρόσθετο αναπτυξιακό πρό-
γραµµα µε στόχευση και δέσµευση την ανάσχεση της ανεργίας,
την τόνωση της ρευστότητας και την ενίσχυση των δηµόσιων
επενδύσεων. Μόνο έτσι θα προσελκύσουµε και τις ιδιωτικές
επενδύσεις. 

Αναφορικά µε το ποσοστό ανεργίας, αυτό αισιόδοξα προβλέ-
πεται ότι θα µειωθεί σε εθνικολογιστική βάση στο 22,6% του ερ-
γατικού δυναµικού το 2015 από το 25% περίπου του 2014. Η Ευ-
ρωπαϊκή Ένωση και το ΔΝΤ προβλέπουν µείωση στο 24,5%, ενώ
ο ΟΟΣΑ είναι ακόµη πιο επιφυλακτικός. 

Ενώ από τον ίδιο τον προϋπολογισµό και τους Ευρωπαίους
εταίρους εκτιµάται πως το µεγαλύτερο πρόβληµα για την ανά-
καµψη της χώρας, άρα και για την επίτευξη του 2,9% της ανά-
πτυξης, είναι η υψηλή ανεργία και η διάρθρωσή της –ιδιαίτερα
το ποσοστό στους νέους- ούτε πρόσθετο πρόγραµµα υπάρχει,
µε στοχευµένες αναπτυξιακές δράσεις για την ανάσχεσή της,
ούτε διεκδικείται η συγχρηµατοδότησή του ως µία ρήτρα ανά-
πτυξης. Ως µοναδικά εργαλεία αναφέρονται µόνο οι γνωστές
αποσπασµατικές παρεµβάσεις των προγραµµάτων απασχόλη-
σης, χρηµατοδοτούµενων από τα ευρωπαϊκά ταµεία.

Είναι δυνατόν µε αυτές τις αποτυχηµένες συνταγές να λύσετε
το τεράστιο αυτό πρόβληµα της ανεργίας;

Μετά από τα παραπάνω, γεννάται το ερώτηµα: Από πού πηγά-
ζει η βεβαιότητα της Κυβέρνησης ότι θα εξασφαλίσει ρυθµούς
ανάπτυξης 2,9% και θα µειώσει την ανεργία στο 22,6%, σε µία
εποχή που επιπλέον αναζωπυρώνεται η ύφεση στην Ευρώπη και
ειδικότερα για τη χώρα, όταν η αναπτυξιακή διαδικασία, λόγω
του υφεσιακού προγράµµατος προσαρµογής είναι µέχρι σήµερα
στην κατάψυξη κι όταν απουσιάζει ένα σαφές και βιώσιµο σχέδιο
για την ανάπτυξή της;

Αφήστε που µε τα πρόσθετα µέτρα που θέλει να επιβάλει η
τρόικα -και µερικά από αυτά, απ’ ό,τι φαίνεται, θα αποδεχθεί η
Κυβέρνηση- ενισχύεται, όπως σας είπα, ακόµη περισσότερο ο
αντιαναπτυξιακός χαρακτήρας του προϋπολογισµού. Άλλωστε,
στο ίδιο το κείµενο του προϋπολογισµού αναφέρεται η παρα-
δοχή ότι δεν έχει ακόµη διαµορφωθεί ένα εθνικό πρόγραµµα για
την εποχή µετά το τρέχον µνηµόνιο. 

Εµείς λέµε ότι ένα ολοκληρωµένο πρόγραµµα, που θα στόχευε
στην ανασυγκρότηση της παραγωγικής βάσης, θα έπρεπε πρω-
τίστως να είναι η δική µας υπόθεση. Είναι αναγκαία, στο δύσκολο
αυτό περιβάλλον, η σύνταξη ενός αξιόπιστου αναπτυξιακού προ-
γράµµατος, που να στηρίζεται σε φθηνούς πόρους, που προέρ-
χονται από την Ευρωπαϊκή Ένωση, την Ευρωπαϊκή Κεντρική
Τράπεζα και άλλους ευρωπαϊκούς θεσµούς. 

Ο προϋπολογισµός για το 2015 εµφανίζει σχεδόν ισοσκελι-
σµένο ισοζύγιο γενικής κυβέρνησης, στηριζόµενος και πάλι στην
αύξηση των φορολογικών εσόδων κατά 1,5 δισ. ευρώ και στη µεί-
ωση των δαπανών περίπου κατά 1,6 δισ. ευρώ.

Κατ’ αρχάς, το 2015 προβλέπεται αύξηση των άµεσων φόρων
κατά 2,3% σε σχέση µε το 2014. Αυξηµένοι κατά 3,8% προβλέ-
πονται και οι έµµεσοι φόροι. Όλα αυτά τη στιγµή που τα εισοδή-
µατα των πολιτών έχουν φθάσει στο ναδίρ και οι συνεχείς ανα-
σχεδιασµοί και τα λάθη στο φορολογικό σύστηµα δεν επιτρέπουν
κάποια αισιόδοξη πρόβλεψη για γρήγορη αύξηση των εσόδων
και µείωση της φοροδιαφυγής, για την πάταξη της οποίας τα
αποτελέσµατα είναι ιδιαίτερα φτωχά.
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Χαρακτηρίζονται, λοιπόν, ιδιαίτερα αισιόδοξες οι προβλέψεις
για πλεόνασµα 5,6 δισ. ευρώ ή 3% του ΑΕΠ το 2015. Δυστυχώς,
ο στόχος αυτός, πέρα από το ότι θα έχει υφεσιακές επιπτώσεις
στην οικονοµία, στηρίζεται και πάλι στη γνωστή συνταγή της µη
πληρωµής υποχρεώσεων του δηµοσίου, της µείωσης του Προ-
γράµµατος Δηµοσίων Επενδύσεων, της µείωσης των απαραίτη-
των δηµόσιων και κυρίως κοινωνικών δαπανών και της υπερφο-
ρολόγησης, ενώ δεν υπάρχει καµµία πρόοδος στην πάταξη της
φοροδιαφυγής. 

Για την επίτευξη του όποιου πρωτογενούς πλεονάσµατος, θα
έχουµε, δηλαδή, περαιτέρω µείωση των πρωτογενών δαπανών,
τόσο στα θέµατα της κοινωνικής περίθαλψης και προστασίας
κατά 605 εκατοµµύρια ευρώ και στην παιδεία κατά 260 εκατοµ-
µύρια κ.ο.κ. -δηλαδή όπου πονάνε περισσότερο και δεν αντέχουν
άλλο οι Έλληνες πολίτες- όσο και στις δαπάνες του ΠΔΕ, οι ο-
ποίες µειώνονται κατά 400 εκατοµµύρια ευρώ, σε πλήρη αντί-
φαση µε την πολιτική εκκίνησης της αναπτυξιακής διαδικασίας,
της επίτευξης υψηλών ρυθµών ανάπτυξης και µείωσης των πο-
σοστών της ανεργίας. Παράλληλα, θα εξακολουθούν να παρα-
µένουν στην ένδεια οι δαπάνες για την υγεία και τον πολιτισµό. 

Η δέσµευση που επεβλήθη από τα προγράµµατα προσαρµο-
γής για υψηλά πρωτογενή πλεονάσµατα, που στραγγίζουν τα ει-
σοδήµατα και παγώνουν κάθε αναπτυξιακή διαδικασία, είναι κατά
γενική οµολογία µία από τις πιο σκληρές και συνάµα αποτυχηµέ-
νες επιλογές, όσον αφορά το δηµοσιονοµικό κενό που η τρόικα
προβάλλει για να επιβάλει άλλα µέτρα. 

Από πέρυσι σας είχαµε πει στη Βουλή -το 2014 στο µεσοπρό-
θεσµο και πριν από έναν µήνα στο προσχέδιο- όταν µε υψηλά
πρωτογενή πλεονάσµατα η Κυβέρνηση παρουσίαζε περίπου µη-
δενικό το κενό, ότι έπρεπε να κλείσετε το θέµα αυτό µε την
τρόικα, γιατί δεν υπάρχει περίπτωση για άλλα µέτρα µετά τις τε-
ράστιες θυσίες του ελληνικού λαού και την πρωτοφανή προσαρ-
µογή. 

Ούτε, βέβαια, η χώρα ήταν έτοιµη –και το καταλάβαµε πρό-
σφατα τραυµατικά- να βγει στις αγορές µε δανεισµό, για να µπο-
ρεί έτσι έγκαιρα να ανοίξει µε συστηµατικό και γενναίο τρόπο τη
διαπραγµάτευση για την αναθεώρηση του χρέους και να αξιο-
ποιήσει τις µεγάλες θυσίες των πολιτών, όπως και την απόφαση
του Eurogroup του 2012 για περαιτέρω ελαφρύνσεις του χρέους. 

Η χώρα, όµως, πρωτίστως, κύριοι συνάδελφοι, έχει τους αν-
θρώπους της, τον λαό της, που δέχεται µία πρωτόγνωρη για ει-
ρηνικές συνθήκες ανθρωπιστική κρίση. Μάλιστα, δεν διαφαίνεται
καµµία σοβαρή προσπάθεια αντιµετώπισής της. Δεν προβλέπον-
ται άµεσα µέτρα ανακούφισης των πολιτών, παρά µόνο κάποια
ψίχουλα φοροελαφρύνσεων, για τις οποίες η τρόικα µας έχει κη-
ρύξει νέο πόλεµο και ζητά την απόσυρσή τους, όταν µάλιστα οι
πάντες διαπιστώνουν –ακόµα και ο ΟΟΣΑ και η Ευρωπαϊκή Επι-
τροπή στις πρόσφατες εκθέσεις τους, αλλά και η Κυβέρνηση στα
κείµενά της- ότι η δηµοσιονοµική προσαρµογή, η µεγαλύτερη
στον κόσµο για σειρά ετών, δηµιούργησε τεράστιο κοινωνικό κό-
στος, µε υψηλά επίπεδα ακραίας φτώχειας και διεύρυνσης των
κοινωνικών ανισοτήτων. Αντίθετα µε όλες τις άλλες ευρωπαϊκές
χώρες που βρίσκονται σε προγράµµατα προσαρµογής, η χώρα
βραδυπορεί δραµατικά στην αποκατάσταση της κοινωνικής συ-
νοχής, µε ανύπαρκτο κάθε δίχτυ κοινωνικής προστασίας.

Παρά ταύτα, η Κυβέρνηση εδώ και αρκετό καιρό προσπάθησε
να διαµορφώσει ένα τεχνητό κλίµα αισιοδοξίας, υποστηρίζοντας
ότι έφτασε το τέλος των µνηµονίων. Πώς άραγε, αφού η προ-
σπάθειά της προσκρούει στην πραγµατικότητα της συντηρητικής
της πολιτικής και στην αδυσώπητη –ιδιαίτερα τον τελευταίο
καιρό- εµµονή της τρόικας και των εταίρων για συνέχιση των µνη-
µονιακών δεσµεύσεων µε νέα υφεσιακά µέτρα;

Όσον αφορά το δηµόσιο χρέος, η Κυβέρνηση πρόσφατα ισχυ-
ρίστηκε ότι βγαίνουµε από το µνηµόνιο και ότι το χρέος είναι βιώ-
σιµο. Το χρέος της γενικής κυβέρνησης εκτιµάται ότι θα
διαµορφωθεί στα 318 δισεκατοµµύρια ευρώ ή στο 177,7% του
ΑΕΠ, αυξηµένο σε σχέση µε το 2013. Το 2015 το χρέος θα µει-
ωθεί ελάχιστα, στα 317 δισεκατοµµύρια ευρώ. Ο χρονικός ορί-
ζοντας του χρέους της γενικής διοίκησης εκτείνεται µέχρι το
2057, δηλαδή περίπου πενήντα χρόνια. 

Αναρωτιέται, λοιπόν, κανείς πώς θα τα καταφέρουµε, όταν οι
κανόνες της νέας οικονοµικής διακυβέρνησης στην Ευρωπαϊκή

Ένωση είναι ιδιαίτερα αυστηροί, όταν –κατά το Μάαστριχτ- ο
στόχος για το χρέος των κρατών-µελών είναι µόλις στο 60% του
ΑΕΠ και όταν οι κανόνες γίνονται ακόµα αυστηρότεροι για χώρες
που βρίσκονται σε προσαρµογή, όπως η δική µας, η οποία το
2020 θα έχει δηµόσιο χρέος –αν το καταφέρει- στο 125% του
ΑΕΠ. Βέβαια, γι’ αυτόν τον λόγο µέχρι το 2020 θα πρέπει να πλη-
ρώσουµε πάνω από 120 δισεκατοµµύρια ευρώ σε τόκους και
χρεολύσια. 

Πώς θα εξευρεθούν αυτοί οι πόροι και επιπλέον θα περισσέ-
ψουν για την ανάπτυξη και την κοινωνική και παραγωγική ανά-
καµψη της χώρας; Μιλάµε για µία χώρα που έχει φθάσει σε
συνθήκες οιονεί πολεµικής καταστροφής από την οικονοµική
κρίση, µε τη µεγαλύτερη τα τελευταία εκατό χρόνια ύφεση σε
χώρα.

Η Κυβέρνηση, δυστυχώς, κινήθηκε –και συνεχίζει να κινείται-
µε ευχολόγια, αδικαιολόγητη αδράνεια και επιπολαιότητα. Δεν
κινήθηκε µε συγκεκριµένο σχέδιο. Λείπουν οι εθνικές προτάσεις
και κάθε πρωτοβουλία διαβούλευσης για ευρύτερες συναινέσεις
στη διαµόρφωσή τους. Προχώρησε σε απίθανες απλουστεύσεις,
που, αντί να πείσουν τους εταίρους ότι η αναγκαιότητα της
χώρας είναι η αναδιάρθρωση του χρέους µετά την επίτευξη των
πρωτογενών πλεονασµάτων, διατύπωναν ότι το χρέος είναι βιώ-
σιµο. 

Οι εξελίξεις, όµως, τον τελευταίο µήνα είναι ραγδαίες και οδυ-
νηρές. Κυκλοφορούν διάφορα σενάρια. Το ΔΝΤ οµιλεί για ένα
άλλο πρόγραµµα, τύπου προληπτικής στήριξης και εποπτείας,
και θέλει να είναι πάλι εταίρος και όχι παρατηρητής. Υπονοεί,
ίσως, ένα τρίτο µνηµόνιο ή θέλει µόνο να πάρει στο ακέραιο τα
χρήµατά του, να επιβάλει να προχωρήσουν οι δύσκολες µεταρ-
ρυθµίσεις στο δηµόσιο, στο ασφαλιστικό και κυρίως στην πλήρη
απορρύθµιση στα εργασιακά δικαιώµατα και να ζητήσει από τους
Ευρωπαίους να εγγυηθούν ξανά τη βιωσιµότητα του χρέους;

Οι Ευρωπαίοι από την άλλη πλευρά µιλούν για ενισχυµένης
εποπτείας προληπτική γραµµή από τις αρχές του 2015. Φαίνεται
να ξεχνούν τις αποφάσεις του Eurogroup του 2012, που προ-
έβλεπαν περαιτέρω, νέες ελαφρύνσεις για το ελληνικό χρέος,
υπό την προϋπόθεση επίτευξης πρωτογενών πλεονασµάτων. 

Στο πνεύµα αυτό ο κ. Ντράγκι µάς προτείνει να εστιάσουµε
στις µεταρρυθµίσεις που θα ενισχύσουν την ανταγωνιστικότητα
–πώς, άραγε, µε ακόµη µεγαλύτερη µείωση, µέχρι εξοντώσεως,
του εργατικού κόστους και των εργαζοµένων;- για να συνεχίσει
έτσι ο κ. Ντράγκι να δηλώνει, σε ό,τι αφορά  την αναδιάρθρωση
του χρέους, ότι δεν είναι ούτε αναγκαία ούτε χρήσιµη.

Τέλος, ιδιαίτερα ενισχυµένο διαφαίνεται το σενάριο να ζητή-
σουνε οι «καλοί µας πιστωτές» παράταση του προγράµµατος για
έξι µήνες έως έναν χρόνο. Πρόκειται για ενδεχόµενο που είναι
αδύνατον να περάσει από το ελληνικό Κοινοβούλιο. 

Τελικά, τι ρόλο παίζουν και οι Ευρωπαίοι εταίροι µας, όταν εί-
ναι ανήµποροι απέναντι στις επιλογές του Βερολίνου και δεν
µπορούν να καταλάβουν ότι χρειάζεται µια συλλογική αλλαγή
της ευρωπαϊκής οικονοµικής πολιτικής -ιδιαίτερα µετά τη σηµαν-
τική άνοδο των αποπληθωριστικών τάσεων- για να επιβιώσει το
σύνολο των κρατών της Ευρωπαϊκής Ένωσης, ότι χρειάζεται ενί-
σχυση της ρευστότητας και της ανάπτυξης και ότι πρέπει να αλ-
λάξει τα προγράµµατά της;

Τελικά, κύριοι συνάδελφοι, µετά από πέντε χρόνια βίαιης προ-
σαρµογής και θυσιών, αντί να πάµε µπροστά, φοβάµαι ότι πάµε
πίσω και η θηλιά του χρέους σφίγγει ακόµα περισσότερο τη χώ-
ρα. 

Η διαπραγµάτευση που γίνεται αυτές τις ηµέρες µε τους δα-
νειστές έχει, δυστυχώς, ανοίξει έναν νέο γύρο επώδυνων µέ-
τρων. Φοβάµαι ότι όλα αυτά θα καταλήξουν σε δεσµεύσεις που
θα κρατήσουν τη χώρα όµηρο των γνωστών, υφεσιακών, κατα-
στροφικών -όπως απεδείχθη- πολιτικών, που την εγκλώβισαν
στην ύφεση, απογείωσαν την ανεργία και τραυµάτισαν την κοι-
νωνική συνοχή.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Δώστε µου ένα λεπτό ακόµη, κύριε Πρόεδρε.
Η απαράδεκτη στάση που τηρεί η τρόικα αναπαράγει τους

γνωστούς νεοφιλελεύθερους φανατισµούς. Όµως, και οι απαρά-
δεκτοι µονοµερείς χειρισµοί των ισχυρών της Ευρώπης οδηγούν
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τα πράγµατα σε σκληρότητες, στα άκρα, και υπονοµεύουν την
ίδια την ευρωπαϊκή συνοχή.

Είναι κοινή διαπίστωση ότι η µελλοντική πορεία της χώρας
είναι γεµάτη αβεβαιότητα. Η αυταπάτη, όµως, που καλλιεργεί και
στην οποία επιµένει η Κυβέρνηση για την πολιτική σταθερότητα,
ότι αυτή δηλαδή µπορεί να εξασφαλίζεται µε την ευθυγράµµιση
µε τις ασκούµενες σήµερα πολιτικές και µε τον τρόπο µε τον
οποίο χειρίζεται τα κρίσιµα θέµατα, ακυρώνει κάθε προσπάθεια
εξεύρεσης βιώσιµης λύσης και αφήνει στο κενό το πεδίο των
διεκδικήσεων. 

Στις συνθήκες που διαµορφώνονται η Κυβέρνηση οφείλει να
καταστήσει σαφές στους δανειστές ότι τα όρια και οι αντοχές
του ελληνικού λαού έχουν προ πολλού εξαντληθεί. Πρέπει να αν-
τιληφθεί ότι η συντήρηση των ασκούµενων πολιτικών ενθαρρύνει
την εκδήλωση νέων απαιτήσεων από την πλευρά των δανειστών,
της τρόικας, ότι αυτοί επιδιώκουν ρυθµίσεις που θα κρατήσουν
τη χώρα όµηρο των γνωστών τους πολιτικών.

Η Κυβέρνηση, η χώρα µας πρέπει να πει ένα όχι σε αυτές τις
εξοντωτικές επιδιώξεις και να διαπραγµατευτεί σκληρά, γιατί τί-
ποτα από τα παραπάνω δεν έχει σχέση µε όσα πρέπει και χρει-
άζεται η ελληνική κοινωνία.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει επανειληµµένα το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας της κυρίας Βουλευτού) 

Τελείωσα, κύριε Πρόεδρε.
Απαιτείται να κλείσει σήµερα η χώρα το θέµα του δηµοσιονο-

µικού κενού χωρίς κανένα πρόσθετο µέτρο. Απαιτείται να διεκ-
δικήσει από τους εταίρους µια ουσιαστική αναδιάρθρωση του
δηµόσιου χρέους. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Παρακαλώ, συν-
τοµεύετε.

ΑΣΗΜΙΝΑ ΞΗΡΟΤΥΡΗ-ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΑΡΗ: Συγχρόνως, απαιτεί-
ται και στο εσωτερικό και σε ευρωπαϊκό επίπεδο να επιδιωχθούν
αυτές οι συγκλίσεις, να επιδιωχθούν αυτά τα κοινά προγράµµατα
και οι δράσεις, ούτως ώστε να µπορέσει πράγµατι η χώρα να βγει
από αυτήν τη µεγάλη κρίση. 

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της ΔΗΜΑΡ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Τον λόγο έχει ο
κ. Καραθανασόπουλος, γενικός εισηγητής του Κοµµουνιστικού
Κόµµατος Ελλάδας.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε.

Πριν ξεκινήσω την οµιλία µου για τον κρατικό προϋπολογισµό,
επιτρέψτε µου -γιατί και ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του
κόµµατος στην αρχή της συνεδρίασης ζήτησε τον λόγο, αλλά
δεν του δόθηκε από το Προεδρείο- να αναφερθώ στη συγκεκρι-
µένη στάση που κρατά η Κυβέρνηση απέναντι στους κρατούµε-
νους που διεκδικούν το δικαίωµα στη µόρφωση.

Θα θέλαµε να τονίσουµε ως ΚΚΕ πως, παρά το γεγονός ότι οι
συγκεκριµένες τους ενέργειες δεν έχουν καµµία σχέση µε τους
κοινωνικούς αγώνες και το λαϊκό κίνηµα –το αντίθετο, µάλιστα,
τους υπονοµεύουν-, αυτό δεν δικαιολογεί µε τίποτα τη στάση της
Κυβέρνησης να αρνείται στους συγκεκριµένους κατηγορούµε-
νους, που είναι έγκλειστοι στις φυλακές, το δικαίωµα στη µόρ-
φωση, το οποίο, κατά τη γνώµη µας, είναι αναφαίρετο δικαίωµα
για κάθε άνθρωπο και ιδιαίτερα για τον νέο. Έτσι, λοιπόν, κάθε
απαγόρευση των εκπαιδευτικών αδειών σε κρατούµενους είναι
απαράδεκτη και πρέπει άµεσα να αρθεί. Γι’ αυτόν ακριβώς τον
λόγο, καλούµε την Κυβέρνηση να αντιµετωπίσει άµεσα το ζήτηµα
και να δώσει λύση προς αυτήν την κατεύθυνση. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, η Κυβέρνηση θεωρεί –και δεν
έχουµε κανέναν λόγο να το αµφισβητήσουµε- ότι µε το προσχέ-
διο του κρατικού προϋπολογισµού επιδιώκει να υπηρετήσει και
να στηρίξει την ανάπτυξη της ελληνικής οικονοµίας, µια ανά-
πτυξη βεβαίως που έχει σαφή ταξικά χαρακτηριστικά. 

Εργαλεία για την επίτευξη αυτού του στόχου, τα οποία υλο-
ποιεί ο κρατικός προϋπολογισµός, είναι αφ’ ενός µεν η δηµοσιο-
νοµική εξυγίανση -δηλαδή η δηµοσιονοµική πειθαρχία- και αφ’
ετέρου η προώθηση των καπιταλιστικών αναδιαρθρώσεων. 

Αναφορικά µε τη δηµοσιονοµική εξυγίανση, δεν υπάρχει καµ-
µία απολύτως αµφιβολία για τον αντιλαϊκό της χαρακτήρα. Μέσα
από αυτή τη διαδικασία, επιδιώκει να δηµιουργήσει τα µατωµένα

πρωτογενή πλεονάσµατα, για να µπορέσει να εξυπηρετήσει µε
καλύτερο τρόπο τις ανάγκες εξυπηρέτησης του δηµόσιου χρέ-
ους. 

Από αυτήν την άποψη, λοιπόν, τα φορολογικά έσοδα αυξάνον-
ται κατά 1,4 δισεκατοµµύριο ευρώ, µια αύξηση η οποία θα πέσει
στις πλάτες των λαϊκών στρωµάτων, που ήδη υπερφορολογούν-
ται. Αυτό, γιατί τα 520 εκατοµµύρια ευρώ από αυτά θα προέλ-
θουν από αύξηση των φορολογικών εσόδων από τα φυσικά πρό-
σωπα, τα 930 εκατοµµύρια ευρώ θα προέλθουν από την αύξηση
των εσόδων από τους έµµεσους φόρους –την πιο άδικη και αντι-
λαϊκή φορολογία-, ενώ παραµένει ο ΕΝΦΙΑ µε τα ίδια έσοδα, ό-
πως και για το 2014. Επίσης, παραµένει το νέο χαράτσι, το τέλος
αλληλεγγύης, κατά 70% βεβαίως, κάτι το οποίο µε βάση το ό,τι
ίσχυε µέχρι τώρα, δεν θα έπρεπε να επιβαρύνει τα λαϊκά εισοδή-
µατα για το 2015. Παίρνει, δηλαδή, και νέα φορολογικά µέτρα. 

Την ίδια στιγµή, µάλιστα, που η Κυβέρνηση κλιµακώνει τη φο-
ροεπιδροµή απέναντι στα λαϊκά εισοδήµατα, προχωρά σε νέες
µειώσεις των φορολογικών εσόδων που προέρχονται τυπικά από
τη φορολογία των νοµικών προσώπων, δηλαδή των επιχειρηµα-
τικών οµίλων. Η πρόβλεψη την οποία κάνει είναι ότι αυτά τα έσο-
δα θα είναι µειωµένα κατά 100 εκατοµµύρια ευρώ. Επί της ου-
σίας αυτή η τυπική -και όχι ουσιαστική- συνεισφορά δεν αποτελεί
τίποτα άλλο παρά το 5,8% µόνο του συνόλου των φορολογικών
εσόδων που εκτιµά η Κυβέρνηση για το 2015. Αυτή θα είναι η φο-
ρολογική επιβάρυνση των επιχειρηµατικών οµίλων. Τα υπόλοιπα
θα προέλθουν µε άµεσο ή έµµεσο τρόπο από τις τσέπες των λαϊ-
κών στρωµάτων. 

Την ίδια στιγµή, βεβαίως, η Κυβέρνηση τους κλείνει το µάτι ότι
το επόµενο διάστηµα θα προχωρήσει σε νέα µείωση του φορο-
λογικού συντελεστή για τα κέρδη των νοµικών προσώπων από
το 26% που είναι σήµερα στο 15%. Ενώ από τη µια µεριά έχουµε
αυτή την οξυµµένη φοροεπιδροµή σε συνθήκες µείωσης των µι-
σθών και των συντάξεων και σε συνθήκες αύξησης της ανεργίας,
την ίδια ώρα µειώνονται ταυτόχρονα και οι δαπάνες για την ικα-
νοποίηση των κοινωνικών αναγκών. 

Έτσι οι δαπάνες για την υγεία µειώνονται εκ νέου κατά 285
εκατοµµύρια ευρώ, φτάνοντας τα 4,8 δισεκατοµµύρια ευρώ το
2015, τη στιγµή που το 2010 αυτά ανέρχονταν στα 8,8 δισεκα-
τοµµύρια ευρώ. Η µείωση, δηλαδή, σε µια πενταετία ξεπερνά το
45%. 

Την ίδια λογική ακολουθούν και οι δαπάνες για το Υπουργείο
Υγείας, οι οποίες είναι µειωµένες κατά 505 εκατοµµύρια ευρώ.
Επίσης µειωµένες είναι κατά 459 εκατοµµύρια ευρώ οι δαπάνες
για τη χρηµατοδότηση της κοινωνικής ασφάλισης. Μειωµένη
είναι ακόµα η κρατική χρηµατοδότηση των δηµόσιων νοσοκο-
µείων κατά 432 εκατοµµύρια ευρώ σε σχέση µε το 2014, ενώ µει-
ωµένη είναι τέλος και η χρηµατοδότηση των προνοιακών παρο-
χών κατά 377 εκατοµµύρια ευρώ. 

Όλο αυτό δείχνει ακριβώς ότι θα υπάρξει ακόµα µεγαλύτερη
επιβάρυνση, ακόµα µεγαλύτερη εµπορευµατοποίηση αυτών των
αναγκών και ταυτόχρονα, θα δηµιουργείται ένα πολύ πιο ευνοϊκό
πεδίο για να αναπτυχθεί η επιχειρηµατική δραστηριότητα, είτε
ανάµεσα από τους ιδιωτικούς οµίλους που δραστηριοποιούνται
στους τοµείς της υγείας, της παιδείας αλλά και της ασφάλισης,
είτε έµµεσα µέσα από τη λειτουργία µε επιχειρηµατικά ιδιωτι-
κοοικονοµικά κριτήρια των δηµόσιων οργανισµών στους συγκε-
κριµένους τοµείς. 

Βεβαίως, εκεί που υπάρχει το πλέον προκλητικό είναι ο τρόπος
αντιµετώπισης από µεριάς της Κυβέρνησης των ανέργων. Όταν
η επίσηµη ανεργία παραµένει σταθερά στο 25%, όταν η ανεργία
των νέων ξεπερνάει το 55%, την ίδια στιγµή η Κυβέρνηση -για
ακόµα µία χρονιά- µειώνει το επίδοµα της ανεργίας, θα διαθέσει
942.000.000 ευρώ, όταν µε πολύ µικρότερο ποσοστό ανέργων
το 2011 στο επίδοµα ανεργίας δόθηκαν 2.500.000.000 ευρώ. Και
ενώ, λοιπόν, µειώνει  συνολικά τη δαπάνη για το επίδοµα ανερ-
γίας, την ίδια ώρα αυξάνει τη χρηµατοδότηση των διαφόρων
προγραµµάτων ενεργητικής µορφής εργασίας, τα οποία ανακυ-
κλώνουν επί της ουσίας την ανεργία, παρέχοντας ζεστό χρήµα
στους επιχειρηµατικούς οµίλους. 

Και το δεύτερο σκέλος, µε το οποίο η Κυβέρνηση παρεµβαίνει
µέσω του κρατικού προϋπολογισµού είναι η επιτάχυνση, η ολο-
κλήρωση, όπως το ονοµάζει, της προώθησης των διαρθρωτικών
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µεταρρυθµίσεων, που επικεντρώνει επί της ουσίας την ακόµη µε-
γαλύτερη ευελιξία στην αγορά εργασίας για να επιτύχει τον µό-
νιµο στόχο, δηλαδή να δηµιουργηθεί ακόµα πιο φτηνή εργατική
δύναµη. Είναι µια ευελιξία στην αγορά εργασίας που σηµαίνει,
ακόµα περαιτέρω το ξεθεµελίωµα απ’ ό,τι έχει αποµείνει από ερ-
γασιακά και ασφαλιστικά δικαιώµατα.

Και µάλιστα, οι προθέσεις της Κυβέρνησης να αυξήσει το όριο
µέσα από το οποίο κάποιος θεµελιώνει το δικαίωµα στη σύνταξη,
από τα 4.500 στα 6.000 ένσηµα, αποτελεί αιτία πολέµου, γιατί -
επί της ουσίας- αυτό σηµαίνει ότι όλοι οι νέοι κάτω από τα σα-
ράντα δεν πρόκειται να πάρουν σύνταξη, µε τις εργασιακές,
ευέλικτες σχέσεις που σήµερα ισχύουν. Αποτελεί αιτία πολέµου
γιατί η Κυβέρνηση αρνείται επί της ουσίας, µε αυτήν τη ρύθµιση,
µε αυτό το µέτρο, τη σύνταξη σε όλους τους νέους ανθρώπους. 

Και στη θέση ακριβώς αυτού, τι τους λέει;  Ότι εσείς θα επι-
βιώνετε µε τα διακόσια ευρώ του ελάχιστου εγγυηµένου εισοδή-
µατος. Δεν είναι δηλαδή τυχαία η χρονική συγκυρία που προ-
χωρά η Κυβέρνηση πειραµατικά στην εφαρµογή του ελάχιστου
εγγυηµένου εισοδήµατος. 

Με άλλα λόγια, επιβεβαιώνεται -για ακόµη µία φορά- ότι η λο-
γική του ελάχιστου εγγυηµένου εισοδήµατος, όπως εφαρµόζει
το σύνολο των χωρών της Ευρωπαϊκής Ένωσης, αποτελεί τον
«πολιορκητικό κριό» για να χτυπηθούν ακόµα περισσότερο τα ερ-
γασιακά και ασφαλιστικά δικαιώµατα, να συµπιεστεί ακόµα πε-
ρισσότερο η τιµή της εργατικής δύναµης. Εκτός βεβαίως από τα
µέτρα, που προοιωνίζουν τη µεγαλύτερη ευελιξία στην αγορά
εργασίας, προχωρά σε µέτρα που βελτιώνουν ακόµα περισσό-
τερο το επιχειρηµατικό περιβάλλον µέσα από την παροχή νέων
κινήτρων και προνοµίων στο µεγάλο κεφάλαιο, µέσα από την
κρατική και κοινοτική χρηµατοδότηση, είτε άµεσα µε τους ανα-
πτυξιακούς νόµους, είτε έµµεσα µέσα από την αξιοποίηση του
Προγράµµατος Δηµοσίων Επενδύσεων, µε απώτερο στόχο να
προσελκύσει επενδύσεις, να διαµορφώσει νέα πεδία κερδοφο-
ρίας για το µεγάλο κεφάλαιο και  να επιταχύνει τις ιδιωτικοποι-
ήσεις. 

Το συµπέρασµα από όλα αυτά είναι πολύ καθαρό: και σε συν-
θήκες ανάπτυξης -όπως ισχυρίζεται η Κυβέρνηση ότι θα έχουµε
από το 2015- η αντιλαϊκή επίθεση θα συνεχιστεί και θα συνεχιστεί
µάλιστα, στο όνοµα τώρα της διατήρησης της καπιταλιστικής
ανάπτυξης. Αυτό επιβεβαιώνει ότι οι θυσίες του λαού, όπως τις
ονοµάζει η Κυβέρνηση, δεν έχουν ηµεροµηνία λήξης και επιβε-
βαιώνει ακόµη πιο καθαρά ότι ο κρατικός προϋπολογισµός απο-
τελούσε, αποτελεί και θα αποτελεί, ανεξάρτητα του µείγµατος
της αστικής πολιτικής διαχείρισης, ένα εργαλείο αναδιανοµής
από τους πολλούς προς όφελος των λίγων.

Όµως, η πρόβλεψη αυτής της Κυβέρνησης για ανάπτυξη 2,9%
για το 2015 είναι µια πρόβλεψη ιδιαίτερα εύθραυστη. Και αυτό
γιατί; Γιατί ακριβώς βρισκόµαστε σε µια περίοδο που ουσιαστικά
η οικονοµία της Ευρωζώνης βρίσκεται σε τροχιά ύφεσης. Το ίδιο
βρίσκεται και η οικονοµία της Ινδίας. Η Κίνα αρχίζει να αγκοµαχεί
και να επιβραδύνει. Και βεβαίως δεν µπορεί την παγκόσµια οικο-
νοµία να τη στηρίξει µόνο η ανάπτυξη των Ηνωµένων Πολιτειών,
πολύ περισσότερο που η πορεία της οικονοµίας των Ηνωµένων
Πολιτειών είναι άµεσα συνδεδεµένη µε την πορεία της Ευρωπαϊ-
κής Ένωσης. 

Αυτός, λοιπόν, ο κίνδυνος εκδήλωσης µιας νέας, ακόµα πιο
βαθιάς, συγχρονισµένης µάλιστα καπιταλιστικής κρίσης, διαµορ-
φώνει συνθήκες που την πρόβλεψη αυτής της κυβέρνησης την
κάνει πολύ αβέβαιη. Γιατί ακριβώς κάτω από αυτούς τους όρους
της επιβράδυνσης της ανάπτυξης της παγκόσµιας καπιταλιστι-
κής οικονοµίας οξύνονται οι ενδοϊµπεριαλιστικές αντιθέσεις,
όπως αυτές εκφράζονται και στην ευρύτερη περιοχή, µε γενικό-
τερους κινδύνους πολεµικής ανάφλεξης και γενίκευσης των πο-
λεµικών συγκρούσεων.

Από αυτήν, λοιπόν, την άποψη, το αβέβαιο της πρόβλεψης της
Κυβέρνησης διαµορφώνει τις προϋποθέσεις για την ύπαρξη δη-
µοσιονοµικού κενού και βεβαίως την ανάγκη υλοποίησης και
νέων µέτρων για την εκτέλεση του προϋπολογισµού. Αλλά ανε-
ξαρτήτως του γεγονότος αν η Κυβέρνηση θα προχωρήσει σε νέα
µέτρα, ακόµα και τα µέτρα αυτά τα οποία προβλέπονται από τον
κρατικό προϋπολογισµό, είναι δυσβάσταχτα για το λαό. Δεν µπο-
ρεί ο λαός κάτω από αυτήν την πολιτική να αντιµετωπίσει και να

ικανοποιήσει τις πλέον απαραίτητες ανάγκες τις οποίες έχει.
Από αυτήν την άποψη, είναι φανερό ότι και η διαπραγµάτευση

την οποία κάνει η Κυβέρνηση µε την τρόικα, µε τους δανειστές,
είναι µία διαπραγµάτευση που δεν έχει ενιαίο χαρακτήρα, δεν
αφορά το σύνολο των Ελλήνων. Είναι µία διαπραγµάτευση η ο-
ποία έχει σαφή ταξικά χαρακτηριστικά. Γιατί ανεξάρτητα του
ποιος διαπραγµατεύεται µε ποιον, όταν αυτή η διαπραγµάτευση
κινείται εντός των τειχών που καθορίζεται η Ευρωπαϊκή Ένωση,
όταν αυτή η διαπραγµάτευση εντάσσεται στη λογική της επίτευ-
ξης αλλά και της θωράκισης της καπιταλιστικής ανάπτυξης, είναι
µια διαπραγµάτευση που αφορά τα συµφέροντα των κεφαλαι-
οκρατών, είναι µια διαπραγµάτευση που αναδεικνύει τη µάχη για
το πώς θα διανεµηθεί το κρατικό χρήµα, αν δηλαδή το κρατικό
χρήµα θα στηρίξει τα συµφέροντα των δανειστών ή τα συµφέ-
ροντα των µονοπωλιακών οµίλων. Είναι, δηλαδή, µία διαπραγµά-
τευση που δεν πρόκειται να αναιρέσει τον αντιλαϊκό χαρακτήρα
της επίθεσης, δεν πρόκειται να οδηγήσει σε αλλαγή της κατά-
στασης, την οποία βιώνουν τα πλατιά λαϊκά στρώµατα.

Έτσι, λοιπόν, αυτή η συζήτηση, αυτή η διαπραγµάτευση αφο-
ρά την ικανοποίηση επιµέρους συµφερόντων του κεφαλαίου, για
το πώς θα επιµεριστούν οι ζηµιές και τα κέρδη από τη διαχείριση
της καπιταλιστικής κρίσης, για το ποια τµήµατα του κεφαλαίου
θα στηριχθούν περισσότερο και ποια λιγότερο.

Επίσης, αντανακλά τη δυσκολία στη διαπραγµάτευση και την
αγωνία που εκφράζονται σε αστικούς κύκλους όχι µόνο της χώ-
ρας µας, αλλά σε πανευρωπαϊκό και διεθνές επίπεδο. Μία αγω-
νία, η οποία προκύπτει από την επιβράδυνση της καπιταλιστικής
ανάπτυξης για την ανάγκη αναθεώρησης του µείγµατος της αστι-
κής διαχείρισης, από τις δηλώσεις της Κριστίν Λαγκάρντ για µε-
γαλύτερη ευελιξία των συνθηκών που προβλέπονται στη συνθή-
κη του Μάαστριχτ, ως την πρόταση Γιούνκερ για το νέο πακέτο
στήριξης των επιχειρηµατικών οµίλων. 

Έτσι, λοιπόν, αυτή η αλλαγή του µείγµατος είναι φανερό ότι
δεν πρόκειται να αναιρέσει τον αντιλαϊκό και ταξικό χαρακτήρα
των επιλογών. Γι’ αυτόν ακριβώς το λόγο και είναι αποπροσανα-
τολιστική, κατά τη γνώµη του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλά-
δος, η διαπραγµάτευση που λέει ότι πρέπει να γίνει και το επί-
πεδο ικανότητας του διαπραγµατευτή για την υπόθεση του δη-
µόσιου χρέους. Διότι, βεβαίως, η ύπαρξη υψηλού ή όχι δηµόσιου
χρέους δεν αποτελεί την αιτία της αντιλαϊκής επίθεσης. Αλλά
υπάρχει και ένας ακόµη λόγος: Γιατί η λογική του να µετατραπεί
το δηµόσιο χρέος σε βιώσιµο, καθορίζοντας το ύψος αλλά και
τους όρους εξυπηρέτησης, η υπόθεση βιωσιµότητας του δηµό-
σιου χρέους δεν πρόκειται να αναιρέσει το κοινό αντιλαϊκό απο-
τέλεσµα, δηλαδή, το ότι θα κληθεί ο λαός να πληρώσει για ένα
δηµόσιο χρέος, για το οποίο ο ίδιος δεν ευθύνεται. Έτσι, λοιπόν,
η όποια ρύθµιση για την βιωσιµότητα ή όχι του χρέους δεν πρό-
κειται να σηµατοδοτήσει καµµία στροφή της ασκούµενης οικο-
νοµικής πολιτικής προς την ικανοποίηση των λαϊκών αναγκών. 

Τέλος, η όποια διαπραγµάτευση δεν πρόκειται να σηµάνει το
τέλος των µνηµονίων. Είτε δοθεί παράταση είτε µπούµε στην
προληπτική γραµµή πίστωσης, τα µνηµόνια θα παραµείνουν,
γιατί ακριβώς υπάρχει πάνω από όλα το µνηµόνιο διαρκείας που
έχει δροµολογήσει η Ευρωπαϊκή Ένωση στο πλαίσιο της νέας οι-
κονοµικής διακυβέρνησης µε νέους, ακόµη πιο αυξηµένους µη-
χανισµούς προληπτικής εποπτείας αλλά και µηχανισµούς άµεσης
διορθωτικής παρέµβασης, στο όνοµα της υλοποίησης της δηµο-
σιονοµικής πειθαρχίας για όλα τα κράτη-µέλη σε επίπεδο Ευρω-
παϊκής Ένωσης, ανεξάρτητα αν βρίσκονται ή όχι σε κρίση, ανε-
ξάρτητα αν έχουν ή όχι υψηλό δηµόσιο χρέος, ανεξάρτητα αν
βρίσκονται υπό καθεστώς χρηµατοδοτικής στήριξης από τους
µηχανισµούς της Ευρωπαϊκής Κεντρικής Τράπεζας. 

Από την άλλη, όµως, µεριά και έχοντας όλα αυτά υπ’ όψιν,
αποτελεί πρόκληση ο ισχυρισµός του κόµµατος της Αξιωµατικής
Αντιπολίτευσης ότι απέναντι σε όλα αυτά, έχουν και καταθέτουν
µια ριζικά διαφορετική πρόταση. Αλήθεια, αυτή η ριζικά διαφο-
ρετική πρόταση που καταθέτει ο ΣΥΡΙΖΑ αµφισβητεί τον ρόλο
του µεγάλου κεφαλαίου;

ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ: Εντελώς!
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Κάθε άλλο. Κάνει έναν

ψευδεπίγραφο διαχωρισµό ανάµεσα στους υγιείς επιχειρηµα-
τίες, στις υγιείς επιχειρήσεις και σε αυτές που είναι µε τη δια-
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πλοκή και τη διαφθορά. Αυτή η ριζικά διαφορετική πρόταση του
ΣΥΡΙΖΑ µήπως αµφισβητεί τη θέση της Ελλάδας στην Ευρωπαϊκή
Ένωση; Κάθε άλλο. Σε όλους τους τόνους λέει ότι η συµµετοχή
της Ελλάδας στη Ευρωπαϊκή Ένωση και στην Ευρωζώνη δεν αµ-
φισβητείται. Ή µήπως αµφισβητεί τη θέση της Ελλάδας στο
ΝΑΤΟ; Ίσα-ίσα που ο Πρόεδρος του στη Θεσσαλονίκη ανακή-
ρυξε το ΝΑΤΟ ως παράγοντα σταθερότητας σήµερα στην πε-
ριοχή µου. 

Επί της ουσίας, αυτή η πρόταση την οποία καταθέτει η Αξιω-
µατική Αντιπολίτευση δεν αναδεικνύει τίποτα άλλο παρά την
αγωνία της για το πώς θα προχωρήσει η καπιταλιστική ανάπτυξη
και γι’ αυτόν ακριβώς τον λόγο ζητάει την κοινωνική συµφωνία,
δηλαδή, µία κοινωνική συµφωνία που θα οδηγήσει στην υποταγή
του εργατικού λαϊκού κινήµατος στα συµφέροντα των κεφαλαι-
οκρατών να διαµορφώσουν τους όρους και τις προϋποθέσεις
µιας καπιταλιστικής ανάπτυξης που θα διασφαλίζει την κερδο-
φορία τους. 

Γι’ αυτόν ακριβώς τον λόγο η στρατηγική επιδίωξη, όπως τό-
νισε χθες στην οµιλία του ο κ. Τσίπρας, είναι η συµµαχία η οποία
πρέπει να οικοδοµηθεί µε τον ευρωπαϊκό Νότο, δηλαδή µε τους
Ολάντ και Ρέντσι, οι οποίοι στις χώρες τους εφαρµόζουν µια βάρ-
βαρη, µια βίαιη αντιλαϊκή πολιτική, υλοποιώντας ακριβώς όλα τα
µέτρα που διαµορφώνουν ακόµα πιο φθηνή εργατική δύναµη.
Δεν είναι τυχαίο ότι στην Ιταλία µετά τα νέα µέτρα που πήρε η
κυβέρνηση Ρέντσι ενάντια στα εργατικά δικαιώµατα, ξεκίνησε
ένας νέος γύρος απεργιακών κινητοποιήσεων από τα συνδικάτα.

Απ’ αυτή την άποψη, αν κάτι δείχνει όλη αυτή η διαδικασία,
είναι το τι συµβολίζουν ο κ. Ρέντσι και η κυβέρνησή του. Δεν συµ-
βολίζουν τίποτε άλλο παρά το συµβιβασµό στον οποίο προχώ-
ρησε το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ιταλίας και τη µετάλλαξή του σε
ένα νέο σύγχρονο κόµµα το οποίο µπορεί σήµερα να είναι χρή-
σιµο και αρεστό στο σύστηµα. Γι’ αυτόν ακριβώς το λόγο και επι-
ζητά τα διάφορα διαπιστευτήρια από τα διάφορα funds, από
τους κερδοσκόπους. Είναι τόσο ριζικά διαφορετική η πρότασή
του που φτάνουν στο σηµείο να ψηφίζουν οµόφωνα στην Κεν-
τρική Ένωση των Δήµων την ανάγκη ότι «ως καλοί µαθητές που
εφαρµόζουµε τα µνηµόνια και τις υποχρεώσεις, που δεχόµαστε
εθελοντικά να µειωθεί η χρηµατοδότηση, ας µας δώσετε και λίγα
«ψίχουλα» παραπάνω, από τη στιγµή που επιτυγχάνετε πρωτο-
γενή πλεονάσµατα». Αυτό είναι το οµόφωνο ψήφισµα που ψηφί-
στηκε και από τους δηµοτικούς συµβούλους του ΣΥΡΙΖΑ στην
Κεντρική Ένωση Δήµων. 

Αυτό ακριβώς το ζήτηµα επιβεβαιώνει ότι η διαφοροποίηση
που υπάρχει, η όξυνση των αντιθέσεων, η όξυνση της αντιπαρά-
θεσης ανάµεσα στην Κυβέρνηση και στην Αξιωµατική Αντιπολί-
τευση, θα γίνεται όλο και πιο ισχυρή όσο πλησιάζουµε στις
εκλογές, θα γίνεται όλο και πιο οξυµένη όσο θα συγκλίνουν τα
προγράµµατα και οι πολιτικές τους για την εξυπηρέτηση των
αναγκών του κεφαλαίου, γιατί όποια διαφοροποίησή τους εδρά-
ζεται στο ποια τµήµατα του κεφαλαίου πρέπει να εξυπηρετηθούν
και στο µε ποιον τρόπο θα διαχειριστούµε τα ακραία φαινόµενα
φτώχειας. 

Γι’ αυτόν ακριβώς τον λόγο δεν υπάρχει καµµία δέσµευση ού-
τε από την Κυβέρνηση, ούτε από την Αξιωµατική Αντιπολίτευση
ότι το άλλο µείγµα θα οδηγήσει στην ανάκτηση των τεράστιων
απωλειών που έχουν υποστεί ο λαός και η εργατική τάξη όλα
αυτά τα χρόνια. Δεν υπάρχει καµµία απολύτως δέσµευση, γιατί
θέλουν µ’ αυτόν τον τρόπο να µειώσουν ακόµα περισσότερο τις
απαιτήσεις του λαού να διεκδικήσει σήµερα –γιατί είναι ρεαλι-
στικό και αναγκαίο- την ικανοποίηση των σύγχρονων και διευρυ-
µένων λαϊκών του αναγκών. 

Απ’ αυτήν την άποψη προβάλλει επιτακτικό το ερώτηµα: Υπάρ-
χει στ’ αλήθεια µια ριζικά διαφορετική πρόταση η οποία σήµερα
µπορεί να ικανοποιήσει το σύνολο των λαϊκών αναγκών; Εµείς
ως ΚΚΕ λέµε ότι υπάρχει και γι’ αυτό ξεκινάµε από το πρωταρ-
χικό, το κύριο ερώτηµα: Μια ανάπτυξη για ποιον; Όχι γενικά και
αόριστα «θα έχουµε µια ανάπτυξη» και «ποιο µοντέλο θα εφαρ-
µόσουµε σε αυτήν την ανάπτυξη», όπως είναι η συζήτηση και η
διαπάλη η οποία υπάρχει ανάµεσα στα κόµµατα που αποτελούν
κόµµατα συνεχιστές, διαχειριστές του συστήµατος. Το βασικό
ερώτηµα είναι «µια ανάπτυξη για ποιον;». Ποιον θα εξυπηρετεί
αυτή η ανάπτυξη; Θα εξυπηρετεί την καπιταλιστική κερδοφορία

ή θα εξυπηρετεί την ικανοποίηση των λαϊκών αναγκών; 
Σ’ αυτό το ερώτηµα τα υπόλοιπα κόµµατα αποφεύγουν, βε-

βαίως, να απαντήσουν, τη στιγµή που δεν χωράει καµµία απολύ-
τως αµφιβολία ότι ο καπιταλισµός και σε συνθήκες ανάπτυξης
οδηγεί στην καταστροφή των παραγωγικών δυνάµεων. Είναι ένα
σύστηµα το οποίο οδηγεί στην καταλήστευση του κοινωνικά πα-
ραγόµενου πλούτου από µια χούφτα κεφαλαιοκράτες. Είναι ένα
σύστηµα το οποίο οξύνει τις αντιθέσεις και τις αντιφάσεις. Είναι
ένα άδικο και εκµεταλλευτικό σύστηµα.

Απέναντι, λοιπόν, σε αυτό το σύστηµα η µόνη διέξοδος που
υπάρχει για τον λαό είναι η κοινωνικοποίηση των µέσων παρα-
γωγής.

Ο κεντρικός σχεδιασµός και ο εργατικός έλεγχος είναι τα µόνα
εργαλεία τα οποία µπορούν να αξιοποιήσουν το σύνολο των πα-
ραγωγικών δυνατοτήτων τις οποίες καταστρέφει η καπιταλιστική
ανάπτυξη, να εξαλείψουν την ανεργία που αποτελεί παιδί του κα-
πιταλιστικού συστήµατος αλλά και ταυτόχρονα µέσα από αυτήν
την παραγωγική διαδικασία να καλύψουν το σύνολο των λαϊκών
αναγκών. 

Γι’ αυτό ακριβώς τον λόγο και υπάρχουν άλλες δύο προϋπο-
θέσεις. Η µη αναγνώριση του δηµόσιου χρέους, άρα –ταυτό-
χρονα- και η αποδέσµευση από τους ιµπεριαλιστικούς οργανισ-
µούς, την Ευρωπαϊκή Ένωση, το ΝΑΤΟ και το Διεθνές Νοµισµα-
τικό Ταµείο. 

Είναι µια ριζικά διαφορετική πρόταση γιατί ακριβώς αµφισβη-
τεί τους υπεύθυνους που έχουν οδηγήσει τον λαό στη φτώχεια
και την εξαθλίωση. Δηλαδή, βάζει στο στόχαστρο αυτούς οι ο-
ποίοι ευθύνονται για τα προβλήµατα που αντιµετωπίζει καθηµε-
ρινά ο λαός, απελευθερώνει τη λαϊκή συνείδηση και συµβάλλει
στη ριζοσπαστικοποίηση της, απεγκλωβίζει τον λαό και την ερ-
γατική τάξη από την αδράνεια και τη µοιρολατρία. 

Για αυτόν ακριβώς τον λόγο, σήµερα επιτακτική ανάγκη είναι
ο λαός να περάσει στην αντεπίθεση, να περάσει στο προσκήνιο,
να οργανώσει την πάλη του στους χώρους δουλειάς, στους κλά-
δους και η εργατική τάξη να οικοδοµήσει τη λαϊκή ενότητα µε τα
υπόλοιπα λαϊκά στρώµατα. Μόνο µε αυτόν τον τρόπο µπορεί να
αποκρούσει την κλιµάκωση της αντιλαϊκής επίθεσης. Μόνο µε
αυτόν τον τρόπο µπορείς να δώσεις ανάσες και να ανακουφίσεις
τον λαό. Μόνο µε αυτόν τον τρόπο µπορεί να οπλιστεί µε µεγα-
λύτερη αισιοδοξία, αποφασιστικότητα και µαχητικότητα για να
προχωρήσει ως το τέλος, δηλαδή ως την ανατροπή σε επίπεδο
εξουσίας, για να πάρει στα χέρια της την εξουσία η εργατική
τάξη µε τα υπόλοιπα συµµαχικά στρώµατα και ταυτόχρονα να
οργανώσει την οικονοµία µε τέτοιο τρόπο που στο επίκεντρό της
θα βρίσκεται ο άνθρωπος και η ικανοποίηση των σύγχρονων και
διευρυµένων αναγκών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Ευχαριστώ πο-
λύ.

Τον λόγο έχει ο κ. Δηµήτριος Ανδρουλάκης, γενικός εισηγητής
των Ανεξάρτητων Δηµοκρατικών Βουλευτών. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ (ΜΙΜΗΣ) ΑΝΔΡΟΥΛΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, κά-
ποτε υπήρχε ένας βαρόνος, ο Μινχάουζεν, ο οποίος κατάφερε,
τραβώντας τα µαλλιά του, να ξεκολλήσει από τον βάλτο. Τώρα
στην Αίθουσα υπάρχουν πολλοί που δεν έχουν µαλλιά. Σύµ-
πτωση. Αυτό προσπάθησε και ο Πρωθυπουργός να κάνει, αλλά,
όπως φαίνεται, δεν τα κατάφερε και µάλλον πήγαµε για µαλλί και
γυρίσαµε κουρεµένοι. 

Μπορεί και αλλιώς να διατυπωθεί αυτό. Πολλές φορές πολλοί
προσπαθούν να σηκωθούν τραβώντας τα κορδόνια τους. Αυτό,
Νίκο, είναι µαθηµατικό πρόβληµα, το θεώρηµα της µη πληρότη-
τας. Αυτό δυστυχώς δεν γίνεται. 

Και λέω «δυστυχώς», διότι κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πι-
στεύω πως για κανέναν σε αυτήν την Αίθουσα δεν ισχύει το «όσο
χειρότερα, τόσο καλύτερα», ούτε και αυτό που είπε ο Πρωθυ-
πουργός ότι αν φύγουµε από το µνηµόνιο, τότε δεν έχει νόηµα
ύπαρξης η Αντιπολίτευση. 

Έχει επιβεβαιωθεί ιστορικά ότι οι πολιτικές µεταβολές δεν
συµβαίνουν όταν πέφτουµε, πέφτουµε, πέφτουµε. Τότε κυριαρ-
χεί ο φόβος, ο κόσµος τα βάζει µε τους µετανάστες, µε τους Εβ-
ραίους, µε τους κοµµουνιστές. Οι πολιτικές µεταβολές σηµει-
ώνονται όταν χτυπάµε πάτο και αρχίζει κάποια βελτίωση, δη-
λαδή, στις απαρχές µιας βελτίωσης. 
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Έτσι, Πρόεδρε µου, υπάρχει αυτό που λένε: «όταν περάσει ο
κίνδυνος και ο Θεός λησµονάται». Αυτό ισχύει στην πολιτική.
Πολύ περισσότερο που ο κίνδυνος δεν έχει περάσει. Η Ελλάδα
του 2015 είναι ξανά στην κόψη. Μου θυµίζει κάτι από το 2009. 

Λέω, λοιπόν, ότι η Κυβέρνηση, ο Πρωθυπουργός όταν κάνει
κάποιες προτάσεις, όπως, για παράδειγµα, ότι πάµε για µία κα-
θαρή έξοδο προς τις αγορές χωρίς το ΔΝΤ, είχε µέσα στο φά-
κελο του κάποια ακαδηµαϊκή, τεχνοκρατική εισήγηση που να λέει
ότι θα το καταφέρουµε όπως η Ιρλανδία και η Πορτογαλία, χωρίς
καν να κοιτάξει την καµπύλη των εξαγωγών, δηλαδή τη φοβερή
διαφορά ανάµεσά µας; 

Είχε κάποια µελέτη; Είµαι βέβαιος ότι είχε. Δεν µπορεί να µην
είχε. 

Και αυτό ανακινεί ένα άλλο ζήτηµα, δευτερεύον, αλλά πρέπει
να το πω. Τη δυσκολία που έχουµε, είτε σαν κυβέρνηση είτε σαν
κόµµατα, στη σεναριακή σκέψη, στην ικανότητα να χαράξουµε
σενάρια α, β, γ και µισό –το µισό να µην το ξεχνάµε ποτέ, γιατί
αναφέρεται απροσδόκητα συµβάντα- και να υπολογίσουµε, να
αξιολογήσουµε, να διαχειριστούµε κινδύνους. 

Και µην ξεχνάτε ποτέ τον Γιώργο Παπανδρέου. Είχε συµβού-
λους, συνοµιλητές του τα καλύτερα µυαλά, προοδευτικά µυαλά.
Σήκωνε το τηλέφωνο και µπορούσε να µιλήσει µε τον Στίγκλιτς
και µε τον Κρούγκµαν. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Σιγά τα µυαλά! 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ (ΜΙΜΗΣ) ΑΝΔΡΟΥΛΑΚΗΣ: Δεν έχει σηµασία,

Θανάση. Άµα είχες και εσύ τη Fed θα ήσουν µυαλό. Αυτοί νόµι-
ζαν ότι είχαµε στην Ελλάδα τη Fed. Αυτό νόµιζαν, ότι είµαστε
Αµερική.  

Αυτό µας ξαναφέρνει σε µια κουβέντα που έλεγε ένας πα-
λαιός, πώς διάολο συµβαίνει σκληραγωγηµένοι στη δράση πολι-
τικοί να παραµυθιάζονται από ακαδηµαϊκές αυθεντίες -ζωντανές
ή πεθαµένες- οι οποίες καταφέρνουν να κάνουν θόρυβο γύρω
από το όνοµά τους και να µεταφέρουν τα σχήµατά τους από τα
αµφιθέατρα στην πολιτική ζωή;

Ένας άλλος παλαιός, αγαπητέ Θανάση –ξέρεις ποιος- έλεγε
ότι η πολιτική και η οικονοµία δεν µοιάζει µε την αριθµητική, αλλά
µε την άλγεβρα και πιο πολύ µε τα ανώτερα µαθηµατικά, µε την
αλγεβρική γεωµετρία. Δηλαδή, έρχεται µια καµπή -ιδιαίτερα σε
εποχές αβεβαιότητας και ταχύτατων αλλαγών- κι εµφανίζεται το
«σηµείο πλην» και το κάθε τι δουλεύει αντίθετα απ’ ό,τι είχες στο
µυαλό σου, αντίθετα από το πολιτικό σου σχήµα, το ακαδηµαϊκό
σου σχήµα. Και εµείς µπορεί να νοιώθουµε οικειότητα, να βο-
λευόµαστε µεταξύ µας στους κοµµατικούς ή φραξιονιστικούς
µας µικρόκοσµους, αλλά µόλις το σχήµα µας έρθει σε επαφή µε
την πραγµατικότητα σκορπάει στους πέντε ανέµους.

Αυτές τις µέρες ένιωθα πόσο κοντά είµαστε ξανά στην κόψη,
όπως το 2009. Αυτή την ανατριχίλα δεν την ένιωσαν µόνο στο
Παρίσι. Την ένιωσαν και στο Λονδίνο, αγαπητέ Νίκο Βούτση. Με-
ταξύ µας τώρα, εγώ πάντα συµβουλεύω χαµηλές πτήσεις κάτω
από τα ραντάρ των αγορών ή του αντιπάλου µέχρι ο συσχετι-
σµός ερωτήσεων - πειστικών απαντήσεων να είναι τουλάχιστον
δυο προς ένα. 

Και µην ξεχνάτε πάλι τον Παπανδρέου. Μην το υποτιµάτε αυτό
το µάθηµα. Είναι αρνητικό, αλλά χρήσιµο. Θυµηθείτε τον Παπαν-
δρέου στο Νταβός. Εκείνη την ηµέρα είπα, «Ο Οιδίπους βαδίζει
ντουγρού στη διακλάδωση Δελφών - Δαυλίδας αγνοώντας τις
προειδοποιήσεις και τους χρησµούς…». 

Και στη µια περίπτωση και στην άλλη υπήρχε ένα fund που το
ξέρω. Έχω διαβάσει τη βιογραφία του ιδρυτού του. Ξέρετε τι
έλεγε ο ιδρυτής του; «Όταν ο Χίτλερ καταλάµβανε µια χώρα, µια
πόλη ή βύθιζε ένα συµµαχικό πλοίο, εγώ αγόραζα αµερικανικά
και βρετανικά οµόλογα. Τα πούλησα όταν έριξαν τη βόµβα στη
Χιροσίµα και κέρδισα 440%». Αυτή είναι η πραγµατικότητα του
κόσµου που ζούµε. 

Το δεκαήµερο αυτό, κύριοι συνάδελφοι, δεν έφερε µόνο αυτήν
την ανατριχίλα. Έφερε στο προσκήνιο και µια παγκόσµια πολυ-
πλοκότητα στα όρια της οποίας πρέπει να αναζητήσουµε την op-
timum λύση για το ελληνικό ζήτηµα.

Παίρνω ως παράδειγµα, ως µάθηµα τον πόλεµο των τιµών του
πετρελαίου. Προσέξτε: οι Αµερικάνοι λένε στους Σαουδάραβες:
«µη µειώσετε την παραγωγή, κρατήστε χαµηλά τις τιµές του πε-
τρελαίου όσο µπορείτε για να γονατίσουµε τη Ρωσία». Γλυκάθη-

καν, όµως, οι Σαουδάραβες και ο ΟΠΕΚ και λένε: «δεν είναι ευ-
καιρία να φάµε και τη φούσκα των Αµερικανών στο shale gas,
στο σχιστολιθικό αέριο, αφού δεν µπορούν να αντέξουν τα εβδο-
µήντα δολάρια το βαρέλι;». 

Την ίδια στιγµή οι Αµερικάνοι λένε στους Γερµανούς, «εγκα-
ταλείψτε την ενεργειακή εξάρτηση από τη Ρωσία, εγκαταλείψτε
τα ακριβά σχέδια των ανανεώσιµων πηγών ενέργειας, εµείς εδώ
έχουµε σχιστολιθικό αέριο». Η Μέρκελ ετοιµάζει εκ νέου άνοιγµα
εµπορικό στη Ρωσία. Και την ίδια στιγµή η Ρωσία αναδιπλώνεται
υπό τις πιέσεις των Ευρωπαίων, δεν βρίσκει προφανώς λεφτά
στις αγορές για τον φαραωνικό αγωγό, αιφνιδιάζει Βουλγαρία,
Σερβία, Ουγγαρία -τους αδειάζει κυριολεκτικά- καταργεί, δη-
λαδή, το «SOUTH STREAM» και πάει στον Ερντογάν, ενώ η Σόφια
καταγγέλλει το Κρεµλίνο ότι υποκινεί τις περιβαλλοντικές διαδη-
λώσεις για το σχιστολιθικό αέριο στη Βουλγαρία και στη Ρουµα-
νία. Μύλος, δηλαδή! Αυτή είναι η πραγµατικότητα του κόσµου. 

Κι εµείς τι κάνουµε σε αυτόν το µύλο; Μετά λόγου γνώσεως,
κύριοι συνάδελφοι, παρά τις καλύτερες των προθέσεων, εµπι-
στευόµαστε, την εκµετάλλευση ή µη των ελληνικών αποθεµάτων
υδρογονανθράκων σε αυτούς -ένθεν κι ένθεν- που δεν έχουν
καµµία όρεξη αυτήν την περίοδο της υπερπροσφοράς πετρε-
λαίου µε χαµηλές τιµές να προχωρήσουν στην εκµετάλλευσή
τους, διότι θέλουν να κρατήσουν εφεδρικά και παγωµένα αυτά
τα αποθέµατα, ενώ εµείς «πεθαίνουµε», βιαζόµαστε, και θέλουµε
να στηρίξουµε το συνταξιοδοτικό µας σύστηµα. Σε αυτούς, ψυχή
τε και σώµατι, έχουµε παραδοθεί. Ειδικά σε αυτό το θέµα. 

Σας είπα ότι αυτό µου θυµίζει κάτι από το 2009. Βεβαίως, η
συγκυρία είναι εντελώς διαφορετική. Λέω ότι η πρόσφατη εµπει-
ρία ή η πρόσφατη ιστορία βεβαίως δίνει µαθήµατα πολύτιµα,
αλλά αυτά δεν είναι ποτέ αυτά που χρειαζόµαστε, δηλαδή στις
συγκεκριµένες ανάγκες µιας συγκεκριµένης κατάστασης. 

Το 2015 µοιάζει µε το 2009, κυρίως, σε αυτό που σας είπα στην
επιτροπή, στο ότι, δηλαδή, κρέµεται πάνω από τα κεφάλια µας
το φάντασµα ενός καταραµένου συγχρονισµού πολλών πηγών
ρίσκου, πολλών κρίσεων. Και στην περίπτωση αυτή, το καθήκον
της πολιτικής, όταν διαχειρίζεται κρίσεις, είναι να ετεροχρονίζει
τη µια κρίση από την άλλη, µερικά να την αποσυνδέει. 

Κι επειδή εγώ είµαι χωρικός δεν θα σας πω για το impossibility
theorem, το θεώρηµα της απιθανότητας, το τρίληµµα, για το
οποίο θα σας πει ο Τσακαλώτος -δεν ξέρω αν είναι καλός στα
µαθηµατικά, σε αυτό θα τον ελέγξω µια µέρα.

ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ: Ευκλείδης είµαι.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ (ΜΙΜΗΣ) ΑΝΔΡΟΥΛΑΚΗΣ: …το οποίο λέει, «ό-

ποιος πηδά πολλά παλούκια …ένα θα…». Στα τρία πρέπει να προ-
σέχει τουλάχιστον το ένα». Είναι θεώρηµα και στα οικονοµικά και
στα µαθηµατικά. Δηλαδή, στα τρία µέτωπα, αγαπητέ Νίκο, που
έχεις ανοικτά, θα διαλέξεις τα δύο. Το ένα θα το καλύψεις. Τώρα
εγώ θα σας πω ότι υπάρχουν περισσότερα από τρία. Δέκα και…

Πρώτη πηγή ρίσκου, όπως ανέφερα και στην επιτροπή, είναι
η ίδια η Ευρωζώνη, το γλίστρηµά της στη στασιµότητα, η παγί-
δευσή της σε µια χρόνια απουσία ζήτησης. Κι έτσι δεν έχουµε
την πληµµυρίδα που θα σηκώσει µαζί µε τα υπερωκεάνια και τις
βάρκες. 

Αγαπητέ Χρήστο, αυτό το δεκαήµερο έχουµε την αλχηµιστική
προσπάθεια του Γιούνκερ, ο οποίος επαναφέρει το θαύµα των
επτά άρτων, µε το οποίο χόρτασαν στην έρηµο τέσσερις χιλιά-
δες, και τι κάνει; Έχοντας οκτώ δισεκατοµµύρια ευρώ, παλιά
λεφτά, ανακυκλωµένα, τα τροµπάρει µε αέρα κοπανιστό και τα
κάνει 16 συν 5, 21, τα ξανατροµπάρει και τα κάνει 60 -δεύτερο
τροµπάρισµα- τρίτο τροµπάρισµα τα κάνει 315 δισεκατοµµύρια
µε τη σκέψη ότι θα συµπαρασύρει και ιδιωτικά κεφάλαια. Αυτό
είναι αµφίβολο σχέδιο µπροστά στο τροµακτικό πρόβληµα της
Ευρώπης. 

Χρήστο µου, δεν υπήρξε καµµία φωνή, καµµία προσπάθεια της
ελληνικής Κυβέρνησης να επηρεάσει αυτό το σχέδιο, να πει εµείς
το θέλουµε έτσι, µε αυτό το µέγεθος, να πει –ξέρω εγώ- εκατό
δισεκατοµµύρια ζεστά, πραγµατικά, λεφτά επί δέκα, άρα 1 τρι-
σεκατοµµύριο ευρώ, για υποδοµές, δίκτυα, καινοτοµία, µε αυτά
τα χαρακτηριστικά, µε αυτή τη δοµή, µε αυτήν τη λειτουργία και
γι’ αυτά τα έργα. 

Έχεις στο συρτάρι σου δέκα σοβαρά έργα ή θα µας λένε πάλι
ότι εµείς έχουµε τη ναυτιλία, και τον τουρισµό; Τέτοια θα µας
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λένε πάλι. 
Και περιµένω από τον Χαρδούβελη ο οποίος είπε κάτι απίθανο:

«Εναποθέτω όλες µου τις ελπίδες στην αγορά ενυπόθηκων οµο-
λόγων ABS», η οποία, αγαπητέ µου Πρόεδρε –και χαίροµαι που
µε ακούς σήµερα εδώ πέρα και το θεωρώ τιµή µου-...

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ-ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ Ι. ΜΕΪΜΑΡΑΚΗΣ (Πρόεδρος της
Βουλής): Πάντα σε ακούω.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ (ΜΙΜΗΣ) ΑΝΔΡΟΥΛΑΚΗΣ: …είναι µικρή αγορά,
αµφισβητήσιµη και βοηθάει όλους τους άλλους οµολογιούχους,
µετόχους, άρα ελάχιστα αγγίζει –καθόλου στην περίπτωσή µας-
την πραγµατική οικονοµία και την πραγµατική απασχόληση. 

Αυτά, κάνετε, λοιπόν, αντί να βγείτε και να πείτε εµείς πεθαί-
νουµε, έχουµε ενάµισι εκατοµµύριο ανέργους και θέλουµε η Ευ-
ρωπαϊκή Τράπεζα Επενδύσεων να εκδώσει ένα οµόλογο ανα-
πτυξιακό ενός τρισεκατοµµυρίου, το οποίο θα το αγοράσει η Ευ-
ρωπαϊκή Κεντρική Τράπεζα για να στηρίξει αυτές τις επενδύσεις.
Να ακουστεί, δηλαδή, η φωνή η δικιά µας για τα ιδιαίτερα ελλη-
νικά συµφέροντα. Πρώτη, λοιπόν, πηγή ρίσκου είναι η ίδια η Ευ-
ρωζώνη.

Δεύτερη πηγή ρίσκου είναι οι αγορές. Δανειζόµαστε τώρα µε
2%, θα πάµε στο 8% συν και θα έχουµε -προσέξτε τώρα- και την
πειθαρχία της τρόικας και την πειθαρχία των αγορών, η οποία θα
είναι αδυσώπητη τώρα. Κάποτε, στη «φούσκα», ήταν πολύ χα-
λαρή. Δεν θα σας πω τα νούµερα που δείχνουν ότι ακόµα και αν
πραγµατωθούν όλοι οι στόχοι του προϋπολογισµού, το πολύ,
αγαπητέ Χρήστο, να ανέβει η πιστωτική αξιολόγηση της χώρας
κατά µισή ή µια µονάδα, το maximum. Άρα είµαστε σε µια ζώνη
junk bonds το επόµενο διάστηµα. Αυτό αφορά όλους, ο καθένας
πρέπει στο δικό του σχέδιο να το αφοµοιώσει.

Τρίτη πηγή ρίσκου είναι ο τραπεζικός χώρος -δεν θέλω να πω
περισσότερα, όσο λιγότερα λέµε τώρα εδώ τόσο καλύτερα-
όπου ναι µεν υπάρχει σταθεροποίηση, ανακεφαλαιοποίηση, αλλά
έχει µπροστά του Γολγοθά, τα 75.000.000.000 και πλέον των κόκ-
κινων δανείων, καθώς και έντοκα οµόλογα που λήγουν και είχαν
δοθεί ως ενέχυρο στην Ευρωπαϊκή Κεντρική Τράπεζα. Εδώ χρει-
άζεται η µέγιστη δυνατή προσοχή, όχι πολιτικοί αυτοσχεδιασµοί.
Και την απόσυρση των 11 δισεκατοµµυρίων από το ΤΧΣ 2011
θεωρώ αυτοσχεδιασµό και καλύτερα να µην µιλήσω για ορισµέ-
νους ρητορικούς τυχοδιωκτισµούς.

Τέταρτη πηγή ρίσκου είναι η πραγµατική οικονοµία. Είχαµε
προϋπολογίσει -το είχα πει και στο παρελθόν, κύριε Υπουργέ- ότι
το ξεφούσκωµα της Ελλάδας θα πάει κοντά στο µείον 30%, δη-
λαδή θα χτυπήσει πάτο στο µείον 30%. Πήγαµε το 2013 στο µείον
27%. Ο κ. Τσακαλώτος λέει στο µείον 28%. Δεν έχει σηµασία,
πείτε ότι είµαστε κοντά στον πάτο. Όµως, εδώ είναι το µεγάλο
πρόβληµα, που είχα την ευκαιρία να αναπτύξω στην επιτροπή, η
µακροχρόνια πτωτική τάση των εξαγωγών της χώρας εντός της
Ευρωπαϊκής Ένωσης, εντός του ευρώ επί δώδεκα συναπτά έτη. 

Εδώ, Χρήστο, µε συγχωρείς αλλά επιβεβαιώθηκα εγώ και όχι
εσύ. Θυµάσαι µου απάντησες εµπεριστατωµένα όταν σου είπα
ότι η εσωτερική υποτίµηση δεν πρόκειται να αντιστρέψει ένα µον-
τέλο που βασίζεται στην κατανάλωση µε δανεικά σε ένα εξω-
στρεφές παραγωγικό µοντέλο. Η πτώση της εσωτερικής ζήτη-
σης, η µείωση των µη διεθνώς εµπορεύσιµων τοµέων δεν θα ανα-
πληρωθεί από τον εξαγωγικό τοµέα. 

Είδαµε ότι αυτό το διάστηµα δεν είχαµε καµµία ένδειξη µετα-
φοράς πόρων, κεφαλαίων και ανθρώπων σε ανερχόµενους, δυ-
ναµικούς τοµείς. Αντίθετα, είχαµε σε φθίνουσα απόδοση µια
υποχώρηση της ανταγωνιστικής µας ποιότητας. Και κανείς µπο-
ρεί να πει ότι φταίει το ενεργειακό κόστος, φταίει το ακριβό χρή-
µα, φταίει ο έµµεσος φόρος, φταίει το µικρό µέγεθος των εξα-
γωγικών επιχειρήσεων. Ανείπωτο θεµελιώδες ζήτηµα είναι η φθί-
νουσα συσσώρευση του παγίου κεφαλαίου στην Ελλάδα σε
διαδοχικές φάσεις επί δύο, τουλάχιστον, δεκαετίες παρά τους
υψηλούς ρυθµούς ανάπτυξης και παρά τις παλαιότερες υψηλές
δηµόσιες επενδύσεις.

Τι φταίει εδώ; Τι φταίει; Βεβαίως η κεφαλαιοκρατική αναπαρα-
γωγή είναι απρόσωπη, άναρχη. Υπάρχουν όµως και τάξεις. Και
επειδή έγινε προηγουµένως µία συζήτηση περί αστικής τάξεως
και ποιος την εκπροσωπεί, ήθελα να σας πάω εκατό χρόνια πίσω.
Ο Ελευθέριος Βενιζέλος ήταν σε µια εκµυστήρευση µε τον Βεν-
τήρη, τον ιστορικό του, το βιογράφο του και του λέει: «εντάξει,

λέµε ότι φταίει ο Τρικούπης που ήταν σπάταλος και φοροµπή-
χτης, φταίει ο Δεληγιάννης που ήταν δηµαγωγός, φταίει ο Γεώρ-
γιος ο Βασιλιάς που ήταν αδιάφορος, φταίει ο Κωνσταντίνος που
είναι επιπόλαιος, αλλά σε τελευταία ανάλυση, η κακοδαιµονία
µας σε αυτήν τη χώρα οφείλεται στην απουσία µιας ηγετικής
αστικής τάξης.»

Πέµπτη πηγή ρίσκου είναι το ίδιο το ασφαλιστικό σύστηµα. Δεν
θα πω περισσότερα. Σας είπε ο κ. Καραθανασόπουλος πολύ σω-
στά πριν ότι όλες αυτές οι περιµετρικές αλλαγές τείνουν στο να
κάτσει το σύστηµα στο δίχτυ ασφαλείας στο ελάχιστο.

Είναι η λογική των ελαχίστων και πράγµατι θέλει επαγρύπνηση
εδώ. Όµως, επειδή εµφανίζονται πολλοί µεταρρυθµιστές που θα
έσωζαν το σύστηµα, που δεν τους αφήσαν λένε το 2000 να κά-
νουν τη µεγάλη µεταρρύθµιση, την εκσυγχρονιστική κ.λπ., ήθελα
να πω ότι το βαθύτερο µυστικό του ασφαλιστικού συστήµατος
βρίσκεται έξω απ’ αυτό, σε δύο νούµερα, στην παραγωγικότητα
της εργασίας, δηλαδή πόσοι δουλεύουν επί πόσες ώρες επί
πόσα χρόνια επί τη µέση παραγωγικότητα της εργασίας. Αυτός
θα είναι ο πλούτος σε βάθος χρόνου. 

Και ρωτάµε, φθάνει για τα επόµενα είκοσι χρόνια και για τους
συνταξιούχους και για τη νεολαία; 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα  καταλαµβάνει ο Β’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΛΑΝΤΖΗΣ) 

Το 2000 έκανα αυτόν τον υπολογισµό και είπα ότι χρειάζεται
3% µέση αύξηση της παραγωγικότητας στα επόµενα είκοσι χρό-
νια, πράγµα που ήταν εντελώς απίθανο και προτού να υπολογί-
σουµε καν την κρίση, την πτώση της παραγωγικότητας στα χρό-
νια της κρίσης. Το 2010 ήταν -2,10, το 2011 ήταν -1 και κάτι κ.λπ.. 

Το δεύτερο είναι το νέο αποθεµατικό. Σε ένα ασφαλιστικό σύ-
στηµα που δεν είχε ούτε έχει αποθεµατικό τα τελευταία δεκα-
πέντε χρόνια δηµιουργείς νέο αποθεµατικό. Είναι µια παλιά µου
πρόταση µε τίτλο: «εθνικό κεφάλαιο αλληλεγγύης των γενεών»,
ένα future fund, το οποίο έπρεπε να πάρει όλη την ακίνητη περι-
ουσία του δηµοσίου όλο αυτό που σήµερα λεν ΤΑΙΠΕΔ, έπρεπε
να είναι εκεί, η ακίνητη περιουσία, οι αποκρατικοποιήσεις, οι
άδειες κινητής τηλεφωνίας κ.ά., όλα τα one off έσοδα του δηµο-
σίου, µια κι έξω, οι φόροι διοξειδίου του άνθρακα κ.ά.. 

Άλλη φορά θα σας πω ποιοι τη µαταίωσαν αυτήν την ιδέα και
πώς. Εγώ ήµουν τότε εκτός πολιτικής, αλλά την πάλεψα µε
όλους τους δυνατούς τρόπους. Εάν εφαρµοζόταν τότε, αρχές
του 2000, θα είχαµε τώρα κοντά στα 85 - 100 δισεκατοµµύρια,
παρά την πτώση αξιών της ακίνητης περιουσίας και παρά την
πτώση των οµολόγων. 

Δεν βλέπω το ρολόι, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, φαντα-
στείτε. Είµαι έτοιµος για συνταξιούχος κανονικός. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΟΥΤΣΗΣ: Έχεις χρόνο. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ (ΜΙΜΗΣ) ΑΝΔΡΟΥΛΑΚΗΣ: Έχω;
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΟΥΤΣΗΣ: Έχεις άλλα έξι λεπτά και κατ’ ανοχή

του κυρίου Καλαντζή…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Κατ’ ανοχή; Δεν θα

τελειώσουµε ούτε στις 12. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ (ΜΙΜΗΣ) ΑΝΔΡΟΥΛΑΚΗΣ: Είναι το θέµα του πο-

λιτικού ρίσκου. Η Κυβέρνηση, ενώ αναφέρθηκα σε πέντε – έξι
πηγές ρίσκου, τα ανάγει όλα στην προεδρική εκλογή. Δηλαδή,
έχουµε το βουντού των εκατόν ογδόντα. 

Κύριοι συνάδελφοι, βεβαίως, η µακρόσυρτη διαδικασία ενός
εξαµήνου κρύβει αβεβαιότητες, οπωσδήποτε κρύβει αβεβαιότη-
τες. Δηµιουργείται µια ζώνη αβεβαιότητας. Η προεδρική εκλογή
έχει µία αβεβαιότητα, οι εκλογές έχουν µια άλλη αβεβαιότητα, η
ανάδειξη Κυβέρνησης, ο σχηµατισµός Κυβέρνησης, η αντοχή και
η συνοχή ενός νέου κυβερνητικού σχήµατος πάντα έχει ένα ρί-
σκο. Όµως, όταν αναφερόµαστε στο ρίσκο, δεν εννοούµε ότι θα
καταργήσουµε τη δηµοκρατία, θα ψηφίζουν οι αγορές και όχι ο
λαός. Βεβαίως, όµως, δεν αντιµετωπίζουµε τις πολιτικές εξελί-
ξεις ελαφρά τη καρδία. Βεβαίως κάνουµε υπολογισµό και διαχεί-
ριση κινδύνων. Αυτό είναι πολιτική: εναλλακτικές λύσεις και
διαχείριση της αβεβαιότητας. 

Ασφαλώς µας ενδιαφέρει κάθε κόµµα, στο πεδίο της δικής του
στρατηγικής, να ετεροχρονίσει τον ένα κίνδυνο από τον άλλο,
δηλαδή να εµποδίσει αυτό που λέµε «συγχρονισµός δέκα πηγών
ρίσκου» στην εισήγησή µας. Αυτό θα το κάνει κάθε κόµµα στο
δικό του το πεδίο. 
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Εδώ σταµατώ διότι είναι προϋπολογισµός. Υπάρχει κάτι παρα-
πάνω που έχω να πω. Δεν το λέω τώρα, διότι υπάρχει ένταση στις
διαπραγµατεύσεις µε την τρόικα, αλλά αυτή είναι η λογική, απο-
συνδέουµε τις πηγές του ρίσκου µεταξύ τους όσο µπορούµε,
έστω και τρία προς ένα. 

Σε κάθε περίπτωση, όταν συζητούµε, να µην ξεχνούµε τον ποι-
ητή που λέει «παλίρροια τα πράγµατα τα ανθρώπινα» και τα πο-
λιτικά και τα οικονοµικά. Πρέπει να φοβούµαστε εύλογα, όταν οι
πολλοί µε µέθη και ευφορία τρέχουν όλοι µαζί ως κοπάδι σε µία
κατεύθυνση και να είµαστε άφοβοι, τολµηροί, συνετοί, όταν πάλι
οι πολλοί φοβούνται, τρέµουν από φόβο το βάζουν στα πόδια
στην εντελώς αντίθετη κατεύθυνση. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Κι εµείς ευχαρι-
στούµε. 

Εισερχόµεθα στον κύκλο των ειδικών εισηγητών. 
Τον λόγο έχει η Βουλευτής Λακωνίας κ. Φεβρωνία Πατριανά-

κου για δεκαπέντε λεπτά. 
ΦΕΒΡΩΝΙΑ ΠΑΤΡΙΑΝΑΚΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι

συνάδελφοι, η σηµερινή συζήτηση διεξάγεται σε εξαιρετικά ιδιό-
µορφες συνθήκες, γιατί ο προϋπολογισµός κατατέθηκε από την
Κυβέρνηση χωρίς τη σύµφωνη γνώµη των εκπροσώπων της τρόι-
κας και µεγέθη του ενδεχοµένως επηρεάζονται από τη διαπραγ-
µάτευση που βρίσκεται σε εξέλιξη. 

Με τρόπο που ενέχει χαρακτηριστικά επίδειξης ισχύος η τρόι-
κα προβλέπει δηµοσιονοµικό κενό και ζητά από την Κυβέρνηση
λήψη πρόσθετων µέτρων. Με τον πλέον επίσηµο τρόπο η Κυβέρ-
νηση δεν αποδέχεται την ύπαρξη δηµοσιονοµικού κενού, ενώ ο
Πρωθυπουργός -και κάποιοι κάνουν εδώ ότι δεν ακούνε- ξεκα-
θάρισε ότι δεν µπορεί να δεχθεί παράλογες και αδικαιολόγητες
πιέσεις και ότι την αξιοπρέπεια της χώρας οφείλουµε να την υπε-
ρασπιζόµαστε και οι πάντες να τη σεβαστούν. 

Δεν γνωρίζουµε αν η τρόικα βρίσκεται σε εσωτερική σύγκρου-
ση αναζητώντας ρόλο για το Διεθνές Νοµισµατικό Ταµείο στην
Ευρώπη µετά την κρίση, ούτε αν οι δηµοκρατικά εκλεγµένες κυ-
βερνήσεις της Ευρωπαϊκής Ένωσης παρακολουθούν κρυπτόµε-
νες την πίεση που ασκείται στη χώρα, γιατί έχουν τα δικά τους
προβλήµατα που πρέπει να επιλύσουν. 

Γνωρίζουµε, όµως, ότι αυτή η στάση της τρόικα είναι προσβλη-
τική για τη χώρα και φανερώνει έλλειψη σεβασµού για τις θυσίες
του λαού µας και τις τεράστιες προσπάθειες που κατέβαλε επι-
τυγχάνοντας τη µεγαλύτερη δηµοσιονοµική προσαρµογή µέσα
σε βαθιά και παρατεταµένη ύφεση. Η στάση της γεννά σοβαρούς
προβληµατισµούς, όταν µάλιστα κατετέθη ο πρώτος ισοσκελι-
σµένος προϋπολογισµός µετά από πολλές δεκαετίες και όταν
έχει ήδη διαψευστεί στις προβλέψεις της και το 2013 και το 2014. 

Ο προϋπολογισµός του 2015 προβλέπει υψηλό πρωτογενές
πλεόνασµα 3% του ΑΕΠ, το οποίο καλύπτει εξ ολοκλήρου τις δα-
πάνες για τόκους του επόµενου έτους, περαιτέρω µείωση του
δηµοσίου χρέους και επιστροφή της οικονοµίας στην ανάπτυξη,
µε ρυθµό οικονοµικής µεγέθυνσης 2,9%. 

Είναι ο δεύτερος προϋπολογισµός που κατατίθεται χωρίς τη
σύµφωνη γνώµη της τρόικας. Πριν ακριβώς έναν χρόνο οι εκπρό-
σωποι των δανειστών χαρακτήριζαν τον προϋπολογισµό του
2014 αναξιόπιστο και ότι ως τέτοιος έπρεπε να αναθεωρηθεί. Φυ-
σικά διαψεύστηκαν. Μαζί τους και η Αξιωµατική Αντιπολίτευση. 

Η εφαρµογή και η αξιόπιστη υλοποίηση του φετινού προϋπο-
λογισµού σε κάθε περίπτωση σηµατοδοτεί το τέλος µιας εποχής.
Ανεξάρτητα από την όποια κριτική για την ένταση, την ταχύτητα,
το βάθος της προσαρµογής, η επίτευξη των στόχων δηµοσιονο-
µικής πειθαρχίας και εξόδου από την ύφεση δηµιουργούν συν-
θήκες µιας νέας αφετηρίας µέσα στο πλαίσιο της Ευρωζώνης σε
πιο στέρεες και υγιείς βάσεις για την ελληνική οικονοµία. Μιας
Ευρωζώνης στην οποία τα δέκα οκτώ κράτη-µέλη βρίσκονται αν-
τιµέτωπα µε την τριπλή πρόκληση της αναιµικής ανάπτυξης, της
υψηλής ανεργίας και του επικίνδυνα χαµηλού πληθωρισµού. 

Σε ένα ευρωπαϊκό περιβάλλον που χαρακτηρίζεται από αστά-
θεια, δηµοκρατικό έλλειµµα, πολιτικές λιτότητας, γενικευµένη
αβεβαιότητα, η ελληνική οικονοµία και η ελληνική κοινωνία δοκι-
µάστηκαν και δοκιµάζονται ασύµµετρα, τόσο σε όρους δηµοσιο-
νοµικής προσαρµογής όσο και σε όρους βιοτικού επιπέδου. 

Σε αυτό το πεδίο µάχης όµως διαµορφώνονται οι πρώτες,
αλλά ισχυρές ενδείξεις για την έξοδο της χώρας από την κρίση.
Από το πρώτο τρίµηνο του τρέχοντος έτους η ελληνική οικονοµία
επέστρεψε στο µονοπάτι των θετικών ρυθµών οικονοµικής µεγέ-
θυνσης.

Η ανεργία, παρά το δυσθεώρητο ύψος της, για έκτο συνεχό-
µενο µήνα, από το Μάρτιο έως τον Αύγουστο, βαίνει µειούµενη.

Η απασχόληση το 2014 εκτιµάται ότι θα αυξηθεί κατά 0,6%,
µετά από δραµατική µείωση τα τρία προηγούµενα χρόνια, ενώ
για το 2015 προβλέπεται να αυξηθεί κατά 2,6%.

Επιτυγχάνονται σηµαντικά πλεονάσµατα και για το πρωτογε-
νές ισοζύγιο της γενικής κυβέρνησης και στο ισοζύγιο τρεχου-
σών συναλλαγών. Το σηµαντικότερο, όµως, είναι ότι αυτές οι
θετικές εξελίξεις στην ελληνική οικονοµία συνοδεύονται από ένα
αναµορφωµένο θεσµικό και οργανωτικό πλαίσιο λειτουργίας της
και από ένα αναδιαρθρωµένο και πλήρως ανακεφαλαιοποιηµένο
τραπεζικό σύστηµα, το οποίο τώρα είναι σε θέση και πρέπει να
συµβάλει στην χρηµατοδότηση των επιχειρήσεων και των νοικο-
κυριών και στην αποτελεσµατική διαχείριση των συνεπειών της
κρίσης. 

Η βιωσιµότητα και η διάρκεια της ανάπτυξης της εθνικής µας
οικονοµίας, όµως, εξαρτάται –ο προλαλήσας συνάδελφος, ο κ.
Ανδρουλάκης, τα περιέγραψε µε εξαιρετική ευκρίνεια- από την
πολιτική σταθερότητα, από τη ρύθµιση του δηµοσίου χρέους,
από την ποιότητα των µεταρρυθµίσεων και από τις τυχόν απότο-
µες εξωτερικές διαταραχές.

Η παρατεταµένη εκλογολογία που καλλιέργησε συνειδητά η
Αντιπολίτευση, µε αφορµή τη διαδικασία εκλογής Προέδρου της
Δηµοκρατίας, επηρέασε και τις διαπραγµατεύσεις µε την τρόικα
και τις αγορές και τους εταίρους δανειστές µας, δυσκολεύοντας
καθολικά τη διαπραγµατευτική -και όχι µόνο- θέση της χώρας. 

Ακόµα και ο ίδιος ο Αρχηγός της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης,
µε την περισσής αλαζονείας φράση του -«η τρόικα είναι τώρα
σκληρή γιατί ξέρει ότι ερχόµαστε εµείς»,- κατ’ ουσίαν οµολογεί
ότι η πολιτική αβεβαιότητα, που ο ίδιος προκάλεσε και προκαλεί,
υπονόµευσε και υπονοµεύει τις διαπραγµατεύσεις. 

Στοιχείο, όµως, της εξέλιξης των οικονοµικών µεγεθών και των
ασκούµενων πολιτικών αποτελεί η επιτυχηµένη διαπραγµάτευση
για περαιτέρω διευθέτηση του χρέους. Αποτελεί, άλλωστε, συµ-
φωνηµένη δέσµευση των εταίρων µας, έστω και αν χρονικά τη
µεταθέτουν. 

Το δηµόσιο χρέος δεν αποτελεί πλέον τον απόλυτα περιορι-
στικό παράγοντα στην ανάπτυξη, καθώς το 2016 οι χρηµατοδο-
τικές ανάγκες της χώρας µας θα ανέρχονται στο 4,3% του ΑΕΠ,
όταν την ίδια ώρα η Γαλλία θα χρειάζεται το 17,4% του ΑΕΠ της,
η Ιταλία το 24,6% του ΑΕΠ της, ενώ αντίστοιχα η Ισπανία το
19,4%. Δηλαδή, οι χώρες αυτές, για την εξυπηρέτηση του χρέ-
ους τους, θα πρέπει να αφιερώνουν πόρους ίσους µε το ένα τέ-
ταρτο ή το ένα πέµπτο του Ακαθάριστου Εγχώριου Προϊόντος
τους, όταν η Ελλάδα θα χρειάζεται το ένα εικοστό του ΑΕΠ της. 

Αυτό, κατά την άποψή µου, θα είναι και το µεγαλύτερο πρό-
βληµα στις περαιτέρω διαπραγµατεύσεις για το χρέος και η οµο-
γενοποίηση της συζήτησης του ελληνικού προβλήµατος µε τις
υπόλοιπες ευρωπαϊκές χώρες ενέχει κινδύνους. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το θέµα των µεταρρυθµίσεων,
δοµικών και διαρθρωτικών, είναι άµεσα συνυφασµένο µε το ανα-
πτυξιακό παραγωγικό µοντέλο που θέλουµε να ακολουθήσουµε.
Και αυτό θα έπρεπε να είναι το βασικό θέµα της συζήτησής µας
αυτές τις ηµέρες. 

Μια σειρά µεταρρυθµίσεις, που µέχρι σήµερα έχουν υιοθετη-
θεί, αποτελούν σηµαντικό βήµα για τις διαρθρωτικές αλλαγές
που έχει ανάγκη η χώρα. Αυτονόητες αλλαγές δεν στηρίχθηκαν
από την Αξιωµατική Αντιπολίτευση, διότι προσέκρουσαν στο
αδιαπέραστο τοίχος των αριστερών ιδεολογηµάτων. 

Στη χώρα µας αναπτύχθηκαν στρεβλώσεις που εµποδίζουν την
προώθηση των µεταρρυθµίσεων, µε αποτέλεσµα να µην αντιλαµ-
βανόµαστε την ταχύτητα µε την οποία προσαρµόζεται ο κόσµος
γύρω µας. 

Η κρίση βεβαίως δηµιούργησε συνθήκες και προϋποθέσεις για
ευκολότερη αποδοχή πειστικών και µελετηµένων µεταρρυθµί-
σεων από µια κοινωνία που διψάει για αλλαγές και γρήγορη προ-
σαρµογή. Δεν νοείται όµως αναπτυξιακό µοντέλο χωρίς τη δη-
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µιουργία ενός ισχυρού ιστού συγκράτησης της κοινωνικής µας
συνοχής. Δεν νοείται επίσης νέο αναπτυξιακό µοντέλο χωρίς τη
ριζική µεταρρύθµιση, τον λειτουργικό εκσυγχρονισµό και τον µα-
κροπρόθεσµο ανασχεδιασµό του κράτους. 

Οι δηµόσιες επενδύσεις είναι σχεδιασµένες να λειτουργήσουν
ως καταλύτης ενεργοποίησης ιδιωτικών επενδύσεων σε δυναµι-
κούς και εξωστρεφείς κλάδους της οικονοµίας, να µοχλεύσουν
κεφάλαια και να δηµιουργήσουν νέες θέσεις εργασίας στις πιο
παραγωγικές επενδυτικές χρήσεις µε έµφαση στον τουρισµό, το
λιανεµπόριο, την ενέργεια, τη βιοµηχανία, την αγροτική παρα-
γωγή, καθώς αυτοί οι κλάδοι έχουν τη µεγαλύτερη δυνατότητα
να βελτιώσουν σηµαντικά τη µελλοντική ανάπτυξη της χώρας.

Και εδώ µπαίνουν κάποια ερωτήµατα. Πώς σε µια οικονοµία
που ανακάµπτει µε µοχλό τον τουρισµό βάζεις φραγµό διπλασιά-
ζοντας τον ΦΠΑ στις ξενοδοχειακές διανυκτερεύσεις; Σε µια οι-
κονοµία που προσβλέπει στην αύξηση των εξαγωγών της –υπό-
ψιν, κύριε Ανδρουλάκη, οι εξαγωγές επί δύο συνεχόµενες χρο-
νιές παρουσίασαν αύξηση, βεβαίως θα πρέπει να εντείνουµε πε-
ραιτέρω τις δυνατότητές τους- και κυρίως τις εξαγωγές των
αγροτικών προιόντων µε τι κίνητρα και ελαφρύνσεις µπορούµε
να ενθαρρύνουµε την αγροτική παλιννόστηση, όταν δεν αναγνω-
ρίζεις φορολογικά την οικογενειακή απασχόληση, δεν µειώνεις
το κόστος παραγωγής και δεν παρέχεις ευχερή πρόσβαση στα
καλλιεργητικά δάνεια; Όταν µία στις τρεις επιχειρήσεις από το
τέλος του 2013 έχουν σταµατήσει να εξυπηρετούν τον τραπεζικό
τους δανεισµό, πώς ζητάς εξαίρεση των επιχειρήσεων από τη
ρύθµιση για τις ληξιπρόθεσµες οφειλές; 

Λανθασµένες επιλογές, οι οποίες αν τυχόν υιοθετηθούν, σε
αυτά τα ζητήµατα, δεν ταιριάζουν στο στρατηγικό σχέδιο ανά-
καµψης, που έχει ήδη ξεκινήσει να υλοποιεί η χώρα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σε αυτό το οικονοµικό περιβάλ-
λον της µεγάλης δηµοσιονοµικής προσαρµογής και των δυσβά-
σταχτων κοινωνικών συνεπειών οφείλουµε να κοιτάξουµε κατά
πρόσωπο το λαό, να αναλάβουµε τις ευθύνες που µας αναλο-
γούν και να του πούµε µόνο αλήθειες. Δικαιούται να αποφασίζει
για το µέλλον του, όχι µέσα από εκφοβιστικά διλήµµατα, αλλά
ούτε και µε αστήρικτες προσδοκίες.

Πρέπει να µιλήσουµε στους συµπολίτες µας ξεκάθαρα και να
διευκρινίσουµε τους όρους συµµετοχής µας στην Ευρωπαϊκή
Ένωση µετά την έξοδό µας από τους προστατευτικούς µηχανι-
σµούς. Μήπως πρέπει να ξεκαθαρίσει ο ΣΥΡΙΖΑ στα στελέχη και
τους οπαδούς του ότι η παραµονή µας στο ευρώ συνοδεύεται
από συµφωνηµένους κανόνες, όπως αυτόν του ισοσκελισµένου
προϋπολογισµού;

Ο λαϊκισµός και η χρήση επιχειρηµάτων που απευθύνονται στο
συναίσθηµα και όχι στη λογική, που βασίζονται σε µισές έως και
ανύπαρκτες αλήθειες, διακινδυνεύουν τις όποιες επιτυχίες και
υπονοµεύουν το µέλλον. 

Πότε η Αντιπολίτευση έχει δίκιο; Όταν διαµηνύει ότι θα καταρ-
γήσει µε ένα νόµο και σε ένα άρθρο όλους τους µνηµονιακούς
νόµους, γιατί αυτή είναι δήθεν η µόνη ρεαλιστική και σωτήρια
εναλλακτική πρόταση και µετά θα κάτσει στο τραπέζι της δια-
πραγµάτευσης ή τώρα που κηρύττει µε όλους τους δυνατούς
τρόπους «όχι στις µονοµερείς ενέργειες»; Όταν απειλούσε τους
ξένους επενδυτές ότι θα χάσουν τα λεφτά τους και θα βρεθούν
στη δικαιοσύνη ή τώρα που περιοδεύει στην καρδιά των µέχρι
πρότινος κερδοσκόπων; 

Πότε η Αντιπολίτευση είχε δίκιο; Όταν κατήγγειλε την ανακε-
φαλαιοποίηση των τραπεζών ή σήµερα που θεωρεί ότι η ανακε-
φαλαιοποίηση σε συνδυασµό µε τα επιτυχή stress test είναι
προϋπόθεση για ρευστότητα στην πραγµατική οικονοµία; Όταν
κατήγγειλε τις προσπάθειες της Κυβέρνησης για µηδενισµό των
ελλειµµάτων ή τώρα που ο κ. Τσίπρας δηλώνει ότι το πρόγραµµα
του ΣΥΡΙΖΑ είναι έξω από την προοπτική δηµιουργίας νέων ελ-
λειµµάτων; 

Συνάδελφοι της Αντιπολίτευσης, οι διαρκείς αντινοµίες και αν-
τιφάσεις της πολιτικής σας δεν είναι λαϊκισµός, αλλά εξαπάτηση.
Η αδυναµία σας να πείσετε µεταλλάχθηκε σε προσπάθεια να
µπερδέψετε και να ξεγελάσετε τους Έλληνες πολίτες. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, διανύουµε την περίοδο µετάβα-
σης από τον µηχανισµό στήριξης και την τελευταία µνηµονιακή
αξιολόγηση στη διαµόρφωση ενός προστατευτικού πλαισίου για

οµαλή έξοδο στις αγορές και στη συζήτηση για την αναδιάρ-
θρωση του χρέους. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας της κυρίας Βουλευτού)

Σε µισό λεπτό τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Η επιτυχηµένη εξέλιξη και των τριών σταδίων είναι προς όφε-

λος του ελληνικού λαού, γι’ αυτό και στη διαπραγµάτευση µε
τους δανειστές επιβάλλεται µία γραµµή εθνικής συνεννόησης και
αρραγές εσωτερικό µέτωπο. Χρειαζόµαστε ισχυρή και µακρο-
χρόνια ανάπτυξη, µεταρρυθµιστικό πολιτικό σύστηµα και θεσµική
ανασυγκρότηση. Ήρθε η ώρα η χώρα να αναπτύξει το δικό της
στρατηγικό σχέδιο, χωρίς ετεροκαθοριζόµενους όρους και µνη-
µονιακές δεσµεύσεις, ως ισότιµος εταίρος στην ευρωπαϊκή οι-
κογένεια. 

Για να το πετύχει όµως αυτό χρειάζεται εθνικό Κοινοβούλιο,
µε Βουλευτές που δεν είναι θεατές των εξελίξεων, αλλά γνώστες
και διαµορφωτές, και πολιτικούς αρχηγούς που σέβονται τον
ρόλο του Βουλευτή και δεν αναγορεύουν το κοµµατικό στέλεχος
ως αξία υπέρτερη του Βουλευτή. Δεν είδα –συνάδερφοι του ΣΥ-
ΡΙΖΑ- καµµία αντίδραση από πλευράς της Κοινοβουλευτικής σας
Οµάδας στις δηλώσεις του Αρχηγού σας. 

Οι εκπρόσωποι των δανειστών, µετά από κωλυσιεργία ηµερών,
µε την πρωινή απάντησή τους προβάλλουν πρόσθετες απαιτή-
σεις. Σε αυτό το πολιτικό περιβάλλον, µε αυτό το διακύβευµα,
καλούµαστε να λάβουµε τις αποφάσεις µας. Ως Βουλευτές που
σεβόµαστε τον θεσµικό µας ρόλο, λειτουργούµε συντεταγµένα
στο πλαίσιο της Κοινοβουλευτικής µας Οµάδας. Κανείς όµως δεν
πρέπει να ξεχνά ότι η αποστολή µας είναι να υπηρετούµε το
έθνος, τον λαό και να αποφασίζουµε µε βάση τη συνείδησή µας. 

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Τον λόγο έχει ο ειδι-
κός εισηγητής του ΣΥΡΙΖΑ, ο συνάδελφος κ. Δηµήτριος Γελα-
λής.

ΔΗΜΗΤΡΗΣ ΓΕΛΑΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, και στην επιτροπή είχαµε τονίσει

ότι ο προϋπολογισµός του 2015 κατατίθεται χωρίς την έγκριση
της τρόικας. Και ακριβώς µία εβδοµάδα χρειάστηκε για να επι-
βεβαιωθούµε σε αυτά τα οποία λέγαµε. Η επιστολή του κ. Χαρ-
δούβελη, η οποία δεν διαψεύστηκε, οι εικασίες του κ. Βενιζέλου
για παράταση του µνηµονίου για ένα χρονικό διάστηµα, τα µέτρα
τα οποία προτείνονται δείχνουν ακριβώς ότι το σενάριο της συ-
νέχισης του µνηµονίου είναι προ των πυλών µας. Είναι το επικρα-
τέστερο πλάνο, ένα νέο µνηµόνιο, µία γραµµή ενισχυµένης επο-
πτείας. 

Είσαστε έτοιµοι, κύριε Υπουργέ, να υπογράψετε ένα νέο πο-
λυνοµοσχέδιο, ένα νέο µνηµόνιο, µε όλα αυτά τα γνωστά µέτρα
τα οποία βγήκαν στις εφηµερίδες. Εκτός εάν τα διαψεύσετε,
οπότε αλλάζει το θέµα. Να µην τα αναφέρω αυτά τα µέτρα, είναι
πάρα πολλά, πραγµατικά. Άλλα υποσχεθήκατε προεκλογικά και
τώρα έρχεστε και παίρνετε νέα µέτρα. Είχατε πει ότι θα βγάζατε
τη χώρα από την οικονοµική κρίση. Δυστυχώς όµως δεν βλέ-
πουµε τίποτα από όλα αυτά. Κύριε Υπουργέ, πραγµατικά δεν νο-
µιµοποιείστε πλέον να φέρετε ακόµα µία δέσµη µέτρων, ένα νέο
µνηµόνιο -θα το έλεγα- όπως αυτά τα οποία εµφανίζονται σή-
µερα στις εφηµερίδες. 

Εποµένως, σε µια τέτοια λογική, πραγµατικά σας καλούµε για
ακόµη µια φορά να πάµε σε εκλογές, για να µιλήσει ο ελληνικός
λαός.

Στην επιτροπή δεν είχα προλάβει να µιλήσω για κάποια θέ-
µατα, τα οποία θα αναφέρω τώρα. Θα ξεκινήσω από τις αποκρα-
τικοποιήσεις. Τα έσοδα από τις αποκρατικοποιήσεις φτάνουν στα
5,36 δισεκατοµµύρια. Η αρχική πρόβλεψη µιλούσε για 50 δισε-
κατοµµύρια. Ξεχάστηκε, αυτή η πρόβλεψη. Έχουν εισπραχθεί
2,96 δισεκατοµµύρια. Μιλάµε κυριολεκτικά για ψίχουλα! 

Είσαστε έτοιµοι να παραχωρήσετε δεκατέσσερα αεροδρόµια
της χώρας, τα οποία συνδέονται άµεσα µε τον τουρισµό. Θα µπο-
ρούσαµε, να πούµε ότι θα είναι και ένα εργαλείο ανάπτυξης.
Όµως, και αυτό το εργαλείο έρχεστε να το ξεπουλήσετε. Αερο-
δρόµια, λιµάνια, τρένα, πετρέλαιο κ.λπ., το ένα πίσω από το
άλλο, όλα αυτά µπαίνουν στη διαδικασία του ξεπουλήµατος, ακό-
µα και στρατηγικοί τοµείς της οικονοµίας, στους οποίους θα µπο-
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ρούσε να στηριχθεί κάποιος και θα στηριχθούµε, εάν προλά-
βουµε κάποιους απ’ αυτούς, για την παραγωγική ανασυγκρό-
τηση της χώρας. 

Το δηµόσιο χρέος, παρ’ όλες τις ανακοινώσεις που κάνατε,
έφτασε στα  318 δισεκατοµµύρια στο τέλος του έτους και στα
317 δισεκατοµµύρια θα είναι το 2015. Είναι µη διαχειρίσιµο, το
χρέος. 

Για τα επόµενα χρόνια έχουµε τα εξής δεδοµένα: Μετά το PSI
οι τόκοι έχουν υποχωρήσει σχεδόν στο µισό. Ωστόσο, από το
2013 αρχίζουν να λήγουν τα οµόλογα που εκδόθηκαν µετά το
PSI. Το 2015 θα ξεκινήσει να τρέχει και η ρήτρα που υπάρχει ανα-
φορικά µε το ΑΕΠ. Σύµφωνα µε αυτήν, εάν ο ρυθµός αύξησης
του ΑΕΠ είναι µεγαλύτερος από το προβλεπόµενο, το επιτόκιο
θα αυξάνεται κατά 1%. Οι δαπάνες για το χρέος καλύπτονται µε
βραχυπρόθεσµη χρηµατοδότηση του ελληνικού δηµοσίου µέσω
εντόκων γραµµατίων λήξης λίγων µηνών και βέβαια µε δανεισµό
από το µηχανισµό στήριξης. Το 2013 η δαπάνη αποπληρωµής
των χρεολυσίων βραχυπροσθέσµων τίτλων εσωτερικού ανήλθε
στα 44,7 δισεκατοµµύρια, ενώ µέχρι το τέλος του χρόνου η αν-
τίστοιχη προβλεπόµενη δαπάνη θα πάει στα 120 δισεκατοµµύρια,
µια δαπάνη η οποία είναι αυξηµένη κατά 168,4%. 

Είναι προφανές ότι το τεράστιο χρέος δεν είναι δυνατόν να
αποπληρωθεί. Η πληρωµή των τοκοχρεολυσίων και των τόκων
σηµαίνει καινούργιο δανεισµό, σηµαίνει ότι θα πρέπει να κάνουµε
καινούργιες συζητήσεις µε τους δανειστές και σηµαίνει βέβαια
και καινούργια µέτρα. 

Οι ίδιοι οι δανειστές µας θέλουν να φύγουµε απ’ αυτήν τη δια-
δικασία; Δεν θέλουν. Θέλουν µια χώρα η οποία να είναι καταχρε-
ωµένη, έναν όµηρο αυτής της µνηµονιακής πολιτικής και της
λιτότητας, ούτως ώστε να µπορούν να επενδύουν µε όσο το δυ-
νατόν χαµηλότερο κόστος και βέβαια µε µεγάλες αποδόσεις.
Αυτή είναι και η λογική του κ. Ντράγκι, ο οποίος ανέφερε ότι ούτε
αναγκαίοι είναι, αλλά ούτε χρήσιµοι. 

Απασχόληση και ανεργία. Αναφερθήκατε στην ανεργία, ότι
έχει γίνει µια µερική µείωση, ενώ έχουµε µία οριακή αύξηση της
απασχόλησης. Εδώ θα πρέπει να αναφέρουµε τους µακροχρόνια
ανέργους που είναι πάνω από ένα χρόνο στην ανεργία, όπου εί-
µαστε πρωταθλητές πλέον εκεί, πρέπει να δούµε αυτούς οι
οποίοι εργάζονται µε µειωµένα ωράρια λίγες ώρες την εβδο-
µάδα, αυτούς οι οποίοι εργάζονται για µικρό χρονικό διάστηµα
και δεν µπαίνουν στα µητρώα του ΟΑΕΔ και βέβαια θα πρέπει να
αναφερθούµε και στους χιλιάδες νέους και µάλιστα τα καλύτερα
µυαλά, οι οποίοι µεταναστεύουν από τη χώρα µας, φεύγουν για
αλλού και το πιο πιθανό είναι να µην επιστρέψουν ποτέ στη χώρα.
Ο κ. Λοβέρδος, βέβαια, βρήκε και την εθελοντική εργασία, να βά-
λουµε τον ελληνικό λαό εθελοντικά να εργάζεται.

Έρχοµαι στο θέµα των επενδύσεων. Οι επενδύσεις το 2015 θα
µειωθούν κατά 400 εκατοµµύρια ευρώ σε σχέση µε φέτος και συ-
νολικά προβλέπεται να φτάσουν τα 6,4 δισεκατοµµύρια. Είναι εν-
δεικτικό της ανυπαρξίας βούλησης να αποτελέσει το πρόγραµµα
των δηµοσίων επενδύσεων ένα µοχλό ανάπτυξης για την ελλη-
νική οικονοµία.

Στην εισηγητική έκθεση λέτε ότι ο κεντρικός άξονας της ανα-
πτυξιακής πολιτικής είναι η ενίσχυση της εξωστρέφειας της ελ-
ληνικής οικονοµίας. Θα συµφωνούσαµε σε αυτό, αλλά διαφω-
νούµε ριζικά στο ότι η οικονοµική ανάπτυξη προϋποθέτει συνέ-
χιση της δηµοσιονοµικής πειθαρχίας και των διαρθρωτικών αλ-
λαγών µε τη µορφή την οποία έχουµε σήµερα. Η υλοποίησή της
εξαθλιώνει την κοινωνία και εξαντλεί την οικονοµία. Έχουµε τέσ-
σερα χρόνια αυτό το µοντέλο και έχουµε δει ότι έχει αποτύχει. 

Οι διαπιστώσεις για την επίτευξη της εξωστρέφειας της ελλη-
νικής οικονοµίας είναι ενδιαφέρουσες, αλλά µια αναφορά είναι
συγκλονιστική. Αναφέρεστε σε αναµόρφωση του νοµοθετικού
πλαισίου, προκειµένου να προστατευθούν οι επενδυτές.

Δύο παρατηρήσεις θα έλεγα εδώ. Η πρώτη είναι ότι προ µνη-
µονίου µε καθεστώς µη προστασίας, κατά την άποψή σας, είχαµε
αύξηση και προσέλκυση ξένων επενδυτών στη χώρα και µάλιστα
και µακροχρόνιας κατεύθυνσης. Τι έχουµε σήµερα; Μόνο οι φίλοι
σας, οι γνωστοί σας, οι πρωθυπουργικοί φίλοι, αυτοί είναι οι ο-
ποίοι όµως δεν επενδύουν, αλλά κερδοσκοπούν. 

Δεύτερον, δεν υπάρχει καµµία αναφορά για προστασία των
εργασιακών δικαιωµάτων. Από µια άποψη είναι λογικό, γιατί µε

τις πολιτικές και τις νοµοθετικές ρυθµίσεις έχουν καταστραφεί
τα πάντα. 

Η Κυβέρνηση επιµένει να υπερεκτιµά την προοπτική για αύ-
ξηση των επενδύσεων. Στον περσινό προϋπολογισµό η πρό-
βλεψη για αύξηση των επενδύσεων το 2014 ήταν 5,3%. Τελικά
αναθεωρήθηκε στο 1%. Είχαµε προειδοποιήσει από πέρσι και εί-
χαµε πει ότι η υπεραισιόδοξη πρόβλεψη για αύξηση των ιδιωτι-
κών επενδύσεων, αλλά και των εξαγωγών σε συνδυασµό µε τους
υπόλοιπους δείκτες της οικονοµίας, αποτελεί µια µαγική εικόνα
που καµµία σχέση δεν έχει µε την πραγµατικότητα, όπως καµµία
σχέση δεν έχει και η πρόβλεψη για αύξηση των επενδύσεων κατά
11,7% το 2015. Θα τα ξαναπούµε πάλι του χρόνου. 

Δαπάνες. Αυτό που µάθαµε από τη νεοφιλελεύθερη ορολογία
τα χρόνια αυτά, είναι ότι όταν ακούµε για δράσεις εξορθολογι-
σµού των δηµοσίων δαπανών µάλλον πρέπει να περιµένουµε µει-
ώσεις των µισθών. Ο φετινός προϋπολογισµός προβλέπει ότι οι
συνολικές δαπάνες θα είναι µειωµένες κατά 1,15 δισεκατοµµύρια
έναντι του 2014. Τι µειώνει, όµως, ο φετινός προϋπολογισµός; 

Συνεπής η Κυβέρνηση στις νεοφιλελεύθερες οδηγίες και στις
πολιτικές ακολουθεί πάλι την ίδια συνταγή. Μείωση δαπανών, πε-
ριορισµό του κοινωνικού κράτους. Μειώσεις στην παιδεία, µει-
ώσεις στην υγεία, µειώσεις στην περίθαλψη. Έχουµε φτάσει στο
σηµείο να λέµε ότι είµαστε µια τριτοκοσµική χώρα, αλλά βέβαια
το τελικό ύψος της µείωσης είναι συνδεδεµένο και µε το δηµο-
σιονοµικό κενό το οποίο υπάρχει και για το οποίο σας είπε και η
τρόικα ότι ανέρχεται στα 2,6 δισεκατοµµύρια. 

Φοροελαφρύνσεις. Μέσα στον προϋπολογισµό ενσωµατώνε-
ται η µείωση της έκτακτης εισφοράς αλληλεγγύης κατά 30%, η
διατήρηση του ΦΠΑ στην εστίαση στο 13%, η µείωση του ειδικού
φόρου στο πετρέλαιο κατά 30% και η βελτίωση του πλαισίου
ρύθµισης ληξιπρόθεσµων φορολογικών και ασφαλιστικών υπο-
χρεώσεων. 

Υποσχέθηκε φορελαφρύνσεις στον ΕΝΦΙΑ, δεν υλοποιήθηκαν.
Μείωση των φορολογικών συντελεστών και των επιχειρήσεων και
των φυσικών προσώπων, δεν υλοποιήθηκε. Είχατε πει ότι από το
2015 θα ξεκινήσει µια αποκλιµάκωση των συντελεστών από 26%,
αλλά δεν υπάρχει µέσα στον προϋπολογισµό. Τα ίδια είχατε πει
για τα φυσικά πρόσωπα ότι από το 42% θα περιοριζόταν στα-
διακά. Ανεξάρτητα από το τι άποψη πάντως έχει ο καθένας, αυτό
το οποίο µπορούµε να πούµε είναι ότι υπάρχει µια ανακολουθία
σε αυτά τα οποία λέτε και σε αυτά τα οποία πράττετε. 

Η έκτακτη εισφορά αλληλεγγύης κατά 30% είναι καθαρά ένα
καινούργιο µέτρο. Είχατε πει ότι θα σταµατήσει. Επανέρχεστε
τώρα. Εποµένως την επόµενη χρονιά θα έχουµε µια αύξηση της
τάξεως του 70% και όχι βέβαια αυτό το οποίο λέτε για µείωση
στο 30%.

ΦΠΑ στην εστίαση. Και εδώ µάλλον βιαστήκατε να πανηγυρί-
σετε γιατί τα δηµοσιεύµατα τώρα µιλάνε για µια διαφορετική κα-
τεύθυνση σύµφωνα µε τις πιέσεις που ασκεί η τρόικα. 

Για τις ρυθµίσεις κυρίως προς τη φορολογική διοίκηση παρα-
κολουθήσαµε τις παλινωδίες της Κυβέρνησης να έχουµε ένα e
mail από πλευράς τρόικας και να σπεύδετε µε µια δεύτερη τρο-
πολογία µέσα σε µια εβδοµάδα να αλλάζετε την αρχική. 

Βέβαια, αυτά τα οποία έρχονται τώρα πάλι είναι υπό αίρεση
και πολύ πιθανόν να αλλάξουνε και αυτά τα οποία ψηφίσατε µε
τη δεύτερη τροπολογία. Νοµίζω ότι αυτή είναι µια κατάντια του
ίδιου του ελληνικού Κοινοβουλίου.

Μείωση του ειδικού φόρου κατανάλωσης στο πετρέλαιο θέρ-
µανσης κατά 30%. Δεν θα λύσει κανένα πρόβληµα. Εκτός του ότι
είναι µικρή, τα αποτελέσµατα µέχρι τώρα ποια ήταν; Ότι µειώθη-
καν τα κρατικά έσοδα. Έχουµε µία στέρηση της θέρµανσης από
ένα µεγάλο κοµµάτι του πληθυσµού. Έχουµε µία επιβάρυνση του
περιβάλλοντος και, βέβαια, το σηµαντικότερο απ’ όλα είναι ότι
δεν λύθηκε έστω και στο παραµικρό το θέµα του λαθρεµπορίου.

Βέβαια, το λαθρεµπόριο και το παρεµπόριο συνεχίζουν να αν-
θούν και είναι σε πολύ υψηλά επίπεδα. Αναφέραµε και στην Έκ-
θεση Θεσσαλονίκης ότι οι απώλειες από αυτά εδώ, από το
παραεµπόριο και το λαθρεµπόριο, πλησιάζουν τα 3 δισεκατοµ-
µύρια σε ετήσια βάση. 

Δεν θα αναφερθώ στο φορολογικό σύστηµα. Τα έχουµε ξανα-
πεί. Θα πω µόνο ότι εµείς προσπαθούµε και αποσκοπούµε σε µία
καλλιέργεια φορολογικής συνείδησης. Θέλουµε τα φορολογικά

2762 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



βάρη να µεταφερθούν από τα χαµηλά και µεσαία στρώµατα στα
υψηλά και στα πολύ υψηλά εισοδήµατα και, βέβαια, σε όλα αυτά
να λαµβάνεται υπ’ όψιν και η φοροδοτική ικανότητα των φορο-
λογουµένων.

Άµεσοι φόροι. Για το 2015 προβλέπεται αύξηση κατά 2,3%. Η
αύξηση αυτή σε σχέση µε το 2014 θα προέλθει από την αύξηση
κατά 6,3% των εσόδων από τη φορολογία των φυσικών προσώ-
πων, ενώ τα έσοδα από τα νοµικά πρόσωπα προβλέπονται µει-
ωµένα κατά 2,4%. Δηλαδή, το επιτελείο παρά το γεγονός ότι
βλέπει µία ανάπτυξη, προβλέπει µειωµένη κερδοφορία των επι-
χειρήσεων για το 2015. 

Το Συµβούλιο της Επικρατείας έδωσε µία εξάµηνη παράταση
για την αλλαγή των αντικειµενικών αξιών.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Ολοκληρώνω σε δύο λεπτά, κύριε Πρόεδρε.
Οι φόροι στην περιουσία το 2015 προβλέπονται υψηλότεροι

κατά 2,3%. Περιµένουµε, βέβαια, απαντήσεις για το πώς θα επι-
τευχθεί αυτό. 

Από τα παραπάνω συνεπάγεται ότι θα έχουµε µια κλιµάκωση
της φορολογικής επιβάρυνσης διότι δεν είναι δυνατόν οι άµεσοι
φόροι να είναι αυξηµένοι µόνο λόγω της ανάπτυξης, ιδίως οι
φόροι στην περιουσία.

Οι έµµεσοι φόροι προβλέπεται να αυξηθούν σε ποσοστό 3,8%.
Πιστεύαµε ότι θα αυξηθούν από την ανάπτυξη, αλλά καθώς φαί-
νεται θα αυξηθούν, πρώτον, από την αύξηση των χαµηλών συν-
τελεστών του ΦΠΑ και, δεύτερον, από την κατάργηση των µειω-
µένων συντελεστών που ισχύουν στα νησιά. Αυτό, βέβαια, αν
υλοποιηθεί –που το ζητάει και η ίδια η τρόικα- πραγµατικά θα
είναι έγκληµα για την ελληνική οικονοµία.

Τα αποτελέσµατα από την αύξηση του ΦΠΑ στις κατηγορίες
αυτές θα είναι: Η δυσανάλογη επιβάρυνση κυρίως των φτωχών
και µεσαίων στρωµάτων σε σχέση µε τα πλούσια νοικοκυριά, η
µείωση της ανταγωνιστικότητας του ελληνικού τουρισµού και τε-
λικά η µείωση στα κρατικά έσοδα και η περαιτέρω ύφεση της ελ-
ληνικής οικονοµίας.

Συµπερασµατικά, µετά τις τελευταίες εξελίξεις και στο θέµα
των νέων µέτρων που απαιτεί η τρόικα, θεωρώ ότι η κρισιµότητα
των στιγµών που διανύουµε είναι µεγάλη. Ανεξάρτητα από τις
µεγάλες διαφορές οι οποίες υπάρχουν, πιστεύω ότι θα πρέπει
σαν Κυβέρνηση να σταθείτε στο ύψος των περιστάσεων. Πι-
στεύω ότι θα πρέπει να µην ψηφίσετε τον προϋπολογισµό, γιατί
η πολιτική αυτή, η οποία ακολουθείτε, είναι µία αδιέξοδη πολιτική
και αν παρθούν τα καινούργια µέτρα θα είναι ένα τελειωτικό χτύ-
πηµα για τους πολίτες. 

Αναλογιστείτε τις ευθύνες τις οποίες έχετε. Εµείς καλούµε και
εσάς να πούµε όλοι µαζί ένα µεγάλο «όχι» σε αυτόν τον προϋπο-
λογισµό. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Τον λόγο έχει ο ειδι-
κός αγορητής του Πανελλήνιου Σοσιαλιστικού Κινήµατος, ο συ-
νάδελφος Βουλευτής Ιωαννίνων, Μιχάλης Κασσής. 

ΜΙΧΑΗΛ ΚΑΣΣΗΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητάµε
τον προϋπολογισµό του 2015. Για να γίνει αναλυτική η συζήτηση
χρειάζεται µια πλήρης ανάλυση σχετικά µε το πώς κινήθηκε και
πώς υλοποιήθηκε ο προϋπολογισµός του 2014 -ένας πλήρης
απολογισµός θα έλεγα. Θεωρώ, βάσει των στοιχείων που υπάρ-
χουν στον προϋπολογισµό, ότι είναι στη σωστή κατεύθυνση. 

Συζητάµε τον προϋπολογισµό του 2015 µε έσοδα τα οποία αγ-
γίζουν τα 50.673.000.000 ευρώ. Είναι αυξηµένος ο προϋπολογι-
σµός κατά 2,6% σε σχέση µε το µεσοπρόθεσµο το οποίο είχε
ψηφιστεί. 

Εδώ χρειάζεται να κάνω µία αναφορά. Όταν ψηφίζαµε το µε-
σοπρόθεσµο 2015-2018, η Αντιπολίτευση µάς κατηγορούσε τότε
ότι ψηφίσαµε νέα µέτρα και περικοπές. Δεν έχει όµως καµµία
σχέση µε την πραγµατικότητα, γιατί το µεσοπρόθεσµο είναι ένα
σηµαντικό εργαλείο, µε το οποίο µπορεί να γνωρίζεις επακριβώς
πώς πρέπει να πορευτείς τα επόµενα χρόνιά, δηλαδή έως το
2018 και ειδικότερα το 2015 που είναι µία χρονιά αµέσως µετά
το µνηµόνιο. 

Πρέπει να πω ότι κατά την άποψή µου όλα τα µεγάλα προβλή-

µατα που δηµιουργήθηκαν τα τελευταία χρόνια στην οικονοµία
µας ακουµπούν στον τρόπο λειτουργίας του κράτους. Για να
φτάσουµε ως εδώ, θεωρώ ότι σε ένα πολύ µεγάλο βαθµό ο λό-
γος ήταν το ότι δεν µπορούσαν, ιδιαίτερα οι κυβερνήσεις και το
κράτος, να ελέγξουν τις δαπάνες. 

Υπάρχει αύξηση των εσόδων κατά 883.000.000 ευρώ λόγω της
είσπραξης του ΕΝΦΙΑ που θα γίνει τους πρώτους µήνες του
2015, αλλά αφορά τα έσοδα του 2014. 

Εδώ, κύριε Υπουργέ, πρέπει να κάνω µία επισήµανση και ανα-
φορά στο θέµα του ΕΝΦΙΑ. Πρέπει να γίνει µείωση όλων των αν-
τικειµενικών αξιών σχεδόν σε όλη την Ελλάδα. Επίσης, πρέπει να
γίνουν διορθώσεις στον συµπληρωµατικό φόρο που έχει επιβλη-
θεί τόσο στα βιοµηχανικά κτήρια όσο και στα αγροτικά κτίσµατα. 

Έχουµε χρέος, κύριε Υπουργέ, να αποκαταστήσουµε όλες τις
αδικίες του ΕΝΦΙΑ. Τα έσοδα µπορούν, κύριε Υπουργέ, να συµ-
πληρωθούν από τις περιβόητες λίστες, οι οποίες δεν ξέρουµε
πού βρίσκονται έως σήµερα, αλλά ακόµη και από το λαθρεµπό-
ριο καυσίµων. Το είπα  προχθές και στην επιτροπή. Γιατί να µην
εφαρµοστεί το σύστηµα εισροών-εκροών και στα µεγάλα διυλι-
στήρια, όπως εφαρµόστηκε σχεδόν σε όλα τα πρατήρια υγρών
καυσίµων ανά την Ελλάδα; 

Εδώ αξίζει να σηµειωθεί ότι στα έσοδα προβλέπεται µείωση
κατά 30% από τον φόρο κατανάλωσης πετρελαίου θέρµανσης -
µία µικρή ανάσα για τα νοικοκυριά- ειδικότερα σε περιοχές µε
πολύ χαµηλές θερµοκρασίες, όπως είναι και τα Γιάννενα. 

Και εδώ χρειάζεται, κύριε Υπουργέ, η παρέµβασή σας. Πρέπει
να διορθωθούν οι αδικίες οι οποίες υπάρχουν σε περιοχές µε
υψόµετρα, όπως είναι στην Ήπειρο, στα Γιάννενα, αλλά και σε
άλλες περιοχές, οι οποίες είναι στη Β Ζώνη αντί αν είναι στην Α’
Ζώνη. Αυτό συµβαίνει στα Γιάννενα, όπου σήµερα που µιλάµε
έχει τις χαµηλότερες θερµοκρασίες από όλη την Ελλάδα. 

Επίσης, προβλέπεται και µείωση της ειδικής εισφοράς αλλη-
λεγγύης κατά 30%. Εδώ πρέπει να πούµε ότι δεν υπάρχει καµµία
διαπραγµάτευση για κατάργηση του συγκεκριµένου µέτρου
λόγω των συζητήσεων που γίνονται µε την τρόικα. Είναι  µικρές
βέβαια οι παρεµβάσεις αλλά σηµαντικές, και αυτό φαίνεται στην
κοινωνία. 

Πάµε τώρα στο σκέλος των εξόδων, το οποίο φθάνει στα
49.224.000.000 ευρώ. Οι δαπάνες είναι αυξηµένες µόνο 170 εκα-
τοµµύρια ευρώ σε σχέση µε το µεσοπρόθεσµο. Κι αναφέροµαι
συνέχεια στο µεσοπρόθεσµο, γιατί είναι ένα ολοκληρωµένο σχέ-
διο. Και δεν χρειάζεται καµµία τρόικα να παρακολουθεί, αρκεί η
Κυβέρνηση να το τηρεί σωστά. 

Η ανάλυση των δαπανών έχει ως εξής: Για µισθούς και συντά-
ξεις και πρόσθετες παροχές 18.650.000.000 ευρώ. Εδώ να πούµε
ότι δεν χρειάζεται να γίνεται συζήτηση πλέον για µείωση σε µι-
σθούς και συντάξεις, αλλά και σε άλλες παροχές. Για ασφάλιση
και περίθαλψη και κοινωνική προστασία 13.931.000.000 ευρώ.
Για λειτουργικές δαπάνες και επιχορηγήσεις 5.399.000.000
ευρώ. Εδώ µπορούν να γίνουν παρεµβάσεις, ώστε να υπάρχει
µείωση δαπανών. Για παράδειγµα, αναφέρω τα ενοίκια όλων των
δηµοσίων κτηρίων. Όπως, επίσης, µπορούν να αυξηθούν σηµαν-
τικά τα έσοδα από την αξιοποίηση της δηµόσιας περιουσίας.  Να
σταµατήσουν κάποιοι να µιλούν για ξεπούληµα. Εµείς λέµε «ναι»
στην αξιοποίηση της δηµόσιας περιουσίας, ούτως ώστε να αυ-
ξηθούν τα έσοδα του δηµοσίου. 

Οι αποδιδόµενοι φόροι είναι 2.796.000.000 ευρώ. Είναι αι-
σθητά µειωµένοι και οι αποδιδόµενοι φόροι στον Α’ και Β’ βαθµό
Τοπικής Αυτοδιοίκησης. Εδώ, είπαµε ότι χρειάζεται νοικοκύρεµα
και όχι άλλες µειώσεις πλέον, γιατί ούτε η πρωτοβάθµια ούτε η
δευτεροβάθµια Αυτοδιοίκηση µπορεί να ανταποκριθεί στις µεγά-
λες υποχρεώσεις.

Προβλέπεται αποθεµατικό ενός δισεκατοµµυρίου για να καλύ-
ψει έκτακτες ανάγκες. Η πληρωµή των τόκων ανέρχεται στα
5.700.000.000 ευρώ. Εδώ, φαίνεται ότι το ποσό αυτό έχει µειωθεί
πάρα πολύ σε σχέση µε τα προηγούµενα χρόνια. Φτάνοντας
προς το τέλος των µνηµονίων χρειάζεται σκληρή διαπραγµά-
τευση, ούτως ώστε το ποσό αυτό να µειωθεί κι άλλο. 

Η κατάπτωση των εγγυήσεων είναι στα 813 εκατοµµύρια ευ-
ρώ. 

Έρχοµαι στο τελευταίο σκέλος των εξόδων που αφορά το
Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων µε 6.400.000.000 ευρώ. Εδώ,
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χρειάζεται πολύ µεγάλη προσοχή και ειδικότερα από τα συναρ-
µόδια Υπουργεία και την Κυβέρνηση, ώστε να γίνει πλήρης απορ-
ρόφηση όλων των κονδυλίων του ΕΣΠΑ και να υλοποιηθούν οι
δηµόσιες επενδύσεις. Το ποσό θα έπρεπε να είναι µεγαλύτερο.
Δυστυχώς, δεν υπάρχουν οι αντίστοιχοι πόροι. Χώρες όπως η
Ελλάδα που µαστίζεται από τη µεγάλη οικονοµική κρίση, µέσα
από τις δηµόσιες επενδύσεις µπορεί να λύσει το µεγάλο πρό-
βληµα της ανεργίας. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πέντε χρόνια µετά τον δηµοσιο-
νοµικό εκτροχιασµό του 2009, το 2015 σύµφωνα πάντα µε τον
προϋπολογισµό και για δεύτερο συνεχόµενο χρόνο θα έχουµε
πλεόνασµα στο πρωτογενές ισοζύγιο της γενικής κυβέρνησης.
Σίγουρα το γεγονός αυτό δεν είναι αποτέλεσµα της τελευταίας
διετίας και σίγουρα δεν είναι αποτέλεσµα των εξαγγελιών του
σηµερινού Πρωθυπουργού µε τα διάφορα Ζάππεια. Και το λέω
αυτό για να µην ξεχνάµε και το τι έγινε τα προηγούµενα χρόνια.

Η δηµοσιονοµική απόσταση που καλύψαµε -γύρω στα 27 δι-
σεκατοµµύρια από το 2009 µέχρι σήµερα- οφείλεται κατά 80%
περίπου στις αποφάσεις που σήκωσε µόνο του το ΠΑΣΟΚ και τα
υπόλοιπα µαζί µε τη Νέα Δηµοκρατία και ένα χρονικό διάστηµα
µε τη Δηµοκρατική Αριστερά. 

Η Νέα Δηµοκρατία σκοπίµως αποσιωπά το τίµηµα που πλή-
ρωσε η χώρα µε την άρνησή της να συνεργαστεί και να συµβάλει
στην εθνική προσπάθεια την περίοδο 2010-2012, γιατί αν στήριζε
από την αρχή, χωρίς τα Ζάππεια που εξέθρεψαν τους αγανακτι-
σµένους, θα είχαµε προχωρήσει ταχύτερα στην επίτευξη των
στόχων και µε µικρότερο κόστος. 

Βέβαια, κατά τη διάρκεια της κυβέρνησης Παπαδήµου το µόνο
που ενδιέφερε τη Νέα Δηµοκρατία τότε ήταν το αν οι εκλογές
θα γίνουν τη δεύτερη ή την τρίτη Κυριακή του Φεβρουαρίου του
2012 και όχι η εφαρµογή του  PSI, πράγµα το οποίο το βιώνουµε
και σήµερα. Ο Φλεβάρης είναι κοντά. Άρα ο ΣΥΡΙΖΑ ας προσέξει
πολύ καλά τι πρέπει να λέει και πώς πρέπει να πάµε σε εκλογές
ή αν πρέπει να πάµε σε εκλογές και πώς πρέπει να πορευθούµε
για τον Πρόεδρο της Δηµοκρατίας, γιατί φαίνεται ότι η ιστορία
επαναλαµβάνεται. 

Όλα αυτά είναι για να µην εµφανίζονται κάποιοι ως δήθεν σω-
τήρες. Σωτήρες είναι γεγονός ότι δεν υπάρχουν. Υπάρχουν όσοι
από την αρχή «έβαλαν πλάτη», για να µη χρεοκοπήσει η χώρα
και όσοι σύρθηκαν στην πορεία καταλαβαίνοντας την πραγµατι-
κότητα και σταµατώντας την εξαπάτηση των πολιτών.

Σήµερα, τον τότε ρόλο της Νέας Δηµοκρατίας τον έχει αναλά-
βει ο ΣΥΡΙΖΑ, ο οποίος µιλάει για την ανάπτυξη, για τις ευρωπαϊ-
κές ιδεοληψίες που διαιωνίζουν τις υφεσιακές πολιτικές στην
Ευρώπη και προτείνει µία συµµαχία των χωρών του Νότου για
την ανατροπή των ιδεοληψιών αυτών. Επί της ουσίας δεν λέει τί-
ποτα, αλλά µάλλον καιροφυλακτεί, κοιτάζοντας την εποµένη των
εκλογών την πλήρη στροφή, ξεχνώντας την κατάργηση και τα
σκισίµατα των µνηµονίων.

Δεν ανήκω, βέβαια, σ’ αυτούς που λένε πως όλα είναι καλά κα-
µωµένα. Αυτό το γνωρίζετε. Έχω πει πολλές φορές την άποψή
µου µε ευθύτητα και µε συγκεκριµένες διαφωνίες. Υπάρχουν το-
µείς, όπου όλοι πιστεύω θα θέλαµε να γίνουν περισσότερα, αλλά
η δηµοσιονοµική πραγµατικότητα δεν µας το επιτρέπει.

Στην καταπολέµηση της ανεργίας, στη φορολογική πολιτική,
στην ανάπτυξη, στην κοινωνική πολιτική σίγουρα θα θέλαµε πε-
ρισσότερα. Εδώ είµαστε να δούµε έστω την αποδοτικότερη αξιο-
ποίηση των υφισταµένων δυνατότητων. 

Το ΠΑΣΟΚ είναι, άλλωστε, ο φορέας που χαράσσει τις γραµ-
µές και τις πολιτικές που προσπαθούν να δώσουν έντονα χαρα-
κτηριστικά κοινωνικής διάστασης της πολιτικής µας και το κάνει
σε πάρα πολλούς τοµείς. Έχουµε καταθέσει και έχουµε ενσω-
µατώσει στην κυβερνητική πολιτική και στον προϋπολογισµό
δράσεις και κατευθύνσεις που δίνουν κοινωνικό προσανατολι-
σµό.

Στον τοµέα της αγροτικής πολιτικής γίνονται βήµατα και δεν
υπάρχει καµµία δυσκολία να επαναλάβω πως είναι το πεδίο, στο
οποίο µπορεί και πρέπει να επενδύσει η χώρα, εάν επιθυµεί
πραγµατική ανάπτυξη.

Συγκεκριµένα, περιλαµβάνονται αναπτυξιακές πρωτοβουλίες
µε πλήρη ενεργοποίηση του Ταµείου Αγροτικής Επιχειρηµατικό-
τητας, αξιοποίηση διαδικασιών εξαγωγής για φέτα και ροδάκινα,

επέκταση αυτής της διαδικασίας σε ψάρια, κρασί και ελαιόλαδο,
προγράµµατα προώθησης εξαγωγών, αύξηση µεριδίου εξαγω-
γών αγροτικών προϊόντων για βελτίωση του εµπορικού ισοζυ-
γίου, πλήρη εφαρµογή ηλεκτρονικής διακυβέρνησης στον αγρο-
τικό τοµέα, εφαρµογή της νέας Κοινής Αγροτικής Πολιτικής και
νέας αλιευτικής πολιτικής για το 2014-2020, υλοποίηση ειδικού
τοµεακού προγράµµατος για την κτηνοτροφία µε στόχο τη µεί-
ωση της εξάρτησης της χώρας, υλοποίηση προγράµµατος για
ενίσχυση καλλιέργειας ψυχανθών και αναχλόαση βοσκοτόπων,
απλοποίηση των διαδικασιών εγκατάστασης και αδειοδότησης
των κτηνοτροφικών µονάδων, χρηµατοδότηση παραγωγικής δια-
δικασίας από τράπεζες και από προγραµµατισµένη καταβολή ενι-
σχύσεων και αποζηµιώσεις ετησίως.

Πρέπει να γίνουν διαρθρωτικές µεταρρυθµίσεις, ολοκλήρωση
αξιολόγησης όλων των εποπτευοµένων ΔΕΚΟ, του ΕΛΓΑ και του
ΟΠΕΚΕΠΕ, ενίσχυση της συµβολής της έρευνας και της καινο-
τοµίας των ερευνητών σε συνεργασία µε τους παραγωγικούς φο-
ρείς, υλοποίηση ανοικτών διαγωνισµών µικρής πλατφόρµας του
Εθνικού Συστήµατος Ηλεκτρονικών Δηµοσίων Συµβάσεων.

Στο Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων θα δοθούν
συνολικά 706 εκατοµµύρια ευρώ έναντι 513 εκατοµµυρίων το
2014 και περίπου 657 εκατοµµυρίων το 2013. Από αυτές τις δα-
πάνες, µειωµένες προβλέπονται οι καταναλωτικές δαπάνες. Οι
δαπάνες για µεταβιβαστικές πληρωµές είναι δραστικά αυξηµένες
331 εκατοµµύρια σε σχέση µε 131 εκατοµµύρια το 2014 και 203
εκατοµµύρια το 2013, ενώ το 2015 δεν θα πραγµατοποιηθούν
απαλλοτριώσεις.

Από τον προϋπολογισµό των Υπουργείων σηµαντικό µέρος
των πιστώσεων προβλέπεται να διατεθεί για την κάλυψη ενισχύ-
σεων στη γεωργία, για την αποκατάσταση ζηµιών από πληµµύ-
ρες και εγγειοβελτιωτικά έργα, επιδοτήσεων για περιβαλλοντικά
προγράµµατα και προγράµµατα, όπως η εξισωτική αποζηµίωση
και η πρόωρη συνταξιοδότηση αγροτών.

Επίσης, το πρόγραµµα δηµοσίων επενδύσεων θα χρηµατοδο-
τήσει τα έργα του γεωργικού τοµέα, έργα υποδοµών για βελ-
τίωση συνθηκών µεταποίησης και εµπορίας γεωργικών προϊό-
ντων.

Όλα αυτά αποτελούν σίγουρα ένα θετικό βήµα. Δεν πανηγυ-
ρίζουµε, αλλά δεν µπορώ και να υποβαθµίσω το γεγονός των αυ-
ξηµένων πόρων σε έναν τοµέα που µπορεί να συµβάλει στην
ανάπτυξη του πρωτογενούς τοµέα. Όµως, χρειάζεται και συν-
δυασµός θεσµικών ενεργειών και σωστός συντονισµός στην
αξιοποίηση των πόρων.  

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, βιώνουµε την κρίση και κυρίως
την βιώνουν οι πολίτες, που µας απαξιώνουν συνολικά και χωρίς
διακρίσεις. Οφείλουµε να καταλάβουµε την άποψή τους, για να
µπορέσουµε να συνεννοηθούµε στα βασικά στοιχεία που θα απο-
τρέψουν την οπισθοδρόµηση και θα µπορέσουν να διαµορφώ-
σουν συνθήκες πραγµατικής ανάπτυξης για τους πολίτες και όχι
για τους αριθµούς.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κανένας δεν µπορεί να προβάλλεται ως άµεµπτος και καθαρός
και κανένας ως σωτήρας. Τη χώρα θα τη σώσουν οι πολίτες µε
τις θυσίες τους. Εµείς πρέπει απλά να είµαστε ειλικρινείς, να µην
επανέλθουµε στις λογικές που δηµιούργησαν την κρίση και να
µην προβαλλόµαστε ως δήθεν µοναδικοί και αλάθητοι.

Η συνεννόηση, ιδιαίτερα µεταξύ όσων έχουν να δώσουν ένα
προοδευτικό πρόσηµο, πρέπει να είναι ο στόχος, χωρίς µικροµε-
γαλισµούς και αλαζονείες και χωρίς αγκυλώσεις και προσωπικά
καπρίτσια.

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Τον λόγο έχει ο ειδι-
κός εισηγητής των Ανεξάρτητων Δηµοκρατικών Βουλευτών κ.
Γαβριήλ Αβραµίδης. 

ΓΑΒΡΙΗΛ ΑΒΡΑΜΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι ψεύτικο και υποκριτικό το

ερώτηµα που διακινείται στην πολιτική ατµόσφαιρα των ηµερών,
αναπαράγεται από τα συστηµικά µέσα ενηµέρωσης και φυσικά
εκπορεύεται και από την αγωνία του οικονοµικού επιτελείου της
Κυβέρνησης που κατήρτισε τον παρόντα προϋπολογισµό, αν δη-
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λαδή η χώρα βγαίνει από το µνηµόνιο µε τρόπο ασφαλή για τον
ελληνικό λαό, όπως προεξοφλούσε ο Πρωθυπουργός, «σκίζον-
τας τα µνηµόνια σελίδα-σελίδα». 

Οι εξελίξεις καταµαρτυρούν ένα νέο συµπληρωµατικό πακέτο
µέτρων κατεδάφισης που επιβάλλουν οι δανειστές, την ώρα που
η Κυβέρνηση εκλιπαρεί για την επιστροφή τους στην Αθήνα. Όλα
δείχνουν πως η Κυβέρνηση Νέας Δηµοκρατίας και ΠΑΣΟΚ, πα-
ραδοµένη στις νέες αξιώσεις των δανειστών, θα δώσει τη χαρι-
στική βολή στην ελληνική οικονοµία και κοινωνία. Αυτό θα το
κάνει µε την αύξηση από το 6,5% σε 13% για τους µειωµένους
συντελεστές ΦΠΑ, την κατάργηση του ειδικού συντελεστή για τα
νησιά του Αιγαίου, τη µείωση κατά 20% των συντάξεων, την ερ-
γασία µέχρι τα βαθιά γεράµατα και το ψαλίδισµα των µισθών του
δηµοσίου µέσω του ενιαίου µισθολογίου. 

Για όλα αυτά τα νέα αντιλαϊκά και αντικοινωνικά µέτρα φαίνε-
ται και πάλι πως δεν θα πρωτοτυπήσει, αφού θα ακολουθήσει –
όπως όλα δείχνουν- τη σίγουρη λύση, την πάγια µνηµονιακή
τακτική των πράξεων νοµοθετικού περιεχοµένου. 

Η Κυβέρνηση προτείνει µέτρα ενός δισεκατοµµυρίου ευρώ,
ενώ η τρόικα θέλει 2,6 δισεκατοµµύρια ευρώ. Θεωρείτε, λοιπόν,
κύριοι της Κυβέρνησης, πως η αύξηση του ΦΠΑ στα ξενοδοχεία
από το 6,5% σε 13% θα αποφέρει έσοδα 350 εκατοµµυρίων
ευρώ. Δεν αναλογίζεστε πως η αύξηση του ΦΠΑ στη διαµονή θα
δηµιουργήσει µεγαλύτερη τρύπα από αυτή που θα κλείσει, δε-
δοµένης της µετακύλισης του κόστους που θα καταστήσει την
Ελλάδα την πιο ακριβή χώρα της Ευρωπαϊκής Ένωσης, όσον
αφορά τη συνολική φορολογία των τουριστικών πακέτων;

Πέραν αυτού του παράλογου µέτρου, προτείνετε αύξηση από
τα δεκαπέντε στα είκοσι χρόνια των ελάχιστων ετών ασφάλισης,
που θα ισχύει για γεννηθέντες από το 1975 και µετά. Επίσης,
προτείνετε κατάργηση συντάξεων πριν τα εξήντα δύο έτη, µέτρο
που προτείνεται να τεθεί σε εφαρµογή από το 2019 µε τριετή µε-
ταβατική περίοδο. 

Προτείνετε επίσης πιο αυστηρά κριτήρια για τη χορήγηση του
ΕΚΑΣ, έτσι ώστε από τη µείωση των δικαιούχων να προκύψει µεί-
ωση στο κονδύλι κατά 80 εκατοµµύρια ευρώ. Για το δηµόσιο σκο-
πεύετε οι νέοι εισαγωγικοί µισθοί των 648 ευρώ να τεθούν σε
εφαρµογή από την 1η Ιανουαρίου 2015 και από την 1η Ιουλίου
2015 να υπάρξει νέο ψαλίδι σε οδοιπορικά εκτός έδρας και υπε-
ρωρίες. Μάλιστα, έχετε κατά νου και νέα περαιτέρω µέτρα από
την 1η Ιουλίου 2015, όπως αύξηση του φόρου σε ποτά και τσι-
γάρα.  

Με τη δική σας πολιτική η χώρα δεν θα βγει από την επιτήρηση
µέχρι το 2047, για να διαπιστώσει ο ελληνικός λαός ποιος υπη-
ρετεί το συµφέρον του και ποιος όχι. Κόψατε από τους συµπολί-
τες µας δώρα και εφάπαξ και, όπως φαίνεται, θα κατευθυνθείτε
και πάλι στους µισθούς και στις συντάξεις. 

Την ώρα που η αντίσταση φαίνεται να ενισχύεται ως κλίµα
στην Ευρώπη και Ιταλία και Γαλλία αντιδρούν στις εντολές του
Βερολίνου, εσείς συνεχίζετε µια καταστροφική πολιτική για τη
χώρα και τον λαό. Η µόνη αλήθεια είναι πως µε εσάς το µνηµόνιο
θα συνεχιστεί και πως αυτήν την πολιτική θα την ανατρέψει ο
λαός από µόνος του µέσα από δηµοκρατικές διαδικασίες. 

Τώρα, όσον αφορά τον προϋπολογισµό, η υπόθεση που κάνει
το Υπουργείο Οικονοµικών ότι η ελληνική οικονοµία θα σηµειώσει
ανάκαµψη το 2015 δεν έχει να κάνει µε την πραγµατικότητα. Με
δεδοµένη τη γενικότερη γεωπολιτική αστάθεια, την επιβράδυνση
της παγκόσµιας οικονοµίας, την έλλειψη οικονοµικής ρευστότη-
τας που διακρίνει την εθνική µας οικονοµία, καθώς και τη στασι-
µότητα που παρουσιάζει ο δείκτης εξαγωγών ως απόρροια και
της υιοθέτησης από τη χώρα µας των ευρωπαϊκών κυρώσεων
προς τη Ρωσία, θεωρούµε ότι είναι υπερβολικά φιλόδοξη. 

Για µια ακόµα χρονιά, η Κυβέρνηση δίνει ιερό όρκο στην
τρόικα για λιγότερο κοινωνικό κράτος και ακόµα περισσότερους
φόρους. Η Κυβέρνηση όχι µόνο δεν αποδέχεται την ύπαρξη του
δηµοσιονοµικού κενού, αλλά στο τελικό κείµενο του προϋπολο-
γισµού αναθεώρησε επί τα βελτίω τις προβλέψεις της, εκτιµών-
τας ότι δεν θα υπάρχει δηµοσιονοµικό κενό το 2015. 

Είναι υπεραισιόδοξες προβλέψεις για τη δηµόσια οικονοµία
τόσο για τους ρυθµούς ανάπτυξης όσο και για τη µείωση της
ανεργίας. Ως διά µαγείας και µε δεδοµένη τη σηµερινή κατά-
σταση, αναφέρεται ρυθµός ανάπτυξης 2,9%, µείωση της ανερ-

γίας από το 27% στο 22%, όταν οι ρυθµοί ανάπτυξης στην Ευ-
ρωζώνη δεν θα ξεπεράσουν το 1,5% το 2015. 

Το πρόγραµµα δηµοσιονοµικής προσαρµογής αποδεικνύεται
κάθε χρόνο βαθύτατα υφεσιακό, διατηρώντας το χρέος σε δυ-
σανάλογο ύψος, λειτουργώντας απαγορευτικά για την παραγω-
γική ανασυγκρότηση. Είναι η πραγµατικότητα της νεοφιλελεύ-
θερης πολιτικής. Η ευθύνη της Κυβέρνησης γίνεται ακόµα µεγα-
λύτερη, όταν απουσιάζει ένα ρεαλιστικό και βιώσιµο σχέδιο για
την ανάταση της εθνικής οικονοµίας. 

Η ρευστότητα στην πραγµατική οικονοµία εξακολουθεί να
αποτελεί στην κυριολεξία «µαύρο ανέκδοτο», που δυστυχώς
προκαλεί στη µικροµεσαία κυριότατα επιχειρηµατικότητα αγα-
νάκτηση και οργή. Παρά το δεδοµένο της ανακεφαλαιοποίησης
των τραπεζών, η πρόσβαση στον δανεισµό εξακολουθεί να είναι
δύσκολη και ακριβή. 

Άραγε, µε ποια δεδοµένα εκτιµάτε αύξηση των επενδύσεων
στο 11,8% για το 2015; Η επίτευξη του στόχου για την αύξηση
των επενδύσεων θα πρέπει να στηριχθεί κυρίως στον ιδιωτικό
τοµέα, καθώς ο προϋπολογισµός προβλέπει περικοπή του προ-
γράµµατος δηµοσίων επενδύσεων κατά 400 εκατοµµύρια ευρώ.
Θα είναι δηλαδή 6,4 δισεκατοµµύρια ευρώ σε σχέση µε τα 6,8
δισεκατοµµύρια ευρώ που είναι η εκτίµηση για το 2014. 

Η υπόθεση ισοσκέλισης του προϋπολογισµού βασίζεται εκ
νέου στην αύξηση των φορολογικών εσόδων και στη µείωση των
δαπανών. Η µείωση πρωτογενών δαπανών στα θέµατα κοινωνι-
κής µέριµνας εκτιµάται στα 460 εκατοµµύρια ευρώ και είναι εκεί
ακριβώς που πονά τον ελληνικό λαό. 

Η ΕΛΣΤΑΤ µε τις τελευταίες ανακοινώσεις για τα δηµοσιονο-
µικά στοιχεία για τις συνθήκες διαβίωσης της χώρας αναφέρει
πλήρη στασιµότητα στην αναπτυξιακή διαδικασία και την πραγ-
µατική οικονοµία. Η χώρα διέρχεται µια µεγάλη ανθρωπιστική
κρίση, που όµοιά της δεν είδε ευρωπαϊκό κράτος, µε τη µεγαλύ-
τερη παγκοσµίως πτώση του κατά κεφαλήν εισοδήµατος, µεγα-
λύτερη των 6.000 δολαρίων. 

Όσον αφορά τον τοµέα των εσόδων, οι Έλληνες θα πληρώ-
σουν το ερχόµενο έτος άµεσους φόρους αυξηµένους κατά 484
εκατοµµύρια ευρώ και έµµεσους φόρους ακόµα πιο δυσβάστα-
χτους, αφού αυξάνονται κατά 925 εκατοµµύρια ευρώ. 

Όσον αφορά το σκέλος των εξόδων, οι δαπάνες του τακτικού
προϋπολογισµού φαίνεται πως θα είναι µειωµένες κατά 1,15 δι-
σεκατοµµύρια ευρώ. Στο ύψος των δαπανών αυτών δεν έχουν
ληφθεί υπ’ όψιν οι δαπάνες για το πρόγραµµα εξόφλησης ληξι-
πρόθεσµων υποχρεώσεων του 2014 και 2015 ύψους 1,219 δισε-
κατοµµυρίων ευρώ και 1,5 δισεκατοµµυρίου ευρώ αντίστοιχα. 

Το χρέος της γενικής κυβέρνησης το 2015 προβλέπεται ότι θα
διαµορφωθεί στα 317 δισεκατοµµύρια ευρώ ή στο 171% του
Ακαθάριστου Εθνικού Προϊόντος, δηλαδή ένα ιλιγγιώδες ποσό
και φύσει µη διαχειρίσιµο. 

Στην εισηγητική έκθεση αναφέρεται τι θα βγει στο σφυρί: «Ελ-
ληνικά Πετρέλαια», περιφερειακά αεροδρόµια, λιµένες, ΕΛΤΑ
κ.λπ..

Ειλικρινά δεν δυσκολεύεται κανείς να καταλάβει πού το πάει η
Κυβέρνηση, η οποία καθηµερινά αποδεικνύει το µέγεθος του
ψεύδους της για την οικονοµία. Τόσο στο οικονοµικό πρόγραµµα
της Νέας Δηµοκρατίας όσο και σε κατ’ επανάληψη δηλώσεις του
Πρωθυπουργού και στενών συνεργατών του διακηρύσσεται ως
βασική αρχή για την επανεκκίνηση της οικονοµίας η µείωση των
φόρων. Στην πράξη, όµως, οι φόροι αυξάνονται, όπως προκύπτει
από τον προϋπολογισµό του 2015. 

Η εξέλιξη των τελευταίων ετών στα φορολογικά έσοδα είναι
σαφής και είναι η ακόλουθη: το 2013 ήταν 44,6 δισεκατοµµύρια
ευρώ, το 2014 ήταν 45,6 δισεκατοµµύρια ευρώ και το 2015 ήταν
47 δισεκατοµµύρια ευρώ. 

Η κριτική την οποία ασκούσε ο κ. Σαµαράς στην κυβέρνηση
Παπανδρέου ήταν ότι επιδίωκε τη δηµοσιονοµική εξυγίανση κυ-
ρίως διά της αυξήσεως των φόρων και όχι διά της µειώσεως των
δαπανών. Η δική του Κυβέρνηση δεν έχει προχωρήσει σε καµµία
µείωση των φόρων. Αντίθετα, το φορολογικό βάρος αυξάνεται
και ως απόλυτο µέγεθος και ως ποσοστό του ΑΕΠ. 

Η γνωστή κυβερνητική επωδός πως τα αυξηµένα φορολογικά
έσοδα βασίζονται στον περιορισµό της φοροδιαφυγής δεν σχε-
τίζεται µε την πραγµατικότητα. Οι µεγαλοφειλέτες βρίσκονται
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στο απυρόβλητο, όταν ο µικροµεσαίος οδηγείται στην επιχειρη-
µατική θανάτωση, µε τις τράπεζες να έχουν τον κυρίαρχο ρόλο.
Παρά τους ελέγχους και τα προηγµένα τεχνολογικά µέσα, η φο-
ροδιαφυγή οργιάζει διότι απουσιάζει παντελώς η πολιτική βού-
ληση. Αυτό δεν έχει αλλάξει ούτε σήµερα που βρισκόµαστε µε
την πλάτη στον τοίχο. 

Είναι απορίας άξιο -απευθύνοµαι στους συναδέλφους της συγ-
κυβέρνησης- αν ο προϋπολογισµός ως προς τα φορολογικά συµ-
βαδίζει µε τις δεσµεύσεις του Πρωθυπουργού. Μόλις πριν από
δύο µήνες, στις 10 Οκτωβρίου, στη συζήτηση για την παροχή ψή-
φου εµπιστοσύνης στην Κυβέρνηση, ο κ. Σαµαράς διαβεβαίωσε
ότι θα υπάρξει σηµαντική µείωση των φόρων από το 2015.

Ας δούµε τι λέει ο προϋπολογισµός: Φόρος εισοδήµατος φυ-
σικών προσώπων: το 2014 ήταν 8,2 δισεκατοµµύρια, το 2015 θα
είναι 8,9 δισεκατοµµύρια. Φόροι στην περιουσία, ΕΝΦΙΑ κ.λπ.: το
2014 ήταν 3,4 δισεκατοµµύρια, το 2015 θα είναι 3,5 δισεκατοµ-
µύρια ευρώ. Φόρος προστιθέµενης αξίας: το 2014 ήταν 13,9 δι-
σεκατοµµύρια ευρώ, το 2015 θα είναι 14,4 δισεκατοµµύρια ευρώ.

Κύρια αιτία της ύφεσης και εµπόδιο στην ανάκαµψη είναι η
υπερφορολόγηση. Ο προϋπολογισµός του 2015 είναι προκλητικά
ανεδαφικός, όπως και τις προηγούµενες µνηµονιακές χρονιές.
Υποβαθµίζετε σκοπίµως τα διεθνούς εµβέλειας γεγονότα, όπως
η κρίση στις ευρωρωσικές σχέσεις, αλλά και οι ελληνορωσικές
σχέσεις και η επιδείνωση των ισορροπιών στη Μέση Ανατολή.

Οι φοροελαφρύνσεις που υποσχέθηκε η Κυβέρνηση στο ΕΝΦΙΑ
µε τον περιορισµό του από το 1,43% του ΑΕΠ στο 1% πήγαν πε-
ρίπατο. Υποσχέσεις χωρίς αντίκρισµα είναι η µείωση των φορο-
λογικών συντελεστών των επιχειρήσεων και των φυσικών προσώ-
πων.

Είχε διακηρυχθεί πως από το 2015 θα ξεκινήσει η αποκλιµά-
κωση των συντελεστών των επιχειρήσεων από το 26%, ώστε το
2017 οι επιχειρήσεις να φορολογούνται µε 15%. Η αφόρητη
πίεση της τρόικας πέτυχε τελικά το σκοπό της.

Για τα φυσικά πρόσωπα είχε διακηρυχθεί πως ο υψηλότερος
συντελεστής από το 42% θα περιοριζόταν σταδιακά στο 30%.
Προς το παρόν, όµως, στον προϋπολογισµό δεν υπάρχει καµµία
πρόβλεψη.

Οι έµµεσοι φόροι σύµφωνα µε τον προϋπολογισµό θα αυξη-
θούν στο 53,5% του ΑΕΠ το 2015, από 53,1% του ΑΕΠ το 2014.
Οι άµεσοι φόροι το 2015 θα είναι αυξηµένοι κατά 2,3%, σε σχέση
µε τα 21,39 δισεκατοµµύρια του 2014. Από τα φυσικά πρόσωπα
αναµένονται έσοδα 8,7 δισεκατοµµύρια ευρώ, 6,3% περισσότερα
σε σχέση µε φέτος.

Όσον αφορά την υγεία, στα δικά τους έσοδα θα πρέπει να
στηριχθούν από εδώ και στο εξής τόσο ο ΕΟΠΥΥ όσο και τα δη-
µόσια νοσοκοµεία, µε την κρατική χρηµατοδότηση στον τοµέα
της υγείας να πέφτει στο ναδίρ. 

Η χρηµατοδότηση για τα δηµόσια νοσοκοµεία είναι µειωµένη
κατά 22,9%, φτάνοντας τα 1,18 δισεκατοµµύρια ευρώ από 1,45
δισεκατοµµύρια ευρώ που ήταν οι φετινές οικονοµικές ενισχύ-
σεις, ενώ στον ΕΟΠΥΥ η κρατική επιχορήγηση θα φτάσει µόλις
στα 500 εκατοµµύρια ευρώ, µειωµένη κατά 17% σε σύγκριση µε
φέτος. 

Το Υπουργείο Υγείας θα έχει στη διάθεσή του συνολικά 4,22
δισεκατοµµύρια ευρώ έναντι 4,74 δισεκατοµµυρίων ευρώ το
2014. Καµµία πρόβλεψη για την επαναφορά της σύνταξης των
ανασφάλιστων υπερηλίκων. Με την πολιτική σας οδηγείτε κυριο-
λεκτικά στο θάνατο τους νεοπρόσφυγες Ποντίους, τους Βορει-
οηπειρώτες, τους Κωνσταντινουπολίτες, τους Ιµβρίους, τους
Τενεδίους ανασφάλιστους υπερήλικες αλλά και συµπατριώτες
µας Ελλαδίτες. 

Η απώλεια της εµπορικής πίστης λόγω των οικονοµικών συν-
θηκών, αλλά και της µείωσης της πιστοληπτικής ικανότητας της
χώρας δηµιούργησε περιβάλλον αθέµιτου ανταγωνισµού µεταξύ
των ελληνικών επιχειρήσεων και των πολυεθνικών. Η υπερφορο-
λόγηση προκάλεσε τη φυγή σε γειτονικές χώρες µε ευνοϊκότερη
φορολόγηση, ιδιαίτερα από την πατρίδα µου τη Θεσσαλονίκη και
τη Μακεδονία. 

Με τον προϋπολογισµό σας, το 2015 είναι χρονιά περαιτέρω
φτωχοποίησης. Για τους Έλληνες ξεκινά ένας ακόµα δύσκολος
χειµώνας. Θα έχουµε ενάµισι εκατοµµύριο κόσµο στην ανεργία,
το 30% των επιχειρήσεων κλειστές…

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Μειώθηκαν κατά 38% οι µισθοί και οι συντάξεις κατά 45%.

Υπήρξε 25% µείωση του ΑΕΠ, 30% µείωση του οικογενειακού ει-
σοδήµατος, 42,8% αύξηση της παιδικής θνησιµότητας, 190,5%
αύξηση της ανεργίας, 272,7% αύξηση του δείκτη κατάθλιψης
των Ελλήνων, 35,5% αύξηση του δηµοσίου χρέους, 84,35% µεί-
ωση της κατασκευαστικής δραστηριότητας, 98,2% αύξηση του
δείκτη φτώχειας. Θυµίζουµε για µια ακόµη φορά ότι οι Ανεξάρ-
τητοι Έλληνες ζητούµε την εγγραφή στον προϋπολογισµό των
γερµανικών οφειλών από το κατοχικό δάνειο και τις αποζηµιώ-
σεις.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Κυβέρνηση έπρεπε να έχει
ήδη φύγει. Έπρεπε να έχει φύγει για τις χιλιάδες των παιδιών του
ελληνικού λαού που έγιναν µετανάστες, για τις χιλιάδες των γε-
ρόντων που τους έκλεψαν τις συντάξεις, για τις ανεξάντλητες
ουρές των αστέγων και των συσσιτίων που θυµίζουν µεταπολε-
µικές εποχές, για την πλήρη υποταγή στο σύστηµα των εθνικών
εργολάβων και την αιµατηρή για τον λαό υποδούλωση στην ντό-
πια και διεθνή τραπεζική ολιγαρχία, αλλά και στους υποτιθέµε-
νους αλληλέγγυους εταίρους. 

Μία κυβέρνηση βάφτισε τη φορολεηλασία «πατριωτικό καθή-
κον», το χαράτσι «εθνική αλληλεγγύη», την απόλυση και την
ανεργία «εφεδρεία», το ξεπούληµα του δηµοσίου πλούτου «αξιο-
ποίηση» και τον εργασιακό µεσαίωνα «επανεκκίνηση». 

Ένας ολόκληρος λαός είναι στοιβαγµένος στα έγκατα της ανέ-
χειας µε τις πιο αδύναµες και ευάλωτες οµάδες του πληθυσµού
καταδικασµένες σε συνθήκες κοινωνικούς αποκλεισµού. Αυτός,
όµως, ο λαός θα δώσει και την οριστική λύση και η ώρα τούτη
δεν αργεί. 

Η καταψήφιση του κρατικού προϋπολογισµού του 2015 είναι
η πλέον καθαρή και έντιµη πολιτική επιλογή για εµάς, τους Ανε-
ξάρτητους Έλληνες. Αυτός ο προϋπολογισµός θα αναθεωρηθεί
από τη νέα Βουλή που θα προκύψει σύντοµα από τις εθνικές
εκλογές που έρχονται.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Τον λόγο έχει ο ειδι-

κός αγορητής της Χρυσής Αυγής κ. Μιχαήλ Αρβανίτης.
ΜΙΧΑΗΛ ΑΡΒΑΝΙΤΗΣ-ΑΒΡΑΜΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Προϋπολογισµός, λοιπόν! Τι σηµαίνει προϋπολογισµός; Προ-

ϋπολογίζω τα έξοδα και τα έσοδα, ώστε να έχω µία οµαλή, απο-
δοτική δηµοσιονοµική πολιτική.

Όµως, εδώ γεννάται το εξής ερώτηµα. Ο δούλος µπορεί να
προϋπολογίσει ή να προγραµµατίσει τις ενέργειές του, χωρίς να
πάρει την άδεια του αφέντη του ή χωρίς να εκτελεί τις εντολές
του αφέντη του;

Κατά ταύτα, γιατί µιλάµε για προϋπολογισµό µιας Κυβερνή-
σεως και προϋπολογισµό ενός κράτους, το οποίο δεν είναι κρά-
τος, παρά ένα προτεκτοράτο; Το γνωρίζουν και οι πέτρες αυτό.
Εξακολουθείτε να εµπαίζετε τον ελληνικό λαό µε ξύλινους λό-
γους και µε ξύλινους όρους, οι οποίοι δεν έχουν καµµία απολύ-
τως ουσία και σηµασία. 

Βέβαια, ήµασταν εµείς οι πρώτοι –πλην βεβαίως του Γλέζου-
που εθίξαµε το θέµα των γερµανικών αποζηµιώσεων. Ερωτάσθε:
οι γερµανικές αποζηµιώσεις, αυτά τα δισεκατοµµύρια που είναι
πάρα πολλά –εγώ δεν είµαι ούτε αριθµοµέτρης σαν τον µακαρίτη
τον Παπανδρέου ούτε οικονοµολόγος ως υµείς, κύριε Υπουργέ-
είναι στον προϋπολογισµό; Γιατί ποτέ δεν ψελλίσατε κάτι τέτοιο
στη γερµανική κυβέρνηση; Άρα είστε υπόδουλοι. Έτσι λένε τα
πράγµατα. Και από τα πράγµατα και τα πραγµατικά περιστατικά
βγάζουµε συµπεράσµατα. 

Ο εξευτελισµός που δέχεστε είναι ο ένας µετά τον άλλον. Δη-
λαδή, αν υπήρχε ίχνος ντροπής, ευπρεπείας, αυτοσεβασµού και
ελάχιστος ανδρισµός, ελαχίστη γενναιότης, δεν θα εδέχεσθο να
εξευτελίζεσθε κατά τον τρόπο µε τον οποίο απροκαλύπτως σας
εξευτελίζουν «τρόικες», «µόικες», Διεθνή Νοµισµατικά Ταµεία,
Κοµισιόν και όλοι αυτοί οι άρπαγες. Δεν θα το εδέχεσθο! 

Εµείς έχουµε κάνει προτάσεις συγκεκριµένες τι έπρεπε να κά-
νετε και τι µπορείτε να κάνετε, αλλά εσείς, λόγω της φύσεώς σας
και της δεδηλωµένης υποταγής σας, δεν τολµάτε να το κάνετε.
Μόνο προτάσεις έχει κάνει η Χρυσή Αυγή. Δεν είναι µόνον κατή-
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γορος. Προτάσεις συγκεκριµένες. 
Τι προϋπολογισµό κάνετε; Έχετε κάνει κατ’ αρχάς λογιστικό

έλεγχο του χρέους, µε λογιστάς αξιολόγους και Έλληνες και ξέ-
νους, µε ένα µεικτό επιτελείο; Γιατί δεν το αποτολµήσατε αυτό;
Γιατί σας το απηγόρευσε ο αφέντης σας. Θα αποτολµούσατε
ποτέ –ούτε στο όνειρό σας, διότι είστε δειλοί- να κάνετε παύση
πληρωµών; Έχετε καταλάβει ότι η πατρίδα µας βρίσκεται πλέον
εις το έσχατο σηµείο απωλείας, ο λαός µας, το έθνος µας; Είµαι
βέβαιος ότι το έχετε αντιληφθεί και εν γνώσει σας ενεργείτε
όπως ενεργείτε.

Εσείς γνωρίζετε το χρέος πολύ καλύτερα από εµένα ότι έχει
φθάσει στα ύψη. Είναι πολλά τα δισεκατοµµύρια εντόκως. Είναι
κοντά στα 700 δισεκατοµµύρια ευρώ. Και πάτε να δανειστείτε.
Μία απλή λογική σκέψη κάνω. Και µιλά τώρα ο ειδικός εισηγητής
της Κυβερνήσεως για ανάκαµψη της οικονοµίας και για ανά-
πτυξη. Με δανεικά; 

Αντιλαµβάνεται κανείς εξ ηµών και ο ελληνικός λαός, µε την
απλή λογική, αν είναι δυνατόν ποτέ να έχεις ανάπτυξη µε δανεικά
και ένα χρέος να ανεβαίνει καθηµερινώς σε τεράστια ύψη; Αέναο
χρέος! Μόνιµη δουλεία! 

Κάποιοι εψέλλισαν για κυβέρνηση εθνικής ενότητος και το
ψελλίζουν ακόµη. Κι ένα παπαγαλάκι, ο «Τράγκας-τράµπας», ο
οποίος έχει πρωινή εκποµπή, µιλά για κυβέρνηση εθνικής ενότη-
τος. Τώρα το θυµήθηκε. Αλλά ποιας εθνικής ενότητος; Δεν µπο-
ρείτε να κάνετε κυβέρνηση εθνικής ενότητος, διότι επί σαράντα
χρόνια δράτε αντεθνικώς! Σαράντα χρόνια κατόπιν εντολών και
να πού φθάσαµε. 

Και είναι δυνατόν ποτέ εσείς και οι συνεργάτες σας του
ΠΑΣΟΚ, οι οποίοι καταντήσατε την πατρίδα µας σε αυτή την εξα-
θλίωση, να έρχεστε τώρα να κάνετε προϋπολογισµούς; Τι προ-
ϋπολογισµούς να κάνετε; Για τι πράγµα προϋπολογισµούς; Ή
ακόµη λέτε να κάνετε κυβέρνηση –το ψελλίζετε αυτό για το πάν-
τρεµα µε τον ΣΥΡΙΖΑ- ειδικού σκοπού. Τι ειδικού σκοπού; Να µας
αποτελειώσετε ακόµη πιο σύντοµα;

Μιλάω απλά και λαϊκά. Μιλάω έτσι και µεταφέρω ό,τι µου λένε
όταν πάω σε οποιοδήποτε χωριό, σε οποιαδήποτε πόλη. Μιλάω
συγκεκαλυµµένα βέβαια, γιατί, όπως ξέρετε, µου έχουν απαγο-
ρεύσει τον λόγο οι αξιότιµοι κύριοι δικαστές.

Και όπως είπε ο πρωτολαλήσας από εµάς κ. Παναγιώταρος,
έχουµε µια παράβαση εδώ του άρθρου 123 του Κανονισµού της
Βουλής. Έχουµε συνεχείς συνταγµατικές παραβάσεις. Το άρθρο
123 λέει ότι ενώπιον της Ολοµελείας γίνεται συζήτηση του προ-
ϋπολογισµού. Με διακόσιους ενενήντα δύο Βουλευτές γίνεται
συζήτηση του προϋπολογισµού;

Και φθάνουµε στο αίσχος ένας εισαγγελίσκος των φυλακών,
ένας επίορκος –έµαθα ότι λέγεται Ποιµενίδης, δεν ήθελα να του
κάνω την τιµή να πω το όνοµά του- να µην επιτρέπει, παραβαί-
νοντας καταφόρως τον νόµο, στους Έλληνες Βουλευτές, οι ο-
ποίοι βρίσκονται µέσα αδίκως και παρανόµως, να έρθουν εδώ να
ψηφίσουν για τον προϋπολογισµό.

Και ρωτάµε – είναι αυτό που λέµε εµείς στη νοµική «venire con-
tra factum proprium»: γιατί τους επέτρεψαν να έρθουν εδώ προ-
κειµένου να απολογηθούν και να αρθεί η ασυλία τους. Τώρα τι
διαφορά υπάρχει; Θα είχαµε διασάλευση της δηµοσίας τάξεως;
Δεν είναι ντροπή αυτό;

Επικαλείσθε τις δηµοκρατικές σας πεποιθήσεις. Ποιες δηµο-
κρατικές πεποιθήσεις; Δεν έχετε καν. Ούτε αξιοκράτες είστε
ούτε είστε υπέρ της ελευθερίας του λόγου, ούτε κάνατε ποτέ δη-
µοψήφισµα. Το µόνο που ξέρετε είναι να κλείνετε στη φυλακή
τους πολιτικούς σας αντιπάλους, οι οποίοι δεν έκαναν τίποτα
άλλο παρά µόνο να αγωνίζονται για το έθνος, την αξιοπρέπειά
µας και για το γένος µας, το οποίο εσείς επιχειρείτε να εξοντώ-
σετε σταδιακώς µε γενοκτονίες.

Είδα εκείνο το νοµοσχέδιο για τα τεχνολογικά κέντρα. Λεφτά
πολλά θα πέσουν, χωρίς λόγο, τσάµπα και βερεσέ. Θα γίνει
εκροή από τα δηµόσια ταµεία και για ερευνητικά κέντρα, λέει, τα
οποία θα ερευνήσουν για τη γήρανση του πληθυσµού. Τι να
ερευνήσουν; 

Μήπως προβλέπεται σε αυτόν τον προϋπολογισµό να αφήσετε
αφορολόγητους τους πολυτέκνους και να δώσετε από πάνω και
επίδοµα, αφού είναι η ζωή της πατρίδας µας και το αίµα του γέ-
νους µας; Αντιθέτως, δέχεσθε και προσκαλείτε καραβιές ολόκλη-

ρες από Ασία και Αφρική µε σκοπό τη γενοκτονία µας κατ’ εντο-
λήν. Σας το λέω και σας κατηγορώ. Ακούει ο ελληνικός λαός.
Έχουµε, λέει, κοινωνική σταθερότητα, πολιτική οµαλότητα, ανά-
καµψη της οικονοµίας. Ο κ. Λυκουρέντζος, ο εισηγητής της Νέας
Δηµοκρατίας, τα έλεγε αυτά, δεν τα έλεγα εγώ.

Ποια ανάκαµψη της οικονοµίας; Εδώ έχουµε ύφεση και ανερ-
γία. Στην ανεργία δίνετε πλασµατικά νούµερα, γιατί δεν είναι
αυτή που δίνετε εσείς τώρα. Δεν υπολογίζετε τις δεκάδες χιλιά-
δες νέων, επιστηµόνων και µη, που έχουν εκπατρισθεί, για να
φάνε ένα κοµµάτι ψωµί, να απασχοληθούν ή να εµπλουτίσουν
ξένα κέντρα ερεύνης µε τους ζηλευτούς εγκεφάλους τους, τους
οποίους εσείς διώχνετε.

Έχουν πρόσβαση οι µικροεπιχειρήσεις στις τράπεζες; Μα,
είναι δυνατόν ποτέ να µην εντρέπεσθε και να λέτε τέτοια ψεύδη;
Ποια τράπεζα έδωσε δάνειο; Σε ποιον έδωσε δάνειο; Εδώ φεύ-
γουν οι µικροεπιχειρήσεις, κλείνουν, µπαίνει λουκέτο. Άλλες βιο-
τεχνίες ή βιοµηχανίες φεύγουν έξω.

Όµως, ποτέ δεν τολµήσατε να µας πείτε το ύψος του χρέους.
Γιατί άραγε; Θα τροµάξει ο ελληνικός λαός; Τον αποπροσανα-
τολίζετε εντέχνως. Ξέρουµε ότι αν συνεχίσετε εσείς µε την εθνο-
κτόνο και λαοκτόνο πολιτική σας έτσι, ακόµα και τα τετράκις
εγγόνια µας θα είναι καταχρεωµένα. 

Αυτός λοιπόν –και το τονίζω για άλλη µια φορά- ο ασυνείδητος
και επίορκος εισαγγελίσκος παρέβη τον νόµο. Ποιος του έδωσε
την εντολή να το κάνει; Ποιος; Έχουµε επέµβαση της εκτελεστι-
κής εξουσίας στη δικαστική εξουσία; Με ποιο δικαίωµα; Αυτό το
ανθρωπάκι δεν είχε την υπερηφάνεια να πει «Όχι, θα τηρήσω τον
νόµο. Είναι Βουλευτές, δεν έχουν στερηθεί των πολιτικών τους
δικαιωµάτων και θα πάνε να ασκήσουν τα καθήκοντά τους µε την
εντολή του ελληνικού λαού». Αυτό το ανθρωπάκι, ο ανθρωπί-
σκος, που τολµά και βεβηλώνει την έδρα που κάθεται, απέρριψε
το αίτηµά µας. Μάλιστα.

Τώρα, ποια είναι η κατάσταση της πατρίδος για να κάνετε και
προϋπολογισµούς; Τα είπαµε όσον αφορά το θέµα της δουλείας
του χρέους. Μιλάτε για προληπτική γραµµή πιστώσεως –ή πίστω-
σης, όπως το λέτε εσείς. Τι να προλαµβάνουµε; Τι δηλαδή; Να
τους έχουµε κατοχυρωµένους εκ των προτέρων τους πιστωτές
µας, µε αυτό το επαίσχυντο, επονείδιστο χρέος, που συνήφθη
µεταξύ διεφθαρµένων κυβερνητών και τοκογλύφων ευρωσιωνι-
στών, τραπεζιτών;

Αυτά είναι γνωστά, αλλά όλα παρορώνται, αποσιωπώνται. Γιατί
το κάνατε αυτό; Δεν έχετε υποχρέωση να ενηµερώνετε τον ελ-
ληνικό λαό; Γιατί σας πληρώνει; Γιατί µας πληρώνει εµάς ο ελ-
ληνικός λαός; Από το αίµα του είναι.

Γιατί τον αφήνετε στο σκοτάδι; Το κάνετε για να µην εξεγερθεί.
Όµως, είναι πολύ κοντά η ώρα. Να είστε βέβαιοι γι’ αυτό.

Έχουµε αυτοκτονίες! Κάνετε προϋπολογισµό µε αυτοκτονίες;
Χθες κτηνοτρόφος κρεµάστηκε στο πάτερο, στο δοκάρι. Συνεχί-
ζει αυτό το βιολί. Έχουµε επτά χιλιάδες αυτοκτονίες. Θα προχω-
ρήσουµε και να δούµε πού θα φτάσουµε! Κατά τα άλλα κάνετε
προϋπολογισµό!

Με τους λαθροµετανάστες τι γίνεται; Η παρουσία τους και
µόνο εδώ δηµιουργεί στο ασφαλιστικό πρόβληµα, όπως και να
το κάνουµε. Όµως, όχι µόνο αυτό, δηµιουργεί και άλλα τεράστια
προβλήµατα. Και σας είπα, είναι αρχή γενοκτονίας. Εµείς δεν θα
το επιτρέψουµε, γιατί έχουµε υποχρέωση και καθήκον προς την
πατρίδα µας, προς το γένος µας.

Η Ελλάδα είναι γνωστό -τουλάχιστον σε όσους έχουν ανοίξει
µερικά βιβλία, από αυτά που πρέπει, όχι από αυτά που δεν πρέ-
πει- ότι ήταν στόχος για να γίνει πειραµατόζωο. Όµως, τι πειρα-
µατόζωο; Πειραµατόζωο το οποίο προώρισται να αποθάνει. Όχι
πειραµατόζωο του τύπου «ας του κάνουµε αυτήν την ένεση και
έχουµε 70% ή 90% πιθανότητες να πάει καλά». Όχι! Αυτοί οι
οποίοι µας κατέστησαν πειραµατόζωα ήξεραν πολύ καλά ότι ο
τελικός στόχος και σκοπός είναι η θανάτωση της πατρίδος. Δεν
θα το επιτρέψουµε. Οι Έλληνες -όσοι αισθάνονται ότι είναι Έλλη-
νες- δεν θα το επιτρέψουµε.

Καλέσατε εδώ πέρα, µέσα στο πλαίσιο του Ανώτατου Συµβου-
λίου Συνεργασίας µεταξύ Ελλάδος-Τουρκίας, τον Αχµέτ εφέντη.
Συνεργασία µε τον άρπαγα. Τι συνεργασία µε τον άρπαγα να κά-
νετε; Ποιον κοροϊδεύετε; Τι ετοιµάζετε κάτω από τραπέζι; Τον
καλέσατε, λοιπόν, να έρθει εδώ, να πάει στη Θράκη, µαζί µε όλο
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το Υπουργικό Συµβούλιο, για να τους πει ότι εδώ είναι Τουρκία
και θα την πάρουµε σε λίγο τη Θράκη. Και δεν έχετε καµµία απο-
λύτως αντίδραση, αντί να του πείτε «Άι σιχτίρ εφέντη», «Δεν σε
θέλουµε», «Δεν κάνουµε καµµία κουβέντα», «Η θάλασσα είναι
δική µας αυτή, το Καστελόριζο, το Φαρµακονήσι, απάνω, πέρα
έως πέρα».

Ο Πρωθυπουργός σάς έλεγε ότι θα ανακηρύξει την ΑΟΖ. Η
ανακήρυξη αποτελεί αυτοδίκαιο δικαίωµα. Γιατί δεν ανακήρυξε;
Ήταν ανώδυνο, παντελώς! Δεν είπα να προσδιορίσει. Ο προσ-
διορισµός είναι το επόµενο στάδιο, σε συνεννόηση µε τα άλλα
συγκοινωνούντα κράτη, όπως η Αίγυπτος και τα άλλα. Γιατί δεν
τόλµησε να ανακηρύξει αυτό που υπεσχέθη, ως πολιτικός απα-
τεών, τον Ιούνιο του 2012; Πείτε µου µια απάντηση, να την κατα-
λάβω, να την καταλάβει ο ελληνικός λαός. Γιατί είναι δειλός, είναι
εντολοδόχος! Γι’ αυτόν τον λόγο!

Ο εισηγητής της Νέας Δηµοκρατίας µας µίλησε και για κοινω-
νική σταθερότητα, όταν υπάρχει διατάραξη της κοινωνικής συ-
νοχής καταφανής και γνωστή στους πάντες. Μόνο που ο λαός
στην πλειονοψηφία του δεν έχει συνειδητοποιήσει αυτές τις ου-
σιώδεις λεπτοµέρειες, που είναι πραγµατικά περιστατικά και που
θα καθορίσουν πλέον για τα επόµενα χρόνια, τις επόµενες δε-
καετίες το µέλλον της πατρίδας µας. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Δώστε µου µόνο δύο λεπτά ακόµη, κύριε Πρόεδρε.
Τι έχετε στον προϋπολογισµό υπολογίσει για τους πολυτέ-

κνους; Τι ακριβώς έχετε υπολογίσει; Δεν καταλαβαίνω. Δεν βλέ-
πετε ότι η Ελλάδα φθίνει δηµογραφικώς µέρα µε την ηµέρα,
παρά κάνετε ερευνητικά κέντρα και λέτε ότι είναι για την γή-
ρανση; Ποιον κοροϊδεύετε; Δηλαδή τα ερευνητικά αυτά κέντρα
τι να κάνουν; Τι να ερευνήσουν; Το πράγµα είναι φανερό, ξεκά-
θαρο. Θέλουµε νέα ζευγάρια µε κίνητρα. Ποια; Δεν το θέλετε.
Θα µπορούσατε να το κάνετε. Όµως το µόνο το οποίο κάνετε µε-
θοδικότατα δεν είναι τίποτα άλλο παρά να εκτελείτε τις εντολές.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Και τώρα είπε ο Υπουργός των Εξωτερικών ότι για τεχνικούς

λόγους –λέει- αναβάλλεται το σκίσιµο των µνηµονίων. Ποιο σκί-
σιµο; Αντίθετα, θα γίνει και άλλο µνηµόνιο, το οποίο θα είναι
επαχθέστατο και σας το είπαν ξεκάθαρα όλοι αυτοί οι δανεισταί,
οι τοκογλύφοι, οι ασυνείδητοι, οι µισέλληνες. Και εσείς τα εκτε-
λείτε.

Πιστεύετε αλήθεια µέσα σας ότι µπορεί να ανακάµψει η Ελλάς;
Το πιστεύετε, µε αυτήν την πολιτική; Η εθνική µας πολιτική πού
βρίσκεται; Για τη Θράκη τι κάνετε; Τίποτε απολύτως δεν κάνετε.
Για την Κύπρο τι κάνετε; 

Μακάρι να το έβλεπα, να έλεγε ο Πρωθυπουργός σας: «Κύριε
Νταβούτογλου, ακυρώνεται η εδώ επίσκεψή σας, και από εδώ
και πέρα δεν βλέπω ότι µπορούµε να έχουµε καµµία συνεργα-
σία.».

Τι να µοιραστούµε; Τα δικά µας; Γι’ αυτό γίνονται οι συνοµι-
λίες! Για να µοιραστούµε τα δικά µας µε τον Τούρκο, τον άρ-
παγα! Έχουµε να πούµε τίποτα µ’ αυτόν; 

Το Μακεδονικό πάει: «Macedonia»! Το κοπανάνε όλοι και δεν
αντιδρά κανείς. Δεν αντιδράτε εσείς, δηλαδή, η εκτελεστική
εξουσία. Για τη Βόρειο Ήπειρο ποιος να µιλήσει; Αλίµονο! Και η
Κύπρος µας πάει εκεί που πάει. 

Και τώρα θα έχουµε µια διάδοχο κατάσταση –συνεργαζοµένη
µ’ εσάς κάποια στιγµή µε τις εκλογές- η οποία έχει δηλώσει τα
φιλελληνικά και εθνικά της αισθήµατα πολλαπλώς. Μέχρι τούδε,
δηλαδή, δεν έλεγε, δεν διακήρυττε τίποτα άλλο, παρά µόνο ό,τι
ήταν µισελληνικό, ανθελληνικό και σύµφωνο µε τας επιταγάς της
παγκοσµιοποιήσεως, δηλαδή της πολτοποιήσεως. Αυτή είναι η
ουσία, αυτό πρέπει να βλέπουµε. Το σπίτι καίγεται αυτή τη
στιγµή και εσείς µας µιλάτε για προϋπολογισµούς. Κουραφέξαλα
και αρλούµπες! Αυτά είναι όλα! 

Αν έχετε µόνο τη γενναιότητα, κάντε το, για να γράψετε ιστο-
ρία. Όµως, θα µου πείτε, έγραψε ιστορία ο Παπούλιας, όταν του
είπε η Μπενάκη αυτά που γίνονται σήµερα; Δεν τα προέβλεψε,
αλλά τα ήξερε και τα είπε. Δεν είχε τον ανδρισµό να πάρει εκείνο
το παλιόχαρτο και να το σκίσει, όπως δεν τον έχετε και εσείς.

Στερείστε και αρετής και τόλµης και ανδρισµού. Και δεν κάνετε
τίποτα για την πατρίδα.

Όµως, θα το κάνουµε εµείς. Εµείς, η Χρυσή Αυγή! Γι’ αυτό µας
φυλακίσατε, για να µην το κάνουµε. Όµως, θα το κάνουµε! Γιατί
εµείς πολεµάµε µε ψυχή. Εσείς πολεµάτε µε την ύλη και την υπο-
ταγή!

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Τον λόγο έχει ο ειδι-

κός εισηγητής της Δηµοκρατικής Αριστεράς κ. Δηµήτριος Ανα-
γνωστάκης. 

Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΑΝΑΓΝΩΣΤΑΚΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-

εδρε. 
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αν επιχειρού-

σαµε να θέσουµε τίτλους στη σηµερινή διαδικασία, θα έλεγα ότι
ταιριάζει γάντι ο τίτλος «το µετέωρο βήµα του προϋπολογισµού».

Και αυτό, κύριε Υπουργέ, γιατί τούτος ο προϋπολογισµός του
2015, όπως είπαµε και στην Επιτροπή Οικονοµικών Υποθέσεων,
συντάχθηκε κάτω από την πίεση και το άγχος της λογιστικής επί-
τευξης πρωτογενών πλεονασµάτων, όσο όµως και της συµφω-
νίας µε τους εταίρους µας, µε την τρόικα, µια συµφωνία που
δυστυχώς, κύριε Υπουργέ, δεν έχει επιτευχθεί µέχρι τώρα. Άρα
στην ουσία ο προϋπολογισµός που συζητείται σήµερα στην ελ-
ληνική Βουλή είναι έωλος, είναι µετέωρος. Γι’ αυτό και χρησιµο-
ποίησα τον προηγούµενο τίτλο. 

Είναι γεγονός, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι η διαφωνία
της τρόικας για το δηµοσιονοµικό κενό –µια διαφωνία που προ-
βάλλει βίαια- έρχεται να επιβάλει νέα βαρύτατα µέτρα, ενώ βε-
βαίως είναι και η άµυνά τους στην απαίτηση του ελληνικού λαού
να αρχίσει η συζήτηση για την αναδιάρθρωση του χρέους, όπως
είχαν δεσµευθεί οι πιστωτές µας, οι εταίροι µας, στο Eurogroup
του Νοεµβρίου του 2012, εάν και εφόσον πετύχουµε πρωτογενή
πλεονάσµατα. 

Πέραν του ότι πετύχαµε πρωτογενή πλεονάσµατα µε τις θυ-
σίες του ελληνικού λαού, όπως είπε η γενική εισηγήτρια της Δη-
µοκρατικής Αριστεράς συνάδελφος κ. Ασηµίνα Ξηροτύρη, οιονεί
πολεµική καταστροφή ήταν η εφαρµογή αυτού του συγκεκριµέ-
νου προγράµµατος δηµοσιονοµικής προσαρµογής που µας επέ-
βαλαν. Παρ’ όλα αυτά, εµείς κατορθώσαµε ως ελληνικός λαός
να έχουµε πρωτογενές πλεόνασµα.

Πέραν τούτου, λοιπόν, θα ήθελα να σας θυµίσω ότι οι ίδιοι οι
πιστωτές µας, τόσο οι Ευρωπαίοι εταίροι µας όσο και το Διεθνές
Νοµισµατικό Ταµείο, είχαν αναγνωρίσει τα λάθη στην εφαρµογή
του προγράµµατος και κατέληξαν -στο όνοµα της επίτευξης
πρωτογενούς πλεονάσµατος και στο όνοµα αναγνώρισης των
λαθών- σε δεσµεύσεις οι οποίες δεν υλοποιήθηκαν.

Αυτή είναι η πρώτη και κύρια ευθύνη που βαραίνει την ελλη-
νική Κυβέρνηση. Δεν κατορθώσατε να υλοποιηθούν οι δεσµεύ-
σεις των πιστωτών µας απέναντι στις θυσίες του ελληνικού λαού. 

Σήµερα που µιλάµε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το Διεθνές
Νοµισµατικό Ταµείο, θεωρεί ότι είναι αναπόφευκτη η παράταση
του προγράµµατος, ενώ η Ευρωπαϊκή Κεντρική Τράπεζα υπο-
στηρίζει τη συγκεκριµένη άποψη και λέει ότι θα πρέπει να υπάρ-
ξει παράταση, εάν δεν ολοκληρωθούν οι διαπραγµατεύσεις ώς
το τέλος του χρόνου, γιατί οι ελληνικές τράπεζες –προσέξτε- θα
µείνουν ακάλυπτες από πλευράς φθηνής χρηµατοδότησης. Για
το λαό που υποφέρει, που είναι στο κοινωνικό περιθώριο, που η
ανεργία είναι στο 27% καµµία αναφορά.

Το ΔΝΤ επίσης επιµένει στην αµφισβήτηση των προβλέψεων
του προϋπολογισµού τόσο, κύριε Υπουργέ, ως προς τους ρυθ-
µούς ανάπτυξης όσο και ως προς την αποδοτικότητα των προ-
τεινόµενων µέτρων και ζητά ως ελάχιστη προϋπόθεση την άµεση
δέσµευση για τα επιπλέον συµπληρωµατικά µέτρα, αντί οι ίδιοι
που αναγνώρισαν λάθη στους πολλαπλασιαστές ενός εµπροσθο-
βαρούς προγράµµατος δηµοσιονοµικής προσαρµογής να κά-
νουν το αυτονόητο, να βοηθήσουν την ελληνική οικονοµία να
σταθεί στα πόδια της.

Ξέρετε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι οι εκδοχές της δια-
πραγµάτευσης που είναι σε εξέλιξη είναι συγκεκριµένες. Με τη
δική µου οπτική γωνία είναι δύο. Η θετική εκδοχή. Ποια είναι;
Είναι αυτή που θέλει τους δανειστές να ζητούν περαιτέρω ποσο-
τικοποίηση των προτεινόµενων µέτρων και ειδικά τη διασύνδεση
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του συστήµατος εσόδων από τον ΦΠΑ µε την προοπτική, όπως
είχε ακουστεί παλαιότερα, δώρων από λαχειοφόρο αγορά. Έστω
και έτσι, η Κυβέρνηση προσδοκά µε βάση τα όσα έχουν διαρρεύ-
σει, έσοδα 500 εκατοµµυρίων ευρώ.

Η σκληρή τώρα, η κακή, η αρνητική εξέλιξη της διαπραγµά-
τευσης. Ακούστε, εάν φθάσουµε σε αυτό το αδιέξοδο, τότε η
τρόικα θα προτείνει µέτρα στην Κυβέρνηση και συγκεκριµένα
πέραν της επαναξιολόγησης της ρύθµισης των εκατό δόσεων,
που το ΔΝΤ πιέζει να υπάρχουν περιουσιακά και εισοδηµατικά
κριτήρια, κατάργηση της έκπτωσης του ΦΠΑ στα νησιά, κατάρ-
γηση της µείωσης κατά 30% της έκτακτης εισφοράς αλληλεγ-
γύης για το 2015 και το 2016, επιβολή φόρου πολυτελείας,
αύξηση φόρων σε ποτά και τσιγάρα, επιβολή κατάσχεσης ποσο-
στού άνω του 25% σε µισθούς και συντάξεις άνω των 1.500
ευρώ, πάγωµα των συντάξεων έως το 2017, αύξηση από τα δε-
καπέντε στα είκοσι χρόνια των ελαχίστων ετών ασφάλισης για
γεννηθέντες µετά το 1975, κατάργηση συντάξεων πριν τα εξήντα
δύο χρόνια σε σταδιακή εφαρµογή από το 2019. Αυτά θα µας ζη-
τήσουν οι πιστωτές µας. Και εµείς δυστυχώς –µακάρι να διαψευ-
σθώ- δεν είµαστε σε θέση να αντισταθούµε σε αυτές τις απαρά-
δεκτες απαιτήσεις τόσο για την ελληνική κοινωνία όσο και για
την προσπάθεια που κάνει η εθνική µας οικονοµία.

Είπα στην επιτροπή, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αξιότιµε
κύριε Υπουργέ, ότι ο προϋπολογισµός του 2015 είναι µονοδιά-
στατος. Είναι ένας καθαρά εισπρακτικού χαρακτήρα προϋπολο-
γισµός χωρίς πολιτικό σχέδιο, χωρίς αναπτυξιακούς στόχους, µε
διατήρηση κοινωνικών ανισοτήτων και δυστυχώς µε ενίσχυση
των κοινωνικών αδικιών.

Και –προσέξτε- δεν τα λέει η Αντιπολίτευση, δεν τα λέει ένα
κόµµα της Αντιπολίτευσης, δεν τα λέει µόνο η Δηµοκρατική Αρι-
στερά. Υπάρχει η οµολογία του γενικού εισηγητή της Νέας Δη-
µοκρατίας, του κ. Λυκουρέντζου, που εγκάλεσε στην επιτροπή
την Κυβέρνηση γι’ αυτό που εµείς ως Δηµοκρατική Αριστερά
έχουµε επανειληµµένως ζητήσει µε ερωτήσεις µας επίκαιρες και
απλές από το Υπουργείο Οικονοµικών, να καταθέσει το σχέδιο
για τη «µετά µνηµόνιο περίοδο». 

Οι ίδιοι οι κυβερνητικοί Βουλευτές οµολογούν την αδυναµία
να συγκροτηθεί ένα σοβαρό εθνικό αναπτυξιακό σχέδιο για να
περπατήσει η χώρα επιτέλους, όσο µπορεί, πιο στέρεα στη µετά
µνηµόνιο εποχή. Δυστυχώς, όµως, οι χειρισµοί της Κυβέρνησης
–όχι οι προσωπικοί, κύριε Υπουργέ- καθώς και η µη σθεναρή δια-
πραγµατευτική στάση απέναντι στην τρόικα -δηλαδή Κοµισιόν,
Ευρωπαϊκή Κεντρική Τράπεζα και Διεθνές Νοµισµατικό Ταµείο-
ίσως µας φέρει µπροστά σε ένα νέο µνηµόνιο µε σκληρότερους
όρους για τον ελληνικό λαό. Κι αυτό θα είναι όντως η καταστρο-
φή της όποιας προσπάθειας µέχρι τώρα έχει διανύσει -και έχει
επιφέρει ένα θετικό αποτέλεσµα- επαναλαµβάνω, ο ελληνικός
λαός, η ελληνική κοινωνία.

Δύο επισηµάνσεις: Αυτός ο προϋπολογισµός έχει, όπως είπα
και στην προηγούµενη τοποθέτησή µου, ένα Πρόγραµµα Δηµο-
σίων Επενδύσεων µειωµένο κατά 400 εκατοµµύρια ευρώ, στο
ήδη µειωµένο Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων στον περσινό
προϋπολογισµό του 2014. Οι δαπάνες για την ασφάλιση και την
κοινωνική προστασία είναι κι αυτές µειωµένες κατά 459 εκατοµ-
µύρια ευρώ. 

Η φιλοσοφία του προϋπολογισµού, κύριε Υπουργέ, παραµένει
στο πνεύµα λιτότητας που υπαγορεύεται από το Μεσοπρόθεσµο
Πλαίσιο Δηµοσιονοµικής Σταθερότητας 2015-2018 και βεβαίως,
από το νέο δηµοσιονοµικό σύµφωνο της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

Ισχυρίστηκαν οι εισηγητές σας, οι εισηγητές της Κυβέρνησης,
ότι το περιβάλλον που ζούµε είναι ιδιαίτερα δύσκολο, είναι ιδιαί-
τερα ζοφερό. Ποιος διαφωνεί; Νοµίζω ότι είναι κοινός τόπος
όλων µας και είναι κοινός τόπος ότι το ελληνικό πρόβληµα απο-
τελεί µέρος ενός ευρύτερου ευρωπαϊκού προβλήµατος ανταγω-
νιστικότητας και δηµοσιονοµικής διακυβέρνησης. Αλήθεια είναι. 

Εµείς τι υπερασπιζόµαστε; Εµείς τι λέµε ως Δηµοκρατική Αρι-
στερά; Λέµε ότι µπορούν να εξευρεθούν µέσα στην Ευρωζώνη
λύσεις βασισµένες στο εξής τρίπτυχο. Ευρωπαϊκή αλληλεγγύη,
σοβαρές µεταρρυθµίσεις και επιτέλους λιγότερη λιτότητα! 

Οι πρόσφατες εκτιµήσεις της επιτροπής δείχνουν ότι η Ευρω-
ζώνη οδηγείται σε στασιµότητα. Το είχα πει και το 2012, κύριε
Υπουργέ, το λέω και το 2014: η Γαλλία βρίσκεται δυστυχώς –και

λέω «δυστυχώς» γιατί πλέον δεν αποτελεί αντίβαρο στη γερµα-
νική οικονοµία- στο πολιτικό καναβάτσο. Η Ιταλία έχει τεράστια
προβλήµατα. Και η ίδια, όµως, η Γερµανία που επέβαλε αυτό το
µοντέλο σκληρής λιτότητας, ήδη κινδυνεύει να βρεθεί σε ύφεση.
Σε ό,τι αφορά τη γειτονιά µας, η Μεσόγειος είναι σε αναβρασµό,
η Ουκρανία σε παρατεταµένη κρίση, µε ό,τι συνεπάγεται όλο
αυτό το σκηνικό για την ευρωπαϊκή οικονοµία.

Κοιτάξτε, όµως, κύριε Υπουργέ και κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι, ποια είναι η διαφορά των χωρών που έχουν τη διάθεση να
αντιµετωπίσουν τους εταίρους µας ως ισότιµους εταίρους και
όχι σε µια λογική ενός καλού, υπάκουου εταίρου. Τόσο η Γαλλία
όσο και η Ιταλία κατέθεσαν προϋπολογισµούς οι οποίοι ήταν στο
πλαίσιο των αντοχών των εθνικών τους οικονοµιών. Σας θυµίζω
ότι ακόµα και ο ΟΟΣΑ επιβράβευσε, επιδοκίµασε και τη γαλλική
και την ιταλική κυβέρνηση για αυτήν την πολιτική στάση και συµ-
περιφορά τους. 

Η Γαλλία ανέβαλε µονοµερώς, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
κατά δύο χρόνια τη µείωση του ονοµαστικού δηµοσιονοµικού ελ-
λείµµατος κάτω από το 3% του ΑΕΠ.

Αντίστοιχα, η Ιταλία ανέβαλε κατά ένα χρόνο τη µείωση του
πρωτογενούς ελλείµµατος. Γιατί; Για να µπορέσουν το όποιο θε-
τικό αποτέλεσµα από την προσπάθεια που καταβάλλουν, να το
ρίξουν στην τόνωση των εθνικών  οικονοµιών τους, κάτι που
εµείς, δυστυχώς, όχι δεν κατορθώσαµε αλλά ούτε καν το διεκδι-
κήσαµε. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, θα ήθελα να κάνω µία ιδιαίτερη
αναφορά στο µείζον πρόβληµα της ελληνικής κοινωνίας που είναι
η ανεργία. Οι άνεργοι ανέρχονται σε ένα εκατοµµύριο τριακόσιες
χιλιάδες. Τα των ανέργων, είναι µακροχρόνια άνεργοι. Και φυ-
σικά -το έχω ξαναπεί- στο σπίτι του ανέργου η ανεργία είναι
100%, δεν είναι ούτε 30%, ούτε 25%, ούτε 22%. Βέβαια, αυτοί οι
ένα εκατοµµύριο τριακόσιες χιλιάδες άνεργοι είναι άνθρωποι και
όχι αριθµοί. Στις αισιόδοξες προβλέψεις του προϋπολογισµού
και της κυβερνητικής πλευράς υπάρχει η πρόσφατη εκτίµηση
του Διεθνούς Νοµισµατικού Ταµείου που προβλέπει το ποσοστό
ανεργίας στο 25,8% για το 2015 και στο 23,8% για το 2016. Ο
ΟΟΣΑ είναι ακόµα πιο απαισιόδοξος, γιατί προβλέπει ότι στα
τέλη του 2015 το ποσοστό ανεργίας στη χώρα µας θα είναι, δυ-
στυχώς, στο 27%.

Διά όσην αξία έχει, βγήκε ένα πρόγραµµα στην Ευρωπαϊκή
Ένωση -εµείς είµαστε σταθερά προσανατολισµένοι ευρωπαϊ-
στές, κύριε Υπουργέ- για να στηρίξει την ανεργία και ιδιαίτερα
τη νεανική ανεργία. Δεν ξέρω αν µέχρι σήµερα η Ελλάδα έχει
κάνει χρήση αυτής της χρηµατοδότησης. Αντίθετα, τόσο οι Γάλ-
λοι όσο και οι Ιταλοί πήραν εκατοντάδες χιλιάδες ευρώ για να
στηρίξουν την προσπάθεια αντιµετώπισης της νεανικής ανερ-
γίας. Πριν δύο µήνες συγκεκριµένα που καταθέσαµε ερώτηση
ως Δηµοκρατική Αριστερά, η απάντηση ήταν «Θα πάρουµε στο
τέλος του 2014». Αυτό δείχνει ότι υπάρχει µία αδυναµία από την
πλευρά της Κυβέρνησης να αξιοποιήσει έστω και αυτές τις λίγες
χρηµατοδοτικές πηγές για να αντιµετωπίσει το πρόβληµα της
ανεργίας.

Κλείνω µε κάτι που δείχνει ότι δυστυχώς η πατρίδα µας, η Ελ-
λάδα, η χώρα µας, είναι τελευταία σε ό,τι έχει να κάνει µε την
κοινωνική δικαιοσύνη. Όσον αφορά την πρόσβαση στην εκπαί-
δευση είµαστε τελευταίοι στους «είκοσι οκτώ». Πρόσβαση στην
αγορά εργασίας: είµαστε εικοστοί όγδοοι. Κοινωνική συνοχή και
αποφυγή διακρίσεων. Είµαστε τελευταίοι στους «είκοσι οκτώ».
Ισότητα των γενεών. Είµαστε εικοστοί όγδοοι. Βελτίωση στην
υγεία. Είµαστε εικοστοί τέταρτοι. Πρόληψη της φτώχειας. Εικο-
στοί πέµπτοι. Όλα αυτά δείχνουν ότι δυστυχώς και ο φετινός
προϋπολογισµός δεν µπορεί να απαντήσει στα οξυµένα προβλή-
µατα που αντιµετωπίζει ο ελληνικός λαός, ο Έλληνας πολίτης και
είναι επιτακτική η ανάγκη να αλλάξουν οι πολιτικές που ασκούν-
ται από τη συγκεκριµένη Κυβέρνηση. 

Η Δηµοκρατική Αριστερά θα καταψηφίσει τον προϋπολογισµό
του 2015 και θα συµβάλλει, µε όσες δυνάµεις έχει, στην προ-
οπτική µιας άλλης αριστερής προοδευτικής διακυβέρνησης του
τόπου.

Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της ΔΗΜΑΡ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Ευχαριστούµε.
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Τον λόγο έχει ο ειδικός εισηγητής του Κοµµουνιστικού Κόµ-
µατος της Ελλάδας κ. Χρήστος Κατσώτης.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας κρίνει τον προϋπολογισµό,

τα µέτρα, τους νόµους µε κριτήριο τα εργατικά, λαϊκά συµφέ-
ροντα.

Μ’ αυτό το κριτήριο, τονίζουµε ότι όλα αυτά υπηρετούν τα
συµφέροντα του µεγάλου κεφαλαίου, των τραπεζιτών, των βιο-
µηχάνων, των εφοπλιστών και των άλλων τµηµάτων της πλουτο-
κρατίας. Είναι εργαλεία για τη µείωση της τιµής της εργατικής
δύναµης, την κατάργηση βασικών εργατικών, λαϊκών δικαιωµά-
των και έχουν οδηγήσει στην πτώχευση του λαού. 

Κανένα µέτρο δεν είναι προσωρινό. Αυτό το επιβεβαιώνετε µε
την πολιτική σας. Όλα εντάσσονται σε κεντρικό σχεδιασµό που
ως στόχο έχει τη βαθµιαία µείωση του µέσου µισθού σε συνθή-
κες κερδοφορίας των επιχειρηµατικών οµίλων.

Η µείωση του κατώτερου µισθού έσπρωξε προς τα κάτω µια
σειρά από κλαδικούς µισθούς. Η επιχείρηση εξίσωσης των µι-
σθών σε δηµόσιο και ιδιωτικό τοµέα στα κατώτερα όρια των 586
ευρώ αποδεικνύει τη στόχευση αυτή. 

Όλα τα µέτρα και ειδικά αυτά που αφορούν τους µισθούς και
τις εργασιακές σχέσεις, προβλέπεται ότι θα αναθεωρούνται µε
πρόσθετες νοµοθετικές παρεµβάσεις για να επιτυγχάνει η Κυ-
βέρνηση το στόχο του κεφαλαίου, που είναι η βαθύτερη εκµε-
τάλλευση της εργατικής τάξης. 

Κριτήριο για το ΚΚΕ είναι οι σύγχρονες λαϊκές ανάγκες και όχι
τα όρια της πείνας, ο ρεαλισµός των ορίων αντοχής της οικονο-
µίας που προσαρµόζει τις απαιτήσεις των εργαζοµένων στις
ανάγκες του κεφαλαίου.

Η κατάσταση που αντιµετωπίζουν σήµερα οι εργαζόµενοι, τα
λαϊκά στρώµατα και η νεολαία µε τη δραµατική µείωση των µι-
σθών και των συντάξεων, τα υψηλά ποσοστά ανεργίας, την κα-
τάργηση βασικών εργασιακών, ασφαλιστικών και κοινωνικών
δικαιωµάτων, καθιστά επιτακτική την ανάγκη της έντασης της
λαϊκής πάλης για την κατάργηση των αντιλαϊκών µέτρων και για
την ανατροπή αυτής της πολιτικής που εξαθλιώνει το λαό. 

Η άµεση αποκατάσταση των εισοδηµάτων στην προ κρίσης κα-
τάσταση και η κάλυψη των απωλειών αποτελούν επείγον µέτρο
ανακούφισης της εργατικής λαϊκής οικογένειας. Αυτό σηµαίνει
επαναφορά της Εθνικής Γενικής Συλλογικής Σύµβασης Εργα-
σίας -που καλύπτει σήµερα περίπου τριακόσιες χιλιάδες εργα-
ζόµενους- στα 751 ευρώ ως βάση για νέες διαπραγµατεύσεις και
νέες αυξήσεις. 

Σ’ αυτήν την κατεύθυνση δεν πρέπει να υπάρχει εργαζόµενος
που να αµείβεται µε λιγότερα από 751 ευρώ, δηλαδή να µπει ορι-
στικό τέλος στην «πανσπερµία» των εργασιακών σχέσεων, στη
µερική απασχόληση, στις συµβάσεις ορισµένου χρόνου, στα κα-
κοπληρωµένα προγράµµατα απασχόλησης που κατεβάζουν τους
µισθούς σε άθλια επίπεδα, στα 200 και 300 ευρώ. 

Δεν αρκεί µόνο η αποκατάσταση των απωλειών της Εθνικής
Γενικής Συλλογικής Σύµβασης Εργασίας. Ταυτόχρονα, πρέπει να
καταργηθούν οι νόµοι που προκάλεσαν µεγάλες µειώσεις στις
κλαδικές συµβάσεις. Οι κλαδικές συλλογικές συµβάσεις, που κα-
λύπτουν τη συντριπτική πλειοψηφία των εργαζοµένων, να επα-
νέλθουν στα κατώτερα επίπεδα του 2009. Αυτό προτείνει το ΚΚΕ,
αυτό διεκδικεί. Μ’ αυτό το όριο ως βάση, να καταργηθούν οι νο-
µοθετικές δεσµεύσεις και να υπάρξουν ελεύθερες συλλογικές
διαπραγµατεύσεις. 

Η πρόταση νόµου που κατέθεσε το ΚΚΕ στη Βουλή και η προ-
σπάθεια που θα καταβάλει, ώστε να γίνει αυτή κτήµα του εργα-
τικού λαϊκού κινήµατος και των συνδικαλιστικών οργανώσεων,
αποτελεί συµβολή στην πάλη για τα εργατικά λαϊκά συµφέροντα.

Ταυτόχρονα µε την ανάγκη κατάργησης νόµων και διατάξεων
που προκάλεσαν ισχυρά πλήγµατα στους µισθούς και στο λαϊκό
εισόδηµα, το ΚΚΕ υποστηρίζει πλαίσιο αιτηµάτων µε σηµαντι-
κούς στόχους πάλης. 

Θέλω να το ξεπεράσω, αλλά πρέπει να πούµε εδώ για τους ερ-
γαζόµενους που µας ακούνε ότι διεκδικούµε: Πρώτον, υπογραφή
Εθνικής Συλλογικής Σύµβασης Εργασίας και κλαδικών συµβά-
σεων µε το πλαίσιο του ταξικού κινήµατος, µε επαναφορά του
κατώτερου µισθού στα 751 ευρώ για όλους, χωρίς διακρίσεις µε
βάση την ηλικία, ως έναρξη για συζήτηση και διαπραγµάτευση

για αυξήσεις. Κατώτερο µεροκάµατο στα 33,57 ευρώ. Άµεση
υπογραφή και επαναφορά όλων των κλαδικών συµβάσεων στα
επίπεδα του 2009. Να καταργηθεί ο άθλιος διαχωρισµός των ερ-
γαζοµένων µε βάση την ηλικία. Καθολική ισχύ και υποχρεωτικό-
τητα των συλλογικών συµβάσεων εργασίας. Εφαρµογή της µετε-
νέργειας µέχρι την υπογραφή νέας συλλογικής σύµβασης εργα-
σίας, χωρίς κανέναν χρονικό περιορισµό. Κατάργηση της δυνα-
τότητας που καθιερώθηκε για υπογραφή επιχειρησιακών συµ-
βάσεων µε µισθούς χαµηλότερους από τις κλαδικές συµβάσεις.
Κατάργηση όλων των ρυθµίσεων που προβλέπουν την αύξηση
του ορίου απολύσεων, καθώς και τη µείωση των αποζηµιώσεων.
Κατάργηση των νόµων που αφορούν στον ΟΜΕΔ και στις ενώ-
σεις προσώπων.

Επίσης,  επαναφορά των οικογενειακών, των κλαδικών και
άλλων επιδοµάτων που καταργήθηκαν. Κατάργηση των προεδρι-
κών διαταγµάτων που ισοπέδωσαν τις αποζηµιώσεις. Μόνιµη και
σταθερή δουλειά για όλους. Κατοχύρωση του τριανταπεντάω-
ρου, εφτάωρου, πενθήµερου και διασφάλιση της κυριακάτικης
αργίας. Κατάργηση όλων των ελαστικών µορφών απασχόλησης
και κάθε µορφής ανασφάλιστης εργασίας. Πρακτική άσκηση των
σπουδαστών, µε πλήρεις αποδοχές και εργασιακά, ασφαλιστικά
και συνταξιοδοτικά δικαιώµατα. 

Το ασφαλιστικό σύστηµα της χώρας οδηγείται εκεί που έχει
αποφασίσει η Ευρωπαϊκή Ένωση και απαιτεί το κεφάλαιο: Να ενι-
σχυθεί ο ανταποδοτικός χαρακτήρας, καταργώντας τον κοινω-
νικό χαρακτήρα, να απαλλαγεί η εργοδοσία και το κράτος, να
γίνει ατοµική υπόθεση του καθένα, να ενισχυθεί η επιχειρηµατι-
κότητα στην κοινωνική ασφάλιση. Αυτήν την κατεύθυνση εξυπη-
ρετούν και οι αναλογιστικές µελέτες που ολοκληρώνονται. 

Με βασικό όχηµα την ενοποίηση των ταµείων, το 2015 θα προ-
χωρήσουν στην οριστική αναµόρφωση του ασφαλιστικού µε
στόχο το τσάκισµα όλων των εναποµεινάντων δικαιωµάτων σε
ασφάλιση, υγεία και πρόνοια. Τα ταµεία επικουρικής ασφάλισης,
τα ταµεία πρόνοιας και εφάπαξ αρχικά ενσωµατώνονται, συγχω-
νεύονται, µε την καθιέρωση ενιαίων κανόνων και όρων ασφάλι-
σης, ανοίγοντας το δρόµο για την ενοποίηση των παροχών και
της κύριας σύνταξης, φυσικά προς τα κάτω. 

Στόχος είναι ό,τι ισχύει για τις επικουρικές συντάξεις να επε-
κταθεί και στην κύρια σύνταξη, να µην υπάρχει καµµιά συµµε-
τοχή και εγγύηση του κράτους αλλά συνεχής µείωση των συντά-
ξεων. 

Φαίνεται ότι θέλετε να επιταχύνετε την εφαρµογή του νόµου
που ισχύει για τους ασφαλισµένους από 1-1-2011 σε όλους τους
ασφαλισµένους και µέχρι 31-12-2010, σύµφωνα µε τον οποίο µει-
ώνονται πιο πολύ οι συντάξιµες αποδοχές είτε µε τον υπολογι-
σµό ολόκληρου του ασφαλιστικού βίου είτε µε άλλον τρόπο αλλά
µε τελικό στόχο τη µείωση των συντάξεων. 

Οι µειώσεις σε όλους τους τοµείς συντάξεων, παροχών
υγείας, ανεργίας, εργατικής εστίας επιδεινώθηκαν από το 2000
και µετά. Σταθερά προωθείται ο στόχος του κεφαλαίου, της Ευ-
ρωπαϊκής Ένωσης και των κυβερνήσεών τους για προνοιακή σύ-
νταξη, προνοιακές παροχές υγείας και  µεγαλύτερο έδαφος στην
ιδιωτική ασφάλιση, τις ασφαλιστικές εταιρείες. 

Η δήλωση του κ. Σπυρόπουλου, του εχθρού της κοινωνικής
ασφάλισης, για παροχές υγείας ανάλογα µε τις ηµέρες ασφάλι-
σης, δεν είναι άγνοια. Προωθείται η ανταποδοτικότητα στον κλά-
δο υγείας. Έχεις τρακόσιες ηµέρες ασφάλισης το χρόνο; Θα
έχεις ένα καλό πακέτο κάλυψης. Έχεις εκατό ηµέρες ασφάλισης;
Θα παίρνεις ασπιρίνη!  

Η Κυβέρνηση ετοιµάζει νέα επίθεση. Έχει δεσµευτεί, σύµφωνα
µε το κείµενο που έστειλε στην τρόικα, για αύξηση των βασικών
προϋποθέσεων όσον αφορά τη θεµελίωση της κατώτατης σύν-
ταξης από τα δεκαπέντε χρόνια στα είκοσι χρόνια. Δηλαδή, από
τεσσεράµισι χιλιάδες ένσηµα στα έξι χιλιάδες ένσηµα. 

Ρωτήσαµε σήµερα στην επιτροπή τον κ. Βρούτση και ρωτάµε
και εσάς, κύριε Σταϊκούρα: Πόσοι από τους εργαζόµενους θα
µείνουν χωρίς σύνταξη, αφού δεν θα µπορούν να µαζέψουν έξι
χιλιάδες ένσηµα; 

Στα µέτρα που προτείνει η Κυβέρνηση υπάρχει κι η δέσµευση
ότι όσοι έχουν έως τεσσεράµισι χιλιάδες ένσηµα θα παίρνουν τα
200 ευρώ, το ελάχιστο εγγυηµένο εισόδηµα. Πόσοι θα αναγκα-
στούν να ζουν µε αυτό το ποσό; Οι εργαζόµενοι στις οικοδοµές,
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στον επισιτισµό-τουρισµό, στη ναυπηγοεπισκευαστική ζώνη, οι
µουσικοί, οι ηθοποιοί, οι καθηγητές του ιδιωτικού τοµέα, οι ερ-
γαζόµενοι στα φρούτα, στα εποχικά προϊόντα, στα τρόφιµα, µέ-
νουν εκτός του συνταξιοδοτικού δικαιώµατος. 

Αλήθεια, ποιοι από όλους αυτούς που δουλεύουν µε τις ευέλι-
κτες µορφές απασχόλησης, τις οποίες νοµοθετήσατε εσείς και
το ΠΑΣΟΚ, µε τις συµβάσεις ορισµένου χρόνου, διαλείπουσας
εργασίας, συµβάσεις µιας µέρας, µπορούν να συγκεντρώσουν
τις έξι χιλιάδες ηµέρες ασφάλισης που σηµαίνει είκοσι χρόνια µε
τρακόσιες ηµέρες το χρόνο; Απάντηση δεν πήραµε και δεν θα
πάρουµε. Απάντηση όµως πρέπει να δώσουν οι εργαζόµενοι, οι
συνταξιούχοι, οι αυτοαπασχολούµενοι, οι φτωχοί αγρότες, οι
νέοι και οι νέες µε την καθολική τους αντίδραση που ήδη άρχισε
κιόλας. 

Προχωράτε στην κατάργηση ή τη µεταβολή του καθεστώτος
των πρόωρων συνταξιοδοτήσεων. Οι θιγόµενες οµάδες είναι αρ-
κετές, µε κυριότερες τους γονείς ανήλικων παιδιών, τους τρίτε-
κνους, τους εργαζόµενους στα βαρέα και ανθυγιεινά, τους εργα-
ζόµενους στις κατασκευές και πολλές άλλες επαγγελµατικές
οµάδες που συνταξιοδοτούνται λόγω ιδιαίτερων συνθηκών ερ-
γασίας. 

Στο σχέδιο αναφέρετε την αναπροσαρµογή των κριτηρίων για
το ΕΚΑΣ, που σηµαίνει περικοπές. Προβλέπεται η κατάργησή
του!  

Ήδη το βάζετε µέσα στον κορβανά των προνοιακών επιδοµά-
των του ελάχιστου εγγυηµένου εισοδήµατος. Ο Υπουργός Ερ-
γασίας, χαρακτηρίζει γενναία τη µείωση κατά πέντε µονάδες των
εργοδοτικών εισφορών όταν αυτή αφαίρεσε από το ΙΚΑ πάνω
από ένα δισεκατοµµύριο ευρώ ετησίως. Μιλάει για ενίσχυση της
εισπρακτικής ικανότητας του συστήµατος ενώ οι εργοδοτικές
οφειλές στο ΙΚΑ έχουν εκτιναχθεί στα 13,54 δισεκατοµµύρια
ευρώ, σύµφωνα µε τη µελέτη του ΚΕΠΕ και είναι µεγαλύτερες
ακόµα και από το ετήσιο κονδύλι του ταµείου για τις συντάξεις. 

Κύριε Υπουργέ, πολύς θόρυβος γίνεται για τη δήθεν µεγάλη
συµµετοχή του κράτους για τις συντάξεις. Θέλουµε να αναφέ-
ρουµε ότι ενώ το σύνολο των πληρωµών για συντάξεις µαζί µε
το δηµόσιο για το 2014 θα φτάσει γύρω στα 27,8 δισεκατοµµύ-
ρια, η συµµετοχή του κράτους θα είναι κοντά στα 12 δισεκατοµ-
µύρια, δηλαδή στο 6,5% επί του ποσοστού του ΑΕΠ. Στον ΟΓΑ η
µείωση ανέρχεται στο 23,5%. Στον ΟΑΕΕ η κατάσταση είναι
εκρηκτική.

Τα επόµενα χρόνια, όλο και πιο πολύ θα µειώνεται ο αριθµός
αυτών που θα συνταξιοδοτούνται. Η Κυβέρνηση κάνει αλχηµείες
υπολογίζοντας ως δαπάνες και τα χρήµατα που προέρχονται
από τις εισφορές, δηλαδή την υπεραξία των εργαζοµένων και
ανεβάζουν σε υπέρογκα ποσά την κρατική συµµετοχή ως ποσο-
στό του ΑΕΠ. Είναι αλήθεια ότι ένα πολύ µεγάλο µέρος των εσό-
δων των φορέων κοινωνικής ασφάλισης προέρχεται από τις
εισφορές, αν και υπάρχει µεγάλη µείωση κατ’ έτος ξεκινώντας
από το 2009 µε έσοδα 23,9 δισεκατοµµύρια. Πέφτουν στα 18,2
δισεκατοµµύρια το 2011, µε πρόβλεψη για 11,8 δισεκατοµµύρια
το 2015, δηλαδή µείωση κατά 35% σε σχέση µε το 2011. Δεν
έχουν φανεί στο σύνολο οι περυσινές µειώσεις και ετοιµάζεται
νέα µείωση για το 2015 κατά 1%. 

Ας µην αναφέρουµε άλλα στοιχεία γιατί είναι κουραστικά. Θε-
ωρώντας εφικτό και ρεαλιστικό, κύριε Υπουργέ, αυτό που αντι-
στοιχεί στις σύγχρονες ανάγκες του λαού, το ΚΚΕ στηρίζει τις
θέσεις του ταξικού συνδικαλιστικού κινήµατος, για να καλυφθούν
άµεσα όλες οι ανάγκες των ταµείων από το κράτος και τη µεγα-
λεργοδοσία. 

Να υπάρξει πλήρης και κρατική εγγύηση όλων των συντάξεων
και των παροχών. 

Να πληρώσουν το κράτος κι η µεγαλεργοδοσία για τα ελλείµ-
µατα των ταµείων. 

Να υπάρξει κάλυψη, µε κρατική χρηµατοδότηση, του συνόλου
των απωλειών των αποθεµατικών των ασφαλιστικών ταµείων και
των απωλειών από το «κούρεµα». 

Να εξασφαλιστεί η χρηµατοδότηση µε βάση τις ανάγκες των
ασφαλιστικών ταµείων µε εξασφάλιση της χορήγησης παροχών
και συντάξεων µε πλήρη εγγύησή τους και όχι µόνο ως 360 ευρώ,
όπως προβλέπει ο νόµος του Λοβέρδου. 

Να µην εφαρµοστούν οι προβλέψεις του µεσοπρόθεσµου προ-

γράµµατος 2014-2017 για δραστικές µειώσεις της χρηµατοδό-
τησης των ασφαλιστικών ταµείων από τον κρατικό προϋπολογι-
σµό. 

Να µην εφαρµοστεί από 1-1-2015 ο ν.3863/2010 που διαχωρί-
ζει τη σύνταξη σε βασική και αναλογική. 

Να µην εφαρµοστεί ο νέος τρόπος υπολογισµού της σύνταξης
που σε πλήρη εφαρµογή µειώνει τις κύριες συντάξεις από 7% ως
25%. 

Απαιτούµε την κατάργηση της ρήτρας του µηδενικού ελλείµ-
µατος που ισχύει στην επικουρική και στα εφάπαξ και να µην
εφαρµοστεί και στην κύρια σύνταξη από το 2015. Να µην υπάρξει
καµµία νέα περικοπή. 

Επαναφορά της δέκατης τρίτης και δέκατης τέταρτης κύριας
και επικουρικής σύνταξης. 

Αποκατάσταση των κύριων και επικουρικών συντάξεων. Άµεση
αποκατάσταση των απωλειών από περικοπές επιδοµάτων και
συντάξεων σε ειδικές οµάδες όπως αναπηρίας, χηρείας κ.λπ.. 

Υπάρχει ένα πλέγµα προτάσεων που είναι γνωστό. Το έχουµε
καταθέσει µε πρόταση νόµου εδώ ως ΚΚΕ. Πιστεύουµε ότι το ερ-
γατικό, το ταξικό κίνηµα το διεκδικεί καθηµερινά µέσα από τους
αγώνες του. 

Με βάση τον προϋπολογισµό, εκτιµάται ότι το ποσοστό ανερ-
γίας θα µειωθεί και θα διαµορφωθεί στο 22,6% του εργατικού
δυναµικού. Η απασχόληση λέτε ότι προβλέπεται να αυξηθεί κατά
2,6%. Τα συνολικά έσοδα του ΟΑΕΔ, είναι µειωµένα κατά 34,34%
εξαιτίας των µειώσεων στις ασφαλιστικές εισφορές κατά 15,35%
σε σχέση µε το 2014 και 49,74% σε σχέση µε το 2011.

Το 64% των εσόδων προέρχονται από τις ασφαλιστικές εισφο-
ρές, αλλά τα επιδόµατα ανεργίας από 1,95 δισεκατοµµύρια το
2014, µειώθηκαν στα 992 εκατοµµύρια για το 2015. Είναι µει-
ωµένα, δηλαδή, κατά 9,41%, ενώ το 2011, έφθαναν τα δύο δισε-
κατοµµύρια, όπως είπε και ο εισηγητής µας. Δηλαδή, σε σχέση
µε το ‘11 υπάρχει µια µείωση στον ΟΑΕΔ της τάξης του 50,4%.
Ένας στους δέκα είναι αυτός που επιχορηγείται από τον ΟΑΕΔ,
ενώ από την άλλη πλευρά έχουν διπλασιαστεί τα προγράµµατα
επιδότησης των εργοδοτών στις επιχειρήσεις. 

Εµείς απαιτούµε ουσιαστική προστασία των ανέργων, µε 600
ευρώ επίδοµα ανεργίας για όσο διαρκεί η ανεργία.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κλείνοντας –τελειώνω, κύριε Πρόεδρε- πιστεύουµε ότι η ανερ-
γία δεν µπορεί να αντιµετωπιστεί µε αυτό το δρόµο ανάπτυξης,
τα µονοπώλια, τους επιχειρηµατικούς οµίλους, οι οποίοι προσ-
λαµβάνουν και απασχολούν τον κόσµο, τους εργαζόµενους, για
όσο έχει ανάγκη η παραγωγής τους και µε όσο µισθό διασφαλί-
ζουν τα κέρδη των επιχειρήσεων. 

Εµείς πιστεύουµε ότι σήµερα υπάρχει ανάγκη για έναν άλλο
δρόµο ανάπτυξης. Πρέπει να τελειώσουµε µε αυτούς που µπαί-
νουν εµπόδιο στη ζωή που δικαιούνται οι εργαζόµενοι και τα
λαϊκά στρώµατα και αυτοί είναι οι καπιταλιστές που εσείς υπη-
ρετείτε. Αυτός ο δρόµος ανάπτυξης, όλο βάσανα θα δηµιουργεί
στο λαό µας. Πιστεύουµε ότι η αλλαγή τάξης στην εξουσία, η
κοινωνικοποίηση των µέσων παραγωγής µε άλλη µορφή οργά-
νωσης της οικονοµίας, µπορεί, πράγµατι, να ανοίξει το δρόµο σε
αυτήν την κατεύθυνση. 

Κι επειδή εµείς παλεύουµε για το σήµερα, όλα αυτά τα αιτή-
µατα που είπαµε, τις θέσεις του ΚΚΕ, τις βάζουµε σε όλο το ερ-
γατικό κίνηµα και τους καλούµε να παλέψουν και πάνω απ’ όλα
να εµποδίσουν τη νέα επίθεση που οργανώνεται σε βάρος τους.
Καλούµε τους εργαζόµενους την Κυριακή, στο µεγάλο συλλαλη-
τήριο που οργανώνει το Πανεργατικό Αγωνιστικό Μέτωπο στην
Οµόνοια στις 18.00’ -και βεβαίως στις υπόλοιπες πόλεις της Ελ-
λάδας- και σε όλη τη δραστηριότητα που θα ακολουθήσει από
δω και πέρα, για να µην περάσουν αυτά τα άθλια, τα αισχρά, τα
επικίνδυνα, τα επώδυνα, µέτρα για τους εργαζόµενους και το
λαό.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Τον λόγο έχει η συνά-
δελφος κ. Θεοδώρα Τζάκρη, µε την οποία ολοκληρώνεται ο πρώ-
τος κύκλος των ειδικών εισηγητών των κοµµάτων και θα
συνεχίσουµε αύριο το απόγευµα.

ΘΕΟΔΩΡΑ ΤΖΑΚΡΗ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, θέλω να αρχίσω την εισήγησή
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µου στον προϋπολογισµό του 2015 µε τις τελευταίες εξελίξεις
της διαπραγµάτευσης της Κυβέρνησης µε την τρόικα.

Δεν θα καταφύγω στο γνωστό κλισέ ότι η Κυβέρνηση διαπραγ-
µατεύεται, διότι θεωρώ ότι η πολιτική της ήττας στην παρούσα
φάση είναι τόσο µεγάλη, ώστε να τίθεται µάλιστα και θέµα πολι-
τικής επιβίωσης για το ΠΑΣΟΚ και τη Νέα Δηµοκρατία. Όµως,
δεν µπορώ παρά να προσθέσω σε αυτόν το συλλογισµό ότι έφτα-
σαν σε αυτήν εδώ τη θέση σήµερα, αποκλειστικά, µε δική τους
υπαιτιότητα.

Εάν υπήρχε κάτι για το οποίο η χώρα µας µπορούσε να πει ότι
είχε κερδίσει από την µέχρι σήµερα εφαρµογή µιας έξωθεν επι-
βαλλόµενης πολιτικής, αυτό είναι η υπόσχεση των εταίρων µας
το 2012 ότι η δηµοσιονοµική πειθαρχία -η λιτότητα αν θέλετε µε
τον ορθό πολιτικά όρο- έχει ορίζοντα τέλους τη δηµιουργία πρω-
τογενών πλεονασµάτων. 

Εφόσον η χώρα κατάφερε να παρουσιάζει έναν ισοσκελισµένο
προϋπολογισµό, να δαπανά δηλαδή όσα ακριβώς εισπράττει από
φόρους, την ίδια στιγµή θα έπρεπε να είχαν διακοπεί οριστικά
και οι σχέσεις µε το παρελθόν, ένα παρελθόν το οποίο στηριζό-
ταν σε ένα τριπλό πρόβληµα. Δηµοσιονοµικό έλλειµµα, τεράστιο
χρέος και έλλειµµα στο ισοζύγιο τρεχουσών συναλλαγών. 

Η χώρα, λοιπόν, χωρίς την ανάγκη να αποπληρώνει τεράστια
ποσά για το χρέος της -και χωρίς όµως να προσθέτει νέο χρέος-
θα µπορούσε να στραφεί ανεµπόδιστα προς τη βελτίωση της αν-
ταγωνιστικότητας της ελληνικής οικονοµίας, βελτιώνοντας πε-
ραιτέρω το επιχειρηµατικό µοντέλο, δίνοντας σε αυτό έναν πε-
ρισσότερο εξαγωγικό προσανατολισµό.

Παράλληλα µε την επίτευξη όχι µόνο ισοσκελισµένου προϋπο-
λογισµού, αλλά και πρωτογενών πλεονασµάτων και µε τη δήθεν
πολιτική του να είµαστε όλοι φιλαράκια και να «χτυπούµε» ο ένας
την πλάτη του αλλουνού, οι κύριοι Σαµαράς και Βενιζέλος έκλει-
σαν το µάτι στους εταίρους µας, που άλλο δεν ήθελαν µε το να
αποσύρουν την υπόσχεσή τους για τη διασφάλιση της βιωσιµό-
τητας του χρέους. Ήταν το µόνο πράγµα που είχαν αναλάβει ως
δική τους υποχρέωση, όλα αυτά τα χρόνια που ο ελληνικός λαός
πάσχιζε µέσα σε ασφυκτικά χρονικά πλαίσια και µε λάθος πολ-
λαπλασιαστές να διορθώσει τα λάθη του παρελθόντος, δηλαδή
ένα άνευ προηγουµένου δηµοσιονοµικό ξεχείλισµα, σχεδιασµένο
µε ύφεση, που ήταν κληρονοµιά της προηγούµενης διακυβέρνη-
σης της Νέας Δηµοκρατίας. 

Ο κ. Σαµαράς και ο κ. Βενιζέλος, διέψευσαν τους συντηρητι-
κούς πολιτικούς της Ευρώπης, τους εκπροσώπους του µονετα-
ρισµού και της άγριας λιτότητας, δίνοντας ένα ισχυρό πλήγµα
στην ίδια τους τη χώρα. Η Ευρώπη κρύφτηκε πίσω από τις λέξεις
και τις διασφαλίσεις της Κυβέρνησης ότι το χρέος είναι βιώσιµο
και, αν θέλετε, αυτό έχει ως συνέπεια και ένα ευρύτερο κακό για
ολόκληρη την Ευρωπαϊκή Ένωση, να διακοπεί δηλαδή κάθε συ-
ζήτηση για τη βιωσιµότητα του ευρωπαϊκού χρέους και για τις
πολιτικές ανάπτυξης µέσω της επέκτασης της εγχώριας και της
δηµόσιας κατανάλωσης.

Ο κ. Σαµαράς και ο κ. Βενιζέλος, πριόνιζαν τα πόδια της καρέ-
κλας στην οποία κάθονταν. Δυστυχώς, όµως, στην ίδια καρέκλα
κάθεται και ολόκληρος ο ελληνικός λαός. Σήµερα, λοιπόν, κατά
δική τους οµολογία διαπραγµατεύονται σκληρά. Να τους πιστέ-
ψουµε. Ο µεν κ. Βενιζέλος, διαπραγµατεύεται το ΠΑΣΟΚ να πα-
ραµείνει κόµµα της Βουλής, ο δε κ. Σαµαράς, διαπραγµατεύεται
την αποφυγή της πασοκοποίησης της Νέας Δηµοκρατίας. 

Τι διαπραγµατεύονται, όµως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι;
Διαπραγµατεύονται το 3% πρωτογενούς πλεονάσµατος που εί-
χαν υπογράψει; Διαπραγµατεύονται τα 8 δισεκατοµµύρια που θα
πάνε σε τόκους µόνο για το 2015, ή µήπως το γεγονός ότι η
χώρα θα αναπτυχθεί 3% τον επόµενο χρόνο χωρίς τραπεζικό σύ-
στηµα, µε περισσότερους φόρους και µε ανεργία να προσεγγίζει
το 30%;

Αναρωτιέται κανείς γιατί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δια-
πραγµατεύονται τώρα όλα αυτά αλλά δεν διαπραγµατεύονταν
ένα χρόνο πριν τη µείωση του χρέους, τη µετακύλιση και την ωρί-
µανση του στα επόµενα πενήντα ή εξήντα χρόνια µε µηδενικό
επιτόκιο, µια λύση τέλος πάντων που θα ενεργοποιούσε την υπό-
σχεση των κρατών–µελών της Ευρωζώνης για µείωση του χρέ-
ους, αντί να διαπραγµατεύονται πως θα αφαιµάξουν 8 δισε-
κατοµµύρια, την πλήρη µισθοδοσία δηλαδή περίπου τετρακο-

σίων χιλιάδων δηµοσίων υπαλλήλων από µια καταρρέουσα, υ-
περχρεωµένη, λαβωµένη και υπερφορολογηµένη οικονοµία.

Τώρα τρέχουν για να µαζέψουν τα ασυµµάζευτα. Θα πάρουν
µέτρα τώρα και υπόσχονται και νέα µέτρα από τον Ιούλιο του
2015. Ξαναµπαίνουµε έτσι στον αέναο κύκλο των µέτρων, της
ύφεσης, της λιτότητας. Θα τραβήξουν άλλα 3 δισεκατοµµύρια
περίπου από την ελληνική κοινωνία και από την ελληνική οικονο-
µία, που ακόµη και µε τον πιο ήπιο πολλαπλασιαστή θα αφαιρέ-
σουν περίπου 1,5 µονάδα από το ΑΕΠ. 

Το δεύτερο εξάµηνο του 2015 θα πάνε σε νέα µέτρα, διότι το
3% της ανάπτυξης που έχει προϋπολογιστεί στο φετινό προϋπο-
λογισµό, θα είναι το πολύ 0,7%, άντε 1%. Η ανεργία δεν πρόκει-
ται να πέσει δύο µε τρεις µονάδες, ούτως ή άλλως δεν θα έπε-
φτε, ενδέχεται µάλιστα και να αυξηθεί. Οι δανειστές θα επανέλ-
θουν το δεύτερο εξάµηνο του 2015 και θα βρουν τρύπα στον
προϋπολογισµό και για να µη µακρηγορώ, τα υπόλοιπα τα γνω-
ρίζετε. Νέα ύφεση, νέα µέτρα, κ.ο.κ..

Τι διαπραγµατεύονται, λοιπόν, σήµερα µε όλα αυτά τα µέτρα
που πάνε και έρχονται και δεν ξέρουµε και πού θα καταλήξουν,
ποια θα είναι δηλαδή η τελική τους µορφή;

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σήµερα η εναλλακτική πρόταση
για την έξοδο της χώρας από αυτήν την κρίση είναι τόσο αυτο-
νόητη, όσο είναι και ένας απλός µαθηµατικός υπολογισµός. Η
χώρα και η οικονοµία, αν δεν απεγκλωβιστούν άµεσα από αυτόν
το φαύλο κύκλο της αέναης λιτότητας, δεν πρόκειται πραγµατικά
να φτάσουν πουθενά. Αυτό το µοντέλο είναι ταξίδι χωρίς λιµάνι. 

Θέλω, λοιπόν, να θέσω υπ’ όψιν όλων µας, αν αξίζει σε αυτήν
τη χώρα και σε αυτούς τους πολίτες που έκαναν το χρέος τους,
να έχουν παραδώσει αντί πληρεξουσίου Σαµαρά και Βενιζέλου
την εθνική µας κυριαρχία, σε µια -θα την ονοµάσω έτσι, γιατί έτσι
είναι- κλίκα γερµανικών συµφερόντων που λυµαίνονται ολόκληρη
την Ευρώπη.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητούµε σήµερα το σχέδιο
του προϋπολογισµού, το οποίο, όπως προείπα, βρίσκεται εξ ολο-
κλήρου στον αέρα, καθώς οι διαπραγµατεύσεις της Κυβέρνησης
µε την τρόικα, δεν έχουν ακόµα ολοκληρωθεί. Στο πρόσφατο µά-
λιστα e-mail που έστειλε στην τρόικα ο κ. Χαρδούβελης, παρα-
δέχεται την πιθανότητα λήψης νέων µέτρων, εφόσον ο προϋπο-
λογισµός και οι προβλέψεις του δεν επαληθευτούν.

Άρα η ίδια η Κυβέρνηση, αποδέχεται a priori και καταστατικά
ότι αυτός ο προϋπολογισµός είναι υπό προϋποθέσεις εφαρµό-
σιµος. Να θυµηθούµε το διθυραµβικό λόγο του Πρωθυπουργού
και της Κυβέρνησης, περί κατάθεσης προϋπολογισµού χωρίς την
έγκριση της τρόικας; Να θυµηθούµε το µνηµόνιο  που θα έσκιζε
ο κ. Σαµαράς, για τη µεγάλη πολιτική του success story; Να θυ-
µηθούµε την έξοδο στις αγορές; 

Όλα αυτά γκρεµίστηκαν µέσα σε µερικές µέρες, γιατί αφ’ ενός
µεν οικοδοµήθηκαν πάνω σε ένα τεράστιο πολιτικό ψέµα, αφ’
ετέρου συµβαίνουν σε µια χώρα που έχει ασφυκτικά νούµερα α-
νεργίας, υπέρµετρους φόρους, υπερβολική παρατεταµένη ύφε-
ση και κανένα, µα κανένα πραγµατικό σχέδιο για την ανάταξη της
ελληνικής οικονοµίας.

Το µόνο σχέδιο του κ. Σαµαρά όλα αυτά τα χρόνια, υπήρξε η
µείωση των µισθών, η µείωση των εισφορών στα ασφαλιστικά
ταµεία, η προσέλκυση επενδύσεων άνευ όρων που µόνο επεν-
δύσεις δεν µπορούν να θεωρηθούν αλλά ξεπούληµα της τελευ-
ταίας παραγωγικής ικµάδας της χώρας. 

Ο προϋπολογισµός αυτός, λοιπόν, τον οποίο υποτίθεται ότι η
Κυβέρνηση θα τον κατέθετε χωρίς την έγκριση της τρόικας,
βρίσκεται εξ ολοκλήρου στον αέρα όχι µόνο γιατί οι παραδοχές
του, όπως θα συζητήσουµε παρακάτω, είναι υπεραισιόδοξες και
µη ρεαλιστικές αλλά και γιατί η τρόικα ακόµα και τώρα, µέσω της
Κυβέρνησης πάντα, έχει ακυρώσει επί της ουσίας το σχέδιο
αυτό.

Σήµερα, λοιπόν, η Κυβέρνηση συζητά µε την τρόικα αλλά επί
της ουσίας υποχωρεί σταδιακά σε όλες τις επιθυµίες της. Βέ-
βαια, ακόµα δεν γνωρίζουµε το σύνολο των υποχωρήσεων και
όπως είπε και ο κ. Σόιµπλε, που στην πραγµατικότητα εισηγείται
των διαπραγµατεύσεων αυτών, ακόµα κι αν ολοκληρωθεί η δια-
πραγµάτευση, έπεται ακόµα ένα νέο µνηµόνιο, δηλαδή η προλη-
πτική γραµµή πίστωσης και βλέπουµε. 

Συνεπώς, την ολοκλήρωση αυτών των διαπραγµατεύσεων θα
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ακολουθήσουν νέες διαπραγµατεύσεις για την προληπτική
γραµµή πίστωσης και βέβαια το Διεθνές Νοµισµατικό Ταµείο
µένει στη χώρα µέχρι το 2016, χωρίς να διαφαίνεται τέλος στο
µαρτύριο της ελληνικής οικονοµίας. 

Συνεπώς, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στην παρούσα φάση,
συζητάµε για ένα σχέδιο προϋπολογισµού, το οποίο εξ ολοκλή-
ρου θα πεταχτεί στον κάδο των αχρήστων. Όµως, ακόµα κι αυτό
να µη συνέβαινε, οι παραδοχές του είναι τέτοιες, που δεν επιτρέ-
πουν την επαλήθευση των στοιχείων που µας έχει παραθέσει η
Κυβέρνηση. 

Κατ’ αρχάς να ξεκινήσουµε από τα προφανή. Η ελληνική οικο-
νοµία λέει ότι το προσχέδιο του προϋπολογισµού θα επιστρέψει
σε θετικούς ρυθµούς ανάπτυξης από φέτος µάλιστα, µε 0,6% και
του χρόνου µε το δυσθεώρητο νούµερο 3% ανάπτυξη. Με τις
τράπεζες κλειστές και την Τράπεζα Πειραιώς µάλιστα, µόλις
προχθές να εγγράφει στον προϋπολογισµό της 2 δισεκατοµµύ-
ρια επισφάλειες του τρέχοντος έτους, µε το τραπεζικό σύστηµα
αποκλεισµένο από τις αγορές, καθώς και τη χώρα, τους φόρους
στο ανώτερο δυνατό επίπεδο και το µεγαλύτερο µέρος της κοι-
νωνίας σε απόγνωση από τα χρέη, τα ληξιπρόθεσµα χρέη στις
εφορίες, τα ασφαλιστικά ταµεία και τις τράπεζες, η Κυβέρνηση
βλέπει αύξηση της εγχώριας ζήτησης κατά 2,2% και της ιδιωτι-
κής κατανάλωσης κατά 1,6%, ενώ παράλληλα βλέπει την τόνωση
των επενδύσεων κατά 5,2% και την αύξηση των εξαγωγών κατά
11,7%. 

Θα ήθελα να ρωτήσω τον παριστάµενο Αναπληρωτή Υπουργό
Οικονοµικών. Μετά από έξι συνεχόµενα χρόνια ύφεσης και ισο-
πέδωσης των µισθών και των συντάξεων, µε τις τράπεζες κλει-
στές να µη χορηγούν δάνεια, πώς θα προκύψουν τα χρήµατα για
την επέκταση ιδιωτικής κατανάλωσης και της εγχώριας ζήτησης; 

Τρεις είναι οι πιθανές απαντήσεις εδώ. Η πρώτη είναι ότι οι
Έλληνες είναι στο σύνολό τους εκατοµµυριούχοι και κρύβουν τα
λεφτά τους στο σπίτι τους και ξαφνικά του χρόνου θα αποφασί-
σουν να ξοδέψουν ένα µέρος εξ αυτών. Η δεύτερη είναι ότι δεν
θα συµβεί τίποτα απ’ όλα αυτά και απλώς οι προβλέψεις της Κυ-
βέρνησης θα πέσουν έξω και η τρίτη είναι ότι απλώς θα σταµα-
τήσουν να πληρώνουν τους φόρους και τα δάνειά τους και θα
αρχίσουν να καταναλώνουν εκ νέου. 

Το σίγουρο είναι ότι το να παραχθεί εισόδηµα χωρίς δανεισµό,
µε έλλειψη ρευστότητας και µε νέες περικοπές, αυτό ονοµάζεται
ταχυδακτυλουργικό κόλπο και όχι σχέδιο προϋπολογισµού. Να
σας θυµίσω ότι οι περισσότεροι εκ των αναλυτών, δικαιολογούν
την αύξηση των ιδιωτικών δαπανών το τρίτο τρίµηνο του τρέχον-
τος έτους, ως αποτέλεσµα της προσδοκίας που καλλιεργήθηκε
από την Κυβέρνηση για καθολική ρύθµιση όλων των χρεών µε τις
εκατό δόσεις, άρα, ως αναβολή της υποχρέωσης καταβολής των
ασφαλιστικών εισφορών και αποπληρωµής των υποχρεώσεων
των ασφαλιστικών εισφορών στα ταµεία. 

Παράλληλα, το Σεπτέµβρη εκτινάχθηκε κατά 36% ένα εξωφρε-
νικά υψηλό νούµερο, το έλλειµµα του εµπορικού ισοζυγίου, που
καταδεικνύει ότι η πραγµατική παραγωγική βάση στη χώρα δεν
υφίσταται και οποιαδήποτε αύξηση στο διαθέσιµο εισόδηµα γί-
νεται αµέσως εισαγωγές.

Επίσης, πραγµατικά, δεν καταλαβαίνω από που θα προέλθει
αύξηση κατά δώδεκα σχεδόν ποσοστιαίες µονάδες των επενδύ-
σεων χωρίς τραπεζικό σύστηµα, εκτός αν εννοείτε ότι βάζετε
όλες µαζί τις επενδύσεις, όλες τις εισροές κεφαλαίων, δηλαδή
βαφτίζετε ως επενδυτές και αυτούς που θα µπουν στο Χρηµατι-
στήριο Αθηνών, για να αγοράσουν φθηνά και να πουλήσουν ακρι-
βά ή αν θεωρείτε επένδυση το ξεπούληµα των αεροδροµίων και
των λοιπών παραγωγικών υποδοµών της χώρας. 

Στο θέµα του πρωτογενούς πλεονάσµατος, το οποίο υπολογί-
ζεται ότι θα διαµορφωθεί στο 3% του ΑΕΠ, θέλω να σηµειώσω
ότι αν είχατε σταθεί επάξια εσείς της Κυβέρνησης στο ρόλο που
σας είχε αναθέσει ο ελληνικός λαός και είχατε διεκδικήσει µετ’
επιτάσεως την αποµείωση του χρέους, σήµερα αυτά τα 6 δισε-
κατοµµύρια που υπολογίζετε σε πρωτογενές πλεόνασµα, µόνο
µε αυτά, χωρίς να υπολογίζω τα δισεκατοµµύρια του ΤΧΣ, θα
µπορούσατε να εξαλείψετε τελείως τον ΕΝΦΙΑ, την εισφορά αλ-
ληλεγγύης και να µειώσετε και τη φορολογία εισοδήµατος ή να
διαθέσετε αυτά τα χρήµατα επιπλέον, στο Πρόγραµµα Δηµοσίων
Επενδύσεων, δηλαδή 2 δισεκατοµµύρια περίπου επιπλέον αντί

για τα 400 εκατοµµύρια ευρώ που το κόβετε φέτος. 
Θέλω, επίσης, να σας συγχαρώ, γιατί θα είµαστε η πρώτη

χώρα της Ευρωπαϊκής Ένωσης µε ισοσκελισµένο προϋπολογι-
σµό, που προβλέπει τη διάλυση του κράτους πρόνοιας και την
απόδοση υπερκερδών στην Ευρωπαϊκή Τράπεζα Επενδύσεων. 

Θα ήθελα, επίσης, να αναφέρω, σε ό,τι αφορά το σχέδιο προ-
ϋπολογισµού, πως έχετε εγγράψει µηδενικό δηµοσιονοµικό κενό,
την ίδια στιγµή που διαπραγµατεύεστε µέτρα 2 και 3 δισεκατοµ-
µυρίων ευρώ, ενώ 5 δισεκατοµµύρια ευρώ ζητάει η τρόικα, ακρι-
βώς για τη µείωση, την εξάλειψη αυτού του κενού. 

Μία άλλη ανεφάρµοστη παράµετρος ενός σχεδίου προϋπολο-
γισµού που δεν έχει καµµία τύχη να εφαρµοστεί, είναι η µείωση
της ανεργίας στο 22%, κάτι που καµµία ανεξάρτητη µελέτη είτε
κοινωνικών φορέων είτε εν πάση περιπτώσει ιδρυµάτων της Ελ-
λάδας και του εξωτερικού έχει αποδεχθεί. 

Με την ευκαιρία αυτή, θα ήθελα να επισηµάνω το γεγονός ότι
ακόµα και σε περιόδους ανάπτυξης, τον πρώτο ή τον δεύτερο
χρόνο παρατηρείται αυτό που λέµε άνεργη ανάπτυξη. Δηλαδή,
οι επιχειρήσεις, παρ’ ότι βρίσκουν αυξηµένη ζήτηση για τα προ-
ϊόντα τους, δεν προσλαµβάνουν προσωπικό, διότι αξιοποιούν το
ήδη υπάρχον, ενώ φοβούνται να προβούν σε νέες προσλήψεις,
διότι δεν γνωρίζουν το βάθος των αναπτυξιακών προοπτικών. 

Άλλωστε, θα ήθελα να αναφέρω στο σηµείο αυτό ότι οι ελλη-
νικές επιχειρήσεις υπολειτουργούν σήµερα και µια ελάχιστη αύ-
ξηση στη ζήτηση δεν πρόκειται να οδηγήσει σε νέες προσλήψεις,
συν το γεγονός βέβαια ότι είστε οι µόνοι που βγάζετε από το
µυαλό σας αυτά τα στοιχεία µε βάση το καλύτερο δυνατό σενά-
ριο και κάτι περισσότερο από αυτό, κάτι που όλοι γνωρίζουµε,
ότι ποτέ δεν επιβεβαιώνεται στην πράξη. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Κυβέρνηση έχει εγγράψει
στον προϋπολογισµό έσοδα από αποκρατικοποιήσεις ύψους 2,5
δισεκατοµµυρίων ευρώ, τη στιγµή που όλοι γνωρίζουµε ότι οι
αποκρατικοποιήσεις συνιστούν ένα µεγάλο σκάνδαλο, όχι µόνο
ως επιµέρους αποκρατικοποίηση κάθε µιας εξ αυτών αλλά και
ως σχεδιασµένη και εφαρµοζόµενη πολιτική. 

Τα χρήµατα από τις αποκρατικοποιήσεις, καταλήγουν όλα στο
βαρέλι δίχως πάτο του χρέους και ούτε καν στο Πρόγραµµα Δη-
µοσίων Επενδύσεων δεν πηγαίνουν, για να µπορούσαµε έστω να
ισχυριστούµε ότι αυτή η νεοφιλελεύθερη και σκανδαλώδης πο-
λιτική έχει έστω και µια θετική πλευρά, την υποβοήθηση της ανά-
πτυξης. 

Η ανάπτυξη όµως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όπως την εν-
νοεί η Κυβέρνηση, είναι νεοφιλελεύθερης κοπής. Σηµαίνει υπερ-
κέρδη για ελάχιστους και εκλεκτούς επιχειρηµατίες και στην
καλύτερη περίπτωση, εργασία χωρίς προοπτική για τους πολ-
λούς. 

Δοµές της χώρας που λειτουργούν κανονικά, χωρίς κανένα
απολύτως πρόβληµα, και που, αν θέλατε, η λειτουργία τους θα
µπορούσε να βελτιωθεί µε ένα ήπιο κρατικό σχεδιασµό, υποδο-
µές που χρυσοπληρώθηκαν από τα ευρωπαϊκά προγράµµατα, οι
οποίες εν πάση περιπτώσει βοηθούν την τοπική ανάπτυξη και την
οικονοµία στο σύνολό της, θα γίνουν βορά κερδοσκόπων, εγχώ-
ριων και εξωχώριων. 

Η παραγωγική δοµή, θα µετατραπεί σε offshore κατάθεσης
χρηµάτων διεφθαρµένων επιχειρηµατιών, όπως ακριβώς συνέβη
και µε το σκάνδαλο της «ENERGA». 

Τα αεροδρόµια, που πληρώθηκαν δυο και τρεις φορές από τη
φορολογία του Έλληνα πολίτη, τα πήραν οι Γερµανοί φίλοι µας
για να αναπαράξουν το επιτυχηµένο µοντέλο του «Ελευθέριος
Βενιζέλος». Δηλαδή το ελληνικό δηµόσιο, πληρώνει τρεις φορές
πάνω το κόστος τους στις διεφθαρµένες γερµανικές επιχειρή-
σεις για να τα κατασκευάσουν, µετά παραχωρούµε έναντι πινα-
κίου φακής τη συµµετοχή του ελληνικού δηµοσίου, ο µεγάλος
επιχειρηµατίας αξιοποιεί το µονοπώλιο αυξάνοντας δραµατικά
τις τιµές και στο τέλος δεν πληρώνει και φόρους. Συνεπώς, κυ-
ρίες και κύριοι συνάδελφοι, αναρωτιέµαι αν έχουν να ζηλέψουν
κάτι από τη χώρα µας οι αφρικανικές χώρες. 

Επίσης, θέλω να τονίσω ότι τα χρήµατα για αυτές τις υποδο-
µές, δεν τα πήραµε από την Ευρωπαϊκή Ένωση για να τα επι-
στρέψουµε στους Γερµανούς. Τα πήραµε για να γίνουµε πιο
ανταγωνιστικοί έναντι των δικών τους επιχειρήσεων και για να γί-
νουµε πιο παραγωγικοί και να αντέξουµε στον ευρωπαϊκό αντα-
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γωνισµό. 
Με βάση όλα τα παραπάνω, η πρόβλεψη για πληθωρισµό στο

0.3% από αποπληθωρισµό που έχουµε σήµερα φαντάζει µάλλον
ψευδεπίγραφη, ενώ την ίδια στιγµή καµµιά σοβαρή πρωτοβουλία
δεν λαµβάνεται για το βασικό πρόβληµα της οικονοµίας, που
είναι η µείωση του χρέους.

Θέλω εδώ να σηµειώσω, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τι θα
σήµαινε αυτή η µείωση του χρέους. Πέραν του πρωτογενούς
πλεονάσµατος στο 3% του ΑΕΠ, δηλαδή περίπου 6 δισεκατοµ-
µύρια ευρώ στον προϋπολογισµό, εγγράφονται και δαπάνες για
τόκους χρέους 8 δισεκατοµµυρίων ευρώ και µάλιστα κατά 349
εκατοµµύρια πιο αυξηµένες από πέρυσι. Ακόµη, όµως, και αυτά
τα 8 δισεκατοµµύρια -για την ακρίβεια 7,8- που έχετε εγγράψει
για τόκους βρίσκονται κάτω από τις προβλέψεις του Μεσοπρό-
θεσµου Προγράµµατος Δηµοσιονοµικής Στρατηγικής, που ση-
µαίνει ότι τελικά ενδέχεται να υπάρξει κενό µόνο από εκεί ενός
µε 1,5 δισεκατοµµυρίων ευρώ. 

Την ίδια στιγµή, για να προλάβετε αυτές τις αστοχίες και τις
υπερβολικά θετικές προβλέψεις, µειώνετε πέραν του αναµενό-
µενου τις δαπάνες για την κοινωνική ασφάλιση και περίθαλψη,
οδηγώντας τον τοµέα της υγείας σε ένα πραγµατικό αδιέξοδο. 

Θα ήθελα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να προσθέσω ένα
ακόµα σηµείο στο «success story» των κκ Σαµαρά και Βενιζέλου,
από τους αυξηµένους φόρους κατά 1,4 δισεκατοµµύρια ευρώ
για τις επιχειρήσεις και τα νοικοκυριά. Μάλιστα η αύξηση αυτή,
αφορά τόσο τους άµεσους όσο και τους έµµεσους φόρους, µε
ακόµη µεγαλύτερο ποσοστό να αφορά τους έµµεσους φόρους.
Το 1 δισεκατοµµύριο από τα 1,4 δισεκατοµµύρια είναι έµµεσοι
φόροι. Επιπλέον, οι επιστροφές φόρων θα είναι και αυτές µει-
ωµένες κατά 260 εκατοµµύρια ευρώ περίπου, που σηµαίνει ότι
προβλέπονται και άλλες περικοπές στις ελάχιστα εναποµείνασες
φοροαπαλλαγές. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η ελληνική κοινωνία λειτουργεί
µέσα σε ένα τοξικό περιβάλλον, ένα περιβάλλον υψηλών φόρων,
δυσβάσταχτης ανεργίας, εισαγωγών, έλλειψης τραπεζικού συ-
στήµατος και ρευστότητας. Το τοξικό αυτό περιβάλλον, συµπλη-
ρώνεται από τις δυσθεώρητες ληξιπρόθεσµες οφειλές και τα
κόκκινα δάνεια των νοικοκυριών και των επιχειρήσεων. Μάλιστα,
όλα µαζί τα χρέη προς το δηµόσιο, τα ασφαλιστικά ταµεία και τις
τράπεζες µας κάνουν ακόµη ένα ΑΕΠ. 

Θα σας θυµίσω ότι τα ληξιπρόθεσµα χρέη στις ΔΟΥ είναι της
τάξεως των 72 δισεκατοµµυρίων ευρώ, προς τα ασφαλιστικά τα-
µεία 20 δισεκατοµµύρια ευρώ και προς τις τράπεζες 80 περίπου
δισεκατοµµύρια. Αν υπολογίσει κανείς ότι το ΑΕΠ της χώρας µας
είναι περίπου 170 δισεκατοµµύρια, έχουµε, πραγµατικά, ένα
ακόµα ΑΕΠ σε ληξιπρόθεσµα χρέη. 

Η επίλυση αυτού του προβλήµατος όσον αφορά τα ασφαλι-
στικά ταµεία, περνάει µέσα από την κεφαλαιοποίηση των χρεών
παρελθόντων ετών. 

Στα κόκκινα δάνεια, είναι προφανές ότι πρέπει να βρεθεί µια
τοµή που να λαµβάνει υπ’ όψιν και την αρχή «ουκ αν λάβoις παρά
του µη έχοντος». 

Όσον αφορά τις ληξιπρόθεσµες οφειλές προς το δηµόσιο, η
Κυβέρνηση πρέπει να καταλάβει, πως δεν µπορείς να φορτώνεις
τόσα πολλά βάρη στην πλάτη των πολιτών και των επιχειρήσεων,
τα οποία δεν µπορούν να σηκώσουν. 

Άρα, λοιπόν, κάθε χρόνο θα έχουµε επέκταση του φαινοµένου
των ληξιπρόθεσµων οφειλών. Θα έχουµε πολίτες και επιχειρή-
σεις, που ζουν και εργάζονται για να πληρώνουν φόρους, πολίτες
και επιχειρήσεις, που δεν µπορούν να πληρώνουν τους φόρους
τους και βρίσκονται διαρκώς στο κόκκινο, όπως και µια άλλη µι-
κρότερη µερίδα, που εθίστηκαν στις ατέλειωτες ρυθµίσεις. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι –και θα κλείσω µε αυτό- το φε-
τινό σχέδιο του προϋπολογισµού αποτελεί άλλο ένα σηµείο προς
την ίδια κατεύθυνση, προς την κατεύθυνση µιας χώρας που ερ-
γάζεται χωρίς σχέδιο, χωρίς προοπτική, µε πολίτες, που ακόµα
και αν δεν δουν την περαιτέρω επιβάρυνσή τους, σε καµµία πε-
ρίπτωση δεν θα µπορέσουν να δουν µέσα στο νεοφιλελεύθερο
ευρωπαϊκό και ελληνικό αφήγηµα αυτής της Κυβέρνησης, βελ-
τίωση της ζωής τους.

Ο Έλληνας εργαζόµενος, δεν έχει τίποτα να περιµένει από το
σχέδιο του προϋπολογισµού και το success story της Κυβέρνη-

σης. Η µικρή, η µεσαία και η µεγάλη επιχείρηση, θα συνεχίσει να
λειτουργεί σε ένα ασφυκτικό περιβάλλον και η ανάταξη της οι-
κονοµίας σε πραγµατικά ανταγωνιστικούς τοµείς και δραστηριό-
τητες, δεν θα έρθει ποτέ. 

Η αύξηση της ιδιωτικής κατανάλωσης, όσο καλή και αν είναι
για τους πολίτες –και πώς µπορεί να µην είναι καλή, όταν κάποιος
που έχει στερηθεί όλα αυτά τα χρόνια καταναλώνει κάτι περισ-
σότερο- δεν µπορεί να αποτελέσει παραγωγικό και αναπτυξιακό
σχέδιο για την οικονοµία. Αντιθέτως, αυτό µπορεί να είναι η αύ-
ξηση των δηµοσίων δαπανών, η επένδυση στη µείωση του κό-
στους της ενέργειας, η δηµιουργία µιας ισχυρής αµυντικής βιο-
µηχανίας µε τη σύµπραξη δηµοσίων επιχειρήσεων και ερευνητι-
κών ιδρυµάτων, η διευκόλυνση, ακόµη και µε πολιτικά µέσα, µιας
επιθετικής πολιτικής εξαγωγών. Δηλαδή, κυρίες και κύριοι της
Κυβέρνησης, αντί να πηγαίνετε στη γερµανική κυβέρνηση και να
αγοράζετε «SIEMENS» και «MERCEDES» και ό,τι άλλο γερµανικό
υπάρχει, συν το ξεπούληµα των παραγωγικών υποδοµών της
χώρας, οφείλετε να ακολουθήσετε εσείς τη γερµανική πολιτική,
προς χάρη των ελληνικών συµφερόντων, να προστατεύσετε την
ελληνική επιχειρηµατικότητα και να ενισχύσετε την εξαγωγική
επιχειρηµατικότητα. 

Θα ήθελα να αναφερθώ για τη µείωση κατά 2 έως 5 λεπτά της
φιάλης του γάλακτος, κάτι που ουδέποτε τελικά επετεύχθη. Το
αντίθετο µάλιστα. Δεν αφήνεις εξήντα χιλιάδες κτηνοτρόφους
και παραγωγούς γάλακτος και παρεµφερείς επιχειρήσεις χωρίς
δουλειά. 

Θέλω να σας θυµίσω, κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης, ότι
δουλειά σας είναι να προστατεύσετε τον Έλληνα εργαζόµενο και
την ελληνική επιχείρηση και όχι να καταστήσετε τη χώρα άντρο
εισαγωγών. Άνεργοι καταναλωτές, όπως πολύ καλά γνωρίζετε,
δεν υπάρχουν. 

Και στον αγροτικό τοµέα, αντί να συνδέσετε δεσµευτικά τον
τουρισµό µε την προώθηση των εγχώριων αγροτικών προϊόντων,
µε πολιτικές ελληνικού πρωινού και διατροφής, αφήνατε το ΣΕΤΕ
να αλωνίζει µε την τρόικα και την ίδια στιγµή επιβάλλετε µέτρα,
όπως την αύξηση του ΦΠΑ, που θα πλήξουν και τον ίδιο τον πυ-
ρήνα του τουριστικού προϊόντος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Ολοκληρώστε, σας
παρακαλώ.

ΘΕΟΔΩΡΑ ΤΖΑΚΡΗ: Θα κλείσω, κύριε Πρόεδρε, µε κάποιες
επισηµάνσεις για το Υπουργείο Αγροτικής Ανάπτυξης.

Αναφέροµαι στους αγρότες µας, οι οποίοι επλήγησαν τόσο
πολύ το τελευταίο διάστηµα και από το ρωσικό εµπάργκο. Τα
οπωροκηπευτικά, είναι ένας τοµέας τόσο σηµαντικός για την οι-
κονοµία -το γνωρίζετε εσείς στη Μακεδονία- ο οποίος αντιµετώ-
πισε και θα συνεχίσει να  αντιµετωπίζει πρόβληµα, όσο διαρκούν
αυτές οι απαγορεύσεις.  

Τι έγινε για να µπορέσουν να εκµεταλλευτούν τα µέτρα που
έχουν ληφθεί από την Ευρωπαϊκή Ένωση, ώστε να µπορέσουν
να αντιµετωπίσουν τα προβλήµατα αυτά και να προστατεύσουν
το εισόδηµά τους; Απολύτως τίποτα! 

Η πολυπόθητη επιστροφή του ΦΠΑ κολλάει συνεχώς, κύριε
Υπουργέ, σε ελέγχους και σε οδηγίες του Υπουργείου Οικονοµι-
κών. Τελικά θα τους χορηγηθεί ή θα συµψηφιστεί µε τυχόν οφει-
λές τους σε ασφαλιστικά ταµεία; Βέβαια, αφού δεν µπορέσατε
να συµψηφίσετε τις οφειλές προς τα ταµεία µε την προκαταβολή
που δικαιούνταν για την ενιαία ενίσχυση, θα έπρεπε να βρεθεί
κάποιος άλλος τρόπος. Και µάλλον τον βρήκατε, µε τον ΦΠΑ,
που δεν έχει δοθεί ακόµη, οκτώ µήνες µετά την υποβολή των
σχετικών δηλώσεων από τους αγρότες.  

Βρισκόµαστε στο τέλος του 2014 και ακόµα κανείς µας δεν
γνωρίζει την αξία των δικαιωµάτων των αγροτών, σύµφωνα µε
αυτά που ορίζει η νέα ΚΑΠ. Ποιος θα τους ενηµερώσει; Ποιος θα
ενηµερώσει τον αγροτικό κόσµο για την αξία των νέων δικαιω-
µάτων; Δεν θα πρέπει να γνωρίζουν, πόσο θα µειωθεί η ενίσχυση
που δικαιούνται το επόµενο χρόνο, το 2015;

Και σα να µην έφταναν όλα αυτά, θα µας πείτε επιτέλους τι γί-
νεται µε τους βοσκοτόπους και τι κάνετε µε αυτό το αδιέξοδο;  

Οι κτηνοτρόφοι, απειλούνται µε περικοπή της εξισωτικής και
ενιαίας ενίσχυσης και βρίσκονται σε κίνδυνο αντί να λάβουν χρή-
µατα, να πρέπει να πληρώσουν ποινές για τη χρήση εκτάσεων σε
µη επιλέξιµες περιοχές. Ποια θα είναι, εποµένως, η διαδικασία,
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ώστε όλοι οι κτηνοτρόφοι, όπου χρειάζεται, να καταφέρουν να
µπουν σε προγράµµατα και να διατηρήσουν τις ενισχύσεις τους;

Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο φετινός προ-
ϋπολογισµός, έχει συγκροτηθεί περισσότερο µε στοιχεία που
προκύπτουν από τη φαντασία της Κυβέρνησης, παρά µε στοιχεία
που προκύπτουν από πραγµατικές αξιολογήσεις και υπολογι-
σµούς. Γι’ αυτό ο φετινός προϋπολογισµός δεν είναι µόνο ανε-
φάρµοστος. Πρέπει και στην πράξη να ακυρωθεί, µέσα από µια
άµεση πολιτική αλλαγή. 

Καλώ, λοιπόν, τους προοδευτικούς Βουλευτές, να λάβουν υπ’
όψιν τους όλα τα επιµέρους ζητήµατα και να βοηθήσουν σε µια
ευρύτερη πολιτική αλλαγή, καθώς υπάρχει πλέον µεγάλη πολι-
τική, κοινωνική και εθνική ανάγκη, η χώρα µας να σταθεί στα
πόδια της ξανά.

Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε, για το χρόνο. Δεν πήρα, όµως,
χρόνο απ’ άλλον οµιλητή, εφόσον δεν υπάρχει. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Καλαντζής): Γι’ αυτό και ευχαρι-

στώ διπλά τους συναδέλφους, τον κ. Σαµοΐλη και τον κ. Γελαλή,
που ήταν µαζί µας σε όλη τη διάρκεια της σηµερινής συνεδρία-
σης. 

Κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύσουµε τη
συνεδρίαση;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
Με τη συναίνεση του Σώµατος και ώρα 00.30’ λύεται η συνε-

δρίαση για σήµερα Πέµπτη 4 Δεκεµβρίου 2014 και ώρα 18.00’,
µε αντικείµενο εργασιών του Σώµατος: νοµοθετική εργασία, συ-
νέχιση της συζήτησης επί του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Οι-
κονοµικών: «Κύρωση του κρατικού προϋπολογισµού και των
προϋπολογισµών ορισµένων ειδικών ταµείων και υπηρεσιών οι-
κονοµικού έτους 2015», σύµφωνα µε την ηµερήσια διάταξη που
έχει διανεµηθεί.
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